
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 1845, 1933
2.  Άδεια απουσίας των Βουλευτών κ.κ. Θ. Θεοχάρη και Ι.

Πλακιωτάκη, σελ. 1858
3. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το 14ο Δηµοτικό Σχολείο Αλίµου, το 49ο Δηµοτικό
Σχολείο Αθήνας, το 7ο Δηµοτικό Σχολείο Αλίµου, το 1ο Δη-
µοτικό Σχολείο Σούδας Χανίων, το ΤΕΕ Ειδικής Αγωγής της
Α' Βαθµίδας Κορωπίου, το Αµερικάνικο Κολλέγιο Αθηνών, το
6ο Δηµοτικό Σχολείο Πύργου, σπουδαστές από το Ιδιωτικό
ΙΕΚ "Νέα Γνώση" µε ειδικότητα "Στέλεχος διοίκησης και οικο-
νοµίας στον τουρισµό", το 5ο Δηµοτικό Σχολείο Βόλου και το
Γυµνάσιο Παραλίας Καλαµάτας, σελ. 1860, 1867, 1873, 1890,
1896, 1908, 1916, 1920

4. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 1865, 1873, 1874, 1875,
1882, 1884, 1887, 1888, 1891, 1892, 1893, 1895, 1896, 1898,
1901, 1904, 1906, 1910, 1911, 1914, 1920, 1921

5. Επί προσωπικού θέµατος, σελ. 1888, 1890, 1891, 1895,
1896

6. Αναφορά στη χορήγηση άδειας εξόδου από τις φυλακές
του Δ. Κουφοντίνα, σελ. 1891, 1893, 1894, 1895, 1896, 1908,
1916, 1921

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση αναφορών µε αριθµό από 199 έως 221, σελ.

1846 – 1853
2. Απαντήσεις υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

1854 - 1855
3. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Πα-

ρασκευής 10 Νοεµβρίου 2017, σελ. 1856
4. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς την Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης

και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, µε θέµα: "Αριθµός διπλών και
τριπλών συντάξεων στη χώρα", σελ. 1857

β) Προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών:
i. µε θέµα: " Άµεση αποκατάσταση των ζηµιών στις λιµενι-

κές εγκαταστάσεις για την κρουαζιέρα στην Κω", σελ. 1858
ii. µε θέµα: "Ηµιτελές ακόµα και µετά τη λήξη της προθε-

σµίας παράδοσης το Σχολείο Αρχαγγέλου Ρόδου", σελ. 1859

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
Συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων, των τρο-

πολογιών και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουρ-
γείου Υγείας: "Εναρµόνιση του ελληνικού δικαίου µε την
Ευρωπαϊκή Οδηγία 2003/88/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβου-
λίου και του Συµβουλίου της 4ης Νοεµβρίου 2003 "σχετικά
µε ορισµένα στοιχεία της οργάνωσης του χρόνου εργασίας"
ως προς την οργάνωση του χρόνου εργασίας των γιατρών
και οδοντιάτρων του ΕΣΥ. Ρυθµίσεις θεµάτων γιατρών ΕΣΥ
και άλλες διατάξεις", σελ. 1862 - 1926

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ Γ. , σελ. 1914 - 1933
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Μ. , σελ. 1896 - 1914
ΚΑΜΜΕΝΟΣ Δ. , σελ. 1872 - 1896
ΛΥΚΟΥΔΗΣ Σ. , σελ. 1845 - 1872

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΑΜΥΡΑΣ Γ. , σελ. 1884
ΑΝΤΩΝΙΟΥ Χ. , σελ. 1895
ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ Γ. , σελ. 1920, 1921
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Μ. , σελ. 1898, 1901, 1904, 1906
ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ Ν. , σελ. 1887, 1888
ΚΑΪΣΑΣ Γ. , σελ. 1901
ΚΑΝΕΛΛΗ Γ. , σελ. 1895, 1896
ΚΑΜΜΕΝΟΣ Δ. , σελ. 1875, 1882, 1884, 1887, 

1888, 1891, 1892, 1893, 
1894, 1895, 1896, 1910, 
1911

ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ Ι. , σελ. 1874, 1875
ΚΟΝΤΟΝΗΣ Σ. , σελ. 1892, 1894, 1895, 1896
ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ Α. , σελ. 1893, 1895
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 1920
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Α. , σελ. 1887, 1910
ΛΥΚΟΥΔΗΣ Σ. , σελ. 1865
ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ Θ. , σελ. 1893, 1895
ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ Χ. , σελ. 1888
ΞΑΝΘΟΣ Α. , σελ. 1910, 1914, 1921
ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ Β. , σελ. 1873, 1874, 1888, 1910
ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 1920
ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 1891
ΠΟΛΑΚΗΣ Π. , σελ. 1873
ΤΖΟΥΦΗ Μ. , σελ. 1892
ΦΩΤΗΛΑΣ Ι. , σελ. 1888, 1892, 1895, 1901

Β. Επί προσωπικού θέµατος:
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ. , σελ. 1890
ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ Ν. , σελ. 1888
ΚΟΝΤΟΝΗΣ Χ. , σελ. 1895, 1896
ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ Θ. , σελ. 1895
ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 1891

Γ. Επί της αναφοράς στη χορήγηση άδειας εξόδου από
τις φυλακές του Δ. Κουφοντίνα:

ΚΟΝΤΟΝΗΣ Χ. , σελ. 1893, 1894, 1895, 1896
ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ Δ. , σελ. 1896
ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ Γ. , σελ. 1916
ΜΑΝΤΑΣ Χ. , σελ. 1908
ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ Κ. , σελ. 1891
ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ Θ. , σελ. 1893, 1895, 1896
ΠΟΛΑΚΗΣ Π. , σελ. 1921

Δ. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 1857, 1858
ΚΟΝΣΟΛΑΣ Ε. , σελ. 1858, 1859
ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ Δ. , σελ. 1860
ΜΑΥΡΑΓΑΝΗΣ Ν. , σελ. 1858, 1859, 1860
ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 1857, 1858, 1887

Ε. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Υγείας:
ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ Ι. , σελ. 1867, 1920
ΑΜΥΡΑΣ Γ. , σελ. 1884, 1905
ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ Ε. , σελ. 1882, 1884, 1885

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΣΤ’

Πέµπτη 9 Νοεµβρίου 2017



ΒΑΓΙΩΝΑΣ Γ. , σελ. 1875
ΒΛΑΣΗΣ Κ. , σελ. 1863, 1864, 1865, 1874
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ. , σελ. 1886, 1887, 1889
ΔΑΝΕΛΛΗΣ Σ. , σελ. 1872
ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ Ν. , σελ. 1885
ΚΑΪΣΑΣ Γ. , σελ. 1901
ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 1914, 1915
ΚΑΤΣΩΤΗΣ Χ. , σελ. 1876
ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ Ι. , σελ. 1911, 1912
ΚΟΝΤΟΝΗΣ Χ. , σελ. 1887, 1889, 1890, 1892
ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ Δ. , σελ. 1896
ΛΑΓΟΣ Ι. , σελ. 1902
ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ Γ. , σελ. 1916
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 1868, 1882, 1919, 1920, 

1921
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Α. , σελ. 1882, 1883, 1884, 1887, 

1888, 1910
ΜΑΝΤΑΣ Χ. , σελ. 1908
ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ Θ. , 

σελ. 1910
ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ Κ. , σελ. 1891
ΜΙΧΕΛΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ Ι. , σελ. 1875
ΜΠΑΛΛΗΣ Σ. , σελ. 1904
ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ Κ. , σελ. 1865
ΞΑΝΘΟΣ Α. , σελ. 1864, 1877, 1882, 1883, 

1884, 1886, 1912, 1914, 
1917, 1922, 1923

ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ Β. , σελ. 1873, 1874, 1909, 1910
ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 1862, 1863, 1874, 1921
ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ Γ. , σελ. 1906
ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ Α. , 

σελ. 1869
ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 1888
ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 1887, 1888, 1898, 1904, 

1911
ΠΟΛΑΚΗΣ Π. , σελ. 1864, 1873, 1874, 1875, 

1921
ΣΑΡΙΔΗΣ Ι. , σελ. 1907
ΤΖΟΥΦΗ Μ. , σελ. 1884, 1913, 1915
ΦΩΚΑΣ Α. , σελ. 1871
ΦΩΤΗΛΑΣ Ι. , σελ. 1901, 1902

ΣΤ. ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Χ. , σελ. 1893
ΒΟΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 1889, 1893
ΒΡΟΥΤΣΗΣ Ι. , σελ. 1916
ΔΑΒΑΚΗΣ Α. , σελ. 1892
ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ - ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ Π. , 

σελ. 1887
ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ Δ. , σελ. 1889, 1901
ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ Θ. , σελ. 1892
ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ Χ. , σελ. 1893
ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 1894
ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ Ν. 

σελ. 1892
ΡΙΖΟΣ Δ. , σελ. 1910
ΤΣΙΑΡΑΣ Κ. , σελ. 1894, 1921
ΦΟΡΤΣΑΚΗΣ Θ. , σελ. 1893



Αθήνα, σήµερα στις 9 Νοεµβρίου 2017, ηµέρα Πέµπτη και ώρα
9.36’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Ζ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΣΠΥΡΙΔΩΝΟΣ ΛΥΚΟΥΔΗ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 8-11-2017
εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΚΕ’ συνεδριάσεώς του, της Τετάρτης

8 Νοεµβρίου 2017 (µεσηµέρι), σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύ-
νολο του σχεδίου νόµου: «Άσκηση υπαίθριων εµπορικών δραστη-
ριοτήτων, εκσυγχρονισµός της επιµελητηριακής νοµοθεσίας και
άλλες διατάξεις»)

Παρακαλείται η κυρία Γραµµατέας να ανακοινώσει τις αναφο-
ρές προς το Σώµα. 

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τη Γραµµατέα της Βουλής
κ. Αναστασία Γκαρά, Βουλευτή Έβρου, τα εξής:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΖ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Γ’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ KΣΤ’

Πέµπτη 9 Νοεµβρίου 2017



1846 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ 



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΣΤ’ - 9 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2017 1847



1848 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΣΤ’ - 9 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2017 1849



1850 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΣΤ’ - 9 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2017 1851



1852 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΣΤ’ - 9 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2017 1853



1854 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΣΤ’ - 9 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2017 1855



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επι-
καίρων ερωτήσεων της Παρασκευής 10 Νοεµβρίου 2017.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 241/6-11-2017 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Β’ Αθηνών της Νέας Δηµοκρατίας κ. Άννας - Μισέλ Ασηµα-
κοπούλου προς τον Υπουργό Ψηφιακής Πολιτικής,
Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρωσης, µε θέµα: «Μέτρα πρόληψης
και καταπολέµησης κυβερνοεπιθέσεων».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 242/6-11-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Έβρου της Νέας Δηµοκρατίας κ. Αναστασίου Δηµοσχάκη προς
τον Υπουργό Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, µε θέµα: «Η
«νέα θαλάσσια Εγνατία» χαράζει ρότα ανάπτυξης και προόδου
για τον Έβρο, τη Σαµοθράκη και την Θράκη».

2. Η µε αριθµό 214/3-11-2017 επίκαιρη ερώτηση του Ανεξάρ-
τητου Βουλευτή Β’ Αθηνών κ. Θεοχάρη (Χάρη) Θεοχάρη προς
τον Υπουργό Οικονοµίας και Ανάπτυξης, µε θέµα: «Αδυναµία

Απορρόφησης Ευρωπαϊκών Κονδυλίων 1 δισεκατοµµυρίου Ευρώ
για τη Διαχείριση του Προσφυγικού».

3. Η µε αριθµό 167/30-10-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β’ Αθηνών της Νέας Δηµοκρατίας κ. Μιλτιάδη Βαρβιτσιώτη
προς τον Υπουργό Μεταναστευτικής Πολιτικής, µε θέµα: «Πληµ-
µελής η προετοιµασία των δοµών φιλοξενίας για τη χειµερινή πε-
ρίοδο».

4. Η µε αριθµό 149/24-10-2017 επίκαιρη ερώτηση του Ζ’ Αντι-
προέδρου της Βουλής και Βουλευτή Α’ Αθηνών του Ποταµιού κ.
Σπυρίδωνος Λυκούδη προς τον Υπουργό Μεταναστευτικής Πο-
λιτικής µε θέµα: «Αυξανόµενες προσφυγικές ροές».

ΑΝΑΦΟΡΕΣ - ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 36/2-10-2017 ερώτηση του Ανεξάρτητου Βου-
λευτή Β’ Αθηνών κ. Γεωργίου - Δηµητρίου Καρρά προς τον
Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Ανάγκη εισα-
γωγής σύγχρονου ολοκληρωµένου νοµοθετικού πλαισίου για τα
µέτρα πρόληψης για την αποφυγή εκδήλωσης αγροδασικών
πυρκαγιών».

1856 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Αρχίζουµε µε την πρώτη µε αριθµό 100/4-10-2017 ερώτηση
του κύκλου αναφορών και ερωτήσεων του Δ’ Αντιπροέδρου της
Βουλής και Βουλευτή Α’ Αθηνών της Νέας Δηµοκρατίας κ. Νι-
κήτα Κακλαµάνη προς την Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφά-
λισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης µε θέµα: «Αριθµός διπλών και
τριπλών συντάξεων στη χώρα».

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υπουργός κ. Αναστάσιος Πε-
τρόπουλος. 

Παρακαλώ, κύριε Κακλαµάνη, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, επειδή και εντός Αιθούσης και
εκτός Αιθούσης, δυστυχώς, συνάδελφοί µας -διότι έτσι πι-
στεύουν ότι θα προσελκύσουν τη λαϊκή συµπάθεια, άρα και ψή-
φους- λέγουν πράγµατα, τα οποία κατά την άποψή µου, δεν
ανταποκρίνονται στην πραγµατικότητα, έκανα αυτή την ερώτηση
και ευχαριστώ τον Υπουργό, που ήρθε να την απαντήσει. Δεν θα
πω το σκεπτικό. Θα µπω µόνο στα τρία ερωτήµατα, για να κερ-
δίσω και χρόνο στην πρωτολογία µου, που ίσως µου είναι χρήσι-
µος στη δευτερολογία. 

Θέλω, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, να ενηµερώσετε τη Βουλή και
µέσω της Βουλής τον ελληνικό λαό: πρώτον, πόσοι συµπολίτες
µας λαµβάνουν δύο συντάξεις, σε ποιες κατηγορίες ανήκουν
αυτοί οι συµπολίτες µας και αν έχουν καταβάλει τις αντίστοιχες
διπλές εισφορές. 

Δεύτερον, πόσοι συµπολίτες µας παίρνουν τρεις συντάξεις, σε
ποιες κατηγορίες ανήκουν αυτοί και αν έχουν καταβάλει τις αν-
τίστοιχες τριπλές εισφορές. 

Και τρίτον, εάν είναι σύννοµο και συνταγµατικά κατοχυρωµένο
το δικαίωµα διπλής και τριπλής συνταξιοδότησης, εφόσον -επα-
ναλαµβάνω- έχουν καταβληθεί οι ανάλογες ασφαλιστικές εισφο-
ρές. 

Δεν αναφέροµαι στον τελευταίο νόµο, που έχει µπει πλαφόν
3.000 ευρώ. Αυτό είναι άλλο πράγµα. Είναι σαφές τι εννοώ και
για ποιον λόγο έκανα αυτή την ερώτηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε Αν-
τιπρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ
πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Πρόεδρε, κύριε Κακλαµάνη, θυµάµαι πραγµατικά,
καθώς προεδρεύατε, την αντίδρασή σας, όταν ακούστηκε στην
Αίθουσα αυτή ένας εξωφρενικός αριθµός.

ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Τε-
τρακόσιες χιλιάδες. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ναι, ότι τε-
τρακόσιες χιλιάδες  παίρνουν τρεις συντάξεις. Κάτι τέτοιο
ειπώθηκε. 

Έχετε δίκιο, που θέλετε να διευκρινίζονται αυτά τα θέµατα και
να ακούει ο ελληνικός λαός την αλήθεια. Είναι ευαίσθητο το θέµα
των συντάξεων και πρέπει όλοι να είµαστε ενωµένοι στην κοινή
προσπάθεια για µια βελτίωση της δύσκολης κατάστασης, που
υπάρχει στο σύστηµα κοινωνικής ασφάλισης. 

Καµµία σύνταξη δεν καταβάλλεται, πλην των τιµητικών, που
είναι γνωστό πώς καταβάλλονται, χωρίς εισφορές. Καµµία. Όλες
καταβάλλονται µε αντιστοιχία των εισφορών, που έχει δώσει ο
ασφαλισµένος. 

Βέβαια, όπως είχε δοµηθεί το σύστηµα µας µε πολλά διαφο-
ρετικά ταµεία σε διαφορετικά επαγγέλµατα, λογικό ήταν να προ-
κύπτει το φαινόµενο των διπλών συντάξεων, µερικές φορές και
παραπάνω, αλλά αυτό αντιστοιχούσε στη δραστηριότητα, για την
οποία κατέβαλε ο καθένας. 

Για παράδειγµα, ένας πολιτικός µηχανικός, που ήταν στο
ΤΣΜΕΔΕ, αν ήταν και δηµόσιος υπάλληλος, ήταν ασφαλισµένος
και στο Ταµείο Πολιτικών Υπαλλήλων. Συνεπώς, αν συµπλήρωνε

τις προϋποθέσεις, έπαιρνε δύο συντάξεις. Πολλές φορές, δεν
συµπλήρωνε τις προϋποθέσεις και αντί να παίρνει δύο, έπαιρνε
µία και έχανε τις εισφορές από το άλλο ταµείο. Αυτό ήταν ένα
γενικό φαινόµενο. 

Η ενοποίηση των κανόνων λύνει αυτό το πρόβληµα, δηλαδή
το να χάνει κάποιος τις εισφορές, ενώ τις έχει καταβάλει. Διατη-
ρεί, πάντως, τις δύο συντάξεις, εκεί που πραγµατικά υπήρχαν οι
προϋποθέσεις για να συµπληρώνει κανείς πλήρη χρόνο ασφάλι-
σης σε δύο φορείς. 

Συνολικά, πάντως, περίπου το 90% του συνόλου των ασφαλι-
σµένων, δηλαδή δύο εκατοµµύρια διακόσιες σαράντα χιλιάδες
συνταξιούχοι παίρνουν µία σύνταξη. Το 9,5% παίρνει δύο συντά-
ξεις. Αυτοί είναι περίπου διακόσιοι πενήντα µία χιλιάδες συντα-
ξιούχοι, που όπως εξήγησα είναι µηχανικοί, γιατροί, δικηγόροι,
οι οποίοι ήταν ταυτόχρονα ασφαλισµένοι στο δηµόσιο ή µηχανι-
κοί, που ήταν ταυτόχρονα ασφαλισµένοι στον ΟΑΕΕ και στο
ΤΣΜΕΔΕ, διότι έκαναν και εµπορία. Όµως, µέσα σε αυτήν την κα-
τηγορία, υπάρχουν και εκείνοι που έπαιρναν µία σύνταξη, γιατί
είχαν ίδιο δικαίωµα ως ασφαλισµένοι, αλλά έπαιρναν και σύνταξη
χηρείας. Αυτό µετριέται ως δύο, ενώ στην πραγµατικότητα, πρό-
κειται για µεταβίβαση δικαιώµατος µε την κληρονοµική διαδοχή. 

Δεν αποτυπώνεται επακριβώς, όπως σωστά υπονοείτε και στην
ερώτησή σας. Καλό θα ήταν να ξέραµε ακριβώς και την πηγή της
κάθε µιας από αυτές τις περιπτώσεις. 

Όµως, η πραγµατικότητα είναι εντελώς διαφορετική από αυτή
που κάποιοι προσπαθούν να εµφανίσουν, ότι δηλαδή γίνεται µια
σπατάλη σε συντάξεις, που είναι πάρα πολλές. Το 0,5%, κάτω
από το µισό τοις εκατό, παίρνει τρεις συντάξεις. Είναι δέκα χι-
λιάδες εξακόσιες περιπτώσεις συνταξιούχων, που παίρνουν τρεις
συντάξεις. 

Και σε αυτή την περίπτωση των τριών συντάξεων, είναι οι κα-
τηγορίες που είπα. Μπορεί να είναι σύνταξη χηρείας, µπορεί να
είναι σύνταξη, επειδή ήταν µηχανικός, γιατρός, ή δικηγόρος και
µπορεί να είναι και σύνταξη, γιατί ήταν και στον ΟΑΕΕ ασφαλι-
σµένος στο δηµόσιο. Έτσι, λοιπόν, εξηγείται η περίπτωση αυτών
των δυο ή τριών συντάξεων. 

Τώρα, όµως, µε τον ν.4387 αυτό το φαινόµενο θα εκλείψει,
διότι η ασφαλιστική εισφορά υπολογίζεται στο εισόδηµα που δια-
µορφώνεται και µελλοντικά θα προκύπτει µια σύνταξη, µε βάση
την ανταποδοτικότητα. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε

Υπουργέ. 
Ορίστε, κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία

σας. 
ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Κύριε Υπουργέ, ευχαριστώ πολύ, που διευκρινίσατε αυτά τα
πράγµατα. Εγώ κρατάω, κατ’ αρχήν, ότι ούτε το 0,5% δεν είναι
µε τρεις συντάξεις -απόλυτα νόµιµες- και το 9,5% είναι µε δυο
συντάξεις, απόλυτα νόµιµες. Υποθέτω, επειδή δεν απαντήσατε
το αντίθετο από το τρίτο ερώτηµα, ότι αυτό είναι και συνταγµα-
τικό δικαίωµα. Δηλαδή, δεν µπορούµε να λέµε ότι πρέπει τώρα
σε αυτούς που παίρνουν τρεις συντάξεις, αλλά έχουν πληρώσει
ή σε αυτούς που παίρνουν δυο –το 9,5%- και έχουν πληρώσει να
τους κόψουµε τη µια σύνταξη, χωρίς, µάλιστα, να λέµε να επι-
στραφούν οι καταβληθείσες εισφορές. Διότι εκεί είναι και το συν-
ταγµατικό πρόβληµα, που αν βρισκόταν κυβέρνηση που θα το
έκανε, νοµίζω ότι είναι σίγουρο 100% πως θα εξέπιπτε αυτό στο
Συµβούλιο της Επικρατείας. 

Κύριε Πρόεδρε, νοµίζω ότι πρέπει να είµαστε πολύ προσεκτι-
κοί µέσα σε αυτή την Αίθουσα, όταν για λόγους τους οποίους
ανέφερα, για να γίνουµε δηµοφιλείς εις έναν λαό που πράγµατι
χειµάζεται και έχει πρόβληµα –δεν το συζητάει κανείς- λέµε
πράγµατα, τα οποία δεν ισχύουν στην πραγµατικότητα, τα οποία
δεν είναι παράνοµα, όπως αφήνεται να εννοηθεί κάποιες φορές,
µόνο και µόνο για να πάρουµε χειροκροτήµατα και εν πάση πε-
ριπτώσει, ευελπιστούντες και εις συγκοµιδή ψήφων την ώρα των
εκλογών, όποτε αυτές γίνουν. 

Χαίροµαι, λοιπόν, για την απάντηση. Ελπίζω να µην ξανακου-
στούν τέτοια πράγµατα, τουλάχιστον µέσα στην Αίθουσα, γιατί
εκτός Αιθούσης καθένας µπορεί να λέει ό,τι θέλει και αναλαµβά-
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νει την ευθύνη των λόγων του. Όµως, µέσα σε αυτή την Αίθουσα,
αν ξανακουστούν και τύχει να προεδρεύω, δεν θα µείνω πλέον
σιωπηλός. Θα παρέµβω και θα δώσω την επίσηµη απάντηση, που
πήρα από τον κύριο Υπουργό. 

Εκεί που ευθύνεται το πολιτικό σύστηµα, ας το βάλουµε στο
απόσπασµα και να το εκτελέσουµε, αλλά εκεί που δεν ευθύνεται,
άνθρωποι που µετέχουν στο πολιτικό σύστηµα να το κατηγορούν
για πράγµατα, τα οποία είναι αυτονόητα και απόλυτα σύννοµα
και να τα βλέπω να αναπαράγονται κιόλας στα µέσα ηλεκτρονι-
κής δικτύωσης –και όχι µόνο- αυτό πάει πολύ, νοµίζω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Κύριε Πρό-
εδρε, αυτό που θέλω να συµπληρώσω ως επίλογο των όσων
είπατε, είναι ότι µε τον υπολογισµό των συντάξεων, µε βάση τους
νέους κανόνες, που ενσωµατώνει αυτός ο υπολογισµός και µε
τις εισφορές που καταβλήθηκαν σε συντάξεις, που δεν αποδό-
θηκαν, θα αποδειχθεί ότι πραγµατικά, κινούµαστε απόλυτα εναρ-
µονισµένοι στις συνταγµατικές επιταγές, σύµφωνα µε τις οποίες
κάθε συνταξιούχος πρέπει να παίρνει σύνταξη, που αντιστοιχεί
στην αναλογία των εισφορών, που έχει καταβάλλει.

Αυτό διορθώνει, σε έναν βαθµό και εκείνες τις περιπτώσεις,
όπου κατά το παρελθόν, σύµφωνα µε τις διατάξεις, που ίσχυαν
σε κάθε φορέα -δεν ήταν ζήτηµα µη καλής εφαρµογής των δια-
τάξεων- δηλαδή προέκυπτε, στην περίπτωση που είχε κάποιος
λιγότερα από δεκαπέντε χρόνια ασφάλισης, να µην παίρνει τί-
ποτα από τις εισφορές που κατέβαλλε, διότι ποτέ δεν επιστρέ-
φονταν. 

Σύµφωνα µε την πάγια νοµολογία των δικαστηρίων µας, αν δεν
µπορούσες να πάρεις σύνταξη, οι εισφορές σου δεν επιστρέφον-
ταν, σε καµµία περίπτωση, ενώ τώρα, µε τον τρόπο που θα υπο-
λογίζεται, θα ενσωµατώνεται στη σύνταξη, που θα λαµβάνει
κανείς και η εισφορά που είχε δώσει στο παρελθόν, ακόµα και
για συντάξεις, που δεν είχε λάβει. Θεωρώ ότι είναι διόρθωση
µιας κακής εφαρµογής, ενός κακού συστήµατος, όπως υπήρχε. 

ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Όχι, όµως, να έχεις σαράντα χρόνια και να σου λένε ότι δεν τη
δικαιούσαι. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Προφανώς,
δεν υπάρχει τέτοιο θέµα και σας ευχαριστώ πολύ για τις σωστές
επισηµάνσεις που κάνατε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να ανακοινώσω δύο
αιτήµατα αδειών. 

Το πρώτο αίτηµα αφορά τον κ. Χάρη Θεοχάρη και έχει ως
εξής: 

«Αξιότιµε κύριε Πρόεδρε, µε την παρούσα σάς ενηµερώνω ότι
κατά τις ηµεροµηνίες 13 και 14 Νοεµβρίου 2017 θα χρειαστεί να
απουσιάσω, λόγω συµµετοχής µου σε συνέδριο στο Κατάρ. Συ-
νεπώς, αιτούµαι τη σχετική άδεια για τη δικαιολογηµένη απουσία
µου από το Κοινοβούλιο.

Με εκτίµηση, Χάρης Θεοχάρης, Ανεξάρτητος Βουλευτής Β’
Αθηνών».

Η Βουλή εγκρίνει ;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς η Βουλή ενέ-

κρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Το δεύτερο αίτηµα αφορά τον κ. Ιωάννη Πλακιωτάκη και έχει

ως εξής:
«Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ όπως µου χορηγήσετε ολιγοή-

µερη άδεια για τη µετάβασή µου στο εξωτερικό, για προσωπι-
κούς λόγους κατά τις ηµεροµηνίες 10 µέχρι και 13 Νοεµβρίου
2017.

Ιωάννης Πλακιωτάκης, Βουλευτής Λασιθίου Νέας Δηµοκρα-
τίας».

Η Βουλή εγκρίνει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς η Βουλή ενέ-
κρινε τη ζητηθείσα άδεια.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα συζητηθεί η πρώτη µε
αριθµό 240/6-11-2017 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του
Βουλευτή Δωδεκανήσου της Νέας Δηµοκρατίας κ. Εµµανουήλ
Κόνσολα προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα:
«Άµεση αποκατάσταση των ζηµιών στις λιµενικές εγκαταστάσεις
για την κρουαζιέρα στην Κω».

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ. Νι-
κόλαος Μαυραγάνης.

Ορίστε, κύριε Κόνσολα, έχετε τον λόγο.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΟΝΣΟΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πρέπει να ευχαριστήσω και τον Υπουργό, που έδειξε αντανα-

κλαστικά και είναι σήµερα εδώ, γιατί αυτή η ερώτηση, κύριε Πρό-
εδρε, κύριε Υπουργέ, δεν έχει χαρακτήρα αντιπολιτευτικό.
Αντιθέτως, θα ήθελα και από τη δική µου θέση να προτρέψω κυ-
βερνητικούς µηχανισµούς, αλλά κυρίως εσάς, προκειµένου να
αντιµετωπίσετε ένα πολύ σοβαρό θέµα, που αφορά την περιοχή
µας, τα Δωδεκάνησα, αλλά ιδιαίτερα την Κω, µετά από το
άσχηµο γεγονός του σεισµού, που εκεί δηµιούργησε συσπάσεις,
όχι µόνο στην οικονοµία, αλλά και στην κοινωνία και στη λειτουρ-
γία του νησιού.

Κύριε Υπουργέ, γνωρίζετε ότι εκεί δηµιουργήθηκαν προβλή-
µατα και σε εκκλησίες και σε σχολεία. Όµως, το σηµερινό µας
θέµα εστιάζεται κυρίως στο πρόβληµα, που έχει δηµιουργηθεί
µετά τον σεισµό στο λιµάνι της Κω, τον τρίτο µεγαλύτερο τουρι-
στικό προορισµό της χώρας, καθώς δηµιουργούνται συσπάσεις,
εξαιτίας της δυσλειτουργίας του λιµανιού.

Ξέρω ότι έχετε προχωρήσει, κύριε Υπουργέ, σε κάποιες πα-
ρεµβάσεις, προκειµένου να αντιµετωπιστούν κατ’ αρχάς τα
άµεσα προβλήµατα. Όµως, θα ήθελα να σας θυµίσω ότι η Κως
είναι ένας προορισµός και για την κρουαζιέρα και εκτός από το
λιµάνι έχουµε προβλήµατα στο κτήριο του επιβατικού σταθµού
και κυρίως στο κτήριο που χρησιµοποιούσαν τα κρουαζιερό-
πλοια. 

Το ζήτηµα, κύριε Υπουργέ, είναι ότι οι εταιρείες που δραστη-
ριοποιούνται στον χώρο της κρουαζιέρας, βλέποντας ότι δεν
ολοκληρώνεται το λιµάνι, είναι ήδη σε µία διαδικασία ακύρωσης
των δροµολογίων. Παρακαλώ πολύ, αυτό να το συναισθανθείτε.
Σας καλώ σήµερα, απ’ αυτό το Βήµα, να απαντήσετε µε παρρη-
σία, γιατί δεν θα απαντήσετε σε µένα, αλλά στην κοινωνία της
Κω, στους ανθρώπους, που δραστηριοποιούνται στον τουρισµό.
Θέλουν ένα χρονοδιάγραµµα. Και οι άνθρωποι που δραστηριο-
ποιούνται στην κρουαζιέρα, θέλουν να ξέρουν ότι θα συνεχίσουν
τον προγραµµατισµό τους για τις αφίξεις των κρουαζιεροπλοίων
στην Κω ή όχι. 

Επιπρόσθετα, θα ήθελα να σας θυµίσω ότι η Κως έχει πληγεί
και από το µεταναστευτικό, το οποίο είναι ένα πρόσθετο πρό-
βληµα, που πρέπει να δούµε στη συνέχεια. Νοµίζω ότι µε τη δική
σας παρέµβαση, εφ’ όσον βγάλουµε το χρονοδιάγραµµα της δια-
δικασίας, δηµοσιευτεί και γίνει γνωστό µέσα από τη συζήτησή
µας, θα έχουµε µία καλή εξέλιξη για την επόµενη σεζόν. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΑΥΡΑΓΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-

ταφορών): Κύριε Βουλευτά, ευχαριστώ πάρα πολύ για την ερώ-
τηση.

Είναι ακριβώς όπως το είπατε. Η Κως είναι ένα νησί, το οποίο
επλήγη σοβαρά από τον ενσκήψαντα σεισµό της 21ης Ιουλίου
2017. Έπρεπε να δείξουµε αντανακλαστικά και τα επιδείξαµε,
όσον αφορά αυτά που µπορούσαµε να κάνουµε άµεσα, δηλαδή
την επισκευή του κρηπιδώµατος στον τοµέα εκείνο, που εξυπη-
ρετούσε τα οχηµαταγωγά, αλλά και την επιβατική ναυτιλία. 

Στις 21 Ιουλίου ενέσκηψε ο σεισµός. Στις 30 Ιουλίου αναθέ-
σαµε τις µελέτες µε το σύστηµα της κλειστής διαπραγµάτευσης,
ακριβώς γιατί η Κως κηρύχθηκε –κι έτσι έπρεπε να γίνει- σε κα-
τάσταση εκτάκτου ανάγκης και έπρεπε να ακολουθήσουµε γρή-
γορη διαδικασία. Στις 13 Αυγούστου 2017, πριν από τον
Δεκαπενταύγουστο, παραδόθηκε εν ετοιµότητι αυτό το κοµµάτι
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του λιµενοβραχίονα. 
Όµως, όπως πολύ σωστά είπατε, υπάρχει και το άλλο σκέλος,

που αφορά την κρουαζιέρα, όπως επίσης υπάρχει και το σκέλος
εκείνο, που αφορά το κτήριο του τελωνείου. Όλα αυτά τα έχουµε
περιλάβει σε µία γενική πρόνοια, καθώς έπρεπε να κάνουµε µε-
λέτες. Αυτές τις αναθέσαµε µε το σύστηµα της κλειστής δια-
πραγµάτευσης, ούτως ώστε να πράξουµε γρήγορα. 

Έχετε πάρα πολύ δίκιο ότι και εκεί πρέπει να κάνουµε έναν
αγώνα δρόµου, όπως κάναµε και για το κεντρικό λιµάνι, για να
κλείσουµε την όλη υποδοµή και να δηµιουργήσουµε αίσθηµα
ασφάλειας και στην αγορά και στους πολίτες και στους συναν-
θρώπους µας εκεί, ότι η ζωή θα κυλήσει οµαλά. 

Η διαβεβαίωση που µου έχουν δώσει από τις Κτηριακές Υπο-
δοµές, µε την πίεση που τους εξασκούµε, είναι ότι θα έχουν ολο-
κληρωθεί οι µελέτες εντός του Φεβρουαρίου του 2018. Μιλάµε
για τη γεωτεχνική µελέτη και τη µελέτη αποκατάστασης του λι-
µένα. Και τον επόµενο ακριβώς µήνα, τον Μάρτιο µε Απρίλιο του
2018, θα έχουν ολοκληρωθεί οι µελέτες όσον αφορά το τελω-
νείο, για να πάµε σε εγκατάσταση εργολάβου, ακριβώς την
άνοιξη του 2018, πάντοτε µε γρήγορη διαδικασία κλειστής δια-
πραγµάτευσης-ανάθεσης, ούτως ώστε να τρέξουµε τη διαδικα-
σία, όσο πιο γρήγορα γίνεται.

Θεωρώ ότι µε αυτό το χρονοδιάγραµµα, το νησί θα επανέλθει
σε κανονικότητα εντός του 2018 και µε τον εγκατεστηµένο ερ-
γολάβο από την άνοιξη του 2018 πλέον οι πολίτες, οι συνάνθρω-
ποί µας στην Κω, που δοκιµάστηκαν πολύ, θα βλέπουν την
προσπάθεια καθηµερινά στο νησί τους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ.

Κύριε Κόνσολα, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΟΝΣΟΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, η δέσµευσή σας εδώ στην Εθνική Αντιπροσω-

πεία έχει καταγραφεί. Θεωρώ εξαιρετικά σηµαντικό ότι αναγνω-
ρίζετε το πρόβληµα και παράλληλα, φαντάζοµαι ότι µε την
τοποθέτησή σας έχετε απαλλάξει από τις όποιες ευθύνες την αυ-
τοδιοίκηση για την αποκατάσταση των ζηµιών και στο λιµάνι,
αλλά και στις λιµενικές υποδοµές. Θεωρώ, λοιπόν, αυτονόητο
ότι οι µελέτες έχουν βαρύνει το Υπουργείο, για να ολοκληρω-
θούν και παράλληλα, µου λέτε ότι και την άνοιξη θα έχει ολοκλη-
ρωθεί το λιµάνι. 

Θέλω, λοιπόν, να σας θυµίσω ότι ο προγραµµατισµός του
2018…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΑΥΡΑΓΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-
ταφορών): Η εγκατάσταση του εργολάβου.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΟΝΣΟΛΑΣ: Δεν ξέρω, κύριε Υπουργέ, αν είναι
τόσο χρονοβόρα η διαδικασία των µελετών των περιβαλλοντικών
επιπτώσεων και η ολοκλήρωση αυτών των υποδοµών. Ουσια-
στικά, µε αυτήν την τοποθέτησή σας εξοβελίζουµε ξανά την
κρουαζιέρα από την Κω. Γιατί αν δεν ολοκληρωθεί την άνοιξη,
ποιος προγραµµατισµός µπορεί να γίνει; Εγώ θα ήθελα να σας
παρακαλέσω να πιέσετε τους µηχανισµούς, για να ολοκληρωθεί
και η µελέτη και η κατασκευή.

Να σας πω, κύριε Υπουργέ, ότι δεν µπορεί να βαρύνουν αυτά
ούτε τον δήµο ούτε την περιφέρεια ούτε τους επιχειρηµατίες.
Πρέπει, αφ’ ενός, η ακτοπλοΐα να συνεχίσει την προσέγγισή της
κανονικά και η κρουαζιέρα να βρει τον ρυθµό της. Γιατί τώρα δεν
υπάρχει ρυθµός, κύριε Υπουργέ και οι άνθρωποι του τουρισµού
είναι σε αγωνία.

Να σας πω µόνο τούτο και επιτρέψτε µου να το καταθέσω για
τα Πρακτικά. Χθεσινή δήλωση του Προέδρου Εφοπλιστών Ελλη-
νικών Κρουαζιερόπλοιων, του κ. Κόντε, λέει ότι είναι άµεση η αν-
τιµετώπιση του προσφυγικού, σε σχέση µε την κρουαζιέρα, γιατί
θα καταρρεύσει η κρουαζιέρα στα νησιά αυτά, όταν µάλιστα ξέ-
ρετε πολύ καλά τι συµβαίνει µε την προσέγγιση των πλοίων στα
νησιά του Βορείου Αιγαίου. Φοβάµαι, όµως, ότι και η Κως θα µε-
τεξελιχθεί σε ένα νησί, που δεν έχει προορισµό κρουαζιέρα. Γιατί
hot spot, πλωτά και προσφυγικό, µε κρουαζιέρα δεν συνάδουν.
Αυτά λέει ο κ. Κόντες. Παρακαλώ, το καταθέτω για τα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Εµµανουήλ Κόνσολας κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης

Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)
Αυτό, λοιπόν, είναι ένα πρόσθετο κίνητρο για εσάς, τουλάχι-

στον να αµβλύνουµε τα ζητήµατα, που αφορούν τις λιµενικές
υποδοµές και να σας παρακαλέσω την άνοιξη να ολοκληρωθεί
αυτή η διαδικασία, γιατί για εµάς είναι πολύ σηµαντικό να µην
υπάρχει πλέον απόκλιση απ’ αυτό που έχει συµβεί το προηγού-
µενο διάστηµα, αλλά να υπάρχει σύγκλιση όλων των δυνάµεων
στο να µείνει η Κως αταλάντευτη στην πορεία της και να είναι ο
τρίτος τουριστικός προορισµός και τα επόµενα χρόνια.

Ευχαριστώ, κύριε Υπουργέ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΑΥΡΑΓΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-

ταφορών): Συµµερίζοµαι απόλυτα την αγωνία σας, κύριε Βου-
λευτά. Πιέζουµε, όσο µπορούµε, προς την κατεύθυνση της
ολοκλήρωσης των µελετών όσο πιο γρήγορα γίνεται.

Θέλω να σας διαβεβαιώσω ότι το πρόβληµα που δηµιουργή-
θηκε από τον, δυστυχώς, ενσκήψαντα σεισµό στις 21 Ιουλίου
ήταν πολύ µεγάλο. Υπήρχαν ζητήµατα εν δυνάµει σπηλαιώσεων
και ρηγµατώσεων εσωτερικά στη θάλασσα, από κάτω δηλαδή
,στις βάσεις των κρηπιδωµάτων. Γι’ αυτόν τον λόγο οι µελέτες
είναι διφυείς. Είναι γεωτεχνικές από τη µια πλευρά, αλλά και κα-
τασκευής από την άλλη. 

Στις γεωτεχνικές µελέτες, λοιπόν, ουσιαστικά χρησιµοποιούµε
υποβρύχια συστήµατα, για να µπορέσουµε να κάνουµε όλη την
αξιολόγηση, για να µην έχουµε προβλήµατα στο µέλλον. Αυτό
δηµιουργεί το πρόβληµα. Το τρέχουµε όσο πιο γρήγορα γίνεται.
Μας έχουν υποσχεθεί ότι µέχρι Ιανουάριο-Φεβρουάριο θα είναι
έτοιµες οι µελέτες για το κυρίως θέµα που µας αφορά, δηλαδή
τους λιµενοβραχίονες κρουαζιερόπλοιων, γεωτεχνική µελέτη και
µελέτη κατασκευής, για να µπορούµε να εγκαταστήσουµε τον
εργολάβο. Για το τελωνείο θα είναι έτοιµη έναν µήνα µετά η µε-
λέτη.

Όσον αφορά το πρώτο κύριο βήµα, όµως, που αφορά ουσια-
στικά τον βραχίονα, η µελέτη θα είναι έτοιµη Ιανουάριο µε Φε-
βρουάριο του 2018. Δεν µπορούµε να το τρέξουµε παραπάνω,
διότι από εκεί και πέρα, θα τους πιέσουµε να µην κάνουν δουλειά
και φοβάµαι ότι θα το βρούµε µπροστά µας αυτό. Εάν, δηλαδή,
τους πούµε να µην κάνουν γεωτεχνική µελέτη, θα έχουµε πρό-
βληµα στην κατασκευή µετά. Θα το έχουµε στο νησί, θα το έχετε
εσείς, θα το έχουµε εµείς, θα το έχουµε όλοι µας. Γι’ αυτό θέλω,
τουλάχιστον, η γεωτεχνική µελέτη να γίνει, για να µην έχουµε
προβλήµατα.

Θεωρώ ότι αν εγκατασταθεί ο εργολάβος τον Μάρτιο του
2018, θα κάνει τις απαραίτητες εργασίες. Μην ξεχνάτε ότι το
άλλο σκέλος του λιµένα αποκαταστάθηκε µέσα σε ένα µήνα. Να
δούµε από τη µελέτη τι χρονοδιάγραµµα προβλέπει. Δεν µπορώ
να πω αυτήν τη στιγµή χρονοδιάγραµµα έργου. Μπορώ να πω
χρονοδιάγραµµα µελετών. Και δεν µπορώ να πω χρονοδιά-
γραµµα έργου, γιατί δεν έχω ολοκληρωµένη τη µελέτη στα χέρια
µου. 

Να δούµε, λοιπόν, τι παρεµβάσεις προτείνουν οι γεωτέχνες και
οι εµπειροτέχνες, που έχουν ασχοληθεί µε το θέµα και πιστεύω,
επειδή τους έχουµε τρέξει πάρα πολύ και τους έχουµε πιέσει,
αναγνωρίζοντας το τεράστιο πρόβληµα που έχει δηµιουργηθεί
απ’ αυτόν τον ενσκήψαντα σεισµό, ότι θα ανταποκριθούν και στα
χρονοδιαγράµµατα του έργου αυτού καθαυτού.

Θέλω να πιστεύω ότι θα προφτάσουµε να είµαστε έτοιµοι τη
µεγάλη τουριστική περίοδο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε
Υπουργέ.

Ακολουθεί η δεύτερη µε αριθµό 213/1-11-2017 επίκαιρη ερώ-
τηση πρώτου κύκλου του Ε’ Αντιπροέδρου της Βουλής και Βου-
λευτή Δωδεκανήσου της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ
- ΔΗΜΑΡ κ. Δηµητρίου Κρεµαστινού προς τον Υπουργό Υποδο-
µών και Μεταφορών, µε θέµα: «Ηµιτελές, ακόµα και µετά τη λήξη
της προθεσµίας παράδοσης, το Σχολείο Αρχαγγέλου Ρόδου».

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ. Νι-
κόλαος Μαυραγάνης.

Ορίστε, κύριε Κρεµαστινέ, έχετε τον λόγο.
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ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Κύριε Πρόεδρε και κύριε Υπουργέ, ο λόγος της ερώτησής µου
σήµερα είναι προφανής. Είναι µια ιστορία, την οποία θα µπο-
ρούσε να χαρακτηρίσει κανείς ως πονεµένη, χωρίς υπερβολή,
διότι αρχίζει από το 2010. 

Εδώ είναι και οι σχετικές ερωτήσεις. Το 2010 είχαµε ακύρωση
του διαγωνισµού, το 2010 πάλι δεύτερη ακύρωση του διαγωνι-
σµού, µετά για το θέµα των υποδοµών καθυστέρηση ανέγερσης
το 2012 και 2013, καθυστέρηση ξανά το 2013 και τώρα, το 2017,
όπως µε ενηµερώνει ο Πρόεδρος της Δηµοτικής Ένωσης κ. Αρ-
γυρού, έχουν εγκαταλείψει τελείως το έργο και δεν χτίζεται το
σχολείο.

Εντωµεταξύ, χίλια περίπου παιδιά συνωστίζονται σε παραπήγ-
µατα και βεβαίως, αυτή η εγκατάλειψη σηµαίνει ότι κάτι πρέπει
να γίνει.

Η πρότασή µου είναι να επέµβει το Υπουργείο και κατά κάποιο
τρόπο να υποχρεώσει σε µηνιαία -το επαναλαµβάνω µηναία, αν
θέλετε- απολογία ή καταγραφή -όπως θέλετε πείτε το- του έργου
από εδώ και µπρος, γιατί σύµφωνα µε τις υποχρεώσεις του κα-
τασκευαστή, έπρεπε να το είχε παραδώσει τον Σεπτέµβριο και
να λειτουργεί τώρα.

Τώρα, λοιπόν, που θα έπρεπε να λειτουργεί, δεν υπάρχουν άν-
θρωποι για να το προχωρήσουν, δηλαδή εργάτες για να το προ-
χωρήσουν.

Αντιλαµβάνεστε, λοιπόν, ότι κάτι πρέπει να γίνει και περιµένω
πράγµατι να ακούσω πώς σκέπτεστε να αντιδράσετε πάνω στ’
αυτό το θέµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΑΥΡΑΓΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-

ταφορών): Κύριε Αντιπρόεδρε, κύριε Βουλευτά, ευχαριστώ για
την ερώτηση, γιατί είναι απολύτως έτσι στο πρώτο σκέλος, όπως
το είπατε. Δηλαδή, από το 2010 και εντεύθεν υπήρχε µια πολύ
µεγάλη καθυστέρηση µε επανακυρώσεις και επαναδιευθετήσεις
της διαδικασίας των µελετών και φτάσαµε τελικά, να έχουµε µε-
λέτη και δηµοπράτηση του έργου προς το τέλος του 2014 και εν-
τέλει, να υπογραφεί η σύµβαση στα µέσα περίπου του 2015.

Κοιτάξτε τι συνέβη. Ξεκίνησε η διαδικασία να εκτελεστεί το
έργο. Κάποια στιγµή, το έργο, λοιπόν, σταµατάει. Γιατί σταµά-
τησε; Διότι η µελέτη που είχε καθυστερήσει πάρα πολύ, όπως εί-
πατε, να γίνει και να δηµοπρατηθεί το έργο -περίπου τέσσερα
πέντε χρόνια από το 2010- παρ’ όλα αυτά είχε ελλείψεις. 

Ποιες ήταν οι ελλείψεις; Αυτές οι ελλείψεις έχουν δύο σκέλη.
Στις εσωτερικές τοιχοποιίες δεν είχε προβλεφθεί ουσιαστικά το
εύρος των τοιχοποιιών, ούτως ώστε να υπάρχει ηχοµόνωση και
θερµοµόνωση, κάτι που θα ήταν εις βάρος της ποιότητας ουσια-
στικά των µαθητευοµένων, των µαθητών, της µαθητιώσας νεο-
λαίας, της κοινότητας, που όλοι θέλουµε τα παιδιά µας να είναι
στις καλύτερες δυνατές συνθήκες.

Το δεύτερο σκέλος ήταν ότι δεν προέβλεπε εξωτερικούς χώ-
ρους. Τους είχε υποβαθµισµένους. Δεν είχε κονδύλια για τους
εξωτερικούς χώρους, για τη διαµόρφωσή τους. Ναι, αλλά θα
έπρεπε κάπου να γυµναστούν, θα έπρεπε κάπου να ψυχαγωγη-
θούν, θα έπρεπε κάπου να προαυλιστούν τα παιδιά αυτά. Δεν εί-
παµε να τα κλείσουµε, να είναι έγκλειστα σε µια φυλακή.
Αλίµονο!

Άρα, έπρεπε να γίνουν κάποιες παρεµβάσεις. Πρότεινε, λοι-
πόν, η υπηρεσία να γίνουν παρεµβάσεις προς την κατεύθυνση,
πρώτον, να εγγραφούν και να εξασφαλιστούν κονδύλια για τους
εξωτερικούς χώρους και τη διαµόρφωσή τους και, δεύτερον, να
διευρυνθεί το πλάτος της τοιχοποιίας από δροµικό σε µπατικό,
για να υπάρχει ηχοµόνωση και θερµοµόνωση στα παιδιά µας.

Αυτό, όµως, ενώ ξεκίνησε περίπου στο τέλος του 2016, µέχρι
να εγκριθεί και να περάσει από ανακεφαλαιωτικό πίνακα εργα-
σιών και έγκριση από το νοµικό τµήµα και από το διοικητικό συµ-
βούλιο της ΚΤΥΠ, µεσολάβησε µια διαδικασία, που διαλεκτικά
µετερχόταν µεταξύ του εργολάβου, των υπηρεσιών και του νο-
µικού τµήµατος περίπου για δέκα µήνες. Εγκρίθηκε, µπήκε στη
«ΔΙΑΥΓΕΙΑ» και τώρα πλέον θα συνεχίσουν οι εργασίες. Ζήτησε
γι’ αυτόν τον λόγο φυσικά ο εργολάβος παράταση, δεν του δώ-

σαµε ολόκληρη την παράταση που ήθελε εκείνος, την µειώσαµε
περίπου κατά σαράντα ηµέρες και η καταληκτική ηµεροµηνία πα-
ράδοσης του έργου που µας έχει δώσει είναι τον Μάρτιο ή Απρί-
λιο του 2018. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε
Υπουργέ.

Κύριε Κρεµαστινέ, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Δεν αµφισβητώ τίποτα από όσα είπατε, κύριε Μαυραγάνη.
Εκείνο, όµως, που πρέπει να σας πω είναι ότι οι τοπικοί άρχοντες
-εγώ από εκεί κατάγοµαι, από τον Αρχάγγελο- µε διαβεβαιώνουν
ότι δεν γίνονται έργα αυτήν τη στιγµή.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΑΥΡΑΓΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-
ταφορών): Από πότε;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Από το καλοκαίρι και µετά.

Ο δε κατασκευαστής, ο οποίος µε παρακάλεσε να µην κάνω
ερώτηση στη Βουλή µου είπε ότι θα είναι συνεπής. Τον πιστεύω.
Επειδή όµως συµβαίνουν όλα αυτά που λέτε σε όλες τις κατα-
σκευές, λογικό είναι να υπάρχει µία δυσπιστία.

Η πρόταση η δική µου, λοιπόν, είναι κάθε µήνα να υπάρχει µια
απολογία, µια καταγραφή -όπως θέλετε πείτε το- για το τι έχει
γίνει τον µήνα που πέρασε, διότι αν περιµένουµε ξαφνικά να φτά-
σουµε στον Ιούνιο ή στον Σεπτέµβριο του χρόνου, για να πούµε
για οτιδήποτε άλλο, όπως η θερµοµόνωση κ.λπ. -όχι από εσάς,
από πλευράς κατασκευαστικής- αντιλαµβάνεστε ότι πάµε στο
διηνεκές. Οπότε λοιπόν, και πάλι θα χαρώ πολύ να µας διαβεβαι-
ώσετε ότι το Υπουργείο θα εποπτεύσει την αποπεράτωση του
έργου ανά µήνα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ και εγώ.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΑΥΡΑΓΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-

ταφορών): Έτσι είναι, κύριε Αντιπρόεδρε, κύριε Βουλευτά.
Επειδή αυτό είναι ένα πονεµένο έργο, το οποίο καθυστέρησε
πάρα πολύ ειδικά στο πρώτο του σκέλος. Η µελέτη που έγινε,
όπως έγινε, ενώ καθυστέρησε πράγµατι, ήταν και ελλειµµατική
από την άλλη πλευρά και δεν προέβλεπε όσα έπρεπε να προβλέ-
πει, το έργο αυτό κακοπάθησε και γι’ αυτόν τον λόγο, πρέπει να
το τρέξουµε όσο µπορούµε. 

Είναι σωστή η ιδέα σας αυτή και θα ενηµερώσω τον διευθύ-
νοντα σύµβουλο της ΚΤΥΠ, ούτως ώστε να παίρνει µηνιαίως τον
απολογισµό των εργασιών. Έχετε δίκιο. Είναι αυτό το οποίο είπα
πριν, ότι οι εργασίες για ένα διάστηµα είχαν σταµατήσει, γιατί
ακριβώς η υπηρεσία είπε: «Εδώ αυτό που κάνετε δεν είναι
σωστό. Πρώτον, δεν έχετε περιβάλλοντα χώρο, πού θα πάνε να
γυµναστούν, να προαυλιστούν, να ψυχαγωγηθούν τα παιδιά.
Δεύτερον, δεν έχετε ηχοµονώσεις µέσα. Τι κάνετε εδώ;». Για ένα
διάστηµα, λοιπόν, µέχρι οι τεχνικές υπηρεσίες να εκπονήσουν
την τροποποιητική µελέτη, να γίνει ανακεφαλαιωτικός πίνακας
εργασιών, να εγκριθεί από τον εργολάβο και όλο αυτό να πάει
στο διοικητικό συµβούλιο, προφανώς οι εργασίες είχαν σταµα-
τήσει γι’ αυτό το διάστηµα που είπατε. Είναι έτσι όπως το λέτε. 

Οι εργασίες θα ξεκινήσουν και ασφυκτικά πιεστικά από την
πλευρά µας θα οδηγήσουµε τον εργολάβο να ολοκληρώσει τις
εργασίες, όπως µας έχει υποσχεθεί, δηλαδή τον Απρίλιο του
2018, ώστε τα παιδιά µας στον Αρχάγγελο της Ρόδου να είναι
µέσα σε ένα όµορφο και νεόδµητο σπίτι, µε καλή ηχοµόνωση και
θερµοµόνωση και αξιοπρεπείς περιβάλλοντες χώρους. Όλοι θέ-
λουµε για τα παιδιά µας να είναι σε αξιοπρεπείς εγκαταστάσεις
και σε µια διαβίωση ποιοτικά αναβαθµισµένη.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε

Υπουργέ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, είκοσι πέντε µαθητές και µαθήτριες και τέσσε-
ρις εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 14ο Δηµοτικό Σχολείο
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Αλίµου και το 49ο Δηµοτικό Σχολείο Αθήνας.
Η Βουλή σάς καλωσορίζει, παιδιά. 

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Να σας ενηµερώσω ότι αυτήν την ώρα που ήρθατε, υπάρχει

µια διαδικασία κοινοβουλευτικού ελέγχου. Οι Βουλευτές, για θέ-
µατα που τους ενδιαφέρουν και για την πορεία αυτών των θεµά-
των, ερωτούν τον αρµόδιο Υπουργό και ο Υπουργός τους
απαντά. Αυτήν τη διαδικασία παρακολουθείτε τώρα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η δεύτερη µε αριθµό 216/3-11-
2017 επίκαιρη ερώτηση δευτέρου κύκλου της Βουλευτού Δρά-
µας της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ κ. Χαράς
Κεφαλίδου προς την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, µε
θέµα: «Κίνδυνος υπολειτουργίας Μουσείου και Αρχαιολογικού
τόπου Δελφών», δεν θα συζητηθεί, λόγω κωλύµατος της ερωτώ-
σας Βουλευτού.

Επίσης η Ειδική Γραµµατεία του Προέδρου της Βουλής µας
ενηµέρωσε ότι δεν θα συζητηθούν λόγω κωλύµατος των αρµο-
δίων Υπουργών οι εξής ερωτήσεις:

Η τρίτη µε αριθµό 251/7-11-2017 επίκαιρη ερώτηση δευτέρου
κύκλου του Βουλευτή Αχαΐας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελ-
λάδας κ. Νικολάου Καραθανασόπουλου προς την Υπουργό Ερ-

γασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης,
σχετικά µε τους εργαζόµενους στο πρακτορείο διανοµής Τύπου
«Ευρώπη», δεν θα συζητηθεί λόγω ανειληµµένων υποχρεώσεων
της Υπουργού Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης κ. Έφης Αχτσιόγλου.

Η τρίτη µε αριθµό 250/7-11-2017 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης του Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος Ελλάδας κ. Ιωάννη Δελή προς την Υπουργό Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε τα
οξυµένα προβλήµατα που συναντάνε οι σπουδαστές των δηµο-
σίων ΙΕΚ µε το άνοιγµα των σχολών τους, δεν θα συζητηθεί, διότι
η Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και
Κοινωνικής Αλληλεγγύης κ. Ουρανία Αντωνοπούλου δεν µπορεί
να παραστεί, λόγω ανειληµµένων υποχρεώσεων.

Τέλος, η πρώτη µε αριθµό 239/6-11-2017 επίκαιρη ερώτηση
πρώτου κύκλου του Βουλευτή Αττικής της Νέας Δηµοκρατίας κ.
Μαυρουδή Βορίδη προς την Υπουργό Διοικητικής Ανασυγκρό-
τησης, µε θέµα: «Προκήρυξη θέσεων Γενικών Διευθυντών», δεν
θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος της Υπουργού Διοικητικής Ανα-
συγκρότησης κ. Όλγας Γεροβασίλη, που βρίσκεται σε εκδήλωση
της Βουλής.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στη συµπληρωµατική ηµερήσια διάταξη
της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Υγείας: «Εναρµό-
νιση του ελληνικού δικαίου µε την Ευρωπαϊκή Οδηγία 2003/88/ΕΚ
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 4ης Νο-
εµβρίου 2003 “σχετικά µε ορισµένα στοιχεία της οργάνωσης του
χρόνου εργασίας” ως προς την οργάνωση του χρόνου εργασίας
των ιατρών και οδοντιάτρων του Ε.Σ.Υ. - Ρυθµίσεις θεµάτων ια-
τρών Ε.Σ.Υ. και άλλες διατάξεις».

Το ανωτέρω σχέδιο νόµου χαρακτηρίστηκε από την Κυβέρ-
νηση ως επείγον και η αρµόδια Διαρκής Επιτροπή Κοινωνικών
Υποθέσεων αποδέχθηκε κατά πλειοψηφία τον χαρακτηρισµό του
ως επείγοντος, σύµφωνα µε το άρθρο 110 του Κανονισµού της
Βουλής. Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή
της της 7ης Νοεµβρίου 2017 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε
µια συνεδρίαση ενιαία επί της αρχής, των άρθρων, των τροπο-
λογιών και του συνόλου. 

Συµφωνεί το Σώµα;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το Σώµα συ-

νεφώνησε.
Τον λόγο έχει ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Αθανάσιος Παπαδό-

πουλος για δώδεκα λεπτά.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Αγαπητοί συνάδελφοι, η συ-

ζήτηση που κάναµε στη Διαρκή Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέ-
σεων, µαζί και µε την ακρόαση φορέων, νοµίζω ότι ήταν
αποκαλυπτική. Απέδειξε ότι στην ουσία, δύο µόνο προτάσεις κα-
τατέθηκαν για τον εξανθρωπισµό του συνολικού ωραρίου εργα-
σίας και εφηµερίας των γιατρών του Εθνικού Συστήµατος
Υγείας, που σήµερα φθάνει στις εξήντα έξι ώρες την εβδοµάδα
για τους ειδικευόµενους γιατρούς που κάνουν εφτά ενεργείς
εφηµερίες τον µήνα, ενώ για τους επιµελητές στα υποστελεχω-
µένα τµήµατα µε τρεις γιατρούς και πολύ χειρότερα, για εκείνα
που έχουν δύο γιατρούς, µπορεί να φθάνει και στις εβδοµήντα
πέντε ώρες.

Αυτό είναι ένα πάρα πολύ κρίσιµο ζήτηµα, καθώς εγέρθηκε
από ορισµένες πλευρές το θέµα του τι κάνουµε µε την προσαρ-
µογή στην κοινοτική οδηγία, η οποία βοηθάει, όχι µόνο να ρυθ-
µίζουµε, µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο, τις εφηµεριακές
υποχρεώσεις των γιατρών, σε σχέση µε το παρόν, το οποίο
όντως είναι συνθήκες, πολλές φορές, ζούγκλας, αλλά να µπο-
ρούµε να υπολογίζουµε να αποφευχθεί και η τιµωρία της χώρας,
η οποία έχει αποφασιστεί από το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο, αν δεν
συµµορφωθούµε.

Δεν είναι λίγη αυτή η τιµωρία. Τα 150 εκατοµµύρια ευρώ, ως
απειλή πληρωµής για τη χώρα, είναι είναι πάρα πολλά για τις
συνθήκες που ζούµε. 

Η πρώτη πρόταση που κατατέθηκε και περιλαµβάνεται στο
σχέδιο νόµου είναι από το Υπουργείο Υγείας. Η δεύτερη πρό-
ταση είναι της πλειοψηφίας του Γενικού Συµβουλίου της ΟΕΝΓΕ.
Η Πρόεδρος της Οµοσπονδίας στην ακρόαση των φορέων δή-
λωσε ότι η πρόταση τους είναι: Σταθερή πρωινή εργασία, επτά-
ωρη, πενθήµερη και µία ενεργός εφηµερία την εβδοµάδα για
κάθε γιατρό, ειδικευµένο και ειδικευόµενο.

Τα άρθρα 1, 2 και 3 του σχεδίου νόµου καθορίζουν αναλυτικά
όλα τα ζητήµατα, που αφορούν το πρώτο σκέλος της πρότασης.
Το τακτικό ωράριο των γιατρών και οδοντιάτρων του ΕΣΥ, περι-
λαµβανόµενων και των επικουρικών και των γιατρών των δηµό-
σιων µονάδων πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας, του ΕΚΑΒ, του
Παπαγεωργίου, του «Ωνάσειου», είναι σταθερό επτάωρο, από τις
08:00’ έως τις 15:00’ και πενθήµερο. 

Ο συνολικός χρόνος εργασίας, µαζί µε τις εφηµερίες, θα είναι
σταδιακά σαράντα οχτώ ώρες την εβδοµάδα. Ενώ για διάστηµα
τριών ετών προβλέπει τη δυνατότητα υπέρβασης του οκταώρου,
µέχρι εξήντα ώρες εβδοµαδιαίως, πάντα όµως µε την ελεύθερη
σύµφωνη γνώµη του γιατρού.

Η οργάνωση της εφηµερίας δεν µπορεί να γίνει σύµφωνα µε
την πρόταση της σηµερινής πλειοψηφίας της ΟΕΝΓΕ. Κανένα
νοσοκοµείο δεν µπορεί να καλύψει, στη βάση αυτής της πρότα-
σης, τις ανάγκες επειγόντων περιστατικών, που δέχεται και των
ασθενών που νοσηλεύει, ακόµη κι αν γίνει διπλάσιος ο αριθµός
των προσλήψεων, που σχεδιάζει η Κυβέρνηση για τη στελέχωση
των τµηµάτων επειγόντων περιστατικών των κλινικών, των µονά-
δων, των εργαστηρίων του. Χρειάζονται τµήµατα που εφηµε-
ρεύουν, που να έχουν µια στελέχωση επτά έως οκτώ γιατρών.
Σκεφτείτε λίγο ποια δυνατότητα υπάρχει στη βάση της πραγµα-
τικότητας, ώστε όλα τα εφηµερεύοντα τµήµατα να έχουν οκτώ
γιατρούς.

Αντίθετα, η σταδιακή εφαρµογή της κοινοτικής οδηγίας
2003/88, στη βάση της δωδεκάωρης ενεργού εφηµερίας, της δω-
δεκάωρης ηµερήσιας ανάπαυσης, της εβδοµαδιαίας ανάπαυσης
εικοσιτεσσάρων τουλάχιστον ωρών χωρίς διακοπή, του ρεπό και
της αξιοποίησης και των άλλων µορφών εφηµερίας, της ετοιµό-
τητας, της µικτής, δίνει τη δυνατότητα στα νοσοκοµεία και στις
µονάδες πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας να εξασφαλίζουν στα-
διακά ανθρώπινες συνθήκες εφηµέρευσης για τους γιατρούς,
οργάνωσης των εκπαιδευτικών προγραµµάτων τους και κάλυψης
των λειτουργικών αναγκών των νοσοκοµείων. 

Στη βάση της οδηγίας του Υπουργείου Υγείας, οι υγειονοµικές
περιφέρειες, οι διοικήσεις των νοσοκοµείων και οι γιατροί οφεί-
λουν να συνεργαστούν, για να οργανώσουν, µε τον καλύτερο δυ-
νατό τρόπο, τα προγράµµατα εφηµεριών τους.

Το Υπουργείο Υγείας διευκρίνισε ότι έχει αποκλείσει τα κυλιό-
µενα προγράµµατα εφηµερίας και τις προσλήψεις γιατρών µε
µπλοκάκι ή µόνο για εφηµεριακές ανάγκες, όπως γίνεται σε αρ-
κετές ευρωπαϊκές χώρες, που θέλησαν να προσαρµοστούν στην
ευρωπαϊκή οδηγία. Οι προσλήψεις που σχεδιάζονται πρέπει να
είναι στοχευµένες και επαρκείς, για να υπάρξει εντός τριών ετών
η δυνατότητα να καταργηθεί και το οκτάωρο.

Το σχέδιο νόµου καθιερώνει την υποχρεωτική συµµετοχή όλων
των γιατρών του ΕΣΥ, περιλαµβανόµενων και των συντονιστών
διευθυντών των νοσοκοµείων, του κέντρου και των πανεπιστη-
µιακών γιατρών, στα προγράµµατα εφηµερίας. Η µορφή της
συµµετοχής τους, ασφαλώς θα προσδιορίζεται στην απόφαση
εξειδίκευσης, που θα κάνει ο Υπουργός Υγείας, υπολογίζοντας
και τα άλλα καθήκοντά τους, και ειδικά για τους πανεπιστηµια-
κούς γιατρούς και τα εκπαιδευτικά καθήκοντά τους.

Υπενθυµίζω ότι σε ευρωπαϊκό επίπεδο η συνειδητοποίηση
αυτής της αναγκαιότητας για ανώτερο όριο εβδοµαδιαίας απα-
σχόλησης έγινε στη δεκαετία του ’90, µετά από σωρεία προσφυ-
γών -οι γνωστές υποθέσεις: «ΣΙΜΑΠ» στην Ισπανία, «Τζίγγερ» στη
Γερµανία και πολλές άλλες, όπως και προσφυγές πολλών Ελλή-
νων γιατρών- για αυτήν την κατάσταση, η οποία εξουθενώνει
πραγµατικά τους γιατρούς και δηµιουργεί κινδύνους για τους
ασθενείς τους.

Επίσης, έγινε και µετά από πολλούς προβληµατισµούς για τις
συνθήκες υγιεινής και ασφάλειας στην εργασία. Και στη βάση
αυτή εκδόθηκαν κοινοτικές οδηγίες για ανώτερο όριο εβδοµαδι-
αίας απασχόλησης, όπως η οδηγία 1993/104/ΕΕ και η οδηγία
2000/34/ΕΕ. Η πιο ολοκληρωµένη είναι, ασφαλώς, η οδηγία
2003/88/ΕΕ, µε την οποία θέλουµε να εναρµονιστούµε. 

Βέβαια, να θυµίσω και πάλι ότι το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο στις
23-12-2015 προειδοποίησε την Ελληνική Δηµοκρατία για όλες
αυτές τις ποινές, στις οποίες θα υποβληθούµε, αν δεν προσαρ-
µοστούµε. 

Αρκετές ευρωπαϊκές χώρες έχουν προσαρµοστεί απόλυτα
στην οδηγία όπως η Δανία, η Ολλανδία, η Σουηδία, η Γερµανία
και η Νορβηγία. Διαδικασίες προσαρµογής γίνονται σε πολλές
άλλες χώρες, µε επιτυχία ή και µε καθυστερήσεις. 

Να θυµίσουµε ότι η χώρα µας θεωρητικά επιδίωξε να προσαρ-
µοστεί από το 1999. Εκδόθηκαν το π.δ.88/1999 και το π.δ.76/2005,
τα οποία, όµως, δεν εφαρµόστηκαν. 

Εµείς, οφείλουµε να εξασφαλίσουµε τις προϋποθέσεις για στε-
λέχωση των νοσοκοµείων, που θα διασφαλίζει τη δυνατότητα για
σαράντα οκτώ ώρες εργασίας και εφηµερίες την εβδοµάδα. Ο
µέσος όρος για τον υπολογισµό είναι το τετράµηνο. 

Και επειδή εδώ ακούστηκαν διάφορα πράγµατα, µε το να πάει
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τις εφηµερίες έναν µήνα στις πενήντα δύο ώρες και έναν άλλο
µήνα στις σαράντα τέσσερις ώρες δεν νοµίζω ότι καταστρατηγεί
τη φιλοσοφία. Διότι ακούστηκαν και αρκετά τρελά, ότι µπορεί
έναν µήνα να εργάζεται κάποιος εβδοµήντα ώρες και τον άλλο
µήνα να συµπληρώνει. 

Έχουµε τη ρύθµιση ότι δεν προσµετράται η ετήσια άδεια και
οι άδειες ασθενείας, ότι θα υπάρχει, ασφαλώς, η ηµερήσια ανά-
παυση των δώδεκα τουλάχιστον ωρών, ότι θα υπάρχει χρόνος
διαλειµµάτων, σε περίπτωση παρατεταµένης εργασίας, ότι θα
υπάρχει αντισταθµιστικός χρόνος -ρεπό- αµέσως µετά την εφη-
µερία ή εντός δεκατεσσάρων ηµερών µετά τον περιορισµό ή την
απώλεια της εβδοµαδιαίας ανάπαυσης. 

Θέλω να θυµίσω κάποιες δράσεις, που κάνει το Υπουργείο
Υγείας, οι οποίες προσπαθούν να δηµιουργήσουν τις προϋποθέ-
σεις της ουσιαστικής εναρµόνισης: 

Δηµιουργία αυτοτελών τµηµάτων επειγόντων περιστατικών και
άµεση προκήρυξη πεντακοσίων θέσεων στελέχωσής τους. Και
όταν λέµε «άµεση» εννοούµε άµεση, ότι έχει οργανωθεί η πρό-
ταση και θα προκηρυχθούν οι θέσεις. 

Ένα συνολικό σχέδιο προσλήψεων δύο χιλιάδων γιατρών για
τα υποστελεχωµένα τµήµατα και τα κέντρα υγείας, ώστε να συµ-
βάλλουν στην καλύτερη δυνατή οργάνωση της εφηµερίας, µαζί
µε τους επτακόσιους εξήντα γιατρούς ΕΣΥ της προηγούµενης
προκήρυξης -πολλοί από τους οποίους έχουν πάει ήδη στα νο-
σοκοµεία και αρκετοί αναµένονται- και τους τετρακόσιους για-
τρούς από παλιές προκηρύξεις. 

Με τη συνέχιση της προσφοράς των επικουρικών γιατρών, οι
οποίοι δεν εµπίπτουν, αγαπητέ συνάδελφε, κύριε Λαµπρούλη,
στις διατάξεις για ελαστικές εργασιακές σχέσεις, καθώς όλα τα
καθήκοντα των επικουρικών γιατρών ταυτίζονται µε εκείνα των
µόνιµων γιατρών του Εθνικού Συστήµατος Υγείας. Όλα τα καθή-
κοντά τους! Και µας ακούν. Και ακούν και αυτοί που ετοιµάζον-
ται, υποτίθεται, να κάνουν κινητοποιήσεις σήµερα. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
…(δεν ακούστηκε). 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Εικοσιτετράωρη εφηµερία
κέντρων υγείας, που θα καθοριστούν µε απόφαση του Υπουργού
Υγείας, ώστε και αυτό το πρόγραµµα να βοηθάει στην καλύτερη
οργάνωση της αντιµετώπισης των µη απειλητικών για τη ζωή
εκτάκτων και επειγόντων περιστατικών. 

Τη συµµετοχή στην εφηµερία όλων και των συντονιστών διευ-
θυντών της Α’ Ζώνης. 

Καθορισµός προτύπου εφηµέρευσης ανά υγειονοµική περιφέ-
ρεια, νοσοκοµείο, µονάδα πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας.  

Το Κεφάλαιο Β’ περιλαµβάνει τις ρυθµίσεις για τα Συµβούλια
Κρίσης και Επιλογής των γιατρών του ΕΣΥ. Οι ρυθµίσεις συντε-
λούν στην καλύτερη οργάνωση των κρίσεων ανά ΥΠΕ και στην
επιτάχυνσή τους. Τα συµβούλια που συγκροτούνται είναι πεντα-
µελή και η σύνθεσή τους διασφαλίζει το αµερόληπτο της κρίσης.
Εκτός του διοικητή, όταν αφορά σε προσλήψεις στις µονάδες
πρωτοβάθµιας φροντίδας -εκείνων της ΥΠΕ- απαρτίζονται από
τρεις γιατρούς µε βαθµό διευθυντή, κατόπιν κλήρωσης, της ίδιας
ειδικότητας µε τον κρινόµενο και έναν, που είναι ο Πρόεδρος του
Επιστηµονικού Συµβουλίου, ο οποίος και αυτός βγαίνει µε κλή-
ρωση. Ασφαλώς, αυτή η σύνθεση είναι πολύ προτιµότερη από
εκείνη που πρότεινε ο κ. Βλάσης, ώστε να ορίζονται από το Κεν-
τρικό Συµβούλιο Υγείας οι κριτές.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω, αγαπητέ Πρόεδρε.
Τα κριτήρια επιλογής είναι διαφανή: Η προϋπηρεσία, η κλινική

εµπειρία, το επιστηµονικό και εκπαιδευτικό έργο, καθώς και οι
διοικητικές ικανότητες για κρίση διευθυντών, µε µοριοδότηση
διαφανή. Κάθε υποψήφιος θα επιλέγει πέντε θέσεις και θα υπάρ-
χει η δυνατότητα οι πέντε πρώτοι να υποβάλλονται και σε δοµη-
µένη συνέντευξη µε σαφήνεια µοριοδότησης. 

Ακολουθούν ορισµένα άρθρα, που αφορούν τη µισθολογική
κατάταξη των γιατρών και οδοντιάτρων από τους διοικητές των
νοσοκοµείων ή των υγειονοµικών περιφερειών, που νοµίζω ότι
βρίσκουν σύµφωνους σχεδόν όλους, την καταβολή του πτητικού
επιδόµατος στους γιατρούς που κάνουν αεροδικοµιδές, τη ρύθ-

µιση για το ιατρικό προσωπικό του Νοσοκοµείου Καρπάθου, πε-
ριλαµβάνοντας και τις θέσεις του κέντρου υγείας, τη µεταφορά
των οργανικών θέσεων του Εθνικού Κέντρου Πρόληψης και Αν-
τιµετώπισης Σακχαρώδους Διαβήτη, που έχουν µεταφερθεί, σύµ-
φωνα µε βελτιωµένη πρόταση που θα κάνει ο Υπουργός Υγείας
και θα µας την καταθέσει.

Θέλω να κλείσω µε το εξής: Είναι πάρα πολύ σηµαντικό -και
αποδεικνύει πως ακούµε- ότι η διαβούλευση που κάνουµε µε
τους φορείς δεν είναι µια τυπική διαδικασία. Νοµίζω ότι έγινε
εξαντλητικός διάλογος και πριν και κατά τη διάρκεια της δηµό-
σιας διαβούλευσης µε τους εκπροσώπους της εγχώριας φαρµα-
κοβιοµηχανίας, σχετικά µε τις επιστροφές -clawback, rebate- των
φαρµακευτικών εταιρειών. Νοµίζω ότι η απόσυρση του άρθρου
14, την οποία µας ανακοίνωσε χθες ο Υπουργός, αποδεικνύει
ακριβώς αυτό: Ότι αυτά που λέµε για δηµόσια διαβούλευση και
για διάλογο µε τους φορείς, για το ότι ακούµε προτάσεις, περι-
λαµβάνονται στη συνολική τοποθέτηση των ρυθµίσεων που κά-
νουµε.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε.
Ο συνάδελφος κ. Κωνσταντίνος Βλάσης από τη Νέα Δηµοκρα-

τία έχει τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΛΑΣΗΣ: Κύριε Υπουργέ, κύριε Πρόεδρε,

κύριοι Βουλευτές, σήµερα θα ήθελα να ξεκινήσω να µιλάω για
το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, αλλά πραγµατικά δεν µπορώ να
µην µπω στον πειρασµό να σχολιάσω λίγο την επικαιρότητα. Και
αυτό γιατί το λέω; Γιατί µόλις πριν από µία βδοµάδα από αυτό
εδώ το Βήµα ο Πρωθυπουργός, ο κ. Τσίπρας, απευθυνόµενος -
κουνώντας µάλιστα το δάχτυλο- σε εµάς, µάς έλεγε ότι δεν
υπάρχει καµµία ανοµία –«πού τη βλέπουµε;», ότι τη φανταζόµα-
στε. 

Δεν πέρασαν λίγα εικοσιτετράωρα και ο πρώην Υπουργός του,
ο οποίος µε τον συγκεκριµένο νόµο έβγαλε χιλιάδες φυλακισµέ-
νους έξω, βγήκε και είπε ότι αυτός ήταν ένας νόµος που τελικά
δεν χρειαζόµασταν. Περιµένουµε, βέβαια, να απολογηθεί σε
όλες αυτές τις οικογένειες, οι οποίες ήδη σε αυτό το διάστηµα
θρήνησαν και θύµατα από κάποιους που βγήκαν µε αυτό τον
νόµο. Και, βέβαια, σήµερα βλέπουµε τον κ. Κουφοντίνα να παίρ-
νει άδεια για να βγει από τη φυλακή. Πρωτάκουστο! 

Ξέρετε κάτι; Ακούτε τι λέει ο κόσµος; Γιατί λέτε ότι ακούτε τι
λέει κάτω ο κόσµος. Ο απλός λαός λέει ότι η Αστυνοµία κάνει
καλά τη δουλειά της, τους βάζει µέσα και εσείς τους βγάζετε. 

Πιστεύω να υπάρχει µια πειστική απάντηση και από τον Πρω-
θυπουργό. 

Και, βέβαια, να σχολιάσω και κάτι που άκουσα χθες στην Κοι-
νοβουλευτική σας Οµάδα. Είπε ο κ. Τσίπρας ότι είναι αθερά-
πευτα αισιόδοξος και πως η τρίτη αξιολόγηση θα κλείσει. Και
καλά θα κάνει. Δεν µας είπε, όµως, πόσο πιέζουν οι ξένοι -οι
κακοί πριν και καλοί τώρα- οι οποίοι είπαν ότι πρέπει άµεσα να
προχωρήσουν οι πλειστηριασµοί. Χωρίς πλειστηριασµούς δεν θα
κλείσει καµµία τρίτη αξιολόγηση. Τι θα πείτε γι’ αυτό; 

Επί του παρόντος: Νοµοσχέδιο εξπρές. Διαδικασία fast track.
Φέρατε µε τη µορφή του επείγοντος ένα νοµοσχέδιο που και
καλά είναι µια εναρµόνιση κοινοτικής οδηγίας µε το ελληνικό δί-
καιο. Επί της ουσίας, όµως, η πλειονότητα των άρθρων δεν
αφορά αυτό. Το φέρατε νύχτα για να µην προλάβουµε να το µε-
λετήσουµε. Νοµοθετείτε πρόχειρα και αποσπασµατικά. 

Να σας πω και κάτι άλλο; Δεν δίνετε λύσεις. Αν δίνατε λύσεις,
θα έλεγα: «Μπράβο, φέρατε κάτι επειγόντως, αλλά λύνετε και
ένα χρόνιο πρόβληµα στην υγεία». 

Η ουσία είναι ότι µε το επείγον του χαρακτήρα το µόνο που
κάνετε είναι να προσβάλλετε όχι εµάς -εµάς µας βάζω στην
άκρη- αλλά τους γιατρούς κατά πρώτον και βέβαια τον ελληνικό
λαό, ο οποίος έρχεται και αντιµετωπίζει όλα αυτά τα προβλήµατα
της υγείας. 

Οι φορείς, ο ΟΕΝΓΕ, η ΕΙΝΑΠ, η ΙΣΑ, τι λένε όλες αυτές τις
µέρες; «Απύθµενο θράσος». «Νοµοσχέδιο έκτρωµα». «Το φέρ-
νετε σαν κλέφτες στη Βουλή». Ούτε αυτό σας ένοιαξε. Εµείς δεν
χρησιµοποιούµε τέτοιες φράσεις. Δεν το κάναµε ποτέ. Εσείς,
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όπως θυµάστε πολύ καλά, πριν το 2015 το κάνατε καθηµερινά.
Ο ΣΦΕΕ τι είπε; Πέντε µέρες πριν συζητούσαµε άλλα, µας είπαν
ότι δεν υπάρχει τίποτα το οποίο θα µας φέρετε και δυο µέρες
µετά ακούµε άλλα. Πλήρως αναξιόπιστοι! Τα ψέµατά σας είναι
καθηµερινά, αλλά έχουµε µάθει να ζούµε µε αυτά. 

Πλήθος άσχετων άρθρων. Και εκεί ακριβώς είναι ο πυρήνας
του νοµοσχεδίου. Γιατί σαφώς την εναρµόνιση του ευρωπαϊκού
δικαίου µε το ελληνικό δίκαιο δεν µπορούµε να την αποφύγουµε.
Κι εµείς ως κόµµα ευρωπαϊκό, θα το κάνουµε. Και στο παρελθόν,
όµως, έχουµε δείξει ότι κρατάµε τέτοια γραµµή. Ολιγωρίες και
ανεπάρκειες οφείλουµε εµείς να πληρώσουµε σήµερα. Δεν
υπάρχει τίποτα στη δηµόσια διαβούλευση, στο «OpenGov». Φέ-
ρατε τον νόµο χωρίς να γίνει καµµία συζήτηση, µε τη διαδικασία
«ψεκάστε, σκουπίστε, τελειώσατε». Κι όχι τίποτα άλλο, αλλά προ-
σπαθείτε και βάζετε κάποια κοινωνικά προσχήµατα που δεν τα
βλέπουµε πουθενά. 

Βέβαια, την ωραιοποιηµένη εικόνα του Υπουργού και του Ανα-
πληρωτή Υπουργού δεν χρειάζεται νοµίζω να τη σχολιάσουµε
εµείς. Τη βλέπει ο κόσµος καθηµερινά. Τη βλέπει στις ουρές που
στήνονται στα νοσοκοµεία, στα ραντεβού που καθυστερούν, στα
χειρουργεία που δεν γίνονται γιατί οι προϋπολογισµοί σε πολλά
νοσοκοµεία έχουν τελειώσει καιρό πριν. Και, βέβαια, οι γιατροί
κάνουν ό,τι περνάει από το χέρι τους. Όµως µε τι όπλα; Αυτή την
εικόνα θέλετε στην υγεία; Είστε υπερήφανοι γι’ αυτήν; Νοµίζω
ότι αυτή η εικόνα µας προσβάλλει. 

Από τα επίσηµα χείλη του Αναπληρωτή Υπουργού ακούµε ότι
το 80% των γιατρών τα παίρνει. Πραγµατικά, κύριε Πολάκη, µε
όλη την καλή διάθεση, πώς θα τους δείτε στα µάτια αύριο; Το πι-
στεύετε πραγµατικά αυτό; 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Απάν-
τησα, νοµίζω. Δεν ακούσατε την απάντηση;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΛΑΣΗΣ: Την άκουσα. Δεν µε κάλυψε η
απάντηση, κύριε Υπουργέ. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Αυτό
είναι δικό σας πρόβληµα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΛΑΣΗΣ: Όµως δεν σηµαίνει τίποτα το ότι
δεν κάλυψε εµένα. Δεν κάλυψε τους συναδέλφους γιατρούς, οι
οποίοι δίνουν καθηµερινά µάχη µέσα στα νοσοκοµεία. Και µέχρι
πριν τρία χρόνια τη δίνατε κι εσείς αυτή τη µάχη µαζί τους, ενώ
σήµερα έχετε πάει στο απέναντι µέρος του πεζοδροµίου. Αντί,
όµως, να ζητήσετε µία συγνώµη, έχετε το θράσος και συνεχίζετε
πάνω στο ίδιο παιχνίδι.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Θα
σας απαντήσω ξανά, λοιπόν. Επανάληψη µήτηρ πάσης µαθή-
σεως. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΛΑΣΗΣ: Επί της ουσίας. Τα πρώτα έξι
άρθρα ήρθαν για ποιο λόγο; Γιατί θέλουµε να αποφύγουµε ένα
πρόστιµο που έπεσε από την Ευρωπαϊκή Ένωση και αφορούσε
αυτή την εναρµόνιση της κοινοτικής οδηγίας µε το ελληνικό δί-
καιο.

Υπάρχει καταδικαστική απόφαση το 2015 επί Κυβερνήσεώς
σας. Βέβαια, να θυµίσουµε ότι τότε, το 2015, προσπαθούσατε να
λύσετε τα δικά σας εσωτερικά θέµατα, γιατί θυµάµαι ότι τότε
πίσω µου καθόταν η κ. Κωνσταντοπούλου, η οποία βέβαια τώρα
δεν ξέρω τι λέει. Όλο αυτό το διάστηµα δεν επιταχύνατε προσ-
λήψεις, παρ’ ότι η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας τα προ-
ηγούµενα τρία χρόνια είχε εξασφαλίσει µε τη διαδικασία του 1:10
χιλιάδες θέσεις εργασίας, τις οποίες δεν αξιοποιήσατε. Δεν στη-
ρίξατε την πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας και βέβαια, το µυαλό
σας ήταν αλλού. 

Το µόνο, λοιπόν, που κάνετε τώρα µε τα έξι πρώτα άρθρα είναι
να εισάγετε την έννοια του opt-out, το οποίο ως διά µαγείας σή-
µερα το πρωί έχει εξαφανιστεί. Έχει µείνει όλο το υπόλοιπο
άρθρο, όπως ακριβώς ήταν και έχει βγει η λέξη opt-out. Και βέ-
βαια να πούµε ότι το opt-out δεν είναι υποχρέωση που πηγάζει
από την οδηγία. Ουσιαστικά την επιλέγετε εσείς, για να αποφύ-
γετε το πρόστιµο. Το καταλαβαίνουµε. Ποιος, όµως, µας εγγυά-
ται ότι το opt-out θα λήξει σε τρία χρόνια από τώρα, όπως λέτε;
Ποιος µας εγγυάται ότι οποιεσδήποτε ελαστικές εργασίες ή τρό-
πος εργασίας θα πάψει να υφίσταται; 

Δεν µας µιλάτε για µεταρρυθµίσεις, δεν µας µιλάτε για εξορ-

θολογισµό των δοµών, δεν µιλάτε για το πώς θα εφηµερεύουν
τα νοσοκοµεία και ειδικά τα νοσοκοµεία της επαρχίας, που είναι
ακόµη περισσότερο υποστελεχωµένα και νοµοθετείτε ουσια-
στικά για ποιον λόγο; Για να νοµιµοποιήσετε µια παρανοµία. 

Να σας πω κάτι; Ακούσαµε την ΠΟΣΔΕΠ και χαίροµαι που ο
εισηγητής σας, ο κ. Παπαδόπουλος, είπε ότι θα δούµε πώς θα
προσαρµόσουµε και τα θέµατα των πανεπιστηµιακών σ’ αυτήν
την οδηγία. Όµως ξέρετε, εδώ συζητάµε και στο διά ταύτα δεν
βλέπουµε τίποτα. 

Και για να κλείσω το κοµµάτι των πανεπιστηµιακών –και χαίρο-
µαι, γιατί υπάρχει και πανεπιστηµιακός στην Κοινοβουλευτική
σας Οµάδα- πρέπει να ξεκαθαριστεί ότι η κάθε οµάδα πρέπει να
αντιµετωπίζεται ιδιαίτερα. Όπως οι πανεπιστηµιακοί έχουν το
ερευνητικό και το διδακτικό τους έργο και βέβαια αυτό πρέπει
να µπει ταυτόχρονα µε το κλινικό –δεν είπε κανείς να δουλεύουν
λιγότερο, ίσα-ίσα που δουλεύουν περισσότερο και νοµίζω ότι
αυτό δεν το αµφισβητεί κανείς- έτσι πρέπει και να αναγνωρίζεται
εγγράφως και όχι µόνο στα λόγια. 

Η Νέα Δηµοκρατία ενδιαφέρεται και για το ωράριο των για-
τρών και το θεωρεί ιδιαίτερα σηµαντικό και φυσικά θέλει να επα-
ναφέρει και την υγεία τους και την ασφάλειά τους, όπως βέβαια
µας ενδιαφέρει και το επίπεδο των παρεχόµενων υπηρεσιών
υγείας. Μόλις προχθές, από τα Γιάννενα, ο κ. Μητσοτάκης έκανε
και συγκεκριµένες προτάσεις όσον αφορά και την πρωτοβάθµια
φροντίδα υγείας, µε ένα µοντέλο όµως διαφορετικό, όχι αυτό το
πανάκριβο µοντέλο που λέτε εσείς και το οποίο στηρίζεται πάρα
πολύ και σε ευρωπαϊκά κονδύλια, τα οποία ενδεχοµένως αύριο
δεν θα υπάρχουν. Και βέβαια, προτείναµε και συγκεκριµένα
µέτρα που δεν έχουν δηµοσιονοµικό κόστος και αφορούν την
πρόληψη, τον ηλεκτρονικό φάκελο, τη διανοµή κατ’ οίκον φαρ-
µάκων σε καρδιοπαθείς, τη διάρκεια των επαναλαµβανόµενων
συνταγών µέχρι και ετήσια για να αποφεύγεται συνέχεια η επαφή
του ασθενή µε το νοσοκοµείο. Όλα αυτά είναι πράγµατα τα
οποία µπορείτε να κάνετε, αλλά δυστυχώς, αγκυλωµένοι στις ιδε-
οληψίες σας, µένουν απ’ έξω.

Έρχοµαι τώρα στον πυρήνα του νοµοσχεδίου, που είναι τα
συµβούλια κρίσης. Τι κάνετε; Το µόνο που καταφέρνετε είναι να
ενισχύετε τη αδιαφάνεια. Που ακούστηκε εν έτει 2017 να γίνονται
κληρώσεις για αυτούς οι οποίοι θα αποφασίζουν ποιος θα είναι
καινούργιος επιµελητής ή διευθυντής σε ένα νοσοκοµείο. Εσείς,
κύριε Υπουργέ, θέλετε µε κλήρωση να αποφασιστεί ποιος για-
τρός θα σας χειρουργήσει; Πού ακούστηκε η λέξη κλήρωση; 

Εγώ να συµφωνήσω ότι και ο προηγούµενος τρόπος επιλογής
γιατρών για το ΕΣΥ είχε τις αδυναµίες του. Τώρα φέρνετε τι;
Φέρνετε µια διαδικασία, η οποία είναι πλήρως αδιαφανής. Αυτό
κάνετε. 

Εµείς, λοιπόν, δεν µπορούµε να δεχθούµε ούτε αυτά που ανα-
φέρατε -και ακόµη δεν βλέπουµε να έχουν βγει από το νοµοσχέ-
διο- περί συµµετοχής στην πενταµελή επιτροπή κρίσης µέλους
διοικητικού προσωπικού. Περιµένουµε ότι θα βγει αυτό, κύριε
Υπουργέ.

Το αναφέρω, γιατί και κάποιες τροπολογίες που ήρθαν χθες
καταφέρατε και τις βάλατε µέσα, αλλά αυτό δεν έχει βγει ακόµα. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Αυτό είναι νοµοτε-
χνική βελτίωση.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΛΑΣΗΣ: Ναι, αλλά πάντως η τροπολογία
µπήκε ήδη µέσα. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Έτσι
γίνεται, κύριε συνάδελφε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΛΑΣΗΣ: Ναι, Υπουργέ µου, εντάξει, εσείς
τα κάνετε όλα καλά. Δεν διαφωνούµε πουθενά.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Η
τροπολογία εντάσσεται ως άρθρο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Υπουργέ, έχετε
ώρα για να απαντήσετε, µην διακόπτετε συνεχώς. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Η
τροπολογία εντάσσεται ως άρθρο. Η νοµοτεχνική βελτίωση κα-
τατίθεται την ώρα της συνεδρίασης στην Ολοµέλεια.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΛΑΣΗΣ: Υπουργέ µου, καταλαβαίνω τη δύ-
σκολη θέση που είσαι, µπορείς να πεις ό,τι θες µετά. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
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λίας του κυρίου Βουλευτή)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Βλάση, ολοκλη-

ρώστε, γιατί δεν θα µας βγάλει ο χρόνος έτσι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΛΑΣΗΣ: Δυο λεπτά ακόµα, κύριε Πρόεδρε.
Θεωρούµε –γιατί η Νέα Δηµοκρατία δεν έρχεται µόνο για να

διαφωνήσει σε κάτι, αλλά για να κάνει προτάσεις- ότι το πεντα-
µελές συµβούλιο κρίσης πρέπει να λαµβάνει υπ’ όψιν και το τι
θέλει το νοσοκοµείο, τι θέλει και η κλινική, κάτι το οποίο έχετε
βγάλει απ’ έξω, που σηµαίνει ότι πρέπει να συµµετέχει και ο δι-
οικητής του νοσοκοµείου, όπως είπατε, να συµµετέχει και ο δι-
ευθυντής της επιστηµονικής υπηρεσίας του νοσοκοµείου, να
συµµετέχει και ο διευθυντής της κλινικής ή καλύτερα, ο τοµεάρ-
χης για τη θέση την οποία απευθύνεται. Βέβαια, όταν λέµε ότι
θα υπάρχει και κάποιος διευθυντής µέλος του πενταµελούς, θα
πρέπει αυτός να µπει όχι µε τη διαδικασία της κρίσεως, γιατί
αυτή τη στιγµή εσείς βάζετε σε ένα καλάθι και τους συντονιστές
διευθυντές, οι οποίοι έχουν περάσει από κάποια κρίση και τους
διευθυντές, οι οποίοι απλώς βρίσκονται σ’ αυτή τη θέση µε τη
διαδικασία της χρονικής εξέλιξης.

Βάλτε κριτήρια. Βεβαίως, τα κριτήρια για το πώς θα εκλέγεται
κάποιος επιµελητής σε ένα νοσοκοµείο είναι ακόµη ασαφή. Δεχό-
µαστε καλόβουλα ότι θα µας ενηµερώσετε και ότι τη συγκεκριµένη
διάταξη θα τη φέρετε σε διαβούλευση και θα συµφωνήσουµε
κάπου. Αφήστε µας, όµως, να έχουµε τις ενστάσεις µας, γιατί βλέ-
πουµε τον τρόπο µε τον οποίο νοµοθετείτε όλο αυτό το διάστηµα.

Θα τελειώσω µε µια τροπολογία που φέρατε µόλις χθες και
αφορά τον συµψηφισµό του clawback. Να σας υπενθυµίσω ότι
είναι η τρίτη φορά που κάνετε νοµοθετική ρύθµιση για το ίδιο
θέµα. Όταν εµείς το λέµε εδώ και τρία χρόνια, εσείς αλλού τυρ-
βάζατε. Μετά από τρία χρόνια, λοιπόν, φέρνετε µια τροπολογία
που επί τη βάσει της είναι σωστή, που πρέπει…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Βλάση, ολοκλη-
ρώστε. Μιλάτε ήδη δεκαπέντε λεπτά και προκαλείτε και συζή-
τηση.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΛΑΣΗΣ: Είναι καλός αυτός ο συµψηφισµός
µε το clawback. Βεβαίως, θεωρώ ότι πρέπει να είναι λίγο πιο ξε-
κάθαρο ότι θα αφορά και τις δυο διαδικασίες, και τη διαδικασία
δηλαδή που ο πάροχος υπέγραψε και τη διαδικασία που τώρα
φαίνεται χωρίς την υπογραφή του παρόχου και θα έχετε τη σύµ-
φωνη γνώµη µας σ’ αυτό.

Επειδή ξεκαθαρίζω ότι δεν είναι η ευρωπαϊκή οδηγία ο πυρή-
νας του νοµοσχεδίου, την οποία εµείς θα την ψηφίσουµε, επί της
αρχής λέµε «όχι» και θα τοποθετηθούµε και επί των άρθρων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΛΑΣΗΣ: Μακάρι, να µπορούσαµε να πούµε
σε όλα «ναι», όπως θα πούµε «ναι» σ’ αυτά που συµφωνούµε,
γιατί η Νέα Δηµοκρατία είναι µια δύναµη η οποία ποτέ δεν κρυ-
βόταν πίσω από το «όχι» και ποτέ δεν έκανε αντιπολίτευση απλώς
για να την κάνει. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε.

Ο συνάδελφος κ. Κωνσταντίνος Μπαργιώτας από τη Δηµοκρα-
τική Συµπαράταξη έχει τον λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Συζητούµε ελάχιστοι σήµερα και αυτό έχει τη σηµασία του,

µόλις την τρίτη ηµερολογιακή ηµέρα από την κατάθεση ενός νο-
µοσχεδίου, για το οποίο δεν ήξερε -απ’ ό,τι αποδεικνύεται- κανείς
τίποτα και οφείλω να οµολογήσω ότι προχθές, που πρωτοείδα
το νοµοσχέδιο, υπέπεσα στο αµάρτηµα της συνωµοσιολογίας.
Φαντάστηκα ότι είτε έχει σχέση µε αυτό το απαράδεκτο άρθρο
14, που τελικώς καλώς αποσύρθηκε από την Κυβέρνηση, που
αφορούσε το clawback και την ενσωµάτωση του clawback, είτε
µε κάποια µνηµονιακή επιταγή επείγουσα ή οτιδήποτε άλλο. Τε-
λικά, αποδεικνύεται από τον τρόπο µε τον οποίο εξελίχθηκε και
η ακρόαση των φορέων -νύχτα και όσο πιο γρήγορα γινόταν- και
από τις αντιδράσεις που αρχίζουν να διαφαίνονται –γιατί δεν

πρόλαβαν να καταγραφούν- από τον ιατρικό κόσµο ότι απλώς
είναι µια πράξη –θα το πω, λυπάµαι- πολιτικής δειλίας.

Πάµε να πνίξουµε ένα σηµαντικότατο θέµα µε τον λιγότερο δυ-
νατό διάλογο, κυρίως για να µην προλάβουν να καταγραφούν οι
αντιδράσεις που υπάρχουν, καθώς, εκτός του ότι δηµιουργεί διά-
φορα προβλήµατα, τα οποία θα αναλύσουµε στη συνέχεια,
υπάρχει µεγάλη αντίθεση, είναι αποσπασµατικό και πολύ φοβά-
µαι ότι θα δηµιουργήσει πολλά πρόβληµα στην πορεία. 

Έτσι, λοιπόν, για να µπορεί ο κ. Πολάκης να λέει χθες ότι
«καµιά σαρανταριά µωρέ ήταν στο Υπουργείο» και για να µην
προλάβει η ΟΕΝΓΕ να δώσει συνεντεύξεις Τύπου, να βγει ο κ.
Σιώρας στα κανάλια, όπως κάνει συνήθως, και να καταγραφούν
οι αντιδράσεις, το περάσαµε σε δυόµισι µέρες και όλα καλά. Από
αύριο, όµως, θα φανεί ότι αυτοί που ξέρουν και κατάλαβαν µε τη
µια τι ακριβώς κάνει το νοµοσχέδιο, έχουν καταλάβει ήδη και τι
πρόκειται να γίνει και τι θα γίνει. 

Αν θέλουµε να είµαστε ειλικρινείς, πρέπει να αρχίσουµε από
λίγο παλαιότερα. Οφείλω να οµολογήσω ότι το 2008 και το 2009,
εν µέσω µεγάλων κινητοποιήσεων που διεκδικούσαν αυξήσεις
και εφηµερίες, για πρώτη φορά έκατσα και είδα πώς ήταν δοµη-
µένες οι εφηµερίες στο νοσοκοµείο µου. Δεν ήταν καθόλου εύ-
κολο. Υπήρχε αδιαφάνεια. Δεν µπορούσες να το βρεις. 

Διαπίστωσα κι εκείνη τη φάµπρικα των πλασµατικών εφηµε-
ριών, που δεν την έβλεπε κανένας. Κύριε Πολάκη, ήταν η εποχή
που και εσείς ήσασταν εκεί, κι εγώ ήµουν εκεί. Κανένας δεν
ήθελε να δει τι γινόταν µε τις πλασµατικές. Υπήρχαν συνάδελφοι
που έπαιρναν ακόµα έναν µισθό και αυτό δεν είχε καµµία σχέση
ούτε µε το έργο που πρόσφεραν ούτε µε την ειδικότητα που
είχαν ούτε µε το νοσοκοµείο. Είχε να κάνει µε έναν τρόπο συγ-
κεκριµένο, που και αδιαφανής ήταν και ανορθολογικός και αµαρ-
τωλός. 

Έτσι µπήκαµε στην κρίση. Μέχρι τότε δεν το έβλεπε κανένας.
Ήταν όλα µια χαρά µε τις πλασµατικές εφηµερίες, τις οποίες
πληρώσαµε πάρα πολύ ακριβά σαν κλάδος. Γιατί οι γιατροί του
ΕΣΥ είµαστε ο κλάδος των εργαζοµένων του δηµοσίου ο οποίος
πλήρωσε τις µεγαλύτερες και οξύτερες περικοπές πλήρων απο-
δοχών, για τον απλούστατο λόγο ότι οι µισές και πλέον ήταν πλα-
σµατικές εφηµερίες, οι οποίες έφυγαν µε τη µία µαζί µε την
περικοπή των µισθών. 

Αυτό ήταν το αποτέλεσµα µιας πρακτικής, την οποία είχαµε
υιοθετήσει όλοι -πρέπει να είµαστε ειλικρινείς- που λεγόταν πλα-
σµατικές εφηµερίες µε τη διατήρηση ενός αδιαφανούς µη ορθο-
λογικού συστήµατος. 

Υπενθυµίζω ότι τότε προσπαθούσα να πείσω και την οµοσπον-
δία να βάλει ένα εφηµεριακό πρότυπο, να βάλει δηλαδή έναν ορ-
θολογικό αλγόριθµο, ο οποίος τουλάχιστον θα µπορούσε να
περιορίσει αυτό το µπάχαλο, γιατί ήταν εµφανές πλέον τι ερχό-
ταν. 

Με αυτόν τον τρόπο λοιπόν εξακολουθούµε λίγο-πολύ να πα-
ράγουµε εφηµερίες. Κανένας δεν ξέρει ούτε ποιος κάνει πρό-
σθετες ούτε γιατί κάνει πρόσθετες ούτε πώς παράγονται οι
πρόσθετες ούτε τι ανάγκες καλύπτουν. 

Ξανακοίταξα σχετικά πρόσφατα τους πίνακες που υποτίθεται
ότι πρέπει να αναρτώνται στους ιστότοπους των νοσοκοµείων
και των ΔΥΠΕ. Όλοι «ξεχνάνε» να αναρτήσουν εφηµεριακά προ-
γράµµατα. Υπάρχουν κενά. Η εικόνα δεν είναι ίδια σε όλη τη
χώρα, υπάρχουν διαφοροποιήσεις. Κανένας δεν έχει αναρτηµένα
εφηµεριακά πρότυπα, για τον απλούστατο λόγο ότι δεν υπάρ-
χουν. Κανένας δεν εξηγεί, για παράδειγµα, γιατί τη µια να εφη-
µερεύουν τρεις ορθοπεδικοί στο νοσοκοµείο και την άλλη πέντε.
Δεν υπάρχουν τέτοιες λογικές. 

Εξακολουθεί το σύστηµα να είναι και ανορθολογικό και αδιά-
φανο και αυτή την εποχή είναι και τζάµπα. Οι γιατροί εφηµε-
ρεύουν πλέον αντί πινακίου φακής, χωρίς κανένας να ξέρει γιατί,
πώς και µε ποιον τρόπο παράγονται οι εφηµερίες. 

Είπα και προχθές -και θα το ξαναπώ- ότι, παρ’ όλο που ο κ.
Κρεµαστινός διένειµε δύο άρθρα που έχουν συντριπτικά στοιχεία
για το τι κάνει στην υγεία των γιατρών η υπερβολή και οι υπερ-
βολικές εφηµερίες, τα δύο σερί σαρανταοκτάωρα και οι εβδο-
µήντα δύο ώρες σερί στο νοσοκοµείο- ασφαλής εφηµέρευση
σηµαίνει κυρίως ασφάλεια για τους ασθενείς. Ο γιατρός που
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είναι σαράντα οκτώ ώρες στο χειρουργείο είναι επικίνδυνος για-
τρός. 

Άρα ο πρώτος λόγος για τον οποίο πρέπει να καθαρίσουµε
αυτό το σύστηµα και να κάνουµε ένα καινούριο σύστηµα εφηµε-
ριών είναι πρώτα η ασφάλεια των ασθενών και έπειτα τα εργα-
σιακά δικαιώµατα και η ασφάλεια των γιατρών φυσικά.

Παρά, λοιπόν, που ο κ. Πολάκης όντως απάντησε στο 80%,
έχω να κάνω µια παρατήρηση. Εκεί ήµαστε όλοι. Ξέρουµε όλοι
τι γινόταν. Ξέρουµε ότι υπήρχε διαφθορά. Ξέρουµε ότι υπήρχε
φακελάκι. Κάναµε πως δεν το βλέπουµε. Σας θυµίζω ότι η
ΟΕΝΓΕ διαχρονικά το πιο έξυπνο που βρήκε να πει για το φακε-
λάκι ήταν εκείνη η απαράδεκτη αφίσα: «Αν σου ζητήσουν φακε-
λάκι, δώσε ένα άδειο». Να το κάνει αυτό και ο ασθενής. Δηλαδή,
ο συγγενής του ασθενούς που ήταν στην εφηµερία µε σπασµένο
πόδι, για παράδειγµα, να επωµιστεί και το βάρος της κάθαρσης
του συστήµατος. Αν είναι δυνατόν!

Όµως κύριε Πολάκη, κάνετε κάτι το οποίο δεν σας τιµά. Από
τότε που άρχισε η κρίση, κάθε φορά που υπήρχε η ανάγκη να
περάσει κάτι, υπήρχε επίθεση εναντίον των γιατρών. 

Τι για φοροφυγάδες του Κολωνακίου ακούσαµε. Τι για άσπρες
µπλούζες που έχουν χρεοκοπήσει τη χώρα ακούσαµε. Κάθε
φορά που µυρίζεται κάτι εκάστοτε Υπουργός –και σε αυτό δεν
διαφέρετε µε κανέναν προηγούµενο, µην κρύβεστε- σηκώνεται
και ανακαλύπτει ότι στο σύστηµα υπήρχε διαφθορά. Ευχαριστώ
πολύ. Υπήρχε. Και τώρα υπάρχει. Αυτό αλλάζει µε θεσµικές πα-
ρεµβάσεις. Δεν αλλάζει µε από καθ’ έδρας δηλώσεις. Αυτά τα
ξέρουµε. Τα 20%, τα 40%, τα 80% µπορούµε να τα λέµε µέχρι
αύριο. Αυτό δεν προσφέρει τίποτα. Αλλάξτε το σύστηµα. Κάντε
διαφανείς προµήθειες. Κάντε διαφανή τρόπο λειτουργίας να στα-
µατήσει αυτό. Εδώ είµαστε, να σας βοηθήσουµε. Ας κάνουµε µια
σύσκεψη στην Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων, εν πάση περι-
πτώσει, να συζητήσουµε το θέµα της διαφθοράς. Έχουµε όλοι
προτάσεις που µπορούµε να τις βάλουµε µπροστά και να πά-
ρουµε αποφάσεις µε οµοψυχία και µε συναίνεση. Γιατί δεν το κά-
νουµε; Γιατί θέλουµε να κάνουµε αυτό: κάθε φορά που µας
βολεύει, να θυµόµαστε τα παραµύθια και να αρχίζουµε να λέµε,
«ναι, εσείς το πέντε, το τέσσερα και το σαράντα δύο». Όλοι εί-
χαµε και έχουµε ευθύνες, καθένας από την πλευρά του και σί-
γουρα καθένας µε την αναλογία που του ανήκει.  

Αν θέλουµε λοιπόν να τα βάλουµε µε τη διαφθορά, υπάρχει τρό-
πος. Θέλουµε ένα καινούριο πλαίσιο για τις εφηµερίες; Εγώ λέω
ότι θέλουµε. Θέλουµε ένα καινούριο πλαίσιο και µια καινούρια λο-
γική, η οποία περιλαµβάνει πολλά. Θα έπρεπε να συζητήσουµε αν
θέλουµε να κάνουµε ένα καινούριο πλαίσιο. Ενδεχοµένως να πρέ-
πει να διαχωρίσουµε –δεν έχω άποψη- και την αποσύνδεση της ια-
τρικής αµοιβής του συνολικού µισθού από τις εφηµερίες, από την
κάλυψη του νοσοκοµείου. Θα έπρεπε να το συζητήσουµε και αυτό.
Θα πρέπει να εξετάσουµε και τις ελαστικές σχέσεις εργασίας. Και
θα πω ένα παράδειγµα σε λίγο. Και πολλά άλλα πράγµατα θα πρέ-
πει να δούµε. Μήπως πρέπει να συζητήσουµε χωρίς ιδεολογικά
γυαλιά για το τι πρέπει να κάνουµε στα νοσοκοµεία; 

Έχω πάει καιρό τώρα, πριν από έναν χρόνο περίπου –δεν ξέρω
την κατάσταση που επικρατεί σήµερα- σε ένα νοσοκοµείο της
χώρας, σε µια σχετικά ορεινή πόλη, το οποίο δεν είχε –δεν
υπήρχε κανένας γιατρός, είχε κλείσει- παθολογική κλινική. Μπο-
ρεί τώρα να έχει. Παθολογική κλινική δεν υπήρχε. Και όπως κα-
ταλαβαίνετε, χωρίς παθολογική κλινική δεν υπήρχε νοσοκοµείο.
Το 80% των περιστατικών έµπαιναν στα ασθενοφόρα και πήγαι-
ναν ενενήντα ή εκατόν δέκα χιλιόµετρα µακριά από ορεινούς
δρόµους. Η ίδια η πόλη είχε δεκαεπτά ειδικευµένους παθολό-
γους να δουλεύουν. Κανένας από αυτούς δεν έκανε αίτηση για
να πάει στο νοσοκοµείο. Κανένας δεν ήθελε να πάει στο νοσο-
κοµείο, γιατί έπρεπε να κλείσει το ιατρείο του. Μήπως πρέπει να
το συζητήσουµε και αυτό; Μήπως υπάρχουν περιπτώσεις στις
οποίες η εµµονή στην πλήρη και αποκλειστική απασχόληση κα-
ταστρέφει τα νοσοκοµεία και µειώνει τις δυνατότητες που θα είχε
ενδεχοµένως το σύστηµα να αντιµετωπίσει προβλήµατα; Μήπως
πρέπει να ξεφύγουµε από µπετόν αρµέ ιδεολογικές τοποθετή-
σεις και να πάµε σε µια πιο ρεαλιστική προσέγγιση; Μήπως, σε
ορισµένες περιπτώσεις, γιατροί ειδικευµένοι µε συµβόλαια ορι-
σµένου χρόνου θα µπορούσαν να κάνουν καλύτερη δουλειά από

αυτή που κάνουν σε ορισµένες περιπτώσεις οι επικουρικοί;
Μήπως πρέπει να το ανοίξουµε το θέµα και να πάψουµε να κολ-
λάµε σε ιδεολογικά θέσφατα, σε τσιτάτα και σε δογµατισµούς
της περασµένης εικοσαετίας, τα οποία υποστηρίζουµε άκριτα και
χωρίς να τα έχουµε συζητήσει έκτοτε; 

Έχω ξαναπεί –για να γυρίσω στο νοµοσχέδιο- ότι το νοµοσχέ-
διο είναι ουσιαστικά µια τρίπλα προς την Ευρωπαϊκή Επιτροπή
και προς τους γιατρούς. Εξήγησα κι εχθές ότι οι εφηµερίες
έχουν ξεχειλώσει –είναι γνωστό- µε τα χρήµατα τα πρόσθετα από
τους διοικητές µέσα στο νοσοκοµείο. Δεν έχει αλλάξει τίποτα στη
διοίκηση των νοσοκοµείων. Οι ίδιες πελατειακές σχέσεις υπάρ-
χουν και οι ίδιες εξαρτήσεις. Οι πρόσθετες εφηµερίες κανείς δεν
ξέρει γιατί υπάρχουν και αν είναι πραγµατικά αναγκαίες. 

Αυτό που προσπαθεί λοιπόν να κάνει το Υπουργείο είναι να µα-
ζέψει µια οικονοµική δαπάνη που το ίδιο άνοιξε, επιτρέποντας
ουσιαστικά στους διοικητές των νοσοκοµείων να δίνουν χρήµατα
από τον προϋπολογισµό. 

Εξηγήσαµε όλοι –και δεν θα το ξαναπώ- τι είναι ανέφικτο. Και
το παραδέχεται και το Υπουργείο. Το σαρανταοκτάωρο είναι ανέ-
φικτο. Πέντε ειδικούς, κύριε Υπουργέ, χρειάζεται το σύστηµα για
να βγει µε εξηντάωρο, όχι µε σαρανταοκτάωρο. Με σαρανταο-
χτάωρο χρειάζεται οκτώ. Δεν υπάρχει σχεδόν καµµία κλινική
στην επαρχεία να τους έχει. Ενδεχοµένως, να τους έχουν κά-
ποιες πολύ µεγάλες κλινικές στο κέντρο. 

Εξήγησα επίσης ότι είναι βασικό –γιατί η τρίπλα είναι για την
Ευρωπαϊκή Ένωση- δικαίωµα του γιατρού να αρνείται το εξην-
τάωρο. Αυτός είναι ο τρόπος που είναι διατυπωµένο. Κανείς δεν
θα αρνηθεί το εξηντάωρο. Διότι όποιος αρνηθεί το εξηντάωρο
θα βρεθεί να πληρώνεται για τις ίδιες ώρες εφηµερίας µε λιγό-
τερα λεφτά. Κανένας δεν έχει λόγο να αρνηθεί το εξηντάωρο.
Θα συνεχίσουµε όπως είµαστε. 

Θα συνεχίσουµε, επίσης, να έχουµε ετοιµότητες. Δεν απαντή-
σατε σε αυτό, κύριε Υπουργέ. Δεν βάζει στοιχειώδεις δικλείδες
το νοµοσχέδιο, γιατί είναι βιαστικό και πρόχειρο. Υπάρχει πιθα-
νότητα, ένας γιατρός να εφηµερεύει έναν ολόκληρο µήνα ετοι-
µότητα. Δεν υπάρχει κανένας περιορισµός. Ας πληρώνεται. Εγώ
δεν λέω ότι θα είναι απλήρωτες. Πληρώνονται δηλαδή ετοιµότη-
τες πολύ λιγότερες από τις κανονικές. Μπορεί όµως να έχει εµ-
πλοκή τέσσερα σερί Σαββατοκύριακα. Να είναι επί τέσσερα
Σαββατοκύριακα, κάποια στιγµή, κρεµασµένος και να πρέπει να
είναι γύρω από το νοσοκοµείο. Δεν υπήρξε λύση σε αυτό. 

Δεν απαντήσατε σε αυτό, γιατί δεν έχει το νοµοσχέδιο καµµία
ρύθµιση για τις εργασιακές θέσεις και για την προστασία των δι-
καιωµάτων των γιατρών. Λέµε ότι θα κάνουµε ένα σαρανταοκτά-
ωρο όταν και αν µπορέσουµε, αλλά µέχρι τότε δεν βάζουµε
καµµία ρήτρα. 

Ουσιαστικά ανοίγουµε το σύστηµα για να καλύπτεται µε λιγό-
τερα λεφτά. Τίποτα άλλο. Και γι’ αυτό αντιδρούν οι γιατροί. Το
καταλαβαίνουν, το ξέρουν. Ξέρουν ότι από αύριο σε πολλές πε-
ριπτώσεις θα παίρνουν λιγότερα λεφτά, κακώς, γιατί παίρνουν
ελάχιστα, κακά τα ψέµατα, για να κάνουν το ίδιο εφηµεριακό
έργο και σε πολλές περιπτώσεις χειρότερο, γιατί η κατάσταση
είναι τέτοια και δεν µπορεί να λυθεί. Αλλά δεν συζητάµε για τί-
ποτα από όλα αυτά. 

Πολύ σύντοµα, τα είπα για τα συµβούλια κρίσης. Δεν αλλάζουν
τίποτα στην ουσία. Παρουσιάζουν και αποτυπώνουν τον συγκεν-
τρωτισµό στη νοοτροπία του Υπουργείου, το οποίο πρέπει κά-
ποια στιγµή να το παραδεχτεί ότι «Θέλω να κάνω µια κεντρική
υπηρεσία απολύτως συγκεντρωτική. Δεν µε ενδιαφέρει η δοµή
του συστήµατος υγείας όπως είναι τώρα. Θέλω να την αλλάξω».

Αποτυπώνεται, όµως, παντού ακόµη-ακόµη και στο γεγονός
ότι πήρατε από τα επιστηµονικά συµβούλια την ευθύνη της κα-
τάρτισης του προγράµµατος εφηµεριών στο Υπουργείου, παίρ-
νετε τα συµβούλια κρίσης στις ΔΥΠΕ και κάνετε µια λογική
δηµόσιας υπηρεσίας που σύντοµα θα καταλήξει σε πίνακες ανα-
πληρωτών, όπως έχει το Υπουργείο Παιδείας, που είναι µια δια-
φορετική νοοτροπία, µε την οποία εγώ διαφωνώ. Αλλά στην
ουσία το συµβούλιο κρίσης δεν αλλάζει σε τίποτα. Το είπα και
χθες. 

Υπάρχει µία ιατροκεντρικότατη αντίληψη, µια πλειοψηφία για-
τρών που έχουν την τάση -και το ξέρουµε όλοι- να αναπαράγον-
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ται όχι µόνο µε κοµµατικά κριτήρια, αλλά και µε κοµµατικά κρι-
τήρια, η οποία αν δεν µπουν δικλείδες ασφαλείας, αν δεν µπει
ένα δευτεροβάθµιο όργανο που να ελέγχει τα κριτήρια και την
πλήρωση θέσεων, θα συνεχίσει να γίνεται µε τον ίδιο ανενόχλητο
τρόπο που γινόταν µια ζωή. 

Έτσι, λοιπόν, αυτό νοµίζω ότι πρέπει να το ξαναδείτε και να το
συζητήσουµε. Είπα ήδη ότι η συγκέντρωση όλων στο Υπουργείο
δηµιουργεί τεράστια προβλήµατα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα µου δώσετε, κύριε Πρόεδρε, ένα λεπτό για ένα σχόλιο
µόνο για κάτι που έθιξε ο κ. Ξανθός χθες προς µεγάλη µου έκ-
πληξη. Αυτά που έλεγα, όταν πέρασε ο νόµος για τους ανασφά-
λιστους, τα είπατε χθες. Χαίροµαι. Είναι όντως µια ρύθµιση καλή
αυτή, που εµπεριέχει τους στρατηγικούς κακοπληρωτές, αυτούς
που δεν θέλουν κι αυτούς που έχουν ανάγκη φυσικά, προς Θεού,
αλλά δηµιουργεί µια τάση η οποία, αν µη τι άλλο, ενθαρρύνει την
εισφοροδιαφυγή. Είναι αντικίνητρο για κάποιον να πληρώσει. Το
είπατε χθες. Συµφωνώ. 

Προς Θεού, δεν µπορούµε να συνεχίσουµε µε τέτοιες λογικές.
Αν είναι υποχρέωσή µας -και είναι- να καλύψουµε τους ανασφά-
λιστους, το να υπονοµεύουµε το ασφαλιστικό σύστηµα µακρο-
πρόθεσµα και µεσοπρόθεσµα και να δηµιουργούµε πρόσθετα
κόστη σε αυτούς που πληρώνουν και κανένας δεν πληρώνει εύ-
κολα, υπάρχουν αυτοί που δεν µπορούν, αυτοί που δεν θέλουν
κι αυτοί που πληρώνουν µε αίµα, αυτές είναι οι τρεις κύριες κα-
τηγορίες στη χώρα, δεν µπορούµε, λοιπόν, στους τρίτους να τα
φορτώνουµε όλα, είναι ίσως εποχή, αφού το παραδέχεστε τώρα,
να το ξαναδούµε από καινούργια βάση και να το ξανασυζητή-
σουµε. 

Πρέπει να µπουν κριτήρια εισοδηµατικά και κριτήρια επαγγελ-
µατικά. Δεν µπορεί ένας επαγγελµατίας ο οποίος συνεχίζει να
επιχειρεί ή ένας αγρότης που συνεχίζει να εισπράττει επιδοτή-
σεις για τα προϊόντα που παράγει µαζί µε τις τιµές που εισπράτ-
τει, να συνεχίσει να θεωρείται ανασφάλιστος, γιατί δεν είναι.
Είναι άλλο πράγµα. 

Υπάρχουν ενδιάµεσες καταστάσεις, να τις δούµε. Υπάρχουν
γκρίζες ζώνες, να τις συζητήσουµε. Αλλά επί της αρχής αυτό το
πράγµα κάποια στιγµή προσθέτει µεγάλο κόστος στο σύστηµα
υγείας, δίνοντας ένα σήµα προς την κοινωνία που συνεχίζει να
λέει αυτό το περίφηµο «δεν πληρώνω», που κόστισε στη χώρα
τεράστια προβλήµατα. 

Τελειώνω µε αυτό, ένα σχόλιο µόνο για τη µία τροπολογία, για
τις υπόλοιπες θα τα πούµε στη συνέχεια. Ελπίζω µε δεδοµένη τη
συναίνεση των δηµοσιογράφων στη λύση που δίνεται στο ΕΔΟ-
ΕΑΠ και µε δεδοµένες τις επιφυλάξεις σχετικά µε τη µακροπρό-
θεσµη βιωσιµότητα του ταµείου και αν αυτό θα δώσει µια
οριστική λύση, παρ’ όλο που εκφράστηκαν βάσιµες επιφυλάξεις
για το µακροπρόθεσµο του θέµατος, δεν υπάρχει αναλογιστική
µελέτη κι αυτό είναι ένα µεγάλο πρόβληµα, θα στηρίξουµε αυτή
την τροπολογία, καθώς φαίνεται ότι βγάζει το ταµείο από το οξύ
αδιέξοδο στο οποίο έχει περιέλθει εξαιτίας του νόµου Κατρούγ-
καλου πριν από ενάµιση χρόνο και της αδράνειας ενδιάµεσα της
Κυβέρνησης, διατηρώντας, όµως, τις επιφυλάξεις µας για το µα-
κροπρόθεσµο. Πρέπει να βρεθεί µια οριστική λύση.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε πολύ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως συµµετείχαν στο εκπαιδευ-
τικό πρόγραµµα «Εργαστήρι Δηµοκρατίας» που οργανώνει το
Ίδρυµα της Βουλής, είκοσι πέντε µαθήτριες και µαθητές και ένας
συνοδός εκπαιδευτικός από το 7ο Δηµοτικό Σχολείο Αλίµου.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Επίσης, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοι-
νώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα
άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκ-
θεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθη-
καν για την ιστορία του κτιρίου και τον τρόπο οργάνωσης και

λειτουργίας της Βουλής, είκοσι έξι µαθήτριες και µαθητές και
τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 1ο Δηµοτικό Σχολείο Σούδας
Χανίων.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Ιωάννης Αϊβατίδης από τη Χρυσή Αυγή.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Το εισαχθέν σχέδιο νόµου συνιστά µια εναρµόνιση του ελλη-

νικού δικαίου µε την ευρωπαϊκή οδηγία 88 του έτους 2003. 
Θα ήθελα στην αρχή να κάνω µια σύντοµη αναφορά στο νο-

µικό σύστηµα της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Οι οδηγίες είναι δεσµευ-
τικές για τα µέλη-κράτη µόνο όσον αφορά στην επίτευξη του
στόχου τους. Δηλαδή, δίδεται στα µέλη-κράτη ή έχουν τη δια-
κριτική ευχέρεια να προβούν σε τροποποιήσεις ανάλογα µε τις
εθνικές περιστάσεις, προκειµένου αυτό να οδηγηθεί σε κάτι που
θα είναι επ’ ωφελεία του κράτους-µέλους.

Την 23η Δεκεµβρίου 2015 εκδόθηκε µια απόφαση καταδικα-
στική σε βάρος της χώρας µας, που αφορούσε σε ασυµβατότη-
τες του νοµικού πλαισίου που διέπει το εθνικό µας δίκαιο µε την
οδηγία 88 του έτους 2003. Σύµφωνα, λοιπόν, µε την ηγεσία του
Υπουργείου, επαπειλείται τιµωρία και επικρέµεται ένα µεγάλο
χρηµατικό πρόστιµο.

Θεωρούµε, λοιπόν, ότι αυτή η αναφορά συνιστά µόνο µια πρό-
φαση. Πράγµατι, το σχέδιο αυτό νόµου εισήχθη µ’ έναν αιφνιδια-
στικό τρόπο υπό τη µορφή του επείγοντος. Επειδή, µε βάση τα
µέχρι τώρα στοιχεία, δεν µπορώ -και θέλω να το δηλώσω αυτό
ευθαρσώς- να προσάψω αβελτηρία στους δύο Υπουργούς, οι
οποίοι τυγχάνουν, µάλιστα, συνάδελφοι ιατροί, οδηγούµαι στο
συµπέρασµα ότι αυτός ο αιφνιδιασµός ήταν ο σκοπός και η όλη
ενέργεια στο σύνολό της είναι µια ενέργεια µε δόλιο χαρακτήρα,
προκειµένου ακριβώς να επιτύχει αιφνιδιασµό του ιατρικού κό-
σµου και της Βουλής ακόµη.

Θεωρώ ότι, πράγµατι, έλαβε χώρα αιφνιδιασµός. Αρκετοί από
τους φορείς που κλήθηκαν στις επιτροπές δεν προσήλθαν και,
από την άλλη, µε το επείγον του πράγµατος, τον αιφνιδιασµό
αυτόν, απέφυγε η ηγεσία του Υπουργείου παρατεταµένες αντι-
δράσεις και κινητοποιήσεις από πλευράς του ιατρικού κόσµου.

Πάγια θέση της Χρυσής Αυγής -και θα έπρεπε να είναι και
πάγια θέση όλων των κοµµάτων- είναι ότι ο τοµέας της υγείας
θα έπρεπε να εξαιρείται από τα µνηµόνια και τις όποιες εφαρµο-
σµένες µνηµονιακές πολιτικές.

Η Συγκυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - Ανεξαρτήτων Ελλήνων έχει κατα-
στεί µνηµονιακότερη των µνηµονιακών και, πραγµατικά, αυτό επι-
βεβαιώνει την παλαιά ρήση του τέως Αντιπροέδρου της Βουλής,
του κ. Μητρόπουλου, περί ερµαφρόδιτης πολιτικής της Συγκυ-
βέρνησης.

Από την άλλη πλευρά, το πεδίο της υγείας δεν προσφέρεται
για οξεία πολιτική αντιπαράθεση, δεν προσφέρεται για ιδεολο-
γικό θυµό ή για έκφραση ενός συµπλέγµατος ιδεολογικής κατω-
τερότητας.

Αναφέροµαι, βεβαίως, στο ζήτηµα ότι οι κύριοι Υπουργοί δεν
απαντούν στα ερωτήµατα τα οποία θέτουν για ζητήµατα της
υγείας οι Βουλευτές της Χρυσής Αυγής. Αυτό, είτε αποτελεί έναν
ιδεολογικό θυµό είτε µια πρόφαση, είναι πράγµατι -κι αυτό πι-
στεύω- µια έκφανση ενός συµπλέγµατος ιδεολογικής κατωτερό-
τητας των κυρίων Υπουργών.

Για λόγους αρχής, θα καταψηφίσουµε το εισαχθέν νοµοσχέ-
διο. Εκτός, όµως, αυτού, δηλαδή ότι είναι ένα µνηµονιακό στην
πράξη νοµοσχέδιο, πρακτικά είναι ανεφάρµοστο, διότι υπάρχουν
τεράστια κενά στο σύστηµα υγείας. Υπάρχει µία πιθανότητα να
καταστεί εφαρµόσιµο, µόνο εάν τα κενά αυτά πληρωθούν, δη-
λαδή εάν υπάρχουν αθρόες, θα έλεγα και µαζικές, προσλήψεις
στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας, κάτι το οποίο πρέπει να γίνει και το
ευχόµαστε.

Εισερχόµενος στα άρθρα, θα έλεγα ότι κοµβικής σηµασίας
είναι η θέσπιση της ρήτρας εξαίρεσης, της δυνατότητας δηλαδή
του opt out ή opt in των γιατρών για µία τριετία, δηλαδή της
υπέρβασης του εβδοµαδιαίου ορίου χρόνου εργασίας µέχρι και
τις εξήντα ώρες.

Όµως αυτό, το opt out, η ρήτρα εξαίρεσης, εµπεριέχει θα
έλεγα µια διάκριση. Είναι δυνατόν να δηµιουργηθούν ιατροί δύο
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ταχυτήτων. Δηλαδή, να είναι οι ιατροί οι οποίοι θα µπορέσουν,
µε τη θέλησή τους, εθελούσια, να εµπλακούν σε αυτήν την υπέρ-
βαση, µέχρι και τις εξήντα ώρες εργασίας, υπό την έννοια ότι
οπωσδήποτε θα έχει και κάποια οικονοµική ωφέλεια αυτό. Όµως
υπάρχουν ιατροί οι οποίοι έχουν -όπως και πάρα πολλοί πολίτες
βέβαια- ιδιαίτερα αυξηµένες οικογενειακές υποχρεώσεις, µπορεί
να είναι πολύτεκνοι, να έχουν ανήλικα παιδιά, να έχουν υπέργη-
ρους ή ανήµπορους γονείς και είναι λογικό να µην µπορούν να
ανταποκριθούν σε αυτό το opt out, µε αποτέλεσµα ουσιαστικά
να οδηγηθούν σε µία περικοπή του εισοδήµατός τους.

Το δεύτερο που θα ήθελα να αναφέρω -και έχει σηµασία- είναι
ότι θεωρώ πως η θέσπιση της ρήτρας εξαίρεσης είναι κοµβικό
σηµείο στο σχέδιο νόµου και δεν υπάρχει στη σχετική οδηγία.
Με αυτήν τη θέσπιση υπερακοντίζεται η ουσία της οδηγίας αυτής
καθαυτής. Δηλαδή, πάλι θα επιβαρυνθούν οι ιατροί οι οποίοι
πράγµατι στα νοσοκοµεία δίνουν έναν τιτάνιο αγώνα καθηµερινά
-όλοι το γνωρίζουµε αυτό- µε ένα σύστηµα υγείας το οποίο είναι
επιβαρυµένο από τις ροές των µεταναστών, κατά µείζονα λόγο,
των ελαχίστων προσφύγων –αυτό είναι ένα δεδοµένο. Θεωρούµε
ότι αυτό το opt out ουσιαστικά είναι ένα τέχνασµα για να υπερα-
κοντιστεί αυτή καθαυτή η οδηγία και να επιβαρυνθούν και πάλι
οι ιατροί, οι υπηρετούντες στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας.

Στο όλο σκεπτικό του σχεδίου νόµου φαίνεται ή θα έλεγα ότι
αποκαλύπτεται η ολοκληρωτική προσέγγιση που διέπει το νοµο-
θετικό έργο και την ηγεσία του Υπουργείου. Θα αναφερθώ σε
µια λεπτοµέρεια, ίσως όµως είναι σηµαντική. Προβλέπεται ένα
διάλειµµα δεκαπέντε λεπτών µετά από έξι συνεχόµενες ώρες ερ-
γασίας του γιατρού.

Πιστεύουµε ότι θα πρέπει να αυξηθεί τουλάχιστον στο ηµίωρο,
διότι και οι κύριοι Υπουργοί ως ιατροί γνωρίζουν πάρα πολύ καλά
ότι δεκαπέντε λεπτά δεν αρκούν µετά από ένα χειρουργείο έξι
ωρών, επί παραδείγµατι, για έναν χειρουργό ορθοπεδικό, για να
ξεκουραστεί µέσα στην ηµέρα και να συνεχίσει την εργασία του
στο τµήµα επειγόντων περιστατικών. Άρα λοιπόν, αυτό το δεκα-
πεντάλεπτο –της αναπαύσεως εννοώ- θα πρέπει να αυξηθεί του-
λάχιστον στο ηµίωρο. 

Από την αρχική µελέτη του σχεδίου νόµου φάνηκε ότι υφέρπει
µια διαδικασία µη αποζηµίωσης των εφηµεριών ετοιµότητας για
τους ιατρούς. Με ικανοποίηση ακούσαµε τον κύριο Υπουργό να
διαβεβαιώνει ότι οι εφηµερίες ετοιµότητας θα αποζηµιώνονται. 

Όσον αφορά στα λοιπά άρθρα, µετά το έκτο και ξεκινώντας
από το έβδοµο άρθρο και τα Συµβούλια Κρίσης και Επιλογής των
Ιατρών του Εθνικού Συστήµατος Υγείας, το άρθρο 7 προβλέπει
ότι στο Συµβούλιο Κρίσης και Επιλογής των Ιατρών του ΕΣΥ θα
συµµετέχουν τρία µέλη µε τον βαθµό του διευθυντή ή του συν-
τονιστή διευθυντή, που θα επιλέγονται όχι από το Υπουργείο και
όχι από κάποιον άλλο φορέα, αλλά µε κλήρωση. Αυτό εµείς δεν
µπορούµε να το δεχθούµε και θα το καταψηφίσουµε, γιατί θα
έλεγα ότι ενθυµίζει και λίγο την κατάπτυστη διάταξη για την κλή-
ρωση για τον σηµαιοφόρο στα σχολεία. 

Στο άρθρο 8, το οποίο προβλέπει τη δοµηµένη συνέντευξη, θα
πρέπει σε κάθε περίπτωση να προσδιοριστεί µε αυστηρό τρόπο
το πλαίσιο της δοµηµένης συνέντευξης, δηλαδή να αφορά µόνο
σε επιστηµονικά και όχι ιδεολογικά θέµατα. Διότι υφέρπει µια
τάση εύνοιας σε ιδεολογικούς ή κοµµατικούς ηµετέρους αυτή η
δοµηµένη συνέντευξη, όπως και κάποια άλλα από τα άρθρα. 

Το άρθρο 10 για την καταβολή του πτητικού επιδόµατος σε ια-
τρικό προσωπικό που εκτελεί αεροδιακοµιδές ασθενών, η Χρυσή
Αυγή θα το υπερψηφίσει, γιατί είναι πράγµατι θετικό. 

Σχετικώς µε το άρθρο 15 και την κατάργηση των εκκρεµών
δικών, όπου νοσοκοµεία ή άλλοι φορείς παροχής υπηρεσιών
υγείας διεκδικούν δικαστικά από πολίτες οι οποίοι ήταν ανασφά-
λιστοι, τα χρηµατικά ποσά που αφορούν στις νοσηλείες, δυστυ-
χώς, η ηγεσία του Υπουργείου δεν έφερε τα στοιχεία τα οποία
ζητήσαµε. Αυτά τα οποία ζητήσαµε είναι πολύ συγκεκριµένα. Εάν
αφορούν αλλοδαπούς, ποιο είναι το ποσοστό που αφορά σε αλ-
λοδαπούς οφειλέτες; Ποιο είναι το ακριβώς ποσό και σε τι βάθος
χρόνου; Το Υπουργείο επέλεξε να µην φέρει τα σχετικά στοιχεία,
οπότε δεν θα είµαστε θετικοί. 

Συµπερασµατικά, καταψηφίζουµε το συγκεκριµένο σχέδιο
νόµου. Καταγγέλλουµε τη συγκυβέρνηση και εν προκειµένω την

ηγεσία του Υπουργείου Υγείας ότι έχει ένα µνηµονιακό modus
vivendi και ένα modus operandi ακροαριστερό µε ψήγµατα πα-
τριωτικού λαϊκισµού και γενικότερα µια ερµαφρόδιτη πράγµατι
πολιτική στην υγεία, αλλά και συνολικά. 

Η Χρυσή Αυγή θα συνεχίσει απτόητη τη µάχη για µια εθνική
προσέγγιση στην υγεία, για ένα εθνικό σύστηµα υγείας, πράγ-
µατι εθνικό, υπέρ της υγείας του Έλληνα πολίτη. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε. 

Ο συνάδελφος κ. Γεώργιος Λαµπρούλης από το Κοµµουνι-
στικό Κόµµα Ελλάδας έχει τον λόγο. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Με την ενσωµάτωση της αντεργατικής οδηγίας της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης στο νοµοσχέδιο που συζητούµε ελαστικοποιείται
παραπέρα ο χρόνος εργασίας των γιατρών, σµπαραλιάζεται
κάθε κανονικότητα στο ωράριο και απορρυθµίζεται κυριολεκτικά
η ζωή των γιατρών. Αποτελεί πρόκληση από την πλευρά της Κυ-
βέρνησης την ίδια ώρα που διατηρεί ανέπαφο όλο το αντεργα-
τικό πλαίσιο που παρέλαβε από τη Νέα Δηµοκρατία και το
ΠΑΣΟΚ, προετοιµάζοντας παράλληλα νέα επίθεση το επόµενο
διάστηµα απέναντι στα εργατικά δικαιώµατα, να φέρνει στη
Βουλή άλλο ένα αντεργατικό έκτρωµα που αφορά στην ελαστι-
κοποίηση του χρόνου εργασίας των νοσοκοµειακών γιατρών,
όταν λίγες µέρες µόλις πριν, ο Πρωθυπουργός µε περίσσιο θρά-
σος µιλούσε για την προστασία των εργασιακών δικαιωµάτων.

Το νοµοσχέδιο αποτελεί µια επικίνδυνη εξέλιξη και δεν αφορά
µόνο τους γιατρούς, αλλά συνολικά τους εργαζόµενους. Εξάλ-
λου, υπάρχει και η εµπειρία σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης,
όπως στη Γερµανία, όπου και εκεί το ξήλωµα του σταθερού ηµε-
ρήσιου χρόνου εργασίας και η ευελιξία ξεκίνησαν από τους για-
τρούς και επεκτάθηκαν παντού. Έτσι, µπορεί το νοµοσχέδιο να
αφορά και να ξεκινάει από τους γιατρούς, όµως ανοίγει τον
δρόµο για αντιδραστικές αλλαγές και σε άλλους κλάδους γενι-
κότερα.

Μάλιστα, η Κυβέρνηση βάζει τα δυνατά της προκειµένου να
εξαπατήσει τους γιατρούς και τους άλλους εργαζόµενους, πα-
ρουσιάζοντας πως αυτό το αντεργατικό µέτρο δήθεν διασφαλίζει
τον σεβασµό των εργασιακών δικαιωµάτων των γιατρών   -όπως
αναφέρεται και στην αιτιολογική έκθεση- και παράλληλα την
ασφαλή και ποιοτική φροντίδα των ασθενών.

Έτσι, σύµφωνα µε τις ευρωενωσιακές οδηγίες που η Κυβέρ-
νηση προωθεί, ο υπολογισµός του εργάσιµου χρόνου δεν θα γί-
νεται µε βάση το σταθερό ηµερήσιο επτάωρο, αλλά µε βάση τον
µέσο όρο των εβδοµαδιαίων ωρών εργασίας σε διάστηµα τεσ-
σάρων µηνών, ο οποίος δεν πρέπει να ξεπερνά τις σαράντα οκτώ
ώρες την εβδοµάδα µαζί µε τις υπερωρίες. Έτσι, οι σαράντα
οκτώ ώρες δεν είναι ο ανώτερος επιτρεπτός εβδοµαδιαίος χρό-
νος εργασίας, αλλά ο µέσος όρος. Έτσι, επιτυγχάνεται τι; Η δι-
ευθέτηση, ελαστικοποίηση του χρόνου εργασίας στο τετράµηνο,
που µέσω του opt out, της ρήτρας εξαίρεσης, που προϋποθέτει
την ατοµική συναίνεση του γιατρού και που για πρώτη φορά νο-
µοθετείται, αυξάνεται ο µέσος εβδοµαδιαίος χρόνος εργασίας
από τις σαράντα οκτώ στις εξήντα ώρες.

Μόνο, λοιπόν, ως κακόγουστο αστείο µπορεί να εκληφθεί η
δυνατότητα της ελεύθερης συναίνεσης του γιατρού µε δεδοµένα
τα προβλήµατα από την υποστελέχωση σε γιατρούς των δοµών
υγείας, την απειλή της αξιολόγησης, τα φαινόµενα αυταρχισµού
και αυθαιρεσίας, τα εντέλλεσθαι που δίνουν και παίρνουν, τις πιέ-
σεις διευθυντών και διοικήσεων. Έτσι το εξηντάωρο θα γίνει κα-
νόνας και γι’ αυτούς που θα συµφωνήσουν και γι’ αυτούς που
δεν θα συµφωνήσουν. Το δε πλεονέκτηµα που εξασφαλίζει -και
αναφέρεται και στην αιτιολογική- της αύξησης του εισοδήµατος,
όπως αναφέρεται στο νοµοσχέδιο, για όσους συναινούν να δου-
λεύουν εξήντα ώρες, µόνο ως πρόκληση µπορεί να εκληφθεί και
βέβαια, αποτελεί το τυράκι στη φάκα.

Ο ισχυρισµός της Κυβέρνησης πως η εξαίρεση, το εξηντάωρο,
θα ισχύσει για τρία χρόνια, µέχρι να γίνουν οι απαιτούµενες
προσλήψεις, είναι πέρα για πέρα υποκριτικός, µε δεδοµένα τα

1868 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



µνηµόνια διαρκείας, τους στόχους για τα πρωτογενή πλεονά-
σµατα, που απαιτούν τη µείωση των δαπανών για υγεία, παιδεία,
πρόνοια κ.λπ..

Μέσω των ορισµών της ενεργούς εφηµερίας και εφηµερίας
ετοιµότητας σε συνδυασµό και µε τον ορισµό του χρόνου εργα-
σίας, ως εργάσιµος θεωρείται µόνο ο χρόνος κατά τον οποίο ο
γιατρός θα βρίσκεται στον χώρο εργασίας του. Έτσι εισάγεται η
έννοια του ανενεργού χρόνου εργασίας και από αυτό προκύπτει
ότι ο χρόνος της εφηµερίας σε ετοιµότητα δεν θεωρείται εργά-
σιµος χρόνος και δεν προσµετράται στο τετράµηνο, στη βάση
του οποίου θα υπολογίζεται ο µέσος εβδοµαδιαίος χρόνος ερ-
γασίας, αφήνοντας παράλληλο ανοικτό και το ενδεχόµενο αυτού
του τύπου οι εφηµερίες να µην πληρώνονται, παρά µόνο αν ο
γιατρός κληθεί στο νοσοκοµείο και παράσχει υπηρεσίες.

Έτσι ανοίγει ο δρόµος όχι µόνο να µην πληρώνεται η ετοιµό-
τητα εκτός του χώρου εργασίας -και αυτή είναι η πρώτη συνέ-
πεια της διάκρισης ενεργού-ανενεργού χρόνου εργασίας- αλλά
προοπτικά και εντός νοσοκοµείου, όταν ο γιατρός δεν παρέχει
υπηρεσία ή να µην πληρώνεται ολόκληρο τον χρόνο αυτόν, που
είναι η δεύτερη συνέπεια της διάκρισης. Η σηµασία αυτής της
αντεργατικής οδηγίας στο σύνολό της τούτου του νοµοσχεδίου
είναι τεράστια και το τονίζουµε για το σύνολο της εργατικής
τάξης, µε αιχµή σε κλάδους, όπως µεταφορές, ενέργεια, ξενο-
δοχεία, εµπόριο, αλλά και σε άλλους στον ιδιωτικό και δηµόσιο
τοµέα, όπου υπάρχει η υπηρεσία ετοιµότητας.

Έτσι οι εργοδότες -είτε είναι οι επιχειρηµατίες είτε είναι το ίδιο
το αστικό κράτος- εξασφαλίζουν ακόµα φθηνότερο εργατικό κό-
στος, αφού κατανέµουν τον χρόνο εργασίας όταν, όπου και για
όσο εκτιµούν ότι τους συµφέρει, σµπαραλιάζοντας τους όρους
δουλειάς και ζωής των εργαζοµένων. Έτσι µπορούν µε τον ίδιο
αριθµό εργαζοµένων ή και λιγότερους να διασφαλίζουν ότι θα
βγαίνει περισσότερη δουλειά και συνεπώς περισσότερα κέρδη,
ακόµα και αν δώσουν ως κίνητρο κάποιο επιπλέον ποσό ως
αµοιβή, ακόµα και αν µειώσουν το συνολικό, αλλά διευθετηµένο
όµως χρόνο εργασίας. 

Αυτό το νοµοσχέδιο – έκτρωµα το απορρίπτουµε, το καταψη-
φίζουµε και καλούµε τους γιατρούς, συνολικά τους εργαζόµε-
νους να το απορρίψουν και να το καταστήσουν ανενεργό στην
πράξη και παράλληλα να εντείνουν τον αγώνα τους για την υπε-
ράσπιση του σταθερού ηµερήσιου χρόνου εργασίας, χωρίς καµ-
µία µορφή διευθέτησης, ενάντια σε ευρωενωσιακές οδηγίες και
προεδρικά διατάγµατα. 

Σήµερα, µε την ύπαρξη ενός πολυάριθµου και εκπαιδευµένου
εργατικού δυναµικού και επιστηµόνων όλων των κλάδων, µε τις
δυνατότητες που παρέχει η πρόοδος της τεχνολογίας και της
παραγωγικότητας, είναι ώριµο και αναγκαίο να καθιερωθεί λιγό-
τερος και σταθερός χρόνος εργασίας και ταυτόχρονα να ικανο-
ποιούνται σε µεγάλο βαθµό οι σύγχρονες λαϊκές ανάγκες,
ανάµεσα σε αυτές και σε υπηρεσίες υγείας. 

Η πρότασή µας για σταθερό εξάωρο, πενθήµερο, τριαντάωρο
την εβδοµάδα µε µία εφηµερία την εβδοµάδα, µε ρεπό την επό-
µενη µέρα, µε λήψη όλων των αναγκαίων µέτρων για την προ-
στασία της υγείας των γιατρών, την ένταξη στα βαρέα και
ανθυγιεινά, τις µαζικές προσλήψεις µόνιµων γιατρών πλήρους
και αποκλειστικής απασχόλησης και όχι επικουρικών, µε µονιµο-
ποίηση όλων των επικουρικών γιατρών και κατάργηση των ελα-
στικών εργασιακών σχέσεων στα νοσοκοµεία, είναι άρρηκτα
συνδεδεµένη µε τη θέση µας για την ανάπτυξη αποκλειστικά δω-
ρεάν κρατικού συστήµατος υγείας – πρόνοιας σε όλα τα επί-
πεδα, πρωτοβάθµιο, δευτεροβάθµιο, τριτοβάθµιο. Είναι η
µοναδική πρόταση που ανταποκρίνεται συνδυασµένα τόσο στις
ανάγκες των γιατρών για ανθρώπινα ωράρια και αξιοπρεπείς
συνθήκες δουλειάς, όσο και στις ανάγκες των ασθενών για υψη-
λού επιπέδου, σύγχρονες και απολύτως δωρεάν υπηρεσίες
υγείας για όλο τον λαό.

Αυτή η πρόταση έρχεται ακριβώς και δένει µε το άρθρο 7 όπου
η όποια αντιπαράθεση, αν θέλετε, υπήρξε και στην επιτροπή, οι
όποιες διαφορετικές απόψεις που εκφράστηκαν, εκφράστηκαν
µόνο στο επίπεδο της σύνθεσης των συµβουλίων, στα κριτήρια
επιλογής του προσωπικού, των γιατρών δηλαδή, και σε άλλα που
αφορούν –επιτρέψτε µου τον όρο- το διαδικαστικό.

Για εµάς το κύριο ζήτηµα είναι ότι, παρά τις τεράστιες ανάγκες
που υπάρχουν σε όλες τις δηµόσιες δοµές υγείας για γιατρούς
όλων των ειδικοτήτων, οι προσλήψεις γίνονται µε το σταγονόµε-
τρο και δεν είναι καλυµµένες ούτε καν οι εξίµισι χιλιάδες κενές
θέσεις των ψαλιδισµένων οργανισµών των δηµόσιων νοσοκο-
µείων και µονάδων πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας. 

Το επιχείρηµα που επικαλείται η Κυβέρνηση είναι χιλιοειπω-
µένο και από τις προηγούµενες κυβερνήσεις και στο διά ταύτα
µένουµε στα ίδια. Για τη σηµερινή Κυβέρνηση, όπως και για τις
προηγούµενες, προτεραιότητες είναι οι δηµοσιονοµικοί στόχοι,
που περνάνε µέσα από τη µείωση των προσλήψεων στον ευαί-
σθητο χώρο της υγείας. Και όσο και αν επιταχυνθούν οι διαδικα-
σίες που προβλέπονται στα άρθρα 7 και 8, στο τέλος της
διαδροµής θα είναι και πάλι µια από τα ίδια, να µην βρίσκουν οι
ασθενείς γιατρούς όλες τις ηµέρες του µήνα, να υπάρχει εντατι-
κοποίηση και εξουθένωση των υπηρετούντων γιατρών.

Αλήθεια, µε τα κριτήρια που µπαίνουν, δεν θα αποκλείεται ένα
µέρος γιατρών, κυρίως όµως νέων; Πώς θα αποκτήσουν, για πα-
ράδειγµα, εργασιακή εµπειρία –ένα από τα κριτήρια που η βα-
ρύτητά του θα ενισχυθεί στις αξιολογήσεις και στις κρίσεις για
τις θέσεις- αν δεν εργαστούν;

Από όλα αυτά που ειπώθηκαν αυτό που επιβεβαιώνεται είναι
ότι µε διαφανή και αξιοκρατικό τρόπο θα συνεχίζεται η υποστε-
λέχωση των µονάδων υγείας!

Κύριε Πρόεδρε, θα ρωτήσω ευθέως τον κύριο Υπουργό –ρω-
τήσαµε και χθες, αλλά απάντηση δεν πήραµε- το εξής: Μέσα στο
άρθρο 6 καταργείται το τρίτο εδάφιο του άρθρου 1 του
ν.3754/2009. Εκείνο το άρθρο ανέφερε –το διαβάζω, για να κα-
ταγραφεί στα Πρακτικά- «Για τις ανάγκες κατάρτισης του προ-
γράµµατος εφηµεριών και οµαλής λειτουργίας των νοσοκοµείων
και των κέντρων υγείας, δεν εφαρµόζονται ελαστικά ωράρια και
ελαστικές σχέσεις εργασίας».

Αυτό γιατί το καταργείτε; Σας το ρωτώ ευθέως. Θέλουµε µία
απάντηση.

Κύριε Πρόεδρε, σε ό,τι αφορά τις τροπολογίες, θα τοποθετη-
θούµε στη δευτερολογία που προφανώς θα έχουµε προς το
τέλος της συνεδρίασης. Περιµένουµε και από τον αντίστοιχο
Υπουργό να έρθει να υποστηρίξει την τροπολογία για τον ΕΔΟ-
ΕΑΠ.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε

Λαµπρούλη.
Ο συνάδελφος κ. Αθανάσιος Παπαχριστόπουλος από τους

Ανεξάρτητους Έλληνες έχει τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Θα ήθελα να ξεκινήσω µε τη διαπίστωση ότι ένα µεγάλο κοµ-

µάτι των Ελλήνων πολιτών, το 30%-35%, είναι στα όρια της φτώ-
χειας. Θέλω να ξεκαθαρίσουµε από την αρχή ότι έχει µεγάλη
σηµασία πως η υγεία –και κυρίως η δηµόσια υγεία- είναι υποχρέ-
ωση της όποιας πολιτείας στους πολίτες της. 

Κάποιοι σ’ αυτήν την Αίθουσα –και δεν είναι χωρίς αιτία αυτό
που λέω- είναι µε το ένα πόδι στην ιδιωτική πρωτοβουλία και µε
το άλλο πόδι στη δηµόσια υγεία. 

Εγώ δεν είµαι κατά της ιδιωτικής πρωτοβουλίας µε κανόνες –
και πιστεύω ούτε η Κυβέρνηση- αλλά σ’ αυτή τη φάση όπου
πραγµατικά ένα µεγάλο κόµµατι των Ελλήνων πολιτών βιώνει την
κρίση, έχουµε ανάγκη από ένα καλά οριοθετηµένο εθνικό σύ-
στηµα υγείας. 

Αυτό δεν συνέβη την τελευταία δεκαετία και το ξέρετε όλοι
πολύ καλά. Χρεωκόπησε η χώρα. Δεν είναι ώρα να πούµε το
γιατί. Επειδή, µάλιστα, έχω ζήσει και από τις δύο πλευρές αυτό
το σύστηµα, θέλω απλώς να θυµίσω ότι ένα µεγάλο κόµµατι Ελ-
λήνων πολιτών, ειδικά πριν καταργηθεί η καταβολή των 5 ευρώ,
αναγκαζόταν να πηγαίνει σε ιδιωτικές δοµές, δηλαδή σε κέντρα
που λειτουργούσαν εθελοντικά, γιατί εκεί µπορούσε να έχει δω-
ρεάν περίθαλψη και να παίρνει δωρεάν κάποια φάρµακα.

Όλα αυτά –και αυτό έχει µεγάλη σηµασία- έχουν ατονήσει από
τότε που καταργήθηκε η καταβολή των 5 ευρώ. Μάλιστα, τότε
κάποιοι το είχαν χλευάσει και έλεγαν ότι δεν έπρεπε να γίνει,
κ.λπ.. Ξεχνούν, όµως, ότι ηλικιωµένα άτοµα ή άτοµα µε χρόνιες
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παθήσεις δεν πηγαίνουν στον γιατρό µια και δυο φορές τον
µήνα, αλλά πολύ περισσότερες µέσα στον χρόνο.

Αυτό το λέω, γιατί ένα άλλο κοµµάτι σ’ αυτήν την Αίθουσα
κάνει επαναστατική γυµναστική, λες και δεν έχουµε περάσει
κρίση, λες και δεν είχαν σταµατήσει οι προσλήψεις για πολλά
χρόνια. Ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι υπήρχε ένας τρόµος στους
εργαζόµενους στην υγεία, καθώς συνταξιοδοτήθηκε πολύς κό-
σµος µε τον φόβο τι θα κάνει µε τη σύνταξη κ.λπ.. Εποµένως,
υπήρξαν τεράστια κενά. Το σύστηµα είχε φθάσει στα πρόθυρα
της κατάρρευσης –κι αυτό δεν είναι υπερβολή- και για χρόνια αν-
τιµετωπίζαµε συγκεκριµένα προβλήµατα. Τα δηµόσια νοσοκο-
µεία είχαν σχεδόν αφεθεί στην τύχη τους. Τα ιδιωτικά φύτρωναν
σαν τα µανιτάρια. Τα τµήµατα επειγόντων περιστατικών ήταν κα-
νονικά µία εµπόλεµη ζώνη. Επικρατούσε ένα απίστευτο θέαµα. 

Κανείς δεν ενδιαφέρθηκε ποτέ για την πρωτοβάθµια φροντίδα
υγείας. Πώς θα δούλευαν σωστά τα δηµόσια νοσοκοµεία; Κανείς
δεν άγγιζε το θέµα της πρωτοβάθµιας φροντίδας για έναν απλό
λόγο, γιατί δεν συνέφερε κάποιους.

Δεν τα λέω µε κακία. Οι ιδιώτες γιατροί έχουν προσφέρει. Πολ-
λοί από αυτούς έκαναν και πολύ σοβαρή δουλειά. Δεν είναι
λόγος, όµως, αυτός να συνωστίζονται κάθε µέρα στον «Ευαγγε-
λισµό» και στο «Γεννηµατά» χιλιάδες άνθρωποι που θα µπορού-
σαν να έχουν εξυπηρετηθεί κάπου αλλού. 

Τι γίνεται σήµερα δοµικά; Είµαι από αυτούς που την εµπόλεµη
ζώνη που γινόταν στα δηµόσια νοσοκοµεία, την είχα καταγγείλει
πολλές φορές. Η αυτόνοµη ύπαρξη των τµηµάτων επειγόντων
περιστατικών είναι γεγονός σήµερα. Ενισχύεται. Δεν είναι µόνο
οι πεντακόσιες θέσεις, που πολύ σύντοµα θα επανδρωθούν.
Αυτό είναι σηµαντικό για την ποιότητα προσφερόµενης υγείας
σε µια πολύ δύσκολη στιγµή. 

Δεν πάει κανείς σε ένα δηµόσιο νοσοκοµεία για πλάκα. Του-
λάχιστον στα επείγοντα πάει γιατί έχει κάποιο πρόβληµα. Είναι
κρίµα γιατί αυτή η εµπειρία ανεξίτηλα χαραζόταν στη ζωή του.
Ήταν µια απίστευτη εµπειρία που ανάγκαζε και τον πιο φτωχό
ακόµα να πει: «να πάει στα κοµµάτια, δεν µπορώ να περιµένω
στην ουρά, θα πάω να δώσω τα όποια χρήµατα». Αυτό σταµά-
τησε. Σταµατάει σιγά-σιγά. Κάποιοι δεν θέλουν να το καταλά-
βουν. 

Κάτι δεύτερο είναι η πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας. Εδώ µέσα
σε αυτή την Αίθουσα έχουν ακουστεί τα εξής: «Τι πάτε να κά-
νετε;», «Πώς θα χρηµατοδοτήσετε;». Για όνοµα του Θεού! Είναι
ένα βήµα απαραίτητο για να λειτουργήσουν σωστά τα νοσοκο-
µεία. Έγινε; Όχι. Θα γίνει σιγά σιγά, σταδιακά. Πληρώνονται
σωστά οι γιατροί; Όχι. Είναι δυνατόν σε µια χώρα που βρίσκεται
σε κρίση και έχουν µειωθεί τα πάντα, που σε όλους τους εργα-
ζόµενοι έκοψαν δώδεκα φορές τις συντάξεις -και εµείς κάνα δύο
φορές, το παραδέχοµαι- οι γιατροί να µείνουν στο απυρόβλητο;
Όχι. 

Ζούσαµε δε ένα απίστευτο πάρτι στα δηµόσια νοσοκοµεία.
Έχω ζήσει εγώ. Ήµουν διοικητής στη Νίκαια και πληρώναµε τους
βηµατοδότες 3.000 ευρώ και 4.000 ευρώ, όταν η ίδια εταιρεία
τους ίδιους βηµατοδότες σε άλλο κράτος, στην Κύπρο για πα-
ράδειγµα, τους είχε 500 ευρώ και 600 ευρώ. Δεν ενδιαφερόταν
κανείς για αυτά τα πράγµατα, ούτε για τις τιµές των φαρµάκων
και για το πώς λειτουργούσαν οι βιοµηχανίες. Μιλάµε για ένα απί-
στευτο πάρτι που έφτανε την ετήσια δαπάνη στα 9 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ. Δεν µίλαγε κανείς. Και βλέπουµε τώρα µια
επανάσταση φοβερή. 

Όχι, ρε παιδιά, δεν είπαµε ότι τα κάνουµε όλα ωραία. Πολλά
έχουµε να κάνουµε ακόµα. Όµως, η πραγµατικότητα είναι αυτή.
Είµαστε υποχρεωµένοι να τη δούµε στα µάτια, σε µια εποχή που
το 1/3 των Ελλήνων είναι όντως στο όριο της φτώχειας. Εγώ δεν
το αρνούµαι. Μπορεί τα µακροοικονοµικά να πηγαίνουν καλά,
αλλά στη µικροοικονοµία, στην καθηµερινότητα θα εισπραχθούν
σε οχτώ, σε εννιά, σε δέκα µήνες. Δεν θριαµβολογούµε. Ένα µε-
γάλο κοµµάτι του κόσµου υποφέρει πράγµατι. 

Επιτρέπεται, λοιπόν, στο κοµµάτι της υγείας να αδρανούµε;
Όχι. Τα πιο σηµαντικά είναι η υγεία και η παιδεία. Τι έκαναν εδώ
πέρα; Θυµάµαι χρόνια µε πλάγιους τρόπους µίλαγαν για κυκλικό
ωράριο -που δεν το θέλανε-, για ειδικούς γιατρούς και λοιπά. Δεν
γίνεται τίποτα από όλα αυτά. Επτάωρο κανονικό. Δώδεκα ώρες

συνεχόµενες; Υποχρεωτικό ρεπό. 
Χάρηκα που είδα για πρώτη φορά -το ζητάµε χρόνια- ανάρ-

τηση στο διαδίκτυο, η µοριοδότηση που γίνεται στα ΣΚΕΠ, που
γινόταν ο χαµός: ενστάσεις, να διορίζεται ένας, να µην πηγαίνει
να διοριστεί και πάει λέγοντας. Με τι κίνητρα να πάει γιατρός σε
ένα µικρό µέρος, να δουλέψει δηλαδή και το νοσοκοµείο της
επαρχίας; 

Τα κέντρα υγείας, επίσης, που τόσο πολύ λοιδορήθηκαν,
βλέπω ότι θα λύσουν ένα σηµαντικό πρόβληµα. Εφηµερεύουν
πια όλοι οι γιατροί, σε εικοσιτετράωρη βάση. Τα κέντρα υγείας
θα απορροφήσουν. 

Τι θέλω να πω; Επειδή ακούω υπερβολές, ανέβασα και εγώ
τους τόνους, γιατί δεν µπορώ να ακούω ανθρώπους που υποκρί-
νονται. Δεν µιλάω για Βουλευτές. Μου έκανε αλγεινή εντύπωση
το τι έγινε µε τους φορείς. Μου έκανε αλγεινή εντύπωση, γιατί
ξέρω πρόσωπα και πράγµατα. Δουλεύω τριάντα πέντε χρόνια
στον δηµόσιο τοµέα και είµαι σε θέση να ξέρω. Πολλοί από εσάς,
καλοπροαίρετα το λέω, δεν ξέρετε. Αυτός που µιλάει δεν ξέρετε
τι λέει, τι είναι, τι πορεία έχει κάνει. Εγώ την ξέρω. Την ξέρω, γιατί
είναι γιατροί που υπηρέτησαν το Εθνικό Σύστηµα Υγείας ανιδιο-
τελώς. Δεν εξαρτήθηκαν από αυτό.

Έγινε και παρεξήγηση για τα φακελάκια. Θέλετε να σας πω
κάτι; Πρέπει να είσαι διευθυντικό στέλεχος, να έχεις άρχουσα
θέση σε ένα νοσοκοµείο, και να έχεις και χειρουργική ειδικότητα
για να πάρεις φακελάκι. Ένας παθολόγος ή ένας εργαστηριακός
γιατρός, ένας ακτινολόγος, τι φακελάκι να πάρει; Το ίδιο και ένας
ειδικευόµενος. Δεν γίνονται αυτά τα πράγµατα. 

Αυτούς τους ανθρώπους εγώ δεν τους κακίζω -ειλικρινά σας
το λέω- γιατί παίρνουν µισθούς πείνας. Δεν έπρεπε, όµως, να τε-
λειώσει κάποτε αυτή η ιστορία; Δεν πρέπει να την πούµε; Να κρυ-
βόµαστε πίσω από τα δάχτυλό µας, επειδή είναι συντεχνιακό
πλεονέκτηµα και δεν θα µας ψηφίσουν στις επόµενες εκλογές;
Όχι. Δεν είναι έτσι. 

Εγώ πιστεύω ότι αυτό το νοµοσχέδιο βάζει τις βάσεις -πέρα
από το πρόστιµο των 150 εκατοµµυρίων, που δεν µπορεί να το
αγνοήσει κανείς σε περίοδο κρίσης- για να ξεκινήσουµε κάτι
σωστό. 

Σε όλα τα άρθρα ένα προς ένα θα αναδείξω ξανά το θέµα των
εκκρεµουσών δικαστικών αποφάσεων. Είναι χειροπιαστή από-
δειξη ότι αυτή η Κυβέρνηση ενδιαφέρεται γι’ αυτούς που έχουν
πρόβληµα. Ακόµα και για δίκες που εκκρεµούν, γιατί οι άνθρωποι
ήταν ανασφάλιστοι και δεν µπορούσαν να πληρώσουν, τώρα εδώ
το άρθρο 15 πιάνει όσους δεν έπιασε το άρθρο 73. 

Θα το ξαναπώ: Μην εκτίθεστε γιατί 18 εκατοµµύρια ευρώ ήταν
βεβαιωµένα στις εφορίες και 150 εκατοµµύρια ήταν έτοιµα να τα
ζητήσουν τα λογιστήρια από τους ανασφάλιστους Έλληνες πο-
λίτες. Αυτό το είχαµε κάνει και εµείς. Με γεια σας, µε χαρά σας,
βρε παιδιά! Όµως, πώς βρέθηκαν τόσα πολλά λεφτά να τα χρω-
στάνε, αφού το κάνατε; Πώς το κάνατε; Χαίροµαι, γιατί ακόµα
και τώρα, µε το άρθρο 15, όπου εκκρεµούν δικαστικές αποφά-
σεις σβήνονται.  

Εγώ δεν θέλω να σπαταλήσω άλλο χρόνο και θέλω να ζητήσω
και συγγνώµη, γιατί την τελευταία φορά ανέβασα πολύ τους τό-
νους στην επιτροπή και δεν µου πάει. 

Σας ξαναλέω, όµως, ότι αυτά που ζούσαµε -γιατί έχω ζήσει και
από τις δύο πλευρές-, και αυτά που γινόταν στο τµήµα προµη-
θειών στα δηµόσια νοσοκοµεία ήταν απίστευτα πράγµατα και δεν
θέλω να τα θυµάµαι. Και δεν ενδιαφερόταν κανένας! Και βλέπω
κάποιους να κάνουν επαναστατική «γυµναστική» σήµερα από τη
µία και κάποιους άλλους να έχουν το µυαλό τους να επενδύσουν
στον ιδιωτικό τοµέα, µε τον οποίο δεν έχω τίποτα. 

Θέλω να σας αναφέρω και ένα παράδειγµα µιας χώρας, που
εγώ την έχω ζήσει από κοντά, της Ολλανδίας. Εκεί υπάρχει ασθε-
νοφόρο ιδιωτικό και δηµόσιο. Σας πληροφορώ ότι δεν έχει δια-
φορά. Λειτουργούν µε κανόνες, όµως, εκεί. Η ιδιωτική
πρωτοβουλία λειτουργεί µε κανόνες αυστηρούς. 

Τους τάσσουµε και εµείς. Εγώ δεν έχω αντίρρηση. Μέχρι τότε,
όµως, και σε περίοδο κρίσης πρέπει να πέσει βάρος στον δηµό-
σιο τοµέα υγείας και πιστεύω ότι αυτό το νοµοσχέδιο βάζει τις
βάσεις, αν και δεν λύνει οριστικά το πρόβληµα. 

Νοµίζω ότι αυτή η αντιπαράθεση δεν ωφελεί. Εγώ άκουσα και
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σωστές προτάσεις. Και τον κ. Μπαργιώτα τον άκουσα και τον
αγορητή της Νέας Δηµοκρατίας. Μερικά από αυτά να τα δούµε
και να τα ξαναδούµε. Όχι άρνηση, όµως. Αυτές οι υπερβολές, τα
«µου, σου, του», δεν κολλάνε. Πιστεύω ότι είναι άδικες. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε. 
Ο συνάδελφος κ. Αριστείδης Φωκάς από την Ένωση Κεν-

τρώων έχει το λόγο. 
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι δυνατόν να επιτρέ-

ψουµε οι µνηµονιακές δεσµεύσεις της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ -
ΑΝΕΛ να εξοντώσουν το ελληνικό σύστηµα υγείας. 

Χωρίς καµµία ντροπή, χωρίς ενοχές, φέρνουν προς ψήφιση
ένα νοµοσχέδιο, που θα πλήξει την καρδιά του συστήµατος
υγείας. Τους γιατρούς, που σήµερα εργάζονται αµέτρητες ώρες
στα νοσοκοµεία για να προσδώσουν την όποια αξιοπρέπεια στον
χώρο της υγείας, ο οποίος παραπαίει από τις τραγικές ελλείψεις
προσωπικού. Αυτούς τους γιατρούς ερχόµαστε σήµερα να τους
αναγκάσετε, όχι µόνο να δουλεύουν παραπάνω, αλλά τους αναγ-
κάζετε παράλληλα να σας δίνουν άλλοθι υπογράφοντας ατοµι-
κές συµβάσεις εξαίρεσης και αναλαµβάνοντας οι ίδιοι όλη την
ευθύνη για τις υπερωρίες τους, για την εξόντωσή τους και, φυ-
σικά, για τα όποια λάθη επέλθουν κατά τη διάρκεια αυτών των
υπερωριών. Προσπαθείτε να ξεγελάσετε όχι µόνο τους γιατρούς,
αλλά και την κοινωνία ολόκληρη αναφέροντας στο νοµοσχέδιο
πως δίνετε στους λειτουργούς της υγείας που θα συναινέσουν
στην εξηντάωρη εργασία το πλεονέκτηµα αύξησης των εισοδη-
µάτων τους. 

Ίσως σας διαφεύγει, αλλά για πρώτη φορά η φιλεργατική Κυ-
βέρνησή σας έρχεται να καθιερώσει ατοµικές συµβάσεις και µά-
λιστα για εθελοντικές υπερωρίες. Βάζετε και όριο τριετίας, µέχρι
δηλαδή να γίνουν οι απαιτούµενες προσλήψεις, αν φυσικά γίνουν
ποτέ. 

Οι γιατροί µιλούν για εργασιακή αιχµαλωσία, για νοµοσχέδιο
εξόντωσης, τονίζοντας µάλιστα πως η σηµερινή Κυβέρνηση όχι
µόνο αριστερή δεν είναι, αλλά ούτε καν ανθρώπινη. Ήδη ξεκίνη-
σαν οι κινητοποιήσεις τους, επισηµαίνοντας πως εξετάζουν
ακόµα και το ενδεχόµενο να απέχουν από τα νέα προγράµµατα
εφηµεριών. Είναι χαρακτηριστικό αυτό, που µου είπαν οι γιατροί
στη Θεσσαλονίκη, οι οποίοι ανέφεραν πως µε το νέο νοµοσχέδιο
ή θα εξοντωθούν ή θα παραιτηθούν. 

Δυστυχώς, δεν ξέρω εάν αντιλαµβάνεστε καν το µέγεθος της
καταστροφής που θα επιφέρετε στα νοσοκοµεία. Το εβδοµαδιαίο
σαρανταοκτάωρο, που υπολογίζεται ως µέσος όρος σε χρονικό
διάστηµα τετραµήνου, η δωδεκάωρη εργασία, το εθελοντικό
εξηντάωρο είναι µέτρα που µάλλον θα εντείνουν το φαινόµενο
της πολύωρης παραµονής στα νοσοκοµεία και το εργασιακό
στρες των γιατρών που, όπως λέτε, θέλετε δήθεν να καταπολε-
µήσετε.

Οι γιατροί, έχοντας στοιχεία στα χέρια τους από τα συστήµατα
υγείας σε Αγγλία και Γαλλία, κρούουν τον κώδωνα του κινδύνου
και καταγγέλλουν πως ανοίγετε τον δρόµο για ακόµη χειρότερες
συνθήκες εργασίας, για στροφή σε ιδιώτες γιατρούς, που θα
χρησιµοποιούνται µόνο για να καλύπτουν τα κενά σε εφηµερίες
και για γιατρούς που θα αναγκάζονται να έρχονται από την πρω-
τοβάθµια υγεία στα νοσοκοµεία για να καλύψουν κενά κυρίως σε
βαριά τµήµατα, όπως επείγοντα και χειρουργικές κλινικές, κάτι
που σήµερα γίνεται. Όµως, εκτιµούν πως θα ενταθεί µετά την
εφαρµογή του νέου ωραρίου εργασίας. 

Οι ρυθµίσεις του νοµοσχεδίου αυτού θα έχουν ως αποτέλεσµα
σε κάθε υπηρεσία να παραµένει πλέον το 1/3 των γιατρών σε
σύγκριση µε σήµερα, το οποίο φυσικά θα καλείται να ανταπεξέλ-
θει σε πολλαπλάσια δουλειά. Θα υπάρχουν τµήµατα µε έναν και
µοναδικό γιατρό ανά εφηµερία. Τι να προλάβει να κάνει ένας άν-
θρωπος; Τι είδους φροντίδα θα παρέχει στον ασθενή που θα έχει
στα χέρια του; Αυτό είναι το σύστηµα υγείας που θέλετε για τη
χώρα µας;

Ενδεικτικά θα αναφέρω ότι σήµερα στη Θεσσαλονίκη είναι
πολύ µεγάλη η έλλειψη αναισθησιολόγων, µε αποτέλεσµα να µει-
ώνεται ο αριθµός των χειρουργείων, που γίνονται σε καθηµερινή

βάση. Αυτό το καταγγέλλουν οι ίδιοι οι γιατροί. Όταν ο αριθµός
των αναισθησιολόγων µειωθεί ακόµη περισσότερο λόγω του
νέου ωραρίου εργασίας και της καθιέρωσης των νέων εφηµε-
ριών, µπορείτε να φανταστείτε τι συνθήκες θα δηµιουργηθούν
στα ελληνικά νοσοκοµεία; Άµα µειωθούν ακόµα περισσότερο οι
αναισθησιολόγοι και ίσως ακόµα περισσότερο και οι χειρουργοί,
θα δηµιουργηθούν λίστες µε ασθενείς, που κυριολεκτικά θα πα-
ρακαλάνε για να έρθει η σειρά τους. 

Το µείζον πρόβληµα είναι η έλλειψη προσωπικού. Και µέχρι να
αποφασίσετε να φερθείτε σαν Κυβέρνηση και να βρείτε πραγµα-
τικές λύσεις, αυτό το πρόβληµα θα παραµένει µπροστά µας.

Είµαι σίγουρος πως ξέρετε τα νούµερα της ντροπής, αλλά θα
τα επαναλάβω και πάλι. Υπενθυµίζω πως αυτή τη στιγµή υπάρ-
χουν σε πανελλαδικό επίπεδο έξι χιλιάδες ελλείψεις σε οργανικές
θέσεις στον χώρο της υγείας. Με το πρόστιµο των 150.000.000
ευρώ για µη εναρµόνιση της χώρας µε την ευρωπαϊκή οδηγία
που συνεχώς επικαλείστε θα µπορούσατε να προχωρήσετε σε
περίπου πέντε χιλιάδες προσλήψεις. Ούτε εξηντάωρα, ούτε ατο-
µικές συµβάσεις, ούτε εξοντωτικά ωράρια. Απλά βούληση από
µια Κυβέρνηση, που φαίνεται πως ποτέ δεν την είχε. 

Λύσεις υπάρχουν. Αρκεί να υλοποιήσετε την υπόσχεση του
Πρωθυπουργού στη Διεθνή Έκθεση Θεσσαλονίκης. Τότε ο Πρω-
θυπουργός είχε υποσχεθεί ότι οι οφειλές των ελεύθερων επαγ-
γελµατιών θα παγώσουν και θα πάνε στην ώρα της σύνταξης για
τον κάθε ασφαλισµένο. Θα δινόταν µια ευκαιρία τεράστια στους
ελεύθερους επαγγελµατίες. Μιλάµε για τετρακόσιες χιλιάδες
ελεύθερους επαγγελµατίες οι οποίοι δεν συνεισφέρουν σήµερα
στο ασφαλιστικό ταµείο. Θα δινόταν αυτή η τεράστια ευκαιρία
να µπορέσουν να συνεισφέρουν κι αυτοί σήµερα στο ασφαλι-
στικό σύστηµα. 

Έχετε αποδείξει ότι δεν θέλετε τους ελεύθερους επαγγελµα-
τίες. Το έχετε αποδείξει µε πράξεις διότι κυβερνάτε τρία χρόνια.
Έχετε αποδείξει ότι τους διώχνετε καθηµερινά. Διώχνετε επιχει-
ρήσεις στα Βαλκάνια, στα Σκόπια, στην Αλβανία, στη Βουλγαρία.
Πάνε εκεί για να γλιτώσουν, για να σώσουν τις οικογένειές τους.
Δεν θέλετε τους ελεύθερους επαγγελµατίες. Αυτό το έχετε απο-
δείξει µε το πρόγραµµα ΕΣΠΑ που από τον Ιανουάριο του 2015
µέχρι και σήµερα όποιο πρόγραµµα κι αν έχει τρέξει, ο ελεύθε-
ρος επαγγελµατίες δεν έχει πάρει ούτε ένα ευρώ επιχορήγηση.
Έχει ολοκληρώσει τις επενδύσεις, έχει πληρώσει ΦΠΑ στα τιµο-
λόγια και δεν έχει πάρει ένα ευρώ επιχορήγηση. 

Έχετε αποδείξει ότι δεν θέλετε τους ελεύθερους επαγγελµα-
τίες για τα κόκκινα δάνεια. Το έχει αποδείξει και αυτό. Έχετε βγά-
λει έναν εξωδικαστικό συµβιβασµό ο οποίος δεν λειτουργεί στην
πράξη -και αυτό το έχετε κάνει εσκεµµένα-, έχετε έναν αναπτυ-
ξιακό νόµο ο οποίος είχε δυόµισι χρόνια να έρθει και από τη
στιγµή που ήρθε δεν είναι καθόλου λειτουργικός και κρατάτε σε
οµηρία τετρακόσιες χιλιάδες ελεύθερους επαγγελµατίες γιατί
δεν τους θέλετε. Αυτό το πληρώνει και ο χώρος της υγείας. Το
πληρώνει µε αυτό το νοµοσχέδιο. 

Σας καλώ να κάνετε πράξη την υπόσχεση του Πρωθυπουργού
και να παγώσουν οι οφειλές των ασφαλισµένων προς το ταµείο.
Αν προχωρήσετε σ’ αυτή την υπόσχεση του Πρωθυπουργού και
µπορέσουν να µπουν πλέον στο σύστηµα της υγείας οι διακόσιες
χιλιάδες ελεύθερων επαγγελµατιών από τις τετρακόσιες χιλιάδες
-ακόµα και µε τις χαµηλότερες εισφορές, που είναι 167 ευρώ τον
µήνα-, θα µαζευτούν 400.000.000 τον χρόνο και δεν θα χρειάζον-
ται οι ανασφάλιστοι ελεύθεροι επαγγελµατίες, που τους κρατάτε
σε οµηρία να πηγαίνουν στα νοσοκοµεία ως ανασφάλιστοι και να
περνάνε αυτό το µαρτύριο. 

Το νοµοσχέδιό σας δυστυχώς θα είναι ταφόπλακα για το
πλέον µάχιµο κοµµάτι στον χώρο της υγείας. Να ξέρετε πως
όταν αποτύχετε, δεν θα έχετε να λογοδοτήσετε µόνο στους εξον-
τωµένους γιατρούς, αλλά και στους πολίτες αυτής της χώρας,
που θα τους έχετε στερήσει το πιο πολύτιµο αγαθό, την υγεία
τους. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Ο συνάδελφος κ. Σπύρος Δανέλλης από το Ποτάµι έχει τον
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λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ερχόµαστε για πολλοστή φορά

να συζητήσουµε ένα σχέδιο νόµου µε τη διαδικασία του επείγον-
τος. 

Αντιλαµβανόµαστε, βεβαίως, την ανάγκη, καθώς υφίσταται
από 23-12-2015 καταδικαστική απόφαση από το Ευρωπαϊκό Δι-
καστήριο, σχετικά µε τη µη εναρµόνιση της εθνικής µας νοµοθε-
σίας µε την ευρωπαϊκή οδηγία 2003/88.

Ο κύριος Υπουργός µάς ενηµέρωσε στην επιτροπή πως µετά
την καταδίκη υφίστατο δεκαοκτάµηνη περίοδος προσαρµογής,
η οποία δυστυχώς παρήλθε άπρακτη. Μας είπε, επίσης, πως
έγινε συνεννόηση µε τις υπηρεσίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης
προς τις οποίες υπήρχε δέσµευση της ελληνικής πλευράς ότι
µέχρι τα τέλη Σεπτεµβρίου θα είχαµε καταφέρει να νοµοθετή-
σουµε και να ενσωµατώσουµε επιτέλους στο Ελληνικό Δίκαιο την
οδηγία.

Το Υπουργείο δεν κατάφερε να φέρει αυτό προς νοµοθέτηση
ούτε εντός της παράτασης. Γιατί; Για διάφορους λόγους µας
είπε ο κύριος Υπουργός. Για διάφορους λόγους πήγε λίγο πίσω
και τώρα δυστυχώς δεν έχουµε κανένα περιθώριο καθυστέρη-
σης. Αυτοί οι απροσδιόριστοι λόγοι συνιστούν την ελληνική πα-
θογένεια. Βεβαίως, αυτό δεν είναι καινούργιο, δεν είναι µοναδικό,
δεν είναι τωρινό, κύριε Υπουργέ.

Επικρέµεται, λοιπόν, πρόστιµο της τάξης των 150.000.000
ευρώ και το Υπουργείο πιέζεται να νοµοθετήσει άµεσα, ώστε η
Κοµισιόν να εισηγηθεί τη µη επιβολή του. Δεκτό. Αυτό, όµως, που
επίσης είναι αδιανόητο είναι ότι κατά µια πάγια προσφιλή τα-
κτική, δίπλα σε κάποιες διατάξεις επείγοντος χαρακτήρα, έρχον-
ται διατάξεις ατάκτως ερηµένες. Κάποιες σωστές, κάποιες
προβληµατικές. 

Πραγµατικά το ορθό ή µη της κατεύθυνσης των ρυθµίσεων µε
τέτοιες προϋποθέσεις έρχεται σε δεύτερο πλάνο, επισκιαζόµενο
από την ανορθόδοξη διαδικασία, που σε πολλές περιπτώσεις η
διαδικασία είναι και ουσία.

Για να µην παρουσιάζουµε, όµως, µόνο τα προβληµατικά, θα
ήθελα να επισηµάνω πως επικροτούµε την απόφαση του κυρίου
Υπουργού να αποσύρει το άρθρο 14, µετά τις βάσιµες αντιδρά-
σεις τόσο των εκπροσώπων της φαρµακοβιοµηχανίας, όσο και
των κοµµάτων της Αντιπολίτευσης. Πιστεύουµε πως η ουσια-
στική και αναλυτική διαβούλευση αποτελεί προαπαιτούµενο της
νοµοθετικής διαδικασίας, της ορθής νοµοθετικής διαδικασίας και
θα θέλαµε η επιλογή του κ. Ξανθού και να µην αποδειχθεί περι-
στασιακή, αλλά και να παραδειγµατίσει και άλλους Υπουργούς
της Κυβέρνησης, ώστε να αποφεύγουν τους αιφνιδιασµούς και
τις µονοµερείς πρωτοβουλίες. 

Ο διάλογος εξάλλου αποτελεί ουσιαστικό στοιχείο της δηµο-
κρατίας και βεβαίως δεν σηµαίνει έκπτωση στις αποφασιστικές
αρµοδιότητες των Υπουργών. 

Τώρα ας περάσουµε στην ουσία των ρυθµίσεων. Καταγρά-
ψαµε κατά τη σχετική ακρόαση στην επιτροπή σηµαντικές αντι-
δράσεις φορέων που εκλήθησαν να ακουστούν, όχι πάντα όµως
µέσα στα πλαίσια του ορθολογισµού και του δικαίου.

Ακούσαµε την εκπρόσωπο, όµως, της ΟΕΝΓΕ να αποδοκιµάζει
το σχέδιο νόµου χαρακτηρίζοντάς το ως έκτρωµα. Θέλουµε να
ελπίζουµε, κύριε Υπουργέ -και το ελπίζουµε- πως η πράξη δεν
θα δικαιώσει µια τέτοια φοβική αντίληψη.

Ακούσαµε τον εκπρόσωπο της ΠΟΣΔΕΠ να χαρακτηρίζει ισο-
πεδωτική τη διαδικασία κληρώσεων, που εισάγετε και να επιµένει
στην ανάγκη συµµετοχής στα συµβούλια κρίσης και επιλογής ια-
τρών ΕΣΥ, µελών που γνωρίζουν τις ανάγκες σε λεπτοµέρειες.
Θα κριθεί και αυτό στην πράξη γρήγορα και θα δούµε αν όντως
το νέο σύστηµα θα περπατήσει οµαλά ή θα δηµιουργήσει ζητή-
µατα.

Στο Κεφάλαιο Α’, τα άρθρα 1 έως 6 αποτελούν βεβαίως το άλ-
λοθι του χαρακτηρισµού ως «επείγοντος». 

Όσον αφορά τα άρθρα 7 και 8 για τις διαδικασίες κρίσης και
επιλογών ιατρών ΕΣΥ, κριτήρια επιλογής αποτελούν η προϋπη-
ρεσία, η κλινική εµπειρία, το επιστηµονικό και εκπαιδευτικό έργο
και οι διοικητικές ικανότητες στην περίπτωση που κρίνονται δι-
ευθυντές.

Οι συντελεστές της βαρύτητας, σύµφωνα µε την παράγραφο
8,  προβλέπεται να καθοριστούν µε υπουργική απόφαση. 

Θεωρούµε πολύ σηµαντικό να υλοποιηθεί η διαδικασία δηµό-
σιας διαβούλευσης στην οποία αναφερθήκατε, κύριε Υπουργέ,
έτσι ώστε να καταγραφούν οι θέσεις και τα επιχειρήµατα των εµ-
πλεκοµένων.

Πολύ σηµαντικός είναι και ο ρόλος της δοµηµένης συνέντευ-
ξης, που θα αντιστοιχεί σε ποσοστό 20%, αν δεν κάνω λάθος και
καλό θα ήταν να είναι µαγνητοφωνηµένη, ώστε να διασφαλίζεται
η διαφάνεια.

Εδώ να πούµε πως η διαδικασία ενστάσεων µε την παρούσα
µορφή της δεν περιλαµβάνει τη συνέντευξη. Και έχουµε κατα-
γράψει περιστατικά πλήρους ανατροπής της κατάταξης. Τέτοιο
παράδειγµα αποτελεί η περίπτωση επιλογής των διευθυντών των
σχολείων, όπου πολλές περιπτώσεις έχουν οδηγηθεί και στη δι-
καιοσύνη. Αυτά πρέπει να αποφευχθούν.

Θα ήταν καλό, λοιπόν, για να εξαλειφθεί η οποιαδήποτε υπό-
νοια ευνοιοκρατίας, να υπάρξει µια δευτεροβάθµια διαδικασία
ενστάσεων και µετά τη συνέντευξη. Με τη δοµηµένη συνέντευξη
και τα µαγνητοφωνηµένα πρακτικά θα µπορεί γρήγορα αυτή η
επιτροπή να αποφασίζει. 

Δεν µπορούµε παρά να σταθούµε θετικά έναντι της ρύθµισης
του άρθρου 10, για την εκ νέου καταβολή του πτητικού επιδόµα-
τος στο προσωπικό, που εκτελεί αεροδιακοµιδές ασθενών. Η κα-
ταβολή του επιδόµατος δεν είναι παρά µια ελάχιστη αναγνώριση
του έργου, που παρέχουν οι συγκεκριµένοι λειτουργοί, ενίοτε και
µε κίνδυνο της ζωής τους. 

Η µεταφορά ορισµένων οργανικών θέσεων ειδικοτήτων του
προσωπικού του καταργηθέντος ΕΚΕΔΙ σε οργανισµούς εκτός
Υπουργείου Υγείας, καθώς σύµφωνα µε τον οργανισµό του τε-
λευταίου δεν µπορούν να απορροφηθούν εκεί, µας βρίσκει σύµ-
φωνους, καθώς βέβαια δεν θα υποστηρίζαµε την απόλυση των
εργαζοµένων. 

Διερωτώµαστε, όµως -και νοµίζω ότι αυτό συµβαίνει λόγω ελ-
λιπούς διαβούλευσης- εάν η µεταφορά τους στο ΕΚΕΑ αποτελεί
τη βέλτιστη λύση του προβλήµατος. Θέλουµε να ελπίζουµε πως
έχουν διερευνηθεί οι πιθανές λύσεις και έχει γίνει η αποτελεσµα-
τικότερη επιλογή τόσο για τους εργαζόµενους όσο και για τους
πιθανούς φορείς υποδοχής. 

Μετά την απάντηση του κυρίου Υπουργού στις αιτιάσεις του
συναδέλφου Μαυρωτά κατά την τελευταία συνεδρίαση της επι-
τροπής, τις εξηγήσεις περί αντικειµενικής αδυναµίας, είµαστε θε-
τικοί στο άρθρο 15. Θα ήταν καλό, όµως, να έχουµε στη διάθεσή
µας πληρέστερα στοιχεία κάθε φορά. Ακόµη και η έκθεση του
Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους δεν ήταν σε θέση να δώσει
στοιχεία παρά µόνο για το «ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ».

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Η’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ)

Είµαστε, θα έλεγα, ιδεολογικά αντίθετοι σε ρυθµίσεις του
τύπου του άρθρου 16. Έχουµε πει πολλές φορές σ’ αυτήν την
Αίθουσα ότι η φράση «κατά παρέκκλιση των διατάξεων», και ει-
δικότερα η φράση «κατά παρέκκλιση των διατάξεων των άρθρων
66 και 68 του ν.4270/2014 και του π. δ.113/2010» και γενικότερα
αυτή η αντίληψη δηµιουργεί δυστυχώς πολλά προβλήµατα και
θα θέλαµε στη θέση αυτών των διακανονισµών να δούµε επιτέ-
λους την εύρυθµη λειτουργία της κρατικής µηχανής. 

Όσον αφορά το άρθρο 17, περιµένουµε κάποιες απαντήσεις
στα θέµατα, που έθεσε ο συνάδελφος Μαυρωτάς στην επιτροπή.
Περιµένουµε ποσοτικά και ποιοτικά στοιχεία. Πόσους υπαλλή-
λους αφορά αυτή η ρύθµιση; Ποιο το είδος των µετακινήσεων;
Είναι χωρικές αυτές οι µετακινήσεις, αφορούν σε αλλαγές καθη-
κόντων; Θέλουµε να κατανοήσουµε εάν αυτές οι µετακινήσεις
εξυπηρετούν λειτουργικές ανάγκες, να δούµε εάν σύµφωνα µε
τα αναφερόµενα στην αιτιολογική έκθεση οι σχετικές θέσεις ανα-
µένεται να καλυφθούν µε την ολοκλήρωση εν εξελίξει διαδικα-
σιών διορισµού, οπότε και οι µετακινηθέντες λογικά θα
επιστρέψουν στις οργανικές τους θέσεις. 

Σε κάθε περίπτωση αναφέροµαι στη σχετική διάταξη για µε-
τακινήσεις που, όπως αναφέρεται, έχουν λήξει ή λήγουν µέχρι
την έναρξη ισχύος του παρόντος και δεν καταλαβαίνουµε πώς
έχουν θέση σ’ αυτό το νοµοθέτηµα. Μας καλείτε, λοιπόν, να
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υπερψηφίσουµε την παράταση µετακινήσεων, οι οποίες έχουν
ήδη λήξει. Έτσι δεν είναι; Και διερωτώµαι: Πού βρίσκονται αυτοί
οι υπάλληλοι σήµερα; Ο νόµος αυτός ακόµα δεν ισχύει, αφού
δεν τον ψηφίσαµε. Έχουν επιστρέψει στις οργανικές τους θέσεις
ή όχι; Αυτά είναι κάποια ερωτήµατα που πρέπει να απαντηθούν,
προκειµένου και να αποφασίσουµε για την τελική µας στάση. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Ποταµιού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε τον κ.
Δανέλλη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα ένας µαθητές και µαθήτριες και δεκα-
τρείς εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το ΤΕΕ Ειδικής Αγωγής
της Α’ Βαθµίδας Κορωπίου. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κύριε Πολάκη, έχετε τον λόγο για δώδεκα λεπτά.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ο Υπουργός δεν θέλει να µας

ακούσει πρώτα; 
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Πρω-

τοµιλία είναι αυτή, συνάδελφε. Θα ακολουθήσει και δευτεροµι-
λία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ορίστε, κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Ευ-
χαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσω την οµιλία µου µε µια ιστορική
αναφορά, γιατί νοµίζω ότι δεν έχουµε πιει εδώ µέσα το ποτό της
λησµονιάς, για να ξεχάσουµε πώς κάποια πράγµατα έφθασαν
µέχρι εδώ.

Γίνεται µια κριτική από την Αντιπολίτευση, βοηθούντων και των
αποφάσεων κάποιων συνδικαλιστικών φορέων, η οποία έχει µέσα
της µια καταστροφολογική οπτική περί νοµοσχεδίου «εκτρώµα-
τος», που εξαθλιώνει τους γιατρούς, που διαλύει τις εργασιακές
σχέσεις και τον οικογενειακό προγραµµατισµό και άλλα τέτοια
νόστιµα. 

Δεκέµβριος 1993: Δεν έχω αποφασίσει αν θα συνεχίσω τη γε-
νική χειρουργική και ξεκίνησα θωρακοχειρουργική στη Νίκαια.
Από 1η έως 13 Δεκεµβρίου του 1993, λόγω των αναγκών της κλι-
νικής, εφηµέρευσα δεκατρείς µέρες συνέχεια ενεργό εφηµερία
-τη µια µέρα γενική την άλλη εσωτερική κ.λπ.- βοηθούντος και
ενός επιµελητή, που έπαιζε τον ρόλο του διευθυντή τότε, ο
οποίος εφηµέρευσε τις επτά µέρες από αυτές. 

Πότε υπήρχε εργασιακή εξαθλίωση, κύριοι συνάδελφοι; Αυτό
τι ήταν; Αυτή δεν ήταν η αιτία -και είναι ένα από τα χιλιάδες επει-
σόδια, τα οποία έχουµε ζήσει τα προηγούµενα χρόνια- που
ώθησε τους συνδικαλιστικούς φορείς των γιατρών τη δεκαετία
του 2000 να πουν ότι, επιτέλους πρέπει να δουλέψουµε µε δια-
φορετικά ωράρια και µε ανθρώπινους όρους εργασίας; Από τις
ενώσεις των νοσοκοµειακών γιατρών δεν ξεκίνησε η διαδικασία
της προσφυγής προς τα ευρωπαϊκά .οργανα µετά την έκδοση
της ευρωπαϊκής οδηγίας για το 48ωρο, που έλεγε να εναρµονι-
στεί αυτό το πράγµα και ο τρόπος που δουλεύουν οι γιατροί στη
χώρα, στην Ελλάδα, µε βάση αυτά που συµβαίνουν σε άλλες
χώρες; Από εκεί δεν ξεκίνησε; 

Δεν έχουµε στα χέρια µας, µετά την απόφαση του Ευρωπαϊκού
Δικαστηρίου, κείµενο υπογεγραµµένο από τον πρόεδρο και τον
γραµµατέα της Οµοσπονδίας Ενώσεων Νοσοκοµειακών Γιατρών,
το οποίο εγκαλεί την κυβέρνηση: «Εφαρµόστε την απόφαση του
δικαστηρίου, αλλιώς θα προσφύγουµε εµείς εκεί, για να κατα-
βληθεί το πρόστιµο;». 

Κοιτάξτε, για να µην λέµε κουβέντες του αέρα για ανάγκες αν-
τιπολιτευτικές, από τη στιγµή που έβγαλε το Ευρωπαϊκό Δικα-
στήριο αυτή την απόφαση, είχαµε µπροστά µας τέσσερις
επιλογές. 

Η µια λύση ήταν να πληρώσουµε το πρόστιµο, δηλαδή να δώ-
σουµε 150 εκατοµµύρια ευρώ, να δώσουµε, δηλαδή, το µισό της

αύξησης που έχουµε δώσει τα τελευταία δύο, τρία χρόνια από
τον κρατικό προϋπολογισµό τον χρόνο στα δηµόσια νοσοκοµεία. 

Η δεύτερη λύση θα ήταν να κάνουµε αυτό το οποίο είχε προ-
τείνει ο κ. Βορίδης, πάλι για να ανακαλέσω στη µνήµη µερικών
κάποια πράγµατα, δηλαδή, να εφαρµόσουµε κυκλικό ωράριο. Να
πούµε, δηλαδή, ότι και οι γιατροί πρέπει να δουλεύουν µε κυ-
κλικό ωράριο, µε οκτάωρο. Αυτό δεν είναι αποδιοργάνωση της
ζωής των ανθρώπων και των γιατρών; 

Η τρίτη λύση θα ήταν να κάνουµε αυτό, που κάνουν µια σειρά
από άλλες χώρες, το οποίο έχουν καταδικάσει οι πάντες πι-
στεύω, εκτός από µερικούς που άκουσα και σήµερα, δηλαδή, να
προσλάβουµε «εφηµεριατζήδες». Να πούµε, δηλαδή, ότι υπάρχει
το µόνιµο προσωπικό των νοσοκοµείων και ότι προκειµένου να
εκπληρωθούν τα κριτήρια και οι όροι που βάζει το Ευρωπαϊκό Δι-
καστήριο, θα προσλάβουµε ανθρώπους, συναδέλφους γιατρούς,
οι οποίοι θα κάνουν µόνο εφηµερίες. Αυτά ήταν τα τρία πρώτα
σενάρια. 

Εµείς δεν επιλέξαµε κανένα από τα τρία. Ανταποκρινόµενοι σε
αυτά για τα οποία είχαµε παλέψει τα προηγούµενα χρόνια και
που τώρα φαίνεται ότι κάποιοι, επειδή θέλουν και πρέπει σώνει
και καλά να κάνουν αντιπολίτευση, τα ξεχνάνε, κρατήσαµε τον
σταθερό πυρήνα των εργασιακών σχέσεων, που µιλάει για επτά-
ωρο, πενθήµερο συνεχές ωράριο στην πρωινή λειτουργία των
νοσοκοµείων. Ένα το κρατούµενο. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Τα συνεταιράκια σας. 
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Μην

πετάγεστε όµως, κύριε Οικονόµου, συνέχεια. Καταντάει κουρα-
στικό από ένα σηµείο και πέρα. 

Κρατήσαµε, λοιπόν, τον βασικό πυρήνα των εργασιακών σχέ-
σεων και από εκεί και πέρα προσαρµόζουµε τη διαδικασία µε µια
µεγάλη αλλαγή, ότι, δηλαδή,  δεν µπορεί κάποιος να δουλεύει
συνεχόµενα πάνω από δώδεκα ώρες. Πρέπει να µεσολαβεί ανά-
παυση. Και αυτό κατοχυρώνεται. 

Αυτό δεν είναι εργασιακή εξόντωση. Αυτό είναι εργασιακή και
ανθρώπινη διευκόλυνση. Πώς να το κάνουµε; Δεν το καταλαβαί-
νετε; Πόσο πιο λιανά να πούµε αυτό το πράγµα; 

Δεύτερον, κατοχυρώνουµε την ιστορία µε το ρεπό. 
Τρίτον -και ερχόµαστε τώρα στην άλλη κριτική- είναι προφανές

ότι για να εφαρµοστεί στην ολότητά του αυτό το σχέδιο, χρει-
άζονται παραπάνω άνθρωποι µέσα στο σύστηµα από αυτούς που
υπάρχουν σήµερα. Και αυτό κάνουµε εδώ και δύο χρόνια. Γι’
αυτό λέµε ότι η εφαρµογή αυτού του νοµοσχεδίου θα είναι στα-
διακή, θα είναι και κατά τόπους, µε βάση το πώς θα επιλέγει και
η συγκεκριµένη υγειονοµική περιφέρεια και θα εκτιµάται από τις
διοικήσεις και τους γιατρούς των νοσοκοµείων αν µπορεί αυτό
το πράγµα να εφαρµοστεί στην ολότητά του. Έτσι θα γίνει. Δεν
γυρίζεις ένα κουµπί αύριο το πρωί και εφαρµόζεις αυτό το νοµο-
σχέδιο. 

Πάλι φέρνω στη µνήµη µερικά πράγµατα: Τα τελευταία δύο
χρόνια έχουµε ενεργοποιήσει εξακόσιες παλιές κρίσεις µε πιστώ-
σεις αντίστοιχες, από τους οποίους ήδη έχουν αναλάβει υπηρε-
σία τριακόσιοι γιατροί µε παγωµένες κρίσεις ακόµη και από το
2006 και το 2007. Έχουν ήδη προσληφθεί από την προκήρυξη
του 2016 πάνω από τετρακόσιοι γιατροί. Και η διαδικασία συνε-
χίζεται. 

Με την πράξη του υπουργικού συµβουλίου από την παρτίδα
των δύο χιλιάδων µόνιµων γιατρών έχουν προκηρυχθεί, µαζί µε
την προκήρυξη των ΤΕΠ, που βγαίνει µέσα στις επόµενες µέρες
στον αέρα, σχεδόν χίλιοι γιατροί. Αυτό είναι µια µεγάλη ένεση
προσωπικού στο σύστηµα υγείας, το οποίο θα ολοκληρωθεί και
µε το µεγάλο κοµµάτι των τετρακοσίων πενήντα ατόµων που θα
πάνε προς την πρωτοβάθµια και µε τους υπόλοιπους οι οποίοι
θα ενισχύσουν τα κενά που θα υπάρχουν στα νοσοκοµεία. 

Αυτή είναι η µεγαλύτερη ένεση προσωπικού στο δηµόσιο σύ-
στηµα υγείας από τότε που φτιάχτηκε. Αυτό είναι πραγµατικό-
τητα. Δεν είναι λόγια του αέρα. 

Ξέχασα να πω ότι το σύστηµα ενισχύθηκε από τον Οκτώβριο
του 2015 µέχρι τον Μάη του 2016 µε χίλιους πεντακόσιους επι-
κουρικούς γιατρούς επιπλέον αυτών, που υπηρετούσαν µέχρι
τότε, που ήταν περίπου πεντακόσιοι. Αλλιώς, δεν θα ισορροπούσε
το σύστηµα. Αλλιώς, δεν θα µιλούσαµε για σύστηµα σήµερα. 
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Με την ολοκλήρωση, λοιπόν, αυτών των προσλήψεων, θα µπο-
ρεί να αρχίσει να εφαρµόζεται σταδιακά αυτό, που περιγράφει
το νοµοσχέδιο για το νέο τρόπο εργασίας και το νέο ωράριο ερ-
γασίας. Αλλιώς, δεν γίνεται. 

Μια κεντρική παρέµβαση αυτού του χαρακτήρα εκεί που πο-
νούν τα νοσοκοµεία, εκεί που όλοι το λέµε τόσα χρόνια αλλά κα-
νείς δεν έκανε τίποτα τα προηγούµενα χρόνια -και τώρα θα γίνει-
είναι η µαζική παρέµβαση για την πρόσληψη πεντακοσίων θέ-
σεων σε τµήµατα επειγόντων περιστατικών. Έχετε ακούσει πάρα
πολλές φορές στο παρελθόν για την αναγκαιότητα των αυτόνο-
µων ΤΕΠ κ.λπ., ότι εκεί πονάει το σύστηµα, εκεί βασανίζεται ο
άρρωστος, εκεί δηµιουργούνται τα προβλήµατα, οι φασαρίες, οι
καθυστερήσεις, η αγανάκτηση του κόσµου. Αυτό υπήρχε χρόνια.
Γιατί δεν γινόταν; Διότι δεν προβλέπονταν στους οργανισµούς
των νοσοκοµείων -και τους πρώτους και τους κουτσουρεµένους
τα χρόνια των µνηµονίων- οργανικές θέσεις για να προκηρυχ-
θούν. Συστήσαµε µε νοµοθετική διάταξη τετρακόσιες εξήντα
πέντε τέτοιες θέσεις, οι οποίες προστέθηκαν στις πενήντα µόνο,
που υπήρχαν στους οργανισµούς των νοσοκοµείων, είτε τους
παλαιότερους είτε τους µνηµονιακά κουτσουρεµένους. Οπότε
τώρα έχουµε έναν αριθµό που µοιράζοντάς τον στα µεγάλα νο-
σοκοµεία της χώρας κυρίως, µπορεί να είναι η βάση για να ορ-
γανωθεί η λειτουργία των αυτόνοµων ΤΕΠ, του πιο επείγοντος
κοµµατιού της λειτουργίας των νοσοκοµείων, το οποίο θα έχει
πολλαπλασιαστικές συνέπειες σε όλες τις ανάγκες εφηµέρευσης
των νοσοκοµείων. Είναι τόσο δύσκολο να το καταλάβετε αυτό; 

Τρίτον, η παρέµβαση για τις ΜΕΘ. Αυτή τη στιγµή, δεν υπάρχει
ούτε µία κενή οργανική θέση στις µονάδες εντατικής θεραπείας
της χώρας -που κι εκεί έχουν µεγάλες ανάγκες εφηµερίας- που
να µην έχει προκηρυχθεί. Εκατόν ογδόντα πέντε µαζικά δόθηκαν
σε έγκριση, στην προκήρυξη και είναι αυτή τη στιγµή στον αέρα.
Σε κάποιες γίνονται και οι κρίσεις. Πρακτικά, καλύπτουµε τις
ανάγκες για ιατρικό, επιστηµονικό δυναµικό στα δύο πιο σηµαν-
τικά -όλα σηµαντικά είναι- στα δύο πιο βαριά τµήµατα των νοσο-
κοµείων. Αυτό δεν το βλέπετε; Αυτό δεν αντανακλάται στην όλη
λειτουργία των νοσοκοµείων; 

Τελειώνω µε αυτά. Περισσότερες λεπτοµέρειες θα σας ανα-
φέρει ο κ. Ξανθός σε σχέση µε τις ρυθµίσεις του νοµοσχεδίου.
Εγώ θέλω να σταθώ σε δυο-τρία άλλα πράγµατα, πάλι για να µην
ξεχνιόµαστε. 

Μας κάνατε µια κριτική για το δεύτερο τµήµα του νοµοσχε-
δίου. Λέτε: «Μα, τους επιλέγετε µε κλήρωση τους κριτές». 

Σήµερα δεν επιλέγονται µε κλήρωση η εισηγητές-κριτές στα
συµβούλια κρίσης που γίνονται ανά νοσοκοµείο; Με τι γίνονται
µέχρι τώρα;

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Δεν παρακολουθείτε τι λέµε.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Δεύ-

τερον, θυµάµαι τα χρόνια, που έκανα εγώ αιτήσεις στο ΕΣΥ από
το 2000 µέχρι το 2005, που τότε υπήρχαν συµβούλια κρίσης τα
οποία δεν ήταν ανά νοσοκοµείο -το πρώτο ειδικά διάστηµα, µετά
άλλαξε αυτό- αλλά ήταν ανά οµάδα νοσοκοµείων ή ανά υγειονο-
µική περιφέρεια. Ποιος όριζε τότε, κύριοι συνάδελφοι, τη σύν-
θεση των συµβουλίων; Γινόταν µε τη διαδικασία που περιγράφει
το νοµοσχέδιο, που λέει το διοικητή, τρεις συντονιστές διευθυν-
τές που επιλέγονται µε κλήρωση από την ειδικότητα από τα νο-
σοκοµεία της περιοχής, τον πρόεδρο του επιστηµονικού
συµβουλίου ενός νοσοκοµείου κ.λπ.; Τι γινόταν τότε; Μήπως να
θυµηθούµε; Εγώ ξέρω τι γινόταν και το έζησα και στο πετσί µου.
Από το γραφείο του Υπουργού βγαίναν τα ονόµατα του συµβού-
λιου κρίσης -είτε ΠΑΣΟΚ είτε Νέα Δηµοκρατία- και έµπαινες
µέσα µόνο αν προσκύναγες. Δεκατρείς αιτήσεις έκανα στο ΕΣΥ
και όλο δεύτερο και τρίτο µε βγάζανε εκείνα τα συµβούλια κρί-
σης, τα ακοµµάτιστα, τα επιστηµονικά και τα δεν ξέρω κι εγώ τι.
Για να µην ξεχνιόµαστε πώς γίνονταν οι κρίσεις και οι προσλή-
ψεις!

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Και ψηλά σε είχαν.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Τον

ακάθιστο έχεις, κύριε Οικονόµου; Τι έχεις πάθει;
Αν σήµερα κάναµε αυτό που κάνατε εσείς τότε, τι θα λέγατε;

Τι θα κάνατε, αν κάναµε το αντίστοιχο; Θα λέγατε: «Ο ΣΥΡΙΖΑ
φτιάχνει κοµµατικό κράτος. Θα βάλει τους δικούς του για αν επι-

λέξει µόνο Συριζαίους να µπουν στα νοσοκοµεία». Αυτό δεν θα
λέγατε; Τώρα που βλέπετε ότι κάτι τέτοιο δεν συµβαίνει, λέτε «Α,
µε κλήρωση θα τους βρείτε». Αυτό δεν είναι αντιπολίτευση. Αυτό
είναι «κουκουρούκου». Κυριολεκτικά δηλαδή. Από δω δεν σας
πιάνει, από κει δεν σας πιάνει. Δεν µπορώ να καταλάβω τελικά τι
θέλετε; Ο τρόπος που αντιπολιτεύεστε είναι: Λέµε άλφα; Θα
πείτε ωµέγα. Λέµε ωµέγα; Θα πείτε άλφα. Αυτό είναι.

Και µια κουβέντα για να τελειώσω, γιατί επαναλάβατε την κρι-
τική που κάνατε προχθές σε µια προσπάθεια προσεταιρισµού -
να το πω έτσι- του σώµατος των νοσοκοµειακών γιατρών σε
σχέση µε αυτά που είπα σε µια συνέντευξη µου την προηγούµενη
βδοµάδα και τον τρόπο που εµφανίστηκαν σε κάποια ΜΜΕ. 

Ακούστε να δείτε. Επαναλαµβάνω….
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Μαζέψτε τα τώρα.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Στα-

θεροποιηθείτε κάπου, κύριε Οικονόµου. Μην κουνιέστε συνέχεια.
Επαναλαµβάνω ότι αυτά που είπα και που δεν τα αλλάζω ούτε

σε µία λέξη, είναι µια ανάλυση η οποία το ξέρω ότι σας πειράζει,
γιατί ήταν το προηγούµενο κοινωνικό συµβόλαιο. Από το 1996
µέχρι το 2004 -τα ξαναείπα και θα τα ξαναπώ- διαχύθηκε η πα-
ραοικονοµία κι έγινε νόµος κίνησης όλης της κοινωνίας η µίζα
και το «µαύρο» χρήµα. Αυτό έγινε και στα νοσοκοµεία. Δεν κι-
νείτο τίποτα αν δεν υπήρχε αντίτιµο. Και το κοινωνικό συµβόλαιο
εκείνης της περιόδου µε το οποίο αποσπούσατε -είτε η Νέα Δη-
µοκρατία είτε το ΠΑΣΟΚ- κοινωνική συναίνεση σε κάποια πράγ-
µατα, ήταν το εξής: Δεν σε πληρώνω µε βάση αυτό που αξίζει
αυτό που κάνεις, αλλά σου επιτρέπω να παίρνεις κοµµάτι από
αυτό που χρησιµοποιείς, υλικό, φάρµακο, αντιδραστήριο, κ.λπ..
Αυτό δεν γινόταν; Δεν το ξέρετε; Πώς µαζεύτηκαν 85 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ «µαύρο» χρήµα στον χώρο της υγείας; Έτσι. Με
αυτόν τον τρόπο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Συµφωνεί ο κ. Παπαδόπουλος µε
αυτά που λέτε;

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Μπο-
ρείτε να µην πετάγεστε, κύριε Οικονόµου;

Αυτό δεν το ξέρετε; Αυτό χρεοκόπησε τη χώρα και είναι προ-
φανές. Και είπα κάποια πράγµατα. Και εµείς πάµε για άλλο κοι-
νωνικό συµβόλαιο. Δεν πάµε να υπηρετήσουµε µε άλλο τρόπο
το δικό σας. Και οι χαµηλότερες βαθµίδες των νοσοκοµειακών
γιατρών ξέρουν πολύ καλά ποιος είναι µε ποιον, µε ποιους είστε
εσείς και µε ποιους είµαστε εµείς. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ακριβώς. Το ξέρουν.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Τα

ξέρουµε κι έτσι είναι. 
Υπάρχει ένα ποσοστό γιατρών το οποίο δεν τα πιάνει από που-

θενά και µε κανέναν τρόπο. Κι εγώ το εκτιµώ -και τόσο είναι- στο
20%. Και µιλάω τώρα µόνο για ειδικευµένους γιατρούς. Δεν
µιλάω για ειδικευόµενους.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΛΑΣΗΣ: Έχετε στοιχεία;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Παραπάνω.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Λέει ότι είναι παραπάνω.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Αποφασίστε.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Επα-

ναλαµβάνω, δεν τα πιάνει από πουθενά και µε κανέναν τρόπο.
Αυτοί οι άνθρωποι, λοιπόν, είναι αυτοί που στηρίξαν το σύ-

στηµα. Υπάρχει ένα κοµµάτι -και το ξέρετε και βγαίνει συνέχεια
και έχουµε στείλει και αρκετούς το τελευταίο διάστηµα στον ει-
σαγγελέα και τους έχουµε κάνει άρση της υπηρεσίας τους κ.λπ.-
το οποίο δεν σε ακουµπά αν δεν τα «πιάσει», που εκβιάζει και το
οποίο είναι στις ανώτερες βαθµίδες. Και υπάρχει ένα κοµµάτι εν-
διάµεσο, µεγάλο, το οποίο θα τα πάρει αν του τα δώσουν. Αυτή
δεν είναι η πραγµατικότητα; Λέω κάτι διαφορετικό από την πραγ-
µατικότητα;

Εµείς, λοιπόν, λέµε το εξής: Αυτό που οραµατιζόµαστε να
γίνει, δεν εµπεριέχει µια νέα εκδοχή του τρόπου µε τον οποίον
είχατε κάνει το κοινωνικό συµβόλαιο εσείς τα προηγούµενα χρό-
νια. Εµείς λέµε ότι ο γιατρός πρέπει να αµείβεται µε βάση την
αξία αυτού, που κάνει και το οποίο έκανε δεκαπέντε και είκοσι
χρόνια να µάθει να το κάνει. 

Άρα, πρέπει µε την έξοδο της χώρας από τα µνηµόνια να
υπάρξει µια δραστική αύξηση των µισθών και των αµοιβών γενικά
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του ιατρικού προσωπικού, το οποίο να µη χρειάζεται είτε την
άµεση καταβολή από τους ασθενείς ή να την εκβιάζει ή να τη δέ-
χεται ή τη συνεισφορά των εταιρειών σε είδος ή σε χρήµα, προ-
κειµένου να µορφωθεί ή να συµπληρώσει το εισόδηµά του, διότι
ο κρατικός προϋπολογισµός και τα ασφαλιστικά ταµεία τελικά
τις πληρώνουν αυτές τις παροχές. Τα υπερτιµολογηµένα φάρ-
µακα των εταιρειών, που δεν έγινε ποτέ διαπραγµάτευση στη
χώρα, έδιναν τη δυνατότητα στις εταιρείες να δίνουν αυτό το
«αντίδωρο» σε είδος ή σε χρήµα στους γιατρούς.

Εµείς δεν θέλουµε αυτό. Εµείς θέλουµε να αµειφθούν οι άν-
θρωποι µε βάση αυτό που αξίζουν, να αµειφθεί η ζωντανή εργα-
σία και όχι η νεκρή εργασία. Σε αυτό το µοντέλο θα «βάλουµε
πλάτη». Αυτό το νόηµα έχει όλη αυτή η κριτική. Δεν είναι κυνήγι
µαγισσών. Και αυτήν τη στιγµή έχουµε στείλει πολλούς από τους
µεγάλους εκεί που πρέπει να τους στείλουµε και περιµένουµε να
δούµε τι θα κάνει η δικαιοσύνη. 

Εµάς το δικό µας κοινωνικό συµβόλαιο είναι ότι πρέπει να
υπάρξει µια µεταστροφή των πόρων από την αγορά υλικών, φαρ-
µάκων και αντιδραστηρίων, που είναι υπερτιµολογηµένα, σε νέες
προσλήψεις και σε βελτίωση των αµοιβών του δυναµικού που
στηρίζει το σύστηµα, ακριβώς για να έχουµε ένα δηµόσιο σύ-
στηµα υγείας, που να παρέχει υψηλής ποιότητας, έγκαιρη, απο-
τελεσµατική και δωρεάν κάλυψη στον ελληνικό πληθυσµό.

Αυτό είναι το δικό µας κοινωνικό συµβόλαιο και δεν το δια-
στρεβλώνετε µε οτιδήποτε και να προσπαθείτε να πείτε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Κύριε Υπουργέ, ολο-
κληρώστε παρακαλώ.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Σε
αυτό τοποθετηθείτε, στο ποια προοπτική εσείς επιλέγετε και
αφήστε τα υπόλοιπα τώρα, όπως το ότι µοιάζουµε εµείς µε τους
προηγούµενους κ.λπ.. Αν µοιάζαµε εµείς µε τους προηγούµε-
νους, θα ήµασταν σαν εσάς, δεν θα είµαστε αυτό που τραβήξαµε
στη ζωή µας. Θα είχαµε λύσει το πρόβληµά µας αλλιώς, άλλα
χρόνια.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Περνάµε στον κατά-

λογο των οµιλητών.
Ο κ. Μιχελογιαννάκης έχει τον λόγο για πέντε λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Είναι λίγα τα πέντε λεπτά, κύριε

Πρόεδρε. Είναι λίγοι οι οµιλητές. Δώστε τους λίγο χρόνο παρα-
πάνω για να µιλήσουν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Είναι διαδικασία επεί-
γοντος. Έχουµε έντεκα οµιλητές. Θα υπάρξει ανοχή. Ας µη χά-
νουµε, όµως, χρόνο.

Κύριε Μιχελογιαννάκη, έχετε τον λόγο, για έξι λεπτά. Έβαλα
την ανοχή.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΙΧΕΛΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς,  αν δεν γινόταν η εναρµόνιση αυτή, η οποία προ-

σπαθούµε να κάνουµε σήµερα, όπως καλά είπε ο Υπουργός,  θα
είχαµε ένα πρόστιµο ύψους 150 εκατοµµυρίων ευρώ. Έχουµε
δεδοµένο το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο, που καλεί την ελληνική δη-
µοκρατία να προβεί σε διορθώσεις.

Είναι αλήθεια ότι στα χρόνια του 2015, του 2016, του 2017 δώ-
σαµε παραπάνω από τα προϋπολογισθέντα, 1,1 δισεκατοµµύριο.
Έχουµε πάρει περίπου δέκα χιλιάδες πεντακόσια άτοµα, που
δουλεύουν και θα γίνουν άλλες τόσες περίπου προσλήψεις.
Υπάρχει έγκριση για δύο χιλιάδες µόνιµες προσλήψεις. Έχουν
ήδη προκηρυχθεί τετρακόσιες πενήντα από αυτές. Βγαίνουν οι
πεντακόσιες περίπου θέσεις για τα ΤΕΠ. Έχουν προκηρυχθεί
επτακόσιες εξήντα τέσσερις από πέρσι και ήδη έχουν αναλάβει
εκεί τετρακόσια άτοµα. Είχαµε και τις εξακόσιες εξήντα τις πα-
λιές, που είχαν «παγώσει». Από αυτές έχουν αναλάβει περίπου
τριακόσιοι. Υπάρχει, δηλαδή, ένα πακέτο από τρεισήµισι χιλιάδες
περίπου προσλήψεις, οι οποίες βρίσκονται σε εξέλιξη.

Το 2014 το ποσό για τις εφηµερίες ήταν 297,5 εκατοµµύρια,
το 2015 έγιναν τριακόσια τριάντα πέντε, συνεχίστηκε το 2016 και
άλλα 10 εκατοµµύρια το 2017, για να καλύψουν την αύξηση των
εφηµεριών 6% µε το ιατρικό µισθολόγιο, συν την αύξηση 10%
στα νυχτερινά και εξαιρέσιµα στο υπόλοιπο προσωπικό για το
διάστηµα, που αυτό ισχύει. Είναι, λοιπόν, 345 εκατοµµύρια και

25 εκατοµµύρια περίπου από τα κλειστά ενοποιηµένα νοσήλια
που εισπράττει ο ΕΟΠΥΥ, ένα σύνολο, δηλαδή, περίπου 360 εκα-
τοµµυρίων.

Με το νοµοσχέδιο εξασφαλίζουµε τις σαράντα οκτώ ώρες ερ-
γασίας την εβδοµάδα στους γιατρούς και τον εφηµεριακό χρόνο
σε δωδεκάωρη, αντί εικοσιτετράωρη, βάση. Υπάρχει η ηµερήσια
ανάπαυση έντεκα ωρών χωρίς διακοπή, η εβδοµαδιαία ανά-
παυση εικοσιτεσσάρων ωρών, ο αντισταθµιστικός χρόνος για
ρεπό αµέσως µετά την εφηµερία ή εντός δεκατεσσάρων ωρών
µετά τον περιορισµό ή την απώλεια της εβδοµαδιαίας ανάπαυ-
σης.

Εφηµερία θα κάνουν και συντονιστές διευθυντές, που µέχρι
τώρα έπαιρναν επίδοµα. Όλοι οι άλλοι γιατροί κάνουν την ενεργό
εφηµερία, τη µικτή και της ετοιµότητας. Οι ειδικευόµενοι κάνουν
την ενεργό εφηµερία. Θα υπάρξει περίοδος µετάβασης, όπως
είπε και ο εισηγητής µας, µέσω ατοµικής δυνατότητας, που θα
εξαιρεθεί κάποιος στην πορεία από το σαρανταοκτάωρο στο
εξηντάωρο.

Τώρα, οι αλλαγές στα συµβούλια κρίσης δεν γίνονται µόνο για
έναν σκοπό, για να επιταχυνθούν οι κρίσεις και να γίνουν πιο σω-
στές, πιο άρτιες. Αυτά τα συµβούλια κρίσης θα είναι πενταµελή,
συµβούλια επιλογής ανά υγειονοµική περιφέρεια. Θα είναι περί-
που τέσσερις γιατροί, µε κλήρωση. Με κλήρωση θα είναι και ο
διευθυντής του επιστηµονικού συµβουλίου από τα νοσοκοµεία
που ανήκουν στην περιφέρεια. Οι συνάδελφοι θα υποβάλλουν
πέντε αιτήσεις στην υγειονοµική τους περιφέρεια, για την πρώτη
και τη δεύτερη µε ενιαία πρόταση, όπως και στην τρίτη και τέ-
ταρτη. Η τελική κατάταξη των πρώτων θα γίνει αφού γίνει η
ακρόασή τους, ώστε να µπορούν να εξαντληθούν όλοι οι τρόποι
σωστής αξιολόγησης. Άρα, ουσιαστικά υπάρχει µοριοδότηση και
δυνατότητα ένστασης.

Επίσης, ρυθµίζεται η µισθολογική κατάταξη και εξέλιξη µε
απόφαση του διοικητή του νοσοκοµείου, του διοικητή της υγει-
ονοµικής περιφέρειας. Ρυθµίζεται το πτητικό επίδοµα στις αερο-
διακοµιδές, ρυθµίζεται η στελέχωση του Νοσοκοµείου της
Καρπάθου, όπως είπε ο εισηγητής, ρυθµίζεται η µεταφορά ορ-
γανικών θέσεων από το ΕΚΕΔΙ, ρυθµίζονται οι απαιτήσεις των νο-
σοκοµείων κατά δικαιούχων, ρυθµίζονται οι δαπάνες της
κεντρικής υπηρεσίας και εποπτευοµένων φορέων του Υπουρ-
γείου Υγείας.

Τι πετυχαίνουµε, λοιπόν, µε αυτό το νοµοσχέδιο, για να είµαι
και συνεπής στον χρόνο µου; Πετυχαίνουµε πρώτον, τις επιπλέον
προσλήψεις, δεύτερον την αυτονοµία των ΤΕΠ, τρίτον τη στελέ-
χωση της πρωτοβάθµιας φροντίδας και τέταρτον την αναστροφή
του «brain drain».

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ

και για τη συνέπεια του χρόνου, κύριε συνάδελφε.
Παρακαλώ τον επόµενο οµιλητή κ. Γεώργιο Βαγιωνά από τη

Νέα Δηµοκρατία να λάβει τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΓΙΩΝΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι,

κανονικά έπρεπε να µιλήσω από τη θέση µου, αφού ο χρόνος
είναι έξι λεπτά. Όταν είναι πάνω από οκτώ, τότε ανεβαίνει κά-
ποιος στο Βήµα. Αυτή είναι η πραγµατικότητα, εκτός αν το αλ-
λάξατε κι αυτό.

Λυπάµαι που έφυγε ο κ. Πολάκης. Θα µε ακούσει, όµως, ο κ.
Ξανθός. Και δεν έχω να πω µόνο κακά, αλλά και καλά. 

Ο κ. Πολάκης έµεινε δεκαεπτά µέρες στο νοσοκοµείο το 1993
αµειβόµενος. Υπήρχαν συνάδελφοι, όµως, που το 1970 -όπως ο
οµιλών- κάθονταν είκοσι πέντε µέρες στο νοσοκοµείο και µάλιστα
τον Αύγουστο. Ο οµιλών εκεί κοιµόταν, εκεί έτρωγε, που δεν δι-
καιούτο φαγητό, γιατί ήταν άµισθος. Προσέξτε τις περιόδους.
Τώρα, λοιπόν, έρχεται και λέει ότι αναγκαστήκαµε να κόψουµε
αυτά τα εκατόν τόσα εκατοµµύρια, διότι είναι µνηµονιακή υπο-
χρέωση.

Και σας ερωτώ, κύριε Υπουργέ, πριν από δυο, τρεις µήνες φέ-
ρατε τις ΤΟΜΥ, οι οποίες επιδοτούνται. Παίρνετε κάποια χρή-
µατα από την Ευρώπη. Γιατί δεν το φέρνατε τότε, ή δεν το
ξέρατε; Από τις αρχές του 2015 είναι γνωστή η απόφαση του Ευ-
ρωπαϊκού Δικαστηρίου. 
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Δεν θα ήθελα να πληρώνοµαι, αλλά µου έκανε έναν λογιστικό
υπολογισµό ο κ. Πολάκης. Πώς πληρώνονται οι γιατροί σε όλη
την Ευρώπη; Ξέρετε; Πληρώνεται κανείς µε ενεργές ή µη ενερ-
γές εφηµερίες; Πληρώνεται µε τον βαθµό του, υπάρχει βαθµο-
λόγιο, καθηκοντολόγιο. Αυτός είναι διευθυντής, παίρνει αυτά τα
χρήµατα, έχει αυτές τις υποχρεώσεις. Ο επιµελητής πληρώνεται
ανάλογα, όπως και ο βοηθός και ο ειδικευόµενος . Και εν πάση
περιπτώσει, τότε πληρώνονταν µόνο λίγοι ειδικευόµενοι. Οι άµι-
σθοι, που ήταν οι περισσότεροι, όπως ήµουν εγώ, δεν πληρώ-
νονταν. Και πώς ζούσαν, θα µε ρωτήσετε. Ζούσαν γιατί δούλευαν
το βράδυ ως νυκτερινοί γιατροί σε κλινικές. 

Άρα, λοιπόν, κύριε Ξανθέ, έχετε µια φοβία –για να µην πω µια
αηδία- ως προς τον ιδιωτικό τοµέα. Ο τόπος αυτός είναι πλού-
σιος, το 30% είναι ιδιωτικός τοµέας. Τον απορρίπτετε µετά βδε-
λυγµίας, αν θέλετε να είµαστε ειλικρινείς. 

Εποµένως, ή θα κάνουµε σωστή ιατρική ή δεν θα κάνουµε. Και
επειδή δεν θέλω να µπαίνω σε µικρολεπτοµέρειες, θα σας πω τι
πρέπει να κάνουµε. 

Το υπαινίχθηκα σε µια επιτροπή πριν από λίγο καιρό σε εσάς.
Είστε Κρητικός, θέλετε τουρισµό, έχετε γεωργικά προϊόντα.
Αυτά πρέπει να τα αξιοποιήσετε. Και πού κολλάει η υγεία; Σή-
µερα αν δεν έχει εξασφαλίσει ο τουρίστας την υγειονοµική κά-
λυψη της περιοχής, δεν έρχεται στον τόπο. Ξέρετε ότι η Κρήτη
έχει εξακόσιες χιλιάδες κατοίκους -και αν κάνω λάθος, διορθώ-
στε µε- αλλά έχει περίπου και δυο, δυόµισι και τρία εκατοµµύρια
-λέγεται- σε τουριστικές περιόδους. Πρέπει να εφηµερεύουν όλα
τα νοσοκοµεία; Ή πρέπει να εφηµερεύει στις οµαλές συνθήκες
ένα, πραγµατική εφηµερία, όµως, µε όλες τις ειδικότητες; Έχετε
πανεπιστήµιο. 

Άρα, σε όλες τις περιφέρειες που έχουν πανεπιστήµιο –επειδή
τα πανεπιστηµιακά έχουν όλες σχεδόν τις ειδικότητες- πρέπει να
είναι εφηµερεύοντα τα πανεπιστηµιακά νοσοκοµεία. Πρέπει να
εφηµερεύουν εκατόν είκοσι νοσοκοµεία µε πλασµατικές και µε
ό,τι άλλες µπορεί να φανταστεί κανείς εφηµερίες; 

Αλλάξτε το σύστηµα! Αν δεν αλλάξετε το σύστηµα, δεν µπο-
ρείτε να προχωρήσετε. 

Και πάνω από όλα -ιδιαίτερα για την Κρήτη- δικαιολογώ κά-
ποιες αεροδιακοµιδές σε νησιά, δεν δικαιολογώ, όµως, αεροδια-
κοµιδή από τη Χαλκιδική. Υπάρχει και ένα νησί. Αν ήταν νησί, θα
το δικαιολογούσα, την Αµµουλιανή. Όµως, αεροδιακοµιδές
εκατό χιλιόµετρα από τη Θεσσαλονίκη; Τόσα λεφτά περισ-
σεύουν; Η ελάχιστη αεροδιακοµιδή κοστίζει 3.500 ευρώ και 7.000
ευρώ η υψηλότερη. Δείτε τα αυτά τα πράγµατα.

Άρα, λοιπόν, το ΕΚΑΒ είναι απαραίτητο. Οργανώστε το σωστά!
Περίµενα, αντί να ψηφίζουµε τέτοια νοµοσχέδια, ένα νοµοσχέδιο
πραγµατικό της υγείας, υπό την έννοια «πόσο ΕΚΑΒ χρειάζεται
η Κρήτη;». Χρειάζεται διακόσιους ΕΚΑΒίτες, διακόσιους είκοσι;
Πιλοτικά το πρόγραµµα να λειτουργήσει για δυο χρόνια, πιλοτικά
ένα εφηµερεύον νοσοκοµείο τις χαµηλότερες πληθυσµιακά πε-
ριόδους στην Κρήτη και δυο νοσοκοµεία στο αποκορύφωµα. Και
το Νοσοκοµείο των Χανίων είναι µεγάλο νοσοκοµείο. Πρέπει να
έχουµε και στο Λασίθι και στον Άγιο Νικόλαο. Εφηµερεύοντα νο-
σοκοµεία επί εικοσιτετραώρου βάσεως; Όχι µόνο δώδεκα µε δε-
κατέσσερις ώρες την ηµέρα

Χρησιµοποιήστε όλες τις υποδοµές! Οι υποδοµές της υγείας
είναι πολύ περισσότερες από αυτές που χρειάζονται. Και κάνετε
σύµπραξη δηµόσιου και ιδιωτικού τοµέα, για να κερδίσετε και
χρήµατα. Εκεί θα τα βρείτε τα χρήµατα, δεν θα τα βρείτε µε την
περικοπή της µισθοδοσίας στον εφηµερεύοντα γιατρό. Αυτό
είναι επιεικώς απαράδεκτο, κατά τη δική µου άποψη. Δεν διεκ-
δικώ το αλάθητο, αλλά διεκδικώ το σωστό και το δίκαιο. 

Και πρέπει, λοιπόν, να καταλάβετε ότι οι ιδιώτες δεν είναι πα-
ρίες ούτε παρείσακτα της κοινωνίας. Δουλεύουν σκληρά, σωστά
και πολύ πιο φθηνά. 

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.  
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Βαγιωνά. 
Παρακαλώ τον επόµενο οµιλητή από το Κοµµουνιστικό Κόµµα

Ελλάδας, τον κ. Κατσώτη, να προσέλθει στο Βήµα. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Η Κυβέρνηση παρουσιάζει την οδηγία, που ενσωµατώνει σ’
αυτό το νοµοσχέδιο, ως την καλύτερη λύση για την οργάνωση
του χρόνου εργασίας των γιατρών. Επιδιώκει για άλλη µία φορά
να εξαπατήσει τους εργαζόµενους και τον λαό, παρουσιάζοντας
τις συνέπειες ακριβώς από την ανάποδη πλευρά, όπως έκανε
εξάλλου µε όλα όσα έχει νοµοθετήσει ως τώρα, δηλαδή µνηµό-
νια, ασφαλιστικό Κατρούγκαλου, εργασιακά, φορολογικά, κατα-
σχέσεις και άλλα που έχουν ισοπεδώσει τη ζωή των εργαζοµένων
και του λαού.

Ποια ανάγκη οδήγησε σ’ αυτήν την οδηγία, καθώς και στις
άλλες παρεµβάσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης για τη διευθέτηση
του χρόνου εργασίας, που δεν αναφέρονται µόνο στο ιατρικό
προσωπικό, αλλά στο σύνολο των µισθωτών; Είναι η ανάγκη να
ικανοποιήσει τις απαιτήσεις των µονοπωλιακών και επιχειρηµα-
τικών οµίλων για οργάνωση του χρόνου εργασίας χωρίς τη δέ-
σµευση του σταθερού ηµερήσιου χρόνου και να προσαρµόζει τις
ώρες της ηµερήσιας εργασίας µε βάση τις ανάγκες της επιχεί-
ρησης χωρίς κανέναν περιορισµό.

Αυτήν την οδηγία φέρνει η Κυβέρνηση. Την ενσωµατώνει και
ρυθµίζει τον χρόνο εργασίας των γιατρών, ανατρέποντας –και µε
τον νόµο πλέον- τον σταθερό ηµερήσιο και εβδοµαδιαίο χρόνο
εργασίας που αποτελεί την πιο σηµαντική κατάκτηση του εργα-
τικού κινήµατος από το Σικάγο ακόµα το 1886.

Η επιβεβαίωση των ισχυρισµών µας είναι το άρθρο 6, που προ-
βλέπει ποιες προηγούµενες διατάξεις του νόµου που ισχύει, κα-
ταργούνται. Καταργεί τη διάταξη του ισχύοντος νόµου, του
ν.3754/2009, που προβλέπει ότι για τις ανάγκες κατάρτισης του
προγράµµατος εφηµεριών και οµαλής λειτουργίας των νοσοκο-
µείων και των κέντρων υγείας δεν εφαρµόζονται τα ελαστικά
ωράρια και οι ελαστικές σχέσεις εργασίας. 

Προϋπόθεση, λοιπόν, για τη διευθέτηση είναι τα ελαστικά
ωράρια και οι ελαστικές εργασιακές σχέσεις. Γι’ αυτό και η Κυ-
βέρνηση καταργεί τη συγκεκριµένη δέσµευση του νόµου. Ορίζει
τις σαράντα οκτώ ώρες όχι ως µέγιστο επιτρεπτό εβδοµαδιαίο
χρόνο εργασίας, αλλά ως µέσο όρο εβδοµαδιαίας εργασίας, µε
περίοδο αναφοράς το τετράµηνο, σύµφωνα µε την οδηγία της
Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Καθιερώνει τη ρήτρα εξαίρεσης, το «opt-out», δηλαδή, τη δυ-
νατότητα να ανεβαίνει ο εβδοµαδιαίος χρόνος εργασίας στις
εξήντα ώρες. Υποτίθεται ότι αυτό θα γίνεται µε τη συναίνεση του
γιατρού. Όµως, µέσα στις συνθήκες της υποστελέχωσης των νο-
σοκοµείων, της εντεινόµενης αυθαιρεσίας και αυταρχισµού από
διοικήσεις και διευθυντές, το εξάωρο θα γίνει κανόνας. Κανένας
δεν πρέπει να έχει αµφιβολίες ότι αυτό θα συµβεί.

Προβλέπει ότι σε περίπτωση µείωσης ή απώλειας της προβλε-
πόµενης εβδοµαδιαίας ανάπαυσης λόγω υπερωρίας, χορηγείται
ισοδύναµος αντισταθµιστικός χρόνος µέσα στις επόµενες δεκα-
τέσσερις ηµέρες, µε ό,τι σηµαίνει αυτό για την υγεία των για-
τρών. Με την αντιµετώπιση της εφηµερίας-ετοιµότητας ως µη
εργάσιµου χρόνου, βάζει από το παράθυρο την εφαρµογή του
αντεργατικού σχεδίου περί ενεργού και ανενεργού χρόνου ερ-
γασίας.

Ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ στην επιτροπή έθεσε το ερώτηµα «Με
την οδηγία που ενσωµατώνει η Κυβέρνηση βελτιώνεται ή όχι η
κατάσταση µε τα ωράρια των γιατρών;». Επίσης, οι αρµόδιοι
Υπουργοί ισχυρίζονται ότι µε το νοµοσχέδιο αντιµετωπίζουν το
πρόβληµα µε τα εξουθενωτικά ωράρια των γιατρών και ότι τάχα
προστατεύουν τα εργασιακά τους δικαιώµατα.

Τεκµηριώνουµε ότι θα συµβεί ακριβώς το αντίθετο. Η Κυβέρ-
νηση µε το νοµοσχέδιο νοµιµοποιεί όλες τις αυθαιρεσίες σε
βάρος των εργαζοµένων στην υγεία. Τώρα, τα εξαντλητικά ωρά-
ρια, ακόµα και τα εξηντάωρα, θα εφαρµόζονται µε τη βούλα του
νόµου και θα δηµιουργείται το υπόστρωµα για το επόµενο βήµα,
την παραπέρα ελαστικοποίηση των σχέσεων και του χρόνου ερ-
γασίας, την παραπέρα ιδιωτικοποίηση της δουλειάς µε τη ζωή
των γιατρών να χειροτερεύει. Κατ’ επέκταση, βέβαια, το ίδιο θα
συµβεί µε την ποιότητα των προσφερόµενων υπηρεσιών υγείας
στους ασθενείς που θα χειροτερεύει. 

Αλήθεια, ποιος γιατρός µε δώδεκα ώρες εργασίας µπορεί να
αντέξει; Υπάρχει ανάγκη ο γιατρός να µελετά διαρκώς; Ποιον
χρόνο του αφήνετε µε τέτοια εξαντλητικά ωράρια; Η διάγνωση,
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η θεραπεία, η επέµβαση και κάθε άλλη υπηρεσία θα είναι ίδια µε
την εξάωρη εργασία που απαιτούν οι νοσοκοµειακοί γιατροί ή µε
τη δωδεκάωρη που εσείς θεσπίζετε;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριοι, έρχεστε να καλύψετε τις αυξηµένες ανάγκες λόγω των
µεγάλων ελλείψεων γιατρών και νοσηλευτικού προσωπικού µε
την οργάνωση του χρόνου εργασίας όπως πριν το 1886.

Είστε αδίστακτοι. Τι άλλο µένει να κάνετε; Δεν έχετε αφήσει
τίποτα για τη Νέα Δηµοκρατία. Σε κάθε αίτηµα των επιχειρηµα-
τικών οµίλων ανταποκρίνεστε µε µεγάλη προθυµία. Τους έχετε
καταπλήξει. Δεν περίµεναν τέτοια προθυµία. Οι εργαζόµενοι ό,τι
και αν ψήφισαν, ό,τι θεό και αν πιστεύουν, ζουν τις συνέπειες της
πολιτικής σας. Ζουν τις συνέπειες της δίκαιης ανάπτυξης που
επικαλείστε. Ζουν τις συνέπειες των βέλτιστων πρακτικών της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, του συλλογικού εκφραστή του µεγάλου
κεφαλαίου. Ζουν την άγρια φοροληστεία, την εργασιακή ζούγ-
κλα, την κατάργηση κάθε δικαιώµατος, που µονιµοποιούνται,
σταθεροποιούνται για την καπιταλιστική ανάπτυξη και την κερ-
δοφορία των επιχειρηµατικών οµίλων.

Μονόδροµος για τους εργαζόµενους, τους αυτοαπασχολού-
µενους, τους φτωχούς αγρότες είναι η οργάνωση της πάλης για
την ανατροπή της αντιλαϊκής πολιτικής και των φορέων της, για
διεκδίκηση των απωλειών που είχαν όλα αυτά τα χρόνια της κρί-
σης, για σταθερό ηµερήσιο χρόνο εργασίας µε µία εφηµερία την
εβδοµάδα και εξάωρο, πενθήµερο για τους γιατρούς και για
όσους είναι στα βαρέα και ανθυγιεινά, µε επτάωρο πενθήµερο
για όλους τους άλλους εργαζόµενους, για τις συλλογικές συµ-
βάσεις εργασίας µε αυξήσεις στους µισθούς, για καλύτερο µισθό
751 ευρώ, για αποκατάσταση των συντάξεων µε κατάργηση του
«νόµου Κατρούγκαλου» και επαναφορά της δέκατης τρίτης σύν-
ταξης, το δώρο των γιορτών. 

Το σηµερινό συλλαλητήριο σε όλα αυτά απαντά και αυτά διεκ-
δικεί. Αποτελεί προετοιµασία για καθολική απάντηση στα µέτρα-
φωτιά που ετοιµάζει να φέρει η Κυβέρνηση για την τρίτη
αξιολόγηση. 

Ένα είναι βέβαιο, ότι η εργατική τάξη αργά ή γρήγορα θα σα-
ρώσει αυτή τη βαρβαρότητα του καπιταλισµού και τα στηρίγµατά
τους. Θα συµπορευθούν µε το ΚΚΕ για την οικοδόµηση της νέας
σοσιαλιστικής κοινωνίας που οριστικά, µόνιµα θα ικανοποιεί τις
ανάγκες του λαού. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Ευχαριστώ και για την ανοχή σας.
Η λύση που δίνει η Κυβέρνηση στον ΕΔΟΕΑΠ είναι σύµφωνη

µε τις οδηγίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης για σύστηµα προκαθο-

ρισµένων εισφορών και όχι παροχών. Η ασφάλιση «ατοµική µε-
ρίδα µε ατοµικό λογαριασµό» σηµαίνει κατάργηση των χαρακτη-
ριστικών της κοινωνικής ασφάλισης, της αλληλεγγύης, του
αναδιανεµητικού χαρακτήρα και όλων αυτών που δηµιουργούν
την ασφάλεια και την αξιοπρεπή διαβίωση των εργαζοµένων. 

Η λύση που δίνει η Κυβέρνηση είναι στο πλαίσιο του κεφαλαι-
οποιητικού συστήµατος, όπως και στην ιδιωτική ασφάλιση. Η
τροπολογία δεν αποτελεί λύση για τον ΕΔΟΕΑΠ, γι’ αυτό δεν θα
την ψηφίσουµε. 

Καλούµε τους εργαζόµενους να συνεχίσουν τον αγώνα τους
για ενιαίο υποχρεωτικό, αποκλειστικά δηµόσιο και δωρεάν καθο-
λικό σύστηµα κοινωνικής ασφάλισης, που θα εξασφαλίζει τις
συντάξεις και όλες τις άλλες παροχές για όλους τους εργαζόµε-
νους, αντίστοιχες των αναγκών. 

Οι γιατροί σήµερα απαντούν στο κοινωνικό συµβόλαιο, που
είπε ο κ. Πολάκης, της Κυβέρνησης, µε την απεργία τους και τη
διαδήλωση. Χαιρετίζουµε τη στάση τους. Καλούµε όλους τους
εργαζόµενους να δυναµώσουν τον αγώνα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Κατσώτη.

Παρακαλώ τον Υπουργό τον κ. Ξανθό να παρέµβει για νοµο-
τεχνικές βελτιώσεις.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Καταθέτουµε ένα
σώµα νοµοτεχνικών αλλαγών και βελτιώσεων. Την ουσία την πα-
ρουσιάσαµε χθες στην επιτροπή. Αφορά την απάλειψη του άρ-
θρου 14 για να υπάρξει ένας επαρκής χρόνος διαβούλευσης µε
τη φαρµακοβιοµηχανία και να φέρουµε µια κοινά συµφωνηµένη
πρόταση για τη δικαιότερη κατανοµή του clawback.

Δεύτερον, αλλάζουµε τη σύνθεση των συµβουλίων επιλογής
των γιατρών του ΕΣΥ, αφαιρώντας την πρόβλεψη για ΠΕ διοικη-
τικό, ο οποίος συµµετέχει και στη θέση του µπαίνει πρόεδρος
επιστηµονικού συµβουλίου από τα όµορα νοσοκοµεία, ο οποίος
επιλέγεται µε κλήρωση.

Επίσης, υπάρχει µια αλλαγή στο θέµα της κατανοµής των ορ-
γανικών θέσεων, των θέσεων απασχόλησης που υπήρχαν στο
ΕΚΕΔΙ, το οποίο καταργήθηκε. Περιλαµβάνουµε στην κατανοµή
αυτή και το «Αττικό» νοσοκοµείο, στο οποίο κάποιοι από αυτούς
τους εργαζόµενους ήδη εργάζονταν και στήριζαν τα εργαστήριά
του.

Θα τις δείτε σε λεπτοµέρειες. Αν θέλετε κάποια διευκρίνιση,
µπορούµε να σας τη δώσουµε. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός κ. Ανδρέας Ξανθός καταθέτει
για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις,
οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Αυτό το οποίο θέλω
επιπρόσθετα να τονίσω είναι το θέµα το οποίο έθεσαν οι συνά-
δελφοι από το Κοµµουνιστικό Κόµµα για το άρθρο 6 και την πρό-
βλεψη που είχε να καταργηθεί µια διάταξη του ν.3754.

Αγαπητοί συνάδελφοι, εµείς θεωρούµε ότι η διατύπωση που
υπάρχει στον νόµο, ότι «το τακτικό ωράριο των νοσοκοµειακών
γιατρών είναι επτάωρο, συνεχές, πρωινό και πενθήµερο, από
Δευτέρα ως Παρασκευή, από τις 08.00’ ως τις 15.00’» είναι απο-
λύτως σαφής και δεν αφήνει την παραµικρή δυνατότητα παρερ-
µηνείας ότι προωθούµε ελαστικού τύπου σχέσεις εργασίας. 

Για να µην υπάρχει, όµως, και η παραµικρή βάση αυτού του
τύπου της κριτικής, απαλείφουµε, µε νοµοτεχνική βελτίωση, αυτή
την πρόβλεψη για το τρίτο εδάφιο. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ: Απόσυρση; 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Απόσυρση, βεβαίως. 
Περιλαµβάνεται στη νοµοτεχνική βελτίωση, για να µην υπάρχει

η παραµικρή βάση κριτικής ότι εδώ λάθρα προσπαθούµε να πε-
ράσουµε µια οποιουδήποτε τύπου ελαστικοποίηση των εργασια-
κών σχέσεων. Το τακτικό ωράριο παραµένει σταθερό και
οτιδήποτε πέραν αυτού είναι υπερωριακή εργασία, η οποία αµεί-
βεται σε όλες τις µορφές της. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υπουργό και για τη δηµιουργική παρέµβαση στη νο-
µοθετική βελτίωση. 

Θα παρακαλούσα την Υπουργό κ. Αχτσιόγλου, αν θέλει, να πα-
ρέµβει για την τροπολογία της. 

Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά. 
ΕΦΗ ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ (Υπουργός Εργασίας, Κοινωνικής Ασφά-

λισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Κυρίες και κύριοι Βουλευ-
τές, σας έχει διανεµηθεί η τροπολογία για τις ρυθµίσεις του
ΕΔΟΕΑΠ. Μερικά βασικά σηµεία για να την κατανοήσουµε πλή-
ρως είναι τα εξής: 

Πρώτο σηµείο. Ο ΕΔΟΕΑΠ αποτελεί ένα νοµικό πρόσωπο ιδιω-
τικού δικαίου, που παρέχει υγειονοµική περίθαλψη, επικουρική
και εφάπαξ. 

Δεύτερο και πολύ σηµαντικό σηµείο. Με αποφάσεις των ανώ-
τατων δικαστηρίων της χώρας αναγνωρίστηκε ότι ο ΕΔΟΕΑΠ
ασκεί κατά παραχώρηση δηµόσια εξουσία στον τοµέα της κοι-
νωνικής ασφάλισης. Λειτουργεί, δηλαδή, καθ’ υποκατάσταση δη-
µόσιου οργανισµού κοινωνικής ασφάλισης. 

Τρίτο σηµείο, µη νοµικό, αλλά πραγµατικό. Ο ΕΟΔΕΑΠ διαθέ-
τει ένα εκτεταµένο δίκτυο παροχών υγείας. Έχει δύο πολύ ση-
µαντικές αυτόνοµες µονάδες υγείας. Έχει ένα εκτεταµένο δίκτυο
για την παροχή υπηρεσιών υγείας. Έχει ειδική µέριµνα και για
τους χίλιους περίπου ανασφάλιστους άνεργους δηµοσιογρά-
φους και τις οικογένειές τους. 

Ήταν πολιτική απόφαση αυτής της Κυβέρνησης αυτές οι
δοµές να παραµείνουν ζωντανές. Θα ήταν εντελώς παράλογο σε
µια περίοδο οικονοµικής κρίσης, που το δηµόσιο σύστηµα υγείας
κάνει τεράστιες προσπάθειες για να σταθεί στα πόδια του, να
µην κάναµε ό,τι ήταν δυνατό προκειµένου αυτές οι µονάδες να
µείνουν ζωντανές και αυτές οι παροχές υγείας να συνεχίσουν να
υπάρχουν. 

Μάλιστα, βρισκόµαστε και σε µια διαρκή επικοινωνία µε τον
ΕΟΠΥΥ, που στόχο έχει να µπορέσουν να ανοίξουν αυτές οι µο-
νάδες και να παρέχουν φροντίδες υγείας και στους υπόλοιπους
ασφαλισµένους της χώρας. Εποµένως, αυτή ήταν πολιτική µας
απόφαση.

Επίσης, τον τελευταίο ενάµιση χρόνο περίπου βρισκόµαστε σε
διαρκείς διαβουλεύσεις και µε τα δύο µέρη, µε τους εργοδότες
και τους εργαζόµενους, προκειµένου να βρεθεί η λύση αυτή η
οποία θα διασφάλιζε τη βιωσιµότητα του ταµείου και τη συνέχεια
της λειτουργίας του. 

Τέταρτο σηµείο, πολύ σηµαντικό. Σε ό,τι αφορά στο ζήτηµα
των εισφορών, ο ΕΔΟΕΑΠ ήταν ένα σχεδόν αρρύθµιστο τοπίο.
Οι εργοδοτικές εισφορές ήταν µηδενικές. Στην πλειονότητά τους
οι εργοδότες των µέσων µαζικής ενηµέρωσης πλήρωναν µηδε-
νικές εργοδοτικές εισφορές και για την υγεία και για την επικου-
ρική ασφάλιση, τη στιγµή που στον υπόλοιπο κόσµο η
εργοδοτική εισφορά είναι περίπου 8% και η εισφορά των εργα-

ζοµένων είναι περίπου 10% για υγεία και επικουρική ασφάλιση. 
Εποµένως, µε τις ρυθµίσεις που φέρνουµε σήµερα στη Βουλή

επιβάλλονται οι ίδιοι κανόνες για τις εισφορές που ισχύουν για
όλους τους εργοδότες και τους εργαζόµενους της χώρας: 2,5%
στους εργαζόµενους και 4,5% στους εργοδότες για την υγεία,
3,5% και 3,5% και στους εργοδότες και στους εργαζόµενους για
την επικουρική ασφάλιση. 

Οι ίδιοι κανόνες που υπάρχουν για όλους τους ασφαλισµένους
της χώρας θα ισχύουν και για τους ασφαλισµένους του ΕΔΟΕΑΠ
και το πιο σηµαντικό είναι ότι επιτέλους θεσµοθετείται εργοδο-
τική εισφορά, που µέχρι χθες δεν υπήρχε. 

Πέµπτο σηµείο, το οποίο προέκυψε από τις εκτεταµένες δια-
βουλεύσεις ενάµιση χρόνο τώρα. Ο ΕΔΟΕΑΠ, για να παραµείνει
βιώσιµος, είχε ανάγκη ενός επιπλέον πόρου, καθώς τα έξοδά
του, οι δαπάνες του, ιδίως σε ό,τι αφορά στην υγεία, ήταν υψη-
λότερες από αυτές που µπορούσαν να του διασφαλίσουν ακόµα
και οι ίδιοι οι κανόνες των εισφορών. Εποµένως, υπήρχε εκτετα-
µένη διαβούλευση µεταξύ των µερών για τη θεσµοθέτηση µιας
επιπλέον εργοδοτικής εισφοράς, αυτό που βλέπετε στην τροπο-
λογία ως 2% επί του κύκλου εργασιών. 

Θεσµοθετείται, λοιπόν, µια επιπλέον εργοδοτική εισφορά 2%
επί του κύκλου εργασιών του κάθε εργοδότη, προκειµένου να
διασφαλιστούν εκείνα τα έσοδα που είναι αναγκαία για τη διατή-
ρηση της βιωσιµότητας του ταµείου. Όπως σας είπα, υπήρξαν
εκτεταµένες διαβουλεύσεις, περίπου εδώ και ενάµισι χρόνο, για
το ύψος ακριβώς αυτής της επιπρόσθετης εισφοράς. Κάποια
στιγµή οι συζητήσεις ήταν για µια θεσµοθέτηση κοντά στο 4%.
Εν τέλει, ως σηµείο ισορροπίας διαφάνηκε αυτό το 2%, που έρ-
χεται µε τις ρυθµίσεις ως επιπλέον εργοδοτική εισφορά.

Χθες η καταστατική γενική συνέλευση του ΕΔΟΕΑΠ µε την ψη-
φοφορία που είχε -ψήφισαν πάνω από 6.100 µέλη και σε ένα πο-
σοστό περίπου 92%- αποφάσισε την τροποποίηση του
καταστατικού. Στην ουσία εµείς σήµερα φέρνουµε στη Βουλή τις
ρυθµίσεις, οι οποίες επικυρώνουν, εγκρίνουν αυτή την τροποποί-
ηση του καταστατικού που µε την συντριπτική τους πλειονότητα
αποφάσισαν τα µέλη του ΕΔΟΕΑΠ. 

Νοµίζω πως είµαστε σε ένα σηµείο ουσιαστικής τοµής στον
τρόπο λειτουργίας των επιχειρήσεων του Τύπου, χωρίς διακρί-
σεις στα µέσα, χωρίς διακρίσεις στους εργοδότες, χωρίς διακρί-
σεις στις επαγγελµατικές κατηγορίες, ανεξάρτητα του είδους
του µέσου, ανεξάρτητα της προέλευσης των εργαζοµένων. Όλοι
θα διέπονται από τους ίδιους κανόνες, διαφανείς και ισότιµους,
βάζοντας ένα τέρµα στους συντεχνιακούς διαχωρισµούς.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ
την κυρία Υπουργό.

Παρακαλώ τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Δηµοκρατι-
κής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ κ. Ανδρέα Λοβέρδο να
πάρει τον λόγο για δώδεκα λεπτά.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
Βουλευτές, θα ήταν αδύνατον σε αυτήν την πολιτική συγκυρία
να µιλήσει ένας Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος µόνο για το θέµα
του σχεδίου νόµου. Βοηθάει, επίσης, και η Κυβέρνηση τους Κοι-
νοβουλευτικούς Εκπροσώπους µε τις τροπολογίες. Όσα, όµως,
συµβαίνουν στη χώρα αυτή δηµιουργούν εύκολα την εντύπωση
ότι έχουµε εδώ ένα µπουλούκι –δίκην των µπουλουκίων που µε
πολύ χαρακτηριστικό και ανάγλυφο τρόπο ο αείµνηστος Αγγε-
λόπουλος έδειχνε στα έργα του- που υποδύεται την Κυβέρνηση.
Και δεν µπορεί κάποιος να µου πει ότι υπερβάλω ή ότι είµαι προ-
σβλητικός, αν το παράδειγµά µου είναι η συγκεκριµένη νοµοθε-
τική διαδικασία.

Είµαι στη Διάσκεψη Προέδρων, κύριε Υπουργέ, όπου ακούω
τον κ. Βούτση να λέει: «Φέρνουµε επειγόντως ένα σχέδιο νόµου
του Υπουργείου Υγείας. Πέρασε από τη Διαρκή Επιτροπή» -
ήµουν και εκεί- «αλλά δεσµεύεται το Υπουργείο ότι δεν θα υπάρ-
χουν τροπολογίες». Εκφράζουµε την αντίρρησή µας για τη
διαδικασία αυτή. Κατανοούµε αν το Υπουργείο έχει µια κάποια
επείγουσα ανάγκη να περάσει τα θέµατα των υπερωριών, αλλά
πρόσθεσε και άλλες τροπολογίες. Το µεγαλύτερο µέρος του
σχεδίου νόµου σας έχει άλλα πράγµατα µέσα. Τα υπόλοιπα, του-
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λάχιστον, θα µπορούσαν να έχουν έρθει µε άλλο σχέδιο νόµου. 
Σωστά, λάθος, δεν ξέρω. Εκθέτετε τον Πρόεδρο της Βουλής.

Είπε ότι δεν θα υπάρχουν τροπολογίες. Η προλαλήσασα συνά-
δελφός σας εξήγησε και παρουσίασε µια µεγάλη τροπολογία,
που και αυτή σχέδιο νόµου είναι. Και ενώ έχουµε αυτά, αποσύ-
ρετε και το άρθρο 14 για το clawback. Εγώ, όµως, θα τοποθε-
τηθώ για το clawback, γιατί είχα την ατυχία να το έχω φέρει εγώ
στη Βουλή το 2012 και να θυµάµαι τι µου έλεγε η Βουλή και τι
της έλεγα εγώ. Θα τα θυµίσω στη συνέχεια. Αλλά όλο αυτό που
καταγράφω δείχνει το πως σκέφτεται το µυαλό σας κοινοβου-
λευτικά. Δεν τη συµπαθείτε τη Βουλή. Την περιφρονείτε. Εµβρόν-
τητος µένει κάποιος όταν ακούει τον Πρόεδρο της Βουλής να
δεσµεύεται για κάτι και τον εκθέτετε για δεύτερη φορά εσείς.

Πάµε, όµως, στον ΕΔΟΕΑΠ, γιατί θέλω να είναι εδώ και οι δύο
Υπουργοί του Υπουργείου Εργασίας. 

Όταν σας λέγαµε το 2016 ότι είναι λάθος η ρύθµιση, ο κ. Κα-
τρούγκαλος και οι συνεργάτες του -σήµερα παρόντες εδώ,
παρών και παρούσα- δεν φέρνατε αντιρρήσεις -όλα καλά ήταν-
διότι ήταν η λάθος γραµµή του ενός ταµείου. 

Πέρασε καιρός, πέρασαν µήνες. Καταργήσατε έναν πόρο του
ΕΔΟΕΑΠ που είχαν οι δηµοσιογράφοι. Μιλώ µετά λόγου γνώ-
σεως, ως δικηγόρος επί πολλά έτη πριν γίνω πολιτικός. Γνωρίζω
τον οργανισµό. Του ρίχνετε ένα κατακέφαλο. Τον σκοτώνετε. Σας
λέει η Βουλή «µην το κάνετε αυτό». Σας µιλούν πρώην Υπουργοί
που δεν δέχθηκαν αυτές τις παραινέσεις των συνοµιλητών δα-
νειστών µας, της τρόικας. Λέγαµε όχι. Εγώ, τουλάχιστον το 2010,
είχα όλα τα στοιχεία που θεµελίωναν το «όχι» µου. Αλλά και οι
επόµενοι Υπουργοί το ίδιο έκαναν. Και ο πρώτος δικός σας. Έρ-
χεται µετά ο διασώστης κ. Κατρούγκαλος. Θα ήθελα, για λόγους
τουλάχιστον δικής του πολιτικής τιµής, να έρθει εδώ και να πει
«συγγνώµη, έκανα λάθος». 

Έρχεστε τώρα να προσπαθήσετε να περισώσετε το επικου-
ρικό αυτό ταµείο. Χθες, περίπου έξι χιλιάδες εκατό δηµοσιογρά-
φοι ψήφισαν υπέρ της ρύθµισης. Είναι µια αλήθεια. Εγώ είχα την
ευκαιρία να µπορώ να µιλώ µε τον κ. Αθανασίου σε πρώτο πρό-
σωπο και χωρίς επιφυλάξεις και να µου πει ότι η ρύθµιση είναι
καλή. Είχα µετά την ευκαιρία, όταν λήφθηκε η απόφαση από
τους δηµοσιογράφους, να µιλήσω µε πολλούς εξ αυτών. Υπάρ-
χουν φωνές που λένε ότι ο ΕΔΟΕΑΠ πέθανε µε τη ρύθµιση αυτή
ή τουλάχιστον δεν βοηθιέται. Υπάρχουν κι άλλοι που µας στέλ-
νουν τροπολογίες, γιατί είναι σε σωστή κατεύθυνση λένε, αλλά
όχι αυτός που πρέπει. 

Εµείς τι πρόβληµα έχουµε ως κόµµα της Αντιπολίτευσης;
Πρώτη µας ανάγκη και βασική, παρ’ ότι είναι ηµίµετρα αυτά, να
µην τα αγνοήσουµε. Γιατί αν τα αγνοήσουµε, αγαπητέ συνά-
δελφε, ενόψει µιας καλύτερης λύσης -που έχετε δίκιο σ’ αυτό- τι
θα µείνει στην καθηµερινή ζωή; Δηλαδή, αύριο το πρωί τι θα κά-
νουν αυτοί; Σε όλα τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης, ασχέτως αν
δεν διαµορφώνουµε εµείς την πλειοψηφία, τίθεται το ερώτηµα:
Ωραία, το καταψηφίζουµε. Και µετά; Αύριο το πρωί δηλαδή, εί-
µαστε κι εµείς Κατρούγκαλοι, συνυπεύθυνοι να παραµείνουν τα
πράγµατα όπως ο Κατρούγκαλος τα διαµόρφωσε; Δεν είναι
σωστό αυτό. Άρα, εµείς θα στηρίξουµε. 

Το ζητούµενο όµως είναι ένα. Οι πόροι αρκούν; Μπορώ, έχω
δικαίωµα και ως πρώην Υπουργός Εργασίας να µιλήσω σε
Υπουργό σας και να του λέω για πόρους και για λεφτά; Δεν έχω.
Πρέπει να είµαι συγκρατηµένος. Κόµµα αντιπολίτευσης που δεν
έχει ασκήσει κυβερνητικό έργο και δεν έχει επίγνωση των δυσκο-
λιών, µπορεί να το λέει. Εµείς δεν µπορούµε να το πούµε. Αλλά
µπορούµε να θέσουµε µια ερώτηση. Είναι πραγµατική. Επί λόγω
τιµής δεν το ρωτώ ρητορικά. Το ρωτώ για να το καταλάβω. 

Αυτήν την τροπολογία τη φέρατε νύχτα. Κύριε Υπουργέ
Υγείας, αν είχατε κάνει µια κανονική διαδικασία δεν θα είχατε
µόνο πέντε φορείς στον διάλογο µε τους φορείς. Κι αν ήταν και
ενσωµατωµένη η τροπολογία αυτή θα ήταν και οι άνθρωποι που
τους αφορά το θέµα για να τους ακούσουµε. Εποµένως, ρωτάω
αυτό που θα έπρεπε να ρωτήσω τον Υπουργό και τους φορείς,
µαζί µε τους φορείς: Ποιος είναι ο κρατικός φόρος που µεταφέ-
ρεται εδώ για να στηρίξει αυτόν τον επικουρικό οργανισµό; Δεν
τον έχω δει. Αν µου πείτε ότι είναι ο τάδε θα το δεχθώ. Αλλά πρέ-
πει να τον δω και µέσα στη ρύθµιση. Αν δεν τον έχετε, έχετε

χρόνο να τον προσθέσετε; Αν θέλετε να τον προσθέσετε έχετε
και δικαίωµα να το κάνετε; Δεν το γνωρίζω. Δεν είµαι εγώ στον
διάλογο. Εσείς είστε στον διάλογο µε τους δανειστές. Αλλά εν
πάση περιπτώσει, εγώ θέλω να έχετε τον πόρο αυτόν, να µας τον
δείξετε. Άρα, η ψήφος µας κάπου να θεµελιώνει µια απάντηση
στους κριτές σας δηµοσιογράφους ότι αυτό που λένε για τον θά-
νατο το ΕΔΟΕΑΠ µάλλον δεν είναι απολύτως έτσι. Του δίνουµε
µια πνοή. Γι’ αυτό και ψηφίζουµε.

Να γυρίσω σε θέµατα που φεύγουν από το Υπουργείο Παι-
δείας, αλλά είναι, όµως, της παρούσας πολιτικής συγκυρίας. Θα
ξαναγυρίσω στα θέµατα του Υπουργείου.

Έχουµε την πραγµατική ανάγκη ένας Υπουργός να πάρει τον
λόγο εδώ και να µιλήσει σε εµάς ως ΠΑΣΟΚ. Στα γραφεία του
ΠΑΣΟΚ έχουν γίνει τα όσα δεν έχουν γίνει ποτέ τα τελευταία χρό-
νια. Δεν λέω ότι δεν είχαµε τροµοκρατικές επιθέσεις ή επιθέσεις
στο παρελθόν. Όποιος το λέει αυτό εκτίθεται. Λέω όµως ότι
αυτής της έντασης και της συχνότητας δεν είχαµε ποτέ. Και δεν
είχαµε ποτέ αστυνοµικό να µας λέει ότι δεν έχει άδεια να µπει
ένα τετράγωνο παρακάτω για να δει ποιος έχει κάνει την επίθεση.
Βλέπουµε από τη δηµοσιογραφική κάλυψη τις σφαίρες να έχουν
χτυπήσει στο ύψος του κεφαλιού. Δηλαδή, είναι δολοφονική η
επίθεση.

Είναι σωστό να βγαίνει paper του Μαξίµου την ίδια ηµέρα το
βράδυ και να µιλά για παρακράτος; Το κράτος είστε εσείς. Ποιο
είναι το παρακράτος σας; Δεύτερον, είναι σωστό να µιλά για προ-
βοκάτσια, τάχα µου, για να κρυφτούν τα Paradise Papers, λες και
δεν υπήρχε επόµενη µέρα; Ποιος λέει αυτές τις ανοησίες, που
βγαίνουν οι Βουλευτές σας την εποµένη και τις υποστηρίζουν;
Ευτυχώς, τη µεθεποµένη κάποιοι βγήκαν και πήραν αποστάσεις
και τους τιµά αυτό. 

Ποιος λέει αυτές τις ανοησίες, ότι ήθελαν να κρύψουν οι τρο-
µοκράτες τα Paradise Papers; Τα γεγονότα µε τον δήθεν εκπρό-
σωπο της Σαουδικής Αραβίας δεν ήθελαν να τα κρύψουν, που
εκείνο το βράδυ δεν παίχτηκε στις ειδήσεις γιατί κυριάρχησε η
τροµοκρατία; Την επόµενη µέρα βγήκαν όλα. Και σήµερα κατα-
θέσαµε ένα πιστοποιητικό, από το οποίο προκύπτει ότι ο τελευ-
ταίος ισολογισµός ζηµιογόνος αυτής της εταιρείας κατατέθηκε
το 2013 και δηµοσιεύθηκε στο ΦΕΚ το 2014. Έκτοτε, κανένας. Τι
είναι αυτά που λέτε; Ποιος κρύβει την αλήθεια; Κρύφτηκε ένα
βράδυ στα δελτία; Θα παιχτεί την εποµένη!

Όµως, ήταν µια µέθοδος άµυνάς σας αυτή. Είστε διατεθειµέ-
νοι να πάρετε µέτρα; 

Ο Βουλευτής Γιώργος Αρβανιτίδης της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας της ΔΗΣΥ, λόγω του ότι υπήρξε τερµατοφύλακας –δεν
αστειεύοµαι- έκανε µπλονζόν και δεν έπεσε πάνω του η µολότοφ.
Θα τον έκαιγε πριν από ενάµιση χρόνο. Αυτά δεν σας αφύπνισαν;
Έπρεπε να σας είχαν αφυπνίσει.

Να γυρίσουµε τώρα στην υγεία. Κυρίες και κύριοι Βουλευτές,
επιχειρήθηκε να τροποποιηθεί µε το άρθρο 14 του νόµου που
είναι σήµερα εδώ, να διευρυνθεί, όχι να µειωθεί, το λεγόµενο
clowback, δηλαδή η δαγκάνα η οποία µαγκώνει τα υπερβάλλοντα
έξοδα, τις δαπάνες στον τοµέα της υγείας.

Είχα φέρει τη ρύθµιση τον Μάρτιο του 2012 γι’ αυτό το θέµα.
Ήταν από τα µέτρα που είχα πάρει το πιο άδικο, διότι έλεγε µε
κλειστά µάτια «τόσα λεφτά έχω για τα φάρµακα, όσα παραπάνω
συνταγογραφηθούν δεν τα πληρώνω». Μα, το τάδε φάρµακο
ορθά συνταγογραφήθηκε, αυτό όµως όχι. Πώς και για το δίκαιο
και για το άδικο το ίδιο; Ναι, γιατί δεν υπήρχαν λεφτά. Και υπο-
σχέθηκα στους διαµαρτυρόµενους Βουλευτές, µε πρώτο τον κ.
Λεωνίδα Γρηγοράκο, τον καθηγητή Λεωνίδα Γρηγοράκο και σύν-
τροφό µου, που είναι και σήµερα στην Εθνική Αντιπροσωπεία,
ότι αυτό είναι για δυο µε τρία χρόνια, για να καλυφθούν οι ελ-
λειµµατικοί προϋπολογισµοί µας, να χτυπήσουµε οριζόντια γιατί
δεν προλαβαίναµε το αντίθετο και θα το καταργήσουµε.

Ήρθατε εσείς, οι δήθεν αριστεροί, το διευρύνατε και σε άλλες
µορφές επί παροχής υπηρεσιών και σήµερα το µεγαλώνετε κιό-
λας. Και αφού το κάνετε αυτό, κύριε Ξανθέ, το παίρνετε και πίσω.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Πώς το µεγαλώ-
νουµε;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Το πήρατε πίσω…
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Δεν έχετε καταλάβει
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τίποτα, κύριε Λοβέρδο!
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Εάν δεν προκαλούσατε ζηµία και δεν

προκαλούσατε αντιδράσεις, δεν θα το παίρνατε πίσω. Το πήρατε
πίσω και είστε ένοχος γι’ αυτήν την ακαταστασία που σας αφορά. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Ήσασταν και Υπουρ-
γός Υγείας και δεν έχετε καταλάβει τίποτα!

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ή το φέρνετε γιατί είναι σωστό και
δεν δηµιουργεί προβλήµατα και το υπερασπίζεστε και σας το
λέµε εµείς άστοχα ή εύστοχα, θα το κρίνετε εσείς, αλλά και το
Σώµα και οι άνθρωποι και οι ενδιαφερόµενοι. Ή είναι έτσι ή είναι
λάθος, γιατί δηµιουργεί προβλήµατα σε κάποιους που διαµαρ-
τύρονται και αναδιπλώνεστε. Δεν µπορεί και τα δυο. Η λογική δεν
επιτρέπει να ισχύουν και τα δύο. 

Προτελευταίο θέµα. Αφορά στην οικονοµία. Απευθύνοµαι σε
«φίλους του λαού». Πώς είναι δυνατόν η ΕΛΣΤΑΤ, η έγκυρη πια
ΕΛΣΤΑΤ, που από το 2010 τα προϊόντα της τα σεβόµαστε όλοι,
να δίνει µια διαφοροποίηση της σχέσης άµεσων και έµµεσων
φόρων σε βάρος των άµεσων και να είστε αριστεροί; Πώς γίνεται
για πρώτη φορά µετά το 2010 να αλλάζει η ισορροπία, σας το
λέει η ΕΛΣΤΑΤ αυτό. Πώς γίνεται να γίνεται αυτό και να είστε ταυ-
τοχρόνως και οι φίλοι του λαού, όταν οι έµµεσοι φόροι –πανθο-
µολογείται εδώ, δεν υπάρχει ένας να λέει το αντίθετο- είναι
άδικοι φόροι; 

Και κλείνω, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µε ένα θέµα που
αφορά στην υποτιθέµενη αρχή του νοµοσχεδίου, που έχει να
κάνει µε τις υπερωρίες στα νοσοκοµεία µας. 

Ο κ. Βαρνάβας πού είναι; Τον έχετε µαζί σας; Σας βοηθά; Δεν
υπήρχε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πρωινό που να µην έχυνε
δηλητήριο σε βάρος των προηγούµενων Υπουργών, να τα αρνεί-
ται όλα, µαζί µε αυτούς που σας καταγγέλλουν σήµερα.

Εγώ είδα τα πρόσωπα. Δεν ξέρω όλα τα ονόµατα, αλλά είδα
χθες και σήµερα στις τηλεοράσεις να σας καταγγέλλουν.

Πολλές φορές τα πρόσωπα µου δήλωναν ότι αυτά που λένε
είναι άδικα και εναντίον σας. Πολλές φορές, όµως, τα πρόσωπα
µου θύµιζαν τον κ. Βαρνάβα και τους συντρόφους του. Ίσως και
σας, αλλά σε άλλες πόλεις. Για σας, δεν έχω αντίρρηση, σας έχω
και βιντεάκι να φωνάζετε «κάτω η χούντα του Λοβέρδου». Εγώ
δεν σας είπα ποτέ χούντα, όµως. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Κάτω η χούντα του
Λοβέρδου;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Βεβαίως, εσείς.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Εγώ το φώναζα;
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Βεβαίως.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Είστε ψεύτης συνει-

δητά.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Καλά, καλά. Έχω βιντεάκι, το έχει δει

όλος ο κόσµος…
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Είστε ψεύτης, αυτό

είστε.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Καθήστε κάτω και να προσέχετε τα

λόγια σας. Το βιντεάκι το έχει δει όλος ο κόσµος και έχει δει να
παίρνετε τη µάνικα από τα ΜΑΤ και να την στρέφετε εναντίον των
πολιτών. Και αυτό το έχει δει ο κόσµος, στο ίδιο βίντεο.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Το βιντεάκι που έχει
δει ο κόσµος είναι να ψεκάζετε σε διαδήλωση…

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Εγώ, ψεύτη, δεν σας είπα πάντως.
Εγώ σας κάνω κριτική και να µάθετε να την ακούτε. Πού τον
έχετε τον κ. Βαρνάβα; 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): …µε το νοσοκοµείο
Χανίων.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Πείτε µας πού τον έχετε τον κ. Βαρ-
νάβα;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Κύριε Λοβέρδο…
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, εσάς

που θα ψηφίσετε θα πρέπει να σας έχει διαβεβαιώσει ότι ο τρό-
πος που διαρρυθµίζονται οι υπερωρίες λόγω της έλλειψης προ-
σωπικού δεν οδηγεί κατ’ ανάγκη στη συγχώνευση νοσοκοµείων
για την οποία φωνάζετε. Να σας διαβεβαιώσει γι’ αυτό και µετά
να ψηφίσετε ό,τι ψηφίσετε.

Εσείς, λοιπόν, µε ηγήτορα τον κ. Βαρνάβα, πού τον έχετε
κρυµµένο σήµερα; Πού τον έχετε κρύψει σήµερα; 

ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ο κ. Βαρνάβας έχει κάνει µία δήλωση. Να
καταγραφεί στα Πρακτικά.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Εγώ λέω το εξής: Λέω, τους συντρό-
φους σας να µην τους κρύβετε, να µην ντρέπεστε γι’ αυτούς, να
τους έχετε στην πρώτη γραµµή όπως ήταν. Όχι άλλα τη µια µέρα
και άλλα την άλλη, ανάλογα µε το αν κυβερνάµε. 

Λέω, λοιπόν: Είναι δυνατόν να βγαίνει µε τις παρούσες συνθή-
κες και µια πιο ανθρώπινη διαρρύθµιση των θεµάτων που σχετί-
ζονται µε τις υπερωρίες των γιατρών -που πολλές φορές είναι
βάρβαρη, σωστό είναι αυτό- αλλά και µε την αριθµητική κατά-
σταση και τις δυνατότητες του ΕΣΥ αυτή τη στιγµή; Το πρωί που
ήµουν σε ένα νοσοκοµείο και ρωτούσα, αυτήν την αντίφαση µου
επεσήµαναν. Εκτός εάν η τριετία είναι η µπάλα στην κερκίδα. Θα
πρέπει να το εξηγήσετε αυτό. Αν ο λόγος απαιτήσεων, όπως θα
διαρρυθµιστούν, υπαρχουσών δοµών και υπάρχοντος προσωπι-
κού µπορεί να οδηγήσει σε µια εφαρµογή της ρύθµισης αυτής.
Αν όχι, έχουµε πρόβληµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Αγαπητέ κύριε Λο-
βέρδο, σας παρακαλώ…

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Και σε αυτό το µεγάλο θέµα, καλείστε
να δώσετε πλήρεις εξηγήσεις.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ.
Η κ. Αχτσιόγλου έχει ζητήσει τον λόγο για να κάνει µία παρέµ-

βαση.
Ορίστε, κυρία Αχτσιόγλου, έχετε τον λόγο.
ΕΦΗ ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ (Υπουργός Εργασίας, Κοινωνικής Ασφά-

λισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Θα ήθελα να τοποθετηθώ,
γιατί ο κ. Λοβέρδος αναφέρθηκε στην κατάργηση του αγγελιο-
σήµου ως µια πολιτική πρωτοβουλία της δικής µας Κυβέρνησης.

Τον Απρίλιο του 2014 η Κοµισιόν δηµοσιεύει το έγγραφο για
την τέταρτη αξιολόγηση του δεύτερου προγράµµατος οικονοµι-
κής προσαρµογής. Στο έγγραφό της, το οποίο είναι δηµόσιο –
θα το καταθέσω και στα Πρακτικά- λέει επί λέξει ότι η τότε
Κυβέρνηση δεσµεύεται να νοµοθετήσει για την κατάργηση όλων
των κοινωνικών πόρων που χρηµατοδοτούν κύριες συντάξεις,
όλων των κοινωνικών πόρων που χρηµατοδοτούν επικουρικές
συντάξεις, καθώς επίσης και για την κατάργηση όλων των πόρων
που περιλαµβάνουν και τους διαφηµιστικούς κοινωνικούς πό-
ρους. Να νοµοθετήσει µέχρι τον Νοέµβριο του 2014 την κατάρ-
γηση δηλαδή του αγγελιοσήµου. Σαφές, σαφέστατο, ρητό, στα
έγγραφα της Κοµισιόν στην αξιολόγηση του προγράµµατος. 

(Στο σηµείο αυτό η Υπουργός κ. Έφη Αχτσιόγλου καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ήταν µια δέσµευση της δικής σας κυβέρνησης, αυτές από τις
πολλές που αναλάβατε και τις οποίες µετά κουβαλούσαµε εµείς,
προσπαθώντας να κάνουµε συζητήσεις µε τους δανειστές. Αυτά
σε σχέση µε την αποκατάσταση της αλήθειας για το αγγελιό-
σηµο.

Σε ό,τι αφορά τον κρατικό πόρο που ψάχνετε να βρείτε µέσα
στη ρύθµιση και δεν τον βρίσκετε, κανείς δεν είπε ότι υπάρχει
κρατικός πόρος στη ρύθµιση για τη διάσωση του ΕΔΟΕΑΠ. Κα-
νείς δεν είπε κάτι τέτοιο. Αυτό που είπαµε και για το οποίο υπάρ-
χει συµφωνία που βεβαιώθηκε µε 92% των ψηφισάντων µελών
χθες, ήταν µία πρόσθετη εργοδοτική εισφορά 2% για τη διασφά-
λιση της βιωσιµότητας του ταµείου. Κανένας κρατικός πόρος δεν
υπάρχει στη νοµοθετική ρύθµιση.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε την

κυρία Υπουργό.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, τον λόγο παρακαλώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Όχι, όχι, θα προχω-

ρήσω στους οµιλητές για να µην καθυστερήσουµε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, διευκρινιστικά κάτι για

την τροπολογία, γιατί µπορεί να µην την έχω διαβάσει σωστά.
Κυρία Υπουργέ, οι εισφορές για τους εργαζόµενους µε τη νέα

ρύθµιση της τροπολογίας θα ισχύσουν από 1-1-2017 αναδροµικά
και για τους εργοδότες από τον Οκτώβριο του 2017, εκτός εάν
διαβάζω κάτι λάθος. Μπορείτε να µου το εξηγήσετε παρακαλώ,
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εάν υπάρχει χρόνος; 
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε. 
Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΕΦΗ ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ (Υπουργός Εργασίας, Κοινωνικής Ασφά-

λισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Οι εισφορές, που είναι για
όλους οι ίδιες πλέον -εργοδοτικές και εργαζοµένων- θα ισχύουν
από 1-1-2017. Ο πρόσθετος πόρος, η πρόσθετη επιβάρυνση του
2% επί του τζίρου, θα είναι από τον Οκτώβρη και µετά. Νοµίζω
είναι λογικό σε µια στάθµιση συµφερόντων να µην επιβάλεις ανα-
δροµικά αυτήν την επιπλέον επιβάρυνση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Κύριε Ηγουµενίδη,
παρακαλώ, έχετε τον λόγο για έξι λεπτά. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πα-

ρακολούθησα µε ενδιαφέρον και σε ορισµένες περιπτώσεις µε
αποτροπιασµό τη συζήτηση στις επιτροπές, πριν τη συζήτηση
σήµερα στην Ολοµέλεια. Από ό,τι φαίνεται, υπάρχουν άνθρωποι,
υπάρχουν στελέχη, που δεν µπορούν να ξεφύγουν από το σάπιο
πολιτικό κατεστηµένο που οδήγησε τη χώρα στα βράχια. Αποτε-
λούν εικόνα και οµοίωση αυτού του συστήµατος και µετέφεραν
αυτή την εικόνα και στη συζήτηση στη Βουλή. Έχω στο µυαλό
µου πρώτα από όλα και κυρίως τον ίδιο τον υποτιθέµενο εκπρό-
σωπο του Ιατρικού Συλλόγου της Αθήνας. 

Πέρα από τη σκόνη που σηκώνεται τεχνητά µε τις παρεµβά-
σεις σας, προκειµένου να κρύψετε τη γύµνια της πολιτικής σας
-και θα έρθουµε σε αυτό λίγο αργότερα, συνάδελφοι της Νέας
Δηµοκρατίας- το βασικό σας επιχείρηµα είναι ότι οι εργαζόµενοι
στα νοσοκοµεία βρίσκονται σε µια καλή κατάσταση εργασιακή
και έρχεστε εσείς, οι ανίκανοι του ΣΥΡΙΖΑ, να θεσµοθετήσετε
έναν νόµο, µε τον οποίο διαλύετε τις εργασιακές σχέσεις και µε
τον οποίο βάζετε µια βόµβα στα θεµέλια του δηµόσιου συστή-
µατος υγείας. 

Σχετικά µε αυτό σας το επιχείρηµα έχω να θέσω τρία ερωτή-
µατα. 

Ερώτηµα πρώτο: Πιστεύει κάποιος στα σοβαρά ότι η Νέα Δη-
µοκρατία, που όπως είπε και ο Αντιπρόεδρός της και τότε Υπουρ-
γός Υγείας, «αν δεν είχαµε τρόικα, έπρεπε να την εφεύρουµε», η
Νέα Δηµοκρατία, δηλαδή, που χρησιµοποιεί τις όποιες µνηµο-
νιακές υποχρεώσεις και δεσµεύσεις της χώρας, για να εφαρµό-
σει την πολιτική της επιλογή ενάντια στο δηµόσιο σύστηµα
υγείας, ενδιαφέρεται για το δηµόσιο σύστηµα υγείας; 

Πριν από το δεύτερο ερώτηµα, θα κάνω µια µικρή αναφορά.
Έχουµε δηλώσει επανειληµµένα ότι το δηµόσιο σύστηµα υγείας,
παρά την επίθεση που δέχτηκε, κυρίως την περίοδο 2010-2014,
στηρίχτηκε στο φιλότιµο και την αυταπάρνηση των εργαζοµένων,
οι οποίοι στην κυριολεξία, θα έλεγα µατώνοντας κάτω από άσχη-
µες συνθήκες, προσπάθησαν να στηρίξουν το σύστηµα. 

Έζησα συναδέλφους, ανθρώπους από το νοσηλευτικό προσω-
πικό και το υπόλοιπο προσωπικό, στους οποίους οφείλονται χι-
λιάδες ώρες ρεπό. Έζησα συναδέλφους, εργαζόµενους από το
λεγόµενο «λοιπό προσωπικό», οι οποίοι επειδή ακριβώς είχαµε
ελλείψεις στο σύστηµα υγείας, δεν µπορούσαν να πάρουν άδεια. 

Για να µην αναφερθώ µόνο σε αυτά, να σας πάω τριάντα χρό-
νια πίσω. Το 1989 ανοίγει το κέντρο υγείας στο χωριό µου. Από
τη στιγµή που ανοίγει το κέντρο υγείας, απαγορεύεται να κλείσει,
ούτε για ένα δευτερόλεπτο. Δεν φαντάζοµαι να το αµφισβητεί
κάποιος. 

Οι εφηµερίες τον Αύγουστο του ‘89 δείχνουν ένα όνοµα: Χρι-
στοφορίδης, Χριστοφορίδης, Χριστοφορίδης. Θα το καταθέσω
στα Πρακτικά. Τις λευκές γραµµές τις έσβηνε η διοίκηση του
«Βενιζελείου», στο οποίο υπαγόταν τότε το κέντρο υγείας.
Τριάντα µέρες ήταν ο γιατρός εκεί. 

Τον Αύγουστο του ’89 διορίστηκα και έτσι βγήκαν οι εφηµερίες
του Σεπτεµβρίου. Αναγράφονται δύο ονόµατα: Χριστοφορίδης,
Ηγουµενίδης. Τις λευκές γραµµές τις έσβησε η διοίκηση. Δεν ση-
µαίνει ότι έκλεινε το Κέντρο Υγείας. 

Το ίδιο υπάρχει και τον Οκτώβριο και φτάσαµε στον Νοέµβρη,
που δεν έχουµε λευκή γραµµή, δεν έχουµε όµως παντού δεύ-
τερο όνοµα -πάλι θα έσβηνε η διοίκηση. Τριάντα µέρες ήµασταν
στο κέντρο υγείας. Προφανώς δεν τα πληρωθήκαµε, πέρα από

όλα τα άλλα. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Ηγουµενίδης κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Φεύγω από την πρωτοβάθµια, ξεκίνησα ειδικότητα και δού-
λεψα στο «ΠΑΓΝΗ», ως καρδιολόγος. 

Υπήρξαν µέρες, βδοµάδες –ο πληθυντικός δεν µου ξέφυγε-
όπου έφευγα το πρωί της Δευτέρας για το νοσοκοµείο για εφη-
µερία, γυρνούσα Τρίτη απόγευµα σπίτι µου για ύπνο. Εφηµέρευα
Τετάρτη κι έφευγα Τετάρτη στο νοσοκοµείο για εφηµερία. Γυρ-
νούσα Πέµπτη απόγευµα για ύπνο. Από Δευτέρα µέχρι Παρα-
σκευή µεσηµέρι, πότε πήγαινα σπίτι; Την Τρίτη και την Πέµπτη
απόγευµα για ύπνο. Ήταν ή όχι συνθήκες γαλέρας αυτές; Και
δεν ήµουν ο µόνος. Ήµασταν µια σειρά συνάδελφοι, οι οποίο
πραγµατικά είχαµε κάνει το σπίτι µας δεύτερό µας σπίτι, όντας
πρώτο σπίτι το νοσοκοµείο. Διότι δεν γινόταν αλλιώς. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Παρακαλώ, την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε. Δεν θα καθυστε-
ρήσω ιδιαίτερα. 

Μπορεί να ακούει κάποιος ότι υπάρχει ένα αιµοδυναµικό ερ-
γαστήριο στο «ΠΑΓΝΗ», το οποίο καλύπτει την Κρήτη και το
Νότιο Αιγαίο, αλλά τρεις ή τέσσερις γιατροί ήµασταν. Υπήρχε πε-
ρίπτωση να υπάρξει εφηµερία; Ετοιµότητας ήταν όλες. Υπήρχε
περίπτωση να υπάρξει από την Κρήτη και το Νότιο Αιγαίο µέρα
χωρίς έµφραγµα; 

Να ξεκαθαρίσω το εξής: Ποτέ δεν βαρυγκωµήσαµε γι’ αυτή
µας τη δραστηριότητα και γι’ αυτή µας την προσφορά στο δη-
µόσιο σύστηµα υγείας. 

Σε αυτές τις συνθήκες –κάνω µια παρένθεση- προτείναµε για
να µην ταλαιπωρούνται οι κάτοικοι των Χανίων, να πάµε στα
Χανιά να κάνουµε στεφανιογραφίες στους αντίστοιχους πολίτες
του νοµού των Χανίων. Γιατί το προτείναµε; Γιατί στα υπόγεια
του νοσοκοµείου υπήρχε µηχάνηµα της «SIEMENS» για στεφα-
νιογραφίες που αγόρασαν οι δικές σας διοικήσεις, καλύτερο από
το µηχάνηµα που είχαµε στο «ΠΑΓΝΗ» και ήταν σε αχρηστία.
Είναι τυχαίο ότι το αιµοδυναµικό των Χανίων άνοιξε πριν από δύο
µήνες; Υπήρχε συνάδελφος που πηγαινοερχόταν στα Χανιά και
έλεγχε τους βηµατοδοτηθέντες ασθενείς. Ο κ. Χρυσοστοµάκης
από την καρδιολογική του «ΠΑΓΝΗ» µε δική του ευθύνη, µε δικά
του έξοδα, που σε ενδεχόµενη εµπλοκή σε τροχαίο, έπρεπε να
απολογηθεί κιόλας γιατί ήταν αδικαιολογήτως απών από την
υπηρεσία του στο «ΠΑΓΝΗ». Επαναλαµβάνω ότι κανένας γιατρός
από τα παραδείγµατα που ανέφερα δεν βαρυγκώµησε για την
προσφορά του. Ήταν συνθήκες γαλέρας;

Κι έρχοµαι τώρα στο δεύτερο ερώτηµα: Γι’ αυτές τις συνθήκες
γαλέρας πότε µιλήσατε; Θα µπορούσατε εύκολα να ξεγελάσετε
κάποιον και να πείτε: Μιλήσαµε, αλλά δεν τα άκουσες, γιατί δού-
λευες κι εσύ και οι συνάδελφοί σου. Δεν µιλήσατε ποτέ όµως –
και το λέω µε αυτήν τη σιγουριά- γιατί δεν σας ενδιαφέρει
πολιτικά η ποιότητα της ζωής των εργαζοµένων στο δηµόσιο σύ-
στηµα υγείας. 

Έρχοµαι και στο τρίτο ερώτηµα, µε το οποίο θα κλείσω, κύριε
Πρόεδρε. Αφήστε το ’89 και πάµε οχτώ χρόνια µπροστά, στο
1997. Από τότε ήρθε η οδηγία προσαρµογής του ωραρίου. Τι κά-
νετε από το ’97; Πέραν του ότι µιλήσατε για τις συνθήκες εργα-
σίας των γιατρών, τι προτείνετε για την αλλαγή, την προσαρµογή
του ωραρίου και των εργασιακών σχέσεων των γιατρών; Κακά τα
ψέµατα, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας. Όποιο θέµα της υγείας
και αν πιάσουµε, από κάτω, πίσω από τις φωνές σας, κρύβεται η
γύµνια της πολιτικής σας. 

Δεν µπορώ να αντιληφθώ λύση στο θέµα, παρά µόνο στο πλαί-
σιο µιας συνολικής προσπάθειας στήριξης του δηµόσιου συστή-
µατος υγείας. Αυτήν την προσπάθεια πολεµάτε και υπονοµεύετε.
Δεν µπορώ να αντιληφθώ λύση στο θέµα του ωραρίου των για-
τρών αποκοµµένη από την ενίσχυση µε δυναµικό του δηµόσιου
συστήµατος υγείας, µία ενίσχυση που τα πεπραγµένα των απο-
λύσεων δείχνουν πόσο τη θέλετε. Εδώ, είµαστε µε τους εργαζό-
µενους και ενδεχόµενους προβληµατισµούς ή ενστάσεις να τα
συζητήσουµε και να τα θεραπεύσουµε. 
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Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Σας ευχαριστώ πολύ,

αγαπητέ συνάδελφε. 
Τον λόγο έχει ο Αντιπρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Σπυ-

ρίδων - Άδωνις Γεωργιάδης για έξι λεπτά. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κατ’ αρχάς, κύριε συνάδελφε προλαλήσαντα, κύριε Ηγουµε-

νίδη, ξεκινήσατε µε πολύ στόµφο λέγοντας: «Η απόδειξη του
ποιοι είστε ήταν η ρήση του Αντιπροέδρου σας» -φαντάζοµαι
αναφερόσασταν σε εµένα- «ότι αν δεν υπήρχε το µνηµόνιο, θα
έπρεπε να το εφεύρουµε». Έτσι, δεν ξεκίνησε, κύριε Υπουργέ, ο
κ. Ηγουµενίδης; 

Σας το δείχνω, αν και είναι εύκολο µε ένα απλό search στο
«GOOGLE» να το βρείτε και µόνοι σας, αλλά δεν είστε πολύ δυ-
νατοί σε αυτά: «Σιµορέλης: Και να µην υπήρχε µνηµόνιο, θα
έπρεπε να το εφεύρουµε». Τον ξέρετε τον κ. Σιµορέλη; Τον έχει
γνωρίσει κάποιος από εσάς; Είναι Βουλευτής εδώ του ΣΥΡΙΖΑ.

Κύριε Ηγουµενίδη, συγγνώµη, αν σας ενοχλεί η ρήση του Αν-
τιπροέδρου της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γεωργιάδη, αλλά σοβαρά
µπορείτε να µου εξηγήσετε γιατί δεν σας ενοχλεί η ρήση του κ.
Σιµορέλη; Και αν η δική µου ρήση σηµαίνει ότι ήµασταν αυτοί οι
κακοί άνθρωποι που περιγράψατε, τότε η ρήση του κ. Σιµορέλη
τι λέει για εσάς, κύριε Ηγουµενίδη; Σκύβετε το κεφάλι τώρα και
χαµογελάτε, γιατί σας πιάσαµε να έχετε πει ουρανοµήκη ανοησία
στο Κοινοβούλιο. 

Και είναι καλό το ότι σας πιάσαµε. Ξέρετε γιατί; Γιατί έχετε
γίνει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι µνηµονιακότεροι των µνη-
µονιακών. Γιατί έχει φτάσει ο κ. Πολάκης την ηµέρα των γενε-
θλίων µου να µου εύχεται να πάω να αυτοκτονήσω, γιατί η
γερµανική «Handelsblatt» έγραψε στην πρώτη παράγραφο πέντε
καλές κουβέντες για την Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ. Βέβαια, στην τε-
λευταία παράγραφο του άρθρου -δεν διαβάσατε- έλεγε ότι δυ-
στυχώς δεν θα καταφέρει να βγάλει την Ελλάδα από το
µνηµόνιο, αλλά το προσπερνάω. Εγώ προτιµώ να µείνω στην
πρώτη παράγραφο και στη χαρά του κ. Πολάκη για το ότι οι Γερ-
µανοί λένε καλές κουβέντες για την Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ. Θερµά
συγχαρητήρια! 

Αυτός ο Πολάκης πολύ µου αρέσει κι ας µου ευχήθηκε να πάω
να αυτοκτονήσω! Δεν µου θυµίζει εκείνον τον παλιό Πολάκη που
θα έβαζε µπροστά το κορµί του για να σώσει το αεροδρόµιο των
Χανίων. Αυτός ήταν ο παλιός Πολάκης που πήγαινε µαζί µε τα
µεγάλα «όχι» και τις κότες, αν θυµάστε. Τώρα είναι ο καινούργιος
Πολάκης που διαβάζει «Handelsblatt» και χαίρεται για τα καλά
λόγια του Σόιµπλε.

Πάµε, λοιπόν, στο νοµοσχέδιο. 
Κύριε Πολάκη, µνηµονιακέ κι εσείς, όπως κι εγώ, συνάδελφε

εν τω µνηµονίω, για να το πούµε διαφορετικά, φαντάζεστε να
έφερνε ο Υπουργός Υγείας -δεν λέω ο Άδωνις Γεωργιάδης, αλλά
ο Μάκης Βορίδης- τη σηµερινή οδηγία στη Βουλή και να είναι η
ΟΕΝΓΕ και η ΕΙΝΑΠ αντίθετες, όπως είναι σήµερα;

Τώρα σοβαρά και στ’ αλήθεια, κύριε Παπαδόπουλε, πού θα
ήταν, πιστεύετε, ο Ξανθός και ο Πολάκης µε την εφαρµογή της
κοινοτικής οδηγίας που συζητάµε και µε τόσο πάθος υπερασπί-
ζεστε ή µε την ΟΕΝΓΕ και την ΕΙΝΑΠ; Σαν πού ψυχανεµίζεστε να
ήταν; Δεν µου πολυφαίνεται να ήταν µε την ευρωπαϊκή οδηγία
πάντως. Κι αυτό καλό!

Εµένα µ’ αρέσει που έρχεστε στην εξουσία και πήζει το µυαλό
σας. Είναι καλό αυτό. Διότι αυτή όλη η κουβέντα περί του ΣΥΡΙΖΑ
που ωριµάζει είναι µια πολύ χρήσιµη συζήτηση. Γιατί τι σηµαίνει
αυτή η συζήτηση; Ότι ο προηγούµενος ΣΥΡΙΖΑ ήταν ανώριµος,
δηλαδή ανόητος. Αυτό θα πει «ανώριµος». Αν τώρα ο ΣΥΡΙΖΑ
ωριµάζει -και το λέτε ως καλό αυτό-, σηµαίνει ότι αποδέχεστε ότι
όλη η προηγούµενή σας πορεία ήταν η πορεία στην ανοησία. Κι
αυτό καλό να το παραδέχεστε, χρήσιµο για τη µάχιµη ιδεολογική
ηγεµονία της Αριστεράς.

Πάµε τώρα στο άρθρο 14. Το άρθρο 14 έχει πολύ µεγάλο εν-
διαφέρον. Χαίροµαι που το αποσύρατε. Γενικά ως προς το claw-
back, έναν νόµο που υπενθυµίζω ότι ο τότε ΣΥΡΙΖΑ -ο ανώριµος,
δηλαδή ο ανόητος- είχε καταψηφίσει, και µάλιστα δεσµευόσα-

σταν σε όλους τους τόνους και µε όλους τους τρόπους ότι θα
τον καταργούσατε όταν θα ερχόσασταν στην εξουσία -εντάξει,
είπατε και µια κουβέντα παραπάνω, δεν χάλασε ο κόσµος- το
πρόβληµα είναι ότι το clawback σας έχει ξεφύγει εντελώς. Ου-
δέποτε στο παρελθόν υπήρχε τόσο µεγάλο clawback στην Ελ-
λάδα. 

Πρώτα από όλα να το ξεκαθαρίσω, εµείς ουδέποτε θεσπίσαµε
νοσοκοµειακό clawback. Εγώ το είχα αρνηθεί από την τρόικα. Το
θεωρώ πολύ µεγάλο µεταρρυθµιστικό λάθος. Το clawback το
εξω-νοσοκοµειακό πιέζει την αγορά να προσαρµοστεί. Το claw-
back το ενδο-νοσοκοµειακό πιέζει τους διοικητές των νοσοκο-
µείων και τους γιατρούς να γράφουν ακριβά φάρµακα, επειδή
δεν έχουν ευθύνη. Άρα είναι λάθος µέτρο.

Εν πάση περιπτώσει, επειδή δεν έχετε εφαρµόσει µέχρι σή-
µερα κανένα διαρθρωτικό µέτρο, ήµουν σε µια εκποµπή µε τον
κ. Παπαδόπουλο, σαν τώρα το θυµάµαι, στο «ACTION 24». Το
θυµάστε; Είχατε δεσµευτεί ότι το πολύ µέχρι τον Ιούνιο του 2017
θα έχει εφαρµοστεί ο ηλεκτρονικός φάκελος ασθενούς, τα reg-
istries και τα θεραπευτικά πρωτόκολλα. Τα θυµάστε; Ξέρετε τι
έχει εφαρµοστεί από όλα αυτά µέχρι σήµερα; Μια κουλούρα! 

Μην σου πω πώς αισθάνεσαι εσύ, κύριε Παπαδόπουλε, ως
Βουλευτής που πήγες στην τηλεόραση και είπες «δεσµεύοµαι
ότι µέχρι τον Ιούνιο θα έχουν εφαρµοστεί αυτές οι µεταρρυθµί-
σεις» κι έρχεσαι σήµερα και ψηφίζεις το άρθρο για το clawback,
γιατί δεν έχουν εφαρµόσει καµµία µεταρρύθµιση. Άστο γιατί εί-
µαστε στο Κοινοβούλιο!

Επανέρχοµαι, λοιπόν. Τίποτα δεν έχετε κάνει µε τα διαρθρω-
τικά µέτρα. Σας ξέφυγε το clawback. Έχει πάει στον Θεό. 

Τι πήγατε, όµως, να κάνετε σήµερα; Και το κάνατε και βια-
στικά. Το πήρατε πίσω. Καλά κάνατε. Σήµερα το πρωί είχαµε δι-
καστήριο µε τον Βαξεβάνη, γιατί είχε κάνει ένα πρωτοσέλιδο σε
µένα που έλεγε ότι θα κάνει ένα δωράκι στη «NOVARTIS». Ο
µέγας Βαξεβάνης, ο γενναίος, ήρθε στο δικαστήριο και ζήτησε,
βέβαια,  αναβολή. Το δικαστήριο του έδωσε µια αναβολή ενός
µηνός. Σ’ ένα µήνα θα έρθει ξανά. Δεν τη γλυτώνει. Αναρωτιέµαι
αν την Κυριακή θα γράψει ο Κώστας Βαξεβάνης -για να δείξει
την αντικειµενικότητά του- ότι σήµερα πήγατε να κάνετε ένα δω-
ράκι 70 εκατοµµυρίων στις πολυεθνικές, τις οποίες, µάλιστα πο-
λεµάτε. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Γιατί ξέρετε πολύ καλά ότι αυτό που αποσύρατε µετέφερε 60
µε 70 εκατοµµύρια τον χρόνο από το clawback του ν.3816 σε όλη
την υπόλοιπη αγορά. Αυτό κάνατε.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Στην οποία συµµε-
τέχουν και οι πολυεθνικές.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Τα 3816 είναι κατά βάση
οι πολυεθνικές. Το 99% είναι πολυεθνικές. Δεν πάνε οι ελληνικές
στα 3816.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Στο 1,945 δις δεν
συµµετέχουν οι πολυεθνικές;

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Στα 3816 που αναφέρ-
θηκα, στα φάρµακα υψηλού κόστους είναι…

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Κύριε Γεωργιάδη, µη
λέτε πράγµατα που δεν ισχύουν.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Μη µε διακόπτετε και µην
εκνευρίζεστε. 

Να ακούσει ο ελληνικός λαός σε ποιες εταιρείες πήγατε σή-
µερα να κάνετε δωράκι: στη «NOVARTIS», στη «ROCHE», που
πολεµάει ο Πολάκης υποτίθεται, στην «GLAXO»,  στην «PFIZER».
Γι’ αυτού του µεγέθους εταιρείες µιλάµε. Αυτές οι εταιρείες σή-
µερα πήγαν να πάρουν από εσάς ένα δωράκι 60 εκατοµµύρια.
Το πήρατε πίσω. Θα δούµε τη συνέχεια.

Κλείνω µε το άρθρο 5 που κάνατε για την υποχρεωτικότητα
της εφαρµογής του clawback για το ’13.

Για να µην µας το παίζετε σπουδαίοι, κύριε Ξανθέ και κύριε
Πολάκη –γιατί εγώ παρακολουθώ την υγεία από επαγγελµατική
διαστροφή- θα σας πω τι κάνατε για να ξέρει ο ελληνικός λαός!
Ζητήσατε απ’ όλους τους παρόχους να υπογράψουν δήλωση ότι
παραιτούνται απ’ όλα τα ένδικα µέσα κατά του clawback για να
τους πληρώσετε. Οι πάροχοι δεν «τσιµπήσαν», κατά το κοινώς
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λεγόµενο και τώρα το κάνετε µε νόµο και τους πληρώνετε για να
διατηρούν αυτό το δικαίωµα να πάνε στα δικαστήρια για το claw-
back.

Άρα, στην πραγµατικότητα το άρθρο σας τι κάνει; Έρχεται να
υποχωρήσετε εσείς στην πίεση αυτών που δεν υπέγραψαν. Αυτό
έγινε! Γιατί στις δηλώσεις είστε σαν τον Ριχάρδο τον Λεοντό-
καρδο, στη Βουλή έρχεστε µε τις ρυθµίσεις που ανέφερα.

Κλείνω απευθυνόµενος στον κ. Κοντονή. Θα ήθελα την ανοχή
σας για δευτερόλεπτα, κύριε Πρόεδρε.

Χθες έγινε µια δηµόσια αντιδικία. Δεν προέκυψε από εµένα η
αλήθεια, όπως µου το χρεώσατε, το θέµα του αν βγήκε ο δολο-
φόνος της δύστυχης αυτής γυναίκας µε τον νόµο Παρασκευό-
πουλου, της γυναίκας που σκοτώθηκε, της Δώρας, στο
νεκροταφείο. Σπεύσατε, όµως, όλος ο ΣΥΡΙΖΑ να το χρεώσει σ’
εµένα. Καµµία αντίρρηση! Εγώ δέχοµαι όλα τα βέλη. Το είχε γρά-
ψει όλο το διαδίκτυο. Είναι γνωστό ότι για όλα φταίει ο Άδωνις.

Έχω, όµως, ένα ερώτηµα, γιατί οµολογώ ότι από χθες το
ψάχνω πολύ. Και µου φαίνεται, κύριε Υπουργέ της Δικαιοσύνης
-ελπίζω να κάνω λάθος- ότι έχετε κάνει µια πολύ µεθοδευµένη
και έξυπνη εξαπάτηση του Κοινοβουλίου.

Η ανακοίνωσή σας γράφει ότι ο συγκεκριµένος δολοφόνος
πληρούσε τις προϋποθέσεις αποφυλάκισης µε τον παλαιότερο
του κ. Παρασκευόπουλου νόµο. Ναι, τις πληρούσε. Ο παλιότερος
νόµος, όµως, προϋπέθετε απόφαση του Συµβουλίου Πληµµελει-
οδικών. Αν δεν υπάρχει απόφαση του Συµβουλίου Πληµµελειοδι-
κών και βγήκε αυτόµατα, τότε καίτοι πληρούσε τις προϋποθέσεις
του προηγούµενου νόµου, αυτός βγήκε µε τον νόµο Παρασκευό-
πουλου.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Τυπικό είναι.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Όχι, δεν είναι τυπικό
αυτό. Δεν είναι καθόλου τυπικό.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Άρα, δεν υπάρχει απόφαση του Συµβουλίου Πληµµελειοδικών.

Τώρα συνεννοηθήκαµε.
Άρα, ο δολοφόνος της Δώρας -να ακούσει ο ελληνικός λαός-

κατά παραδοχή του κυρίου Κοντονή -για τυπικούς λόγους είπε
ο κ. Κοντονής- εξήλθε της φυλακής λόγω του νόµου Παρασκευό-
πουλου. Θα µπορούσε να είχε εξέλθει της φυλακής, εάν είχε πάει
στο Συµβούλιο Πληµµελειοδικών, που δεν πήγε. Και δεν πήγε,
γιατί είχατε ψηφίσει τον νόµο Παρασκευόπουλου.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Άρα, «fake news» ήταν η ανακοίνωση του Μεγάρου Μαξίµου

και όχι η ανακοίνωση του Αντιπροέδρου της Νέας Δηµοκρατίας.
Μάλιστα! Πολύ ωραία!

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ - ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Κρίµα!
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Και µιας και είστε εδώ,

γιατί για τον Κουφοντίνα θα µιλήσει άλλος καλύτερος από εµένα,
θα ήθελα να πω και κάτι άλλο.

Πριν από λίγες ηµέρες ο κ. Παρασκευόπουλος σας έκανε µια
δηµόσια έκκληση εδώ από το κανάλι της Βουλής. Δεν είναι από
τα «βοθροκάναλα» που έλεγε ο Πολάκης. Ήταν το κανάλι της
Βουλής. Μάλιστα. Τι σας είπε; Ακούστε φράση Παρασκευόπου-
λου «mot a mot». Βίντεο υπάρχει: «Έχει δίκιο ο Μητσοτάκης. Ο
νόµος µου πρέπει να καταργηθεί». Εκεί είναι ο κ. Παρασκευό-
πουλος. Να πάτε να τον ρωτήσετε.

Κύριε Κοντονή, αφού ο πρώην Υπουργός Δικαιοσύνης σάς
είπε ότι έχει δίκιο ο Κυριάκος Μητσοτάκης, δεν αναλαµβάνετε
µία πρωτοβουλία -ενώ µας λέγατε µέχρι την περασµένη εβδο-
µάδα εδώ ότι θα επεκτείνετε τον νόµο Παρασκευόπουλου και θα
τον πάτε και σε µεγαλύτερη χρονική διάρκεια και θα φέρετε και
καινούργιο, περισσότερο αποσυµφορητικό, αυτά λέγατε, τώρα,
επαναλαµβάνω, που ο κ. Παρασκευόπουλος είπε τα ανάποδα και
είπε ότι έχει δίκιο ο Κυριάκος Μητσοτάκης, δεν παίρνετε µια
ωραία πρωτοβουλία-, να βάλετε και εισηγητή τον Παρασκευό-
πουλο, να ψηφίσουµε κι εµείς την κατάργηση του νόµου Παρα-
σκευόπουλου, να πείτε κι ένα µπράβο και στον Κυριάκο
Μητσοτάκη και να πάµε παρακάτω; 

Τουλάχιστον αναγνωρίστε, κύριε Υπουργέ. Μπορεί να είχατε
τις αγαθότερες των προθέσεων µε τον νόµο Παρασκευόπουλου.
Εγώ να δεχτώ ότι είχατε τις αγαθότερες των προθέσεων. Δεν το

πιστεύω, βέβαια, το λέω για λόγους ρητορικούς, να το ξεκαθα-
ρίσουµε. Για ιδεολογικούς λόγους το κάνατε, αλλά τουλάχιστον
αναγνωρίστε ότι έγιναν πραγµατικές τραγωδίες από αυτόν τον
νόµο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Κύριε Γεωργιάδη, πα-
ρακαλώ συντοµεύστε.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Υπήρξαν πραγµατικά εγ-
κλήµατα απ’ αυτόν τον νόµο κι έχει έρθει η ώρα να ζητήσετε ένα
µεγάλο συγγνώµη από τον ελληνικό λαό γι’ αυτόν τον νόµο.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ο κ. Λοβέρδος, ως
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος, έχει ζητήσει τον λόγο για µία
ερώτηση.

(Διαµαρτυρίες στην Αίθουσα)
Κύριε Λοβέρδο, έχετε τον λόγο αυστηρά για ένα λεπτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον

λόγο επί προσωπικού.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Μετά έχει ζητήσει τον

λόγο ο κ. Κοντονής και ο κ. Παρασκευόπουλος.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, επί προσωπικού

είναι.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε συνάδελφε, µία ερώτηση θέλω

να κάνω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Να κάνει µια ερώ-

τηση ο κ. Λοβέρδος και να κλείσει το θέµα.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ούτε µισό δευτερόλεπτο, κύριε Πρό-

εδρε.
Έτσι όπως ήρθε η τροπολογία, κυρία Αχτσιόγλου, δεν επιτρέ-

πει ούτε διάλογο ούτε ακρόαση φορέων. Συνεπώς, ανταλλάσ-
σουµε πολιτικά επιχειρήµατα. Το δεδοµένο είναι ότι την
κατάργηση του αγγελιοσήµου την κάνατε εσείς. Η αλήθεια δεν
αλλάζει.

Πάµε τώρα να δούµε πώς µπορούµε να βοηθήσουµε στη λύση.
Αν είχαµε κάνει διάλογο, κοινοβουλευτικό, θα σας ρωτούσαµε:
«Έχετε αναλογιστική µελέτη;». Αν δεν έχετε, πώς µπορείτε να
αντιτάξετε επιχείρηµα στο επιχείρηµά µου ότι δεν βγαίνουν µε
τους πόρους αυτούς τα πράγµατα. Άντε να πάρετε καµµιά εικο-
σαριά εκατοµµύρια, ενώ χρειάζεστε εξήντα. Αν είναι αλήθεια
αυτό που λέω -µακάρι να µην είναι, αλλά ρωτάµε και συνεννοού-
µαστε και συζητάµε, συζητάµε κατ’ αρχάς µε τους ίδιους-, έχετε
βρει κάποια λύση γι’ αυτό αν σας προκύψει σε δύο µήνες; Ή θα
ξαναέρχεστε στη Βουλή, ζητώντας τροποποίηση και υποστηρι-
ζόµενοι από τους Βουλευτές σας, που ό,τι κι αν τους λέτε, το ψη-
φίζουν;

Και δεύτερο ερώτηµα, έχετε σκεφτεί ότι µε αυτό που κάνετε,
ειδικά για αυτούς που είναι έντιµοι και πληρώνουν εισφορές, που
τους επεκτείνετε την υποχρέωσή τους να πληρώσουν εισφορές,
ότι µπορεί να πάνε να κάνουν απολύσεις ή µειώσεις µισθών;
Έχετε βρει έναν τρόπο να επιµεριστεί η ζηµία; Αυτό είναι ένα
ερώτηµα πραγµατικό και το συνοψίζω: Η αναλογιστική µελέτη τι
σας δείχνει; Μια άλλη µελέτη, έστω πράξεις…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Κύριε Λοβέρδο, κλεί-
στε παρακαλώ.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Και δεύτερον, έχετε συνεννοηθεί για
ισοβαρή καταµερισµό της δαπάνης;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ο κ. Ηγουµενίδης
έχει τον λόγο επί προσωπικού, µετά είναι ο κ. Υπουργός και µετά
ο κ. Παρασκευόπουλος.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Κύριε Πρό-
εδρε, να απαντήσω πρώτα;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Παρακαλώ, απαντή-
στε.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Επειδή
ετέθη ερώτηση, κύριε Λοβέρδο, θα ήθελα να σας πω ότι είναι µια
συζήτηση που διεξάγεται πάνω από ένα έτος τώρα µεταξύ των
ενδιαφεροµένων που εµπλέκονται στο ΕΔΟΕΑΠ, εργοδοτών και
εργαζοµένων. Αν δεν κάνω λάθος, έχουν γίνει πάνω από δεκα-
πέντε συναντήσεις και µε τήρηση πρακτικών στο µεγαλύτερο
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µέρος αυτών. 
Οι ίδιοι είχαν συµφωνήσει, στην αφετηρία αυτής της συζήτη-

σης, τον τρόπο προσδιορισµού της σχετικής δαπάνης που χρει-
άζεται να καλύπτεται. Έγινε µια προµελέτη. Ανατέθηκε µε κοινή
συµφωνία σε µια εταιρεία -δεν θυµάµαι τώρα ποια και δεν έχει
και νόηµα να αναφέρω- και εν συνεχεία, έγινε µια εξαντλητική,
λεπτοµερής αναλογιστική µελέτη. Έχουν γίνει αυτά.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Γιατί δεν µας τα φέρατε;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Θα εξη-
γήσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Κύριε Λοβέρδο, πα-
ρακαλώ µην διακόπτετε.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Όπως
έχουµε πει, είναι µια υπόθεση  -και επειδή επικαλεστήκατε τη δι-
κηγορική σας ιδιότητα-, η οποία στο παρελθόν σας ενέπλεξε µε
τα θέµατα του ΕΔΟΕΑΠ. 

Εποµένως, ξέρετε ότι εκ του νόµου είναι ένα ιδιότυπο νοµικό
πρόσωπο που λειτουργεί, που δεν είναι ούτε σωµατείο ούτε νο-
µικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου. Έχει µια ιδιαιτερότητα εκ του
νόµου και ο νόµος προσδιορίζει ακριβώς τους όρους υπό τους
οποίους λειτουργεί ο ΕΔΟΕΑΠ. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Λέει µε τροποποίηση του καταστατικού του, κατά τις γνωστές
διατάξεις που προβλέπονται για τροποποίηση καταστατικού, ορί-
ζονται τα σχετικά θέµατα των εισφορών, όλα τα σχετικά θέµατα
που όριζε ο ιδρυτικός νόµος του ΕΔΟΕΑΠ. Κι αυτό συνέβη. Χθες
ολοκληρώθηκε η διαδικασία και γι’ αυτό εµείς τελούσαµε σε ανα-
µονή της ίδιας της διαδικασίας που ο νόµος προβλέπει για τα
σχετικά ζητήµατα του ΕΔΟΕΑΠ, να αποφασίσουν οι ίδιοι οι εν-
διαφερόµενοι τι είναι αυτό που σύµφωνα µε τον νόµο πρέπει να
συµβεί.

Καταθέτω για τα Πρακτικά απόσπασµα πρακτικών της Κατα-
στατικής Γενικής Συνέλευσης µε τα αποτελέσµατα της ψηφοφο-
ρίας για την τροποποίηση του καταστατικού του οργανισµού. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός κ. Αναστάσιος Πετρόπουλος
καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Η διαδικασία τηρήθηκε, όπως προέβλεπε ο ιδρυτικός νόµος
του ΕΔΟΕΑΠ, και η διαδικασία ολοκληρώθηκε. Αυτά που όρισαν
εργοδότες και εργαζόµενοι στο πλαίσιο των δικών τους συµφω-
νιών τηρήθηκαν. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Συµφωνούν όλοι σε αυτό; 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Βεβαίως,
συµφωνήθηκε κατά τη διάρκεια των διαπραγµατεύσεων µε πολ-
λούς τρόπους αυτό το πλαίσιο και αποτυπώθηκε στις σχετικές
µελέτες. 

Εµείς ήρθαµε νοµοθετικά να επικυρώσουµε ό,τι προέβλεπε ο
ιδρυτικός νόµος ως διαδικασία. Οι ίδιοι οι ενδιαφερόµενοι µε
έναν πανηγυρικό τρόπο το ψήφισαν. Νοµίζω ότι κανείς δεν έχει
αµφιβολία και δεν είναι δυνατόν κανείς σε αυτή την Αίθουσα να
το αντικρούσει, όταν έξι χιλιάδες εκατόν είκοσι πέντε ψηφίζουν
από τους δέκα χιλιάδες και όταν περίπου το 93% των συµµετε-
χόντων ψήφισαν αυτό το πλαίσιο. 

Φαντάζοµαι ότι το ίδιο ισχύει και για τη Νέα Δηµοκρατία, η
οποία δεν τοποθετήθηκε προς το παρόν. Χθες ο κ. Βρούτσης
έλεγε διάφορα, ότι κοστίζουν αυτά στους εργοδότες και ότι δεν
τους ρωτήσαµε. Υπάρχει ένα τέτοιο ενδιαφέρον. Άλλοτε δηλώ-
νεται µε κραυγαλέο τρόπο, άλλοτε δειλά. Φαντάζοµαι ότι δεν
είστε µε την άποψη αυτή. Άλλωστε, θα ψηφίσετε και θα ψηφίσει
και η Νέα Δηµοκρατία, όπως είχε προαναγγείλει. Είναι µία δέ-
σµευση η οποία προκύπτει εκ του νόµου, ο οποίος τόσα χρόνια
τηρήθηκε και από την ίδια τη Νέα Δηµοκρατία. Αυτή είναι η απάν-
τηση συνολικά. 

Εµείς δεν παρεµβαίνουµε και δεν παρεµβήκαµε -και για αυτόν
τον λόγο προχωρήσαµε σε αυτή τη διαδικασία- στα σχετικά θέ-
µατα που ο ιδρυτικός νόµος του ΕΔΟΕΑΠ έχει ορίσει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Υπουργέ. 

Ο κ. Ηγουµενίδης έχει ζητήσει τον λόγο επί προσωπικού. Ο κ.
Κοντονής και ο κ. Παρασκευόπουλος έχουν, επίσης, ζητήσει τον
λόγο. 

Ορίστε, κύριε Ηγουµενίδη, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Ήθελα να πω ότι, πρώτον, ανέκαθεν, η Αριστερά -και έχει υπο-

γράψει αυτές τις θέσεις µε τους αγώνες της- ήταν ταγµένη µε
ένα δηµόσιο σύστηµα υγείας που θα εξασφαλίζει στον κάθε πο-
λίτη που έχει ανάγκη ό,τι υπηρεσίες υγείας έχει ανάγκη, χωρίς…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Επί προσωπικού,
κύριε συνάδελφε. Πείτε µας το προσωπικόν!

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ: Ολοκληρώνω σε ένα λεπτό. Θα
είχα τελειώσει, αν…

ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Μα, αν είχατε τελειώσει, δεν θα είχατε
πει το προσωπικό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Κύριε Φωτήλα, σας
παρακαλώ. 

Παρακαλώ, τελειώνετε, κύριε Ηγουµενίδη. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ: Η διαφορά µας, λοιπόν, είναι ότι

εµείς τασσόµαστε µε ένα τέτοιο σύστηµα υγείας που παρέχει
υπηρεσίες υγείας χωρίς να διακρίνει τους πολίτες κατά την οι-
κονοµική κατάσταση, κατά το χρώµα του δέρµατος, ή κατά την
εθνικότητα. 

Απέναντί µας είναι η πολιτική της Νέας Δηµοκρατίας, η οποία
ανακηρύσσει την οικονοµική πολιτική…

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Αυτό είναι διάγγελµα!
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Είναι προσωπικό τώρα αυτό; 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ: Να ολοκληρώσω. Ενοχλεί…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Δεν βλέπω προσω-

πικό θέµα. Δεν το αναγνωρίζουµε. Περιµένουν οι κύριοι Υπουργοί
να µιλήσουν. 

Σας παρακαλώ, συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, διευθύνω
τη συζήτηση. 

Περιµένουν οι κύριοι Υπουργοί, επειδή υπάρχει σοβαρό θέµα
που έχει τεθεί. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ: Θα είχα τελειώσει, κύριε Πρό-
εδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστώ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ: Εδώ είναι, λοιπόν, η διαφορά.

Γνωρίζω τη διαδροµή και είναι γνωστή η διαδροµή όλων µας εδώ
µέσα. Τιµώ τη διαδροµή όλων των συντρόφων µου στην Κοινο-
βουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ. Θυµάµαι ότι δεν είναι η πρώτη
φορά που ο κ. Γεωργιάδης χρησιµοποίησε το κινητό του και φω-
τογραφίες από το κινητό του. 

Τελειώνοντας, δεν παίρνω πίσω ούτε ένα κόµµα από την οµιλία
που έκανα. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ. 
Ο κ. Παρασκευόπουλος έχει τον λόγο, αν δεν έχει αντίρρηση

ο κ. Κοντονής. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Η στοχοποίηση, την οποία επιχείρησε προηγουµένως ο κ. Γε-

ωργιάδης στο πρόσωπό µου, δεν είναι καθόλου καινούργιο φαι-
νόµενο. Όπως γνωρίζετε όλοι, εδώ και µέρες στοχοποιούµαι µε
τον πιο βίαιο, βάναυσο τρόπο ως ο άνθρωπος που έχει βάψει τα
χέρια του µε αίµα και λοιπά. 

Με υποµονή εγώ θα σας εξηγήσω και πάλι πώς έχουν τα πράγ-
µατα. Να σας πω ότι από το 2005 η χώρα µας έχει αποσυµφορη-
τικούς νόµους και ότι δυνάµει των αποσυµφορητικών νόµων
γίνεται το σύνολο των απολύσεων από τις φυλακές από το 2005
µέχρι σήµερα. 

Δυστυχώς, στη χώρα µας, όπως σε όλες τις χώρες του κό-
σµου, όπως σε όλες τις εποχές και σε όλες τις ηπείρους, υπάρχει
µετά το έγκληµα υποτροπή. Το γεγονός ότι υπάρχει υποτροπή
δεν σηµαίνει ότι φταίει ο νόµος για τις απολύσεις. 

Τα πρωτοφανή εδώ είναι δύο: Το ένα είναι ότι στην τελευταία
περίοδο των τελευταίων ετών η εγκληµατικότητα -και µάλιστα η
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βαριά και µάλιστα οι ανθρωποκτονίες- έχει µειωθεί. Αν, λοιπόν,
κάποια επίδραση µπορεί να αποδοθεί -αν και το πράγµα είναι έµ-
µεσο, για αυτό δεν είναι σωστό- και στις ρυθµίσεις για την απο-
φυλάκιση, επειδή ένα µερίδιο της εγκληµατικότητας είναι και η
δευτερογενής, αυτή είναι η επίδραση της µείωσης του αριθµού
ακόµη και των ανθρωποκτονιών.  

Νοµίζω ότι είναι σαφές ότι τη στιγµή που ούτως ή άλλως η εγ-
κληµατικότητα δυστυχώς υπάρχει -και η δευτερογενής δυστυ-
χώς υπάρχει- η αποµόνωση των πιο αποκρουστικών ή ειδεχθών
περιπτώσεων και η απόδοσή τους σε ένα πρόσωπο και µόνο είναι
όχι απλώς λαϊκισµός, αλλά από την πλευρά µου πιστεύω ότι είναι
µία αξιόποινη συµπεριφορά συκοφαντικής δυσφήµισης κατ’ εξα-
κολούθηση, απολύτως αβάσιµη, η οποία πιστεύω ότι θα αρχίσει
να γίνεται αντιληπτή.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ

τον Υπουργό κ. Παρασκευόπουλο.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Κύριε Πρόεδρε, θα µπορούσα
να έχω τον λόγο για µία παρέµβαση;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ο κ. Κοντονής έχει
τον λόγο, για να κάνει µία παρέµβαση.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Θα περίµενα ο κ. Γεωργιάδης, µετά το «κάζο» µε το κινητό και
την εµφάνιση διαφόρων ως συνοµιλητών Υπουργών της Κυβέρ-
νησης στην τηλεόραση του «ΣΚΑΪ», να είναι λίγο πιο προσεκτικός
όταν έρχεται στη Βουλή µε το κινητό του και όταν προβαίνει σε
αποκαλύψεις.

Για να βάζουµε τα πράγµατα στη θέση τους, κυρίες και κύριοι
Βουλευτές, ας πούµε ότι ο ΣΥΡΙΖΑ δεν είχε εκλεγεί κυβέρνηση
και δεν είχε πάρει τα µέτρα αποσυµφόρησης των φυλακών µε
τις δύο νοµοθετικές πρωτοβουλίες του 2015 και του 2016. Θα
ίσχυαν αυτά που είχατε ψηφίσει εσείς από το 2005 και βεβαίως
θα ίσχυε η διάταξη του άρθρου 105 και επόµενα του Ποινικού
Κώδικα, η οποία ισχύει από το 1950. 

Βλέπω, κύριε Γεωργιάδη, ότι συµβουλεύεστε και τον νοµικό
σας σύµβουλο, τον κ. Βορίδη. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Πάντοτε!
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Ενδιαφέρον! Καλό είναι να έρ-
χεστε στη Βουλή µε τον συνήγορό σας!

Θέλω, λοιπόν, να πω το εξής: Ας πούµε ότι δεν υπήρχε ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ ούτε οι αποσυµφορητικοί νόµοι. Ο συγκεκριµένος καταδι-
κασθείς θα είχε εξέλθει των φυλακών µετά το δευτεροβάθµιο
δικαστήριο;

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Όχι. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Δεν το ξέρουµε.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Θα είχε εξέλθει, διότι…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Κύριοι συνάδελφοι,

σας παρακαλώ να µην κάνουµε διάλογο.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Μην κάνετε εξυπνάδες και µη
λέτε πράγµατα τα οποία δεν έχουν καµµία βάση.

Οποιοδήποτε όργανο ήταν αρµόδιο να αποφασίσει, θα έκανε
τη διαπίστωση ότι ο συγκεκριµένος κρατούµενος είχε εκτίσει τα
τρία πέπτα της ποινής που προβλέπει το άρθρο 105 και επόµενα
του Ποινικού Κώδικα και θα είχε αφεθεί ελεύθερος. Επαναλαµ-
βάνω ότι η κρίση είναι…

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Έχει πρόσθετα απαιτούµενα το
άρθρο 105 για να εφαρµοστεί; Εξατοµικεύει την κρίση…

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Εξατοµικεύει και κάνει διαπι-
στώσεις, κύριε Βορίδη. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Δεν νοµίζω…
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Όχι. Εδώ κάνετε λάθος. Όταν
διαπιστωθεί από το όργανο ότι κάποιος έχει συµπληρώσει τα
τρία πέµπτα της ποινής του, όπως προβλέπει ο νόµος, θα αφεθεί
ελεύθερος.

Τώρα, ειλικρινώς σας λέω ότι η υπηρεσία µε ενηµέρωσε εδώ
ότι ο συγκεκριµένος κατηγορούµενος είχε εκτίσει τα τρία πέµπτα
της ποινής, δηλαδή έξι χρόνια πραγµατικά και τρία χρόνια πλα-
σµατικά διότι είχε εκτελέσει πάνω από χίλια ηµεροµίσθια στις φυ-
λακές. Ως εκ τούτου, πληρούσε τις προϋποθέσεις του νόµου για
να αφεθεί ελεύθερος. Ειλικρινώς σας λέω, δεν ξέρω µε ποια διά-
ταξη και αν ίσχυε το µείζον ή το έλασσον, διότι αν ίσχυε το µεί-
ζον, δηλαδή αυτό που σας λέω εγώ, πολύ περισσότερο ίσχυε και
το έλασσον. Ο συγκεκριµένος αφέθηκε ελεύθερος. 

Όµως, το σηµαντικό είναι να πούµε στην ελληνική κοινωνία ότι
αυτοί οι κρατούµενοι, είτε υπήρχαν οι νόµοι του Παρασκευόπου-
λου, είτε ήταν ο ΣΥΡΙΖΑ κυβέρνηση, θα είχαν βγει από τη φυ-
λακή, γιατί αυτά τα προβλέπει ο Ποινικός Κώδικας από το 1950. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Αυτό, λοιπόν, το φαρµάκι σπέρνετε στην ελληνική κοινωνία και
τους λέτε «Ο ΣΥΡΙΖΑ αποφυλακίζει εγκληµατίες», ενώ εσείς γνω-
ρίζετε. Εδώ είναι και το δόλιο των ισχυρισµών σας, ότι δηλαδή
αυτοί οι κρατούµενοι σε λίγο χρονικό διάστηµα ή συγχρόνως θα
έβγαιναν γιατί πληρούσαν προϋποθέσεις του νόµου, ο οποίος
ισχύει από το 1950.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Γιατί δεν τον αλλάξατε;
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Δεν αλλάξαµε απολύτως τί-
ποτα. 

Αυτά ήθελα να πω, όσον αφορά το θέµα της αποφυλάκισης,
για να συνεννοούµαστε.

Εγώ, κύριε Γεωργιάδη, θέλω σε αυτή την Αίθουσα, ακόµα και
όταν διαφωνούµε, να συνεννοούµαστε ως προς το πού βρίσκεται
η διαφωνία. Το είπατε και εσείς σε µία επιστολή σας στην «Εφη-
µερίδα των Συντακτών», όταν σας κατηγορούσαν για τη συµµε-
τοχή του τέως µονάρχη στον αντιδικτατορικό αγώνα. 

Ήθελα, µια και το έφερε η κουβέντα, γιατί κατηγορήσατε τον
κ. Παρασκευόπουλο, να σας πω ότι εσείς, κύριε Γεωργιάδη, πάλι
στο κανάλι της Βουλής για τη νοµική ταυτότητα φύλου κάνατε
την εξής αναφορά. Είπατε ότι νοµοθέτησε η κυβερνητική πλει-
οψηφία, αλλά και άλλα κόµµατα τα οποία δεν ανήκουν στην κυ-
βερνητική πλειοψηφία, δεκαπεντάχρονα να πηγαίνουν στο ΚΕΠ
και µε µία δήλωση να αλλάζουν φύλο. Αυτά είπατε στο κανάλι
της Βουλής, κύριε Γεωργιάδη.

Εποµένως θέλω να σας πω ότι το σωστό είναι να συνεννοού-
µαστε, ακόµα και όταν διαφωνούµε, να ξέρουµε πού είναι η δια-
φωνία. Στο συγκεκριµένο, λοιπόν, ζήτηµα να συµφωνήσουµε ότι
ο συγκεκριµένος κρατούµενος είχε εκτίσει, όχι τα προβλεπόµενα
από τον νόµο Παρασκευόπουλου, αλλά από τον Ποινικό Κώδικα,
το άρθρο 105 επόµενα, ο οποίος ισχύει από το 1950, τα τρία πέµ-
πτα της ποινής και ως εκ τούτου η αποφυλάκισή του ήταν βε-
βαία.

Το δεύτερο που θέλω να σας πω είναι το εξής: Κύριε Γεωρ-
γιάδη, αναφερθήκατε σε κάτι που είπε ο κ. Παρασκευόπουλος.
Είπε ο κ. Παρασκευόπουλος στη Βουλή και υπερασπίστηκε κάτι,
το οποίο το είχα πει και εγώ στη συζήτηση της συγκεκριµένης διά-
ταξης που συζητήσαµε τον Σεπτέµβριο για την αποσυµφόρηση
των φυλακών. Είπε ότι αυτοί οι νόµοι είναι έκτακτοι νόµοι και έχουν
αφενός µεν περιορισµένη χρονική ισχύ, ισχύουν δηλαδή για έναν
χρόνο, και αν εξακολουθεί να υφίσταται το πρόβληµα του υπερ-
πληθυσµού των φυλακών αναγκαστικά παρατείνονται πάλι για
µικρό χρονικό διάστηµα. Σε κάθε περίπτωση δεν είναι µόνιµοι
νόµοι και κάποια στιγµή θα σταµατήσουν να υφίστανται τέτοιου
είδους νόµοι των οποίων, εσείς έχετε την πατρότητά, γιατί εσείς
τους είχατε φέρει πρώτη φορά στη Βουλή για να αντιµετωπίσετε
το πρόβληµα του υπερπληθυσµού στις φυλακές. Να τα ξέρετε και
εσείς, αν δεν τα γνωρίζετε. Να τα ξέρει και ο ελληνικός λαός.

Είχα πει, λοιπόν, τότε ότι, µε βάση τη συνολική εικόνα που
έχουµε σήµερα στις φυλακές και τις σοβαρές µεταρρυθµίσεις
που θα γίνουν µε τον νέο Ποινικό Κώδικα και µε τον νέο Κώδικα
Ποινικής Δικονοµίας, ευελπιστούµε -εγώ εκφράζω και τη βεβαι-
ότητα, αλλά για να µην πω τη βεβαιότητα, τη βάσιµη πιθανολό-
γηση κάνω- ότι δεν θα χρειαστεί άλλος αποσυµφορητικός νόµος
να έρθει στη Βουλή διότι και οι θέσεις των κρατουµένων έχουν
αυξηθεί την τελευταία περίοδο και η κατάσταση στις φυλακές
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έχει οµαλοποιηθεί και ο αριθµός των κρατουµένων είναι απολύ-
τως διαχειρίσιµος. Εάν υπάρξει πρόβληµα, θα το αντιµετωπί-
σουµε. Τον Αύγουστο αυτά.

Όµως, κύριε Γεωργιάδη, αν κατάλαβα καλά, ζητήσατε σήµερα
και εσείς -και το ζήτησε και ο κ. Μητσοτάκης- να καταργηθεί ο
νόµος Παρασκευόπουλου. Αναφέρεστε φαντάζοµαι στη διάταξη
την αποσυµφορητική. Μα, δεν το ξέρετε ούτε εσείς ούτε ο κ. Μη-
τσοτάκης ότι αυτή η διάταξη ετελεύτησε το ζην την 31η Αυγού-
στου του τρέχοντος έτους 2017; 

Δεν ξέρετε ότι τον Σεπτέµβριο ψηφίσαµε νέα διάταξη, η οποία
έχει αρκετές διαφοροποιήσεις από την προηγούµενη, γιατί εί-
χαµε τη δυνατότητα να περιορίσουµε πάρα πολλά αδικήµατα και
να βάλουµε και άλλες ασφαλιστικές δικλίδες; Δεν το ξέρετε; Και
ζητάει η Αξιωµατική Αντιπολίτευση την κατάργηση ενός νόµου,
µιας διάταξης, η οποία έχει καταργηθεί και έχουµε ψηφίσει και
νέα! Μα, ζείτε σε αυτόν τον κόσµο; Ζείτε σε αυτό το Κοινοβούλιο;
Πού επιτέλους βρισκόσαστε;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστώ πολύ.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Κύριε Γεωργιάδη, θα

µου κάνετε τη χάρη για δύο δευτερόλεπτα, επειδή είναι τα σχο-
λεία και πρέπει να αποχωρήσουν -είναι εδώ πολλή ώρα λόγω της
συζήτησης- να κάνω τις ανακοινώσεις.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως συµµετείχαν στο εκπαιδευ-
τικό πρόγραµµα: «Ερευνάµε και συζητάµε για τον Κυβερνήτη
Ιωάννη Καποδίστρια» που οργανώνει το Ίδρυµα της Βουλής, εί-
κοσι επτά µαθήτριες και µαθητές και δύο εκπαιδευτικοί συνοδοί
από το Αµερικάνικο Κολλέγιο Αθηνών.  

Σάς καλωσορίζουµε, παιδιά. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ενδιαφέρουσα η συζήτηση η σηµερινή.
Επίσης, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-

δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
σαράντα πέντε µαθήτριες και µαθητές και τρεις εκπαιδευτικοί
συνοδοί τους από το 6ο Δηµοτικό Σχολείο Πύργου. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κύριε Γεωργιάδη, έχετε τον λόγο. Φαντάζοµαι ότι τον ζητάτε
επί προσωπικού. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε,
αλλά δεν θα µιλήσω πάνω από ένα λεπτό. 

Κύριε Κοντονή, πραγµατικά σας είχα καταλάβει και από τις συ-
ζητήσεις για τις συνοµιλίες Γιαννουσάκη - Καµµένου. Είστε τρο-
µερός θεατρίνος, µε την καλή έννοια. Στο δικαστήριο θα είστε
πραγµατικά πολύ καλός. Το παραδέχοµαι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Κύριε Γεωργιάδη,
σας παρακαλώ να προσέχετε τις εκφράσεις σας. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Το λέω µε την καλή έν-
νοια. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Ακούστε γιατί. Με στόµφο, κύριε Πρόεδρε, είπε: «Μα, ο κ. Γε-

ωργιάδης και ο κ. Μητσοτάκης ζήτησαν την κατάργηση του
νόµου Παρασκευόπουλου και δεν ξέρουν ότι ο νόµος έχει
λήξει;». Το είπατε –σας αισθάνθηκα- µε δίκαιη οργή. 

Εδώ, το πρόβληµα είναι ότι εγώ χρησιµοποίησα τη ρήση του
κ. Παρασκευόπουλου, ο οποίος είπε ότι πρέπει να καταργηθεί ο
νόµος Παρασκευόπουλου. Άρα αν δεν το γνώριζαν ο Μητσοτά-
κης και ο Γεωργιάδης, πώς θα το γνώριζαν, κύριε Πρόεδρε, αφού
δεν το γνωρίζει ούτε ο Παρασκευόπουλος; 

Άρα προφανώς, κύριε Υπουργέ, αυτό που είπατε ήταν ένα
καλό ρητορικό τέχνασµα, αλλά, επειδή σας είπα ότι ο Παρα-
σκευόπουλος είπε ότι «έχει δίκιο ο Μητσοτάκης, πρέπει να κα-
ταργηθεί ο νόµος µου», πάρτε τον ένα τηλέφωνο για να
συνεννοηθείτε, αντί να παίζετε θέατρο στη Βουλή. 

Δεύτερον, φαντάζοµαι, επειδή έκανα ένα λάθος στον ΣΚΑΪ,

που το διόρθωσα µόνος µου, γιατί δεν έτυχε να γνωρίζω τον κ.
Μπαµπάτση, δεν θα µου απαγορεύσετε να χρησιµοποιώ και το
google. Έτσι δεν είναι; 

Εγώ, λοιπόν, αναφέρθηκα σε ένα πραγµατικό περιστατικό του
κ. Σιµορέλη, ο οποίος εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ ότι αν δεν υπήρχε
το µνηµόνιο, θα έπρεπε να το έχουµε εφεύρει. Άρα αφήστε τις
πλάκες σε εµένα. 

Τρίτον και τελευταίο. Κύριε Υπουργέ, επειδή θα ζητήσετε τον
λόγο, θα ήθελα να µιλήσουµε λίγο λακωνικά. Μία ερώτηση θα
σας κάνω και θέλω µία λακωνική απάντηση, όχι πάλι το θεατρικό
το προηγούµενο. 

Ο δολοφόνος της Δώρας ποιον νόµο χρησιµοποίησε για να
αποφυλακιστεί, τον νόµο Παρασκευόπουλου ή τον προηγού-
µενο; Αν χρησιµοποίησε τον προηγούµενο που αναφέρατε, θα
µας παρουσιάσετε σήµερα στη Βουλή αντίγραφο της αποφά-
σεως του Συµβουλίου Πληµµελειοδικών που κατ’ εφαρµογήν του
προηγούµενου νόµου του έδωσε την άδεια να βγει από τη φυ-
λακή. Διότι αυτό που δεν είπατε είναι ότι ο προηγούµενος
νόµος…

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Ο Ποινικός Κώδικας. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ο Ποινικός Κώδικας,
κύριε Υπουργέ της Υγείας, πράγµατι, ο οποίος προέβλεπε από-
φαση του Συµβουλίου Πληµµελειοδικών, για ποιον λόγο; Διότι
δεν ήταν αυτόµατη η αποφυλάκιση, όπως στον αποσυµφορητικό
νόµο Παρασκευόπουλου, αλλά ήταν εξατοµικευµένη. Εκεί θα
µπορούσε το συµβούλιο να πει ότι ο συγκεκριµένος παραµένει
επικίνδυνος και δεν βγαίνει. Ενώ κάνοντας χρήση του νόµου Πα-
ρασκευόπουλου, βγήκε κατευθείαν, αυτόµατα, χωρίς κανένα
Συµβούλιο Πληµµελειοδικών. 

Σας ρωτώ, λοιπόν, αλλά θέλω µία φράση να µου πείτε. Υπάρχει
απόφαση του συµβουλίου ή δεν υπάρχει; Αν υπάρχει, πήγε µε
τον προηγούµενο. Αν δεν υπάρχει, πήγε µε του Παρασκευόπου-
λου. Αυτό θέλουµε να µας πείτε. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Εν πρώτοις, θέλω να πω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να µην

παραποιούµε αυτά τα οποία ακούγονται. 
Πράγµατι, ο κ. Παρασκευόπουλος είχε κάνει µία δήλωση.

Όµως, αυτή τη δήλωσή του –το είπε ο άνθρωπος- είχε την έννοια
και την αιτιολόγησε µε βάση αυτό που σας είχα πει εγώ στη
Βουλή. Όµως, δεν τα παρακολουθείτε. 

Σας είχαµε πει ότι οι αποσυµφορητικοί νόµοι είναι έκτακτοι
νόµοι, οι οποίοι θα πάψουν κάποια στιγµή να ισχύουν. Τους αρ-
χίσατε εσείς, η Νέα Δηµοκρατία. Και, βεβαίως, επειδή είχε φτά-
σει η κατάσταση στο µη περαιτέρω, µε δώδεκα χιλιάδες
κρατούµενους, είχε πάρει η Κυβέρνηση κάποια µέτρα για να µην
πληρώνει η ελληνική πολιτεία πρόστιµα και καταδίκες και γινό-
µαστε ρεζίλι διεθνώς. 

Αυτό, λοιπόν, που σας είπε ο άνθρωπος ήταν το αυτονόητο.
Το έχουµε πει και εµείς. Είπε, λοιπόν, ότι οι αυτοί οι νόµοι κάποια
στιγµή θα πάψουν να ισχύουν.  Σας το είπα και πριν ένα µήνα στη
Βουλή -σας το λέω και σήµερα- ότι καλώς εχόντων των πραγµά-
των και υπό αυτές τις συνθήκες άλλος αποσυµφορητικός νόµος
δεν θα έρθει στη Βουλή. Διότι ο αριθµός των κρατουµένων είναι
απολύτως διαχειρίσιµος αυτή τη στιγµή. Εάν όµως προκύψει ζή-
τηµα, θα το εξετάσουµε και θα εισηγηθούµε αναλόγως στη
Βουλή. 

Το ξεκαθαρίσαµε, λοιπόν, αυτό το ζήτηµα; Ο κ. Παρασκευό-
πουλος πολύ καλά τα είπε. εσείς είναι καλό να µην υποβάλετε
αιτήµατα, τα οποία δεν έχουν καµµία σχέση µε την πραγµατικό-
τητα για έναν νόµο ο οποίος έχει καταργηθεί και έχει ψηφιστεί
άλλος από τις 20 Σεπτεµβρίου. 

Δεύτερον: Κύριε Γεωργιάδη, επανέρχεστε εκ νέου σε ένα ζή-
τηµα, το οποίο είναι ήσσονος σηµασίας. Σας το είπα και σας το
τονίζω. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Είναι ακραία υποκρισία να θέλετε εδώ να πείτε ότι ένας άν-
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θρωπος, ένας κρατούµενος, ο οποίος υπέπεσε κατά την αποφυ-
λάκισή του σε νέο αδίκηµα -όπως ακριβώς συµβαίνει σε αρκετές
περιπτώσεις, ακόµα και σε κράτη που δεν έχουν αποσυµφορητι-
κούς νόµους, επανέρχονται κάποιοι στην εγκληµατικότητα- ότι
ευθύνεται για αυτό ένας νόµος που ψήφισε η Κυβέρνηση. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Σας ξαναλέω, λοιπόν, κύριε Γεωργιάδη, γιατί βλέπω ότι µιλάτε,

το πολύ απλό: Να είσαστε ειλικρινής και εσείς και το κόµµα σας.
Να πείτε στον ελληνικό λαό ότι, είτε υπήρχε είτε δεν υπήρχε ο
νόµος Παρασκευόπουλου, αυτός ο άνθρωπος θα είχε βγει την
ίδια µέρα, διότι πληρούσε τις προϋποθέσεις του άρθρου 105 του
Ποινικού Κώδικα…. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αυτή είναι η πραγµατικότητα, µε την οποία δεν µπορείτε να

συµβιβαστείτε. Λέτε ψέµατα στον ελληνικό λαό. Σπέρνετε τον
φόβο, σπέρνετε το δηλητήριο αυτής της κατάστασης. Δεν θα πε-
ράσει. Η αλήθεια θα λάµψει. Και η αλήθεια είναι ότι ο συγκεκρι-
µένος κρατούµενος θα είχε απολυθεί σε κάθε περίπτωση, αφού
είχε εκτίσει τα τρία πέµπτα της ποινής του. Είτε το καταλαβαίνετε
είτε δεν το καταλαβαίνετε, αυτή είναι η αλήθεια, αυτή είναι η
πραγµατικότητα. Συγκρουστείτε µε την πραγµατικότητα. Θα
σπάσετε για άλλη µια φορά το κεφάλι σας!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα

τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Κύριε Παρασκευό-

πουλε, για ποιον λόγο; 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ: Επί προσωπικού, κύριε

Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Δεν υπάρχει. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Σας παρακαλώ, αγαπητοί συνάδελφοι. Είναι πολύ σοβαρό το

ζήτηµα. 
Κύριε Παρασκευόπουλε, ορίστε, έχετε τον λόγο για ένα λεπτό.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Επειδή ο κ. Γεωργιάδης είναι µέγας θεατρίνος, µε την καλή

την έννοια, παριστάνει ότι δεν άκουσε αυτό που είπα προηγου-
µένως. Ότι το σύνολο των κρατουµένων που απολύονται από τη
χώρα γίνεται επί τη βάσει του αποσυµφορητικού νόµου που εκά-
στοτε ισχύει: το 2005, το 2006, το 2014, το 2015, το 2016. Εάν
στην πράξη της απόλυσης µνηµονεύεται ο ισχύων νόµος, είναι
κάτι το οποίο…

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Αγαπητοί συνάδελ-

φοι, σας παρακαλώ, να τελειώσουµε. Να κλείσει ο κ. Παρασκευό-
πουλος γιατί έρθει και ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής σας
Οµάδας. 

Παρακαλώ, κύριε Παρασκευόπουλε, συνεχίστε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Ήθελα απλώς να πω ότι το σύνολο των απολύσεων γίνεται µε

βάση τον εκάστοτε ισχύοντα αποσυµφορητικό νόµο. Εποµένως,
η µνεία το 2015 ή το 2016 του ν.4322 δεν σηµαίνει τίποτα, όπως
δεν σήµαινε τίποτε η αντίστοιχη µνεία το 2014 ή το 2013 ή το
2005, ή όπως δεν θα σηµαίνει το 2017. Όλες οι απολύσεις έτσι
γίνονται. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ.
Καλώ στο Βήµα τον Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Οµάδας

της Νέας Δηµοκρατίας, τον κ. Κυριάκο Μητσοτάκη. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

Κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο για δώδεκα λεπτά µε σχετική
ανοχή, όπως όλοι σήµερα. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-
τίας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, τα λίγα λόγια τα οποία θα πω σή-
µερα απηχούν τις απόψεις της µεγάλης, της συντριπτικής πλει-
οψηφίας της ελληνικής κοινωνίας. 

Δεν µιλώ σήµερα µόνο ως Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολί-

τευσης ούτε ως συγγενής θύµατος τροµοκρατίας. Μιλώ ως ένας
σοκαρισµένος πολίτης που παρακολουθεί σήµερα τον µεγαλύ-
τερο τροµοκράτη στη χώρα µας, έναν αµετανόητο δολοφόνο, το
πιστόλι της 17ης Νοέµβρη, να βγαίνει µε άδεια από τη φυλακή.
Να απολαµβάνει ένα προνόµιο της ελληνικής πολιτείας την οποία
ο ίδιος συνεχίζει να τραυµατίζει όχι τόσο µε τις πράξεις του αλλά
µε τον γεµάτο µίσος λόγο του. 

Γεννιέται ένα ερώτηµα νοµικό, πολιτικό, φιλοσοφικό. Δικαιού-
ται άδεια ο Κουφοντίνας; Κατ’ αρχάς πρέπει να σας πω επί της
αρχής και εγώ και η παράταξη την οποία έχω την τιµή να εκπρο-
σωπώ είµαστε υπέρ της λογικής των αδειών υπό την προϋπό-
θεση ότι πληρούνται όχι µόνο οι τυπικές αλλά και οι ουσιαστικές
προϋποθέσεις για την χορήγηση µιας τέτοιας άδειας. 

Ποια είναι η ουσιαστική προϋπόθεση για να πάρει ένας κρα-
τούµενος άδεια; Να έχει δείξει δείγµατα µεταµέλειας, συµµόρ-
φωσης και διάθεση οµαλής κοινωνικής επανένταξης.

Στην περίπτωση, λοιπόν, του Δηµήτρη Κουφοντίνα, η ουσια-
στική αυτή προϋπόθεση απλά δεν υπάρχει. Ο Κουφοντίνας µέσα
από τον δηµόσιο λόγο του όλα αυτά τα χρόνια δηλώνει ότι πα-
ραµένει αµετανόητος. Δεν µετανοεί για τίποτα απ’ όλα όσα
έκανε. Λειτουργεί και µέσα από τη φυλακή ως ο ουσιαστικός ιδε-
ολογικός καθοδηγητής µιας νέας γενιάς τροµοκρατών. Ουσια-
στικά καλεί µε τις δηµόσιες παρεµβάσεις του νέους ανθρώπους
να ακολουθήσουν τον δρόµο του, να γίνουν κι αυτοί δολοφόνοι.
Δείχνει αυτή η συµπεριφορά άνθρωπο που θέλει να επανενταχθεί
οµαλά στην κοινωνία; Αυτό ακριβώς επιβραβεύουµε σήµερα; 

Ζητώ από την Κυβέρνηση, µια και είναι εδώ ο αρµόδιος Υπουρ-
γός, µία ξεκάθαρη τοποθέτηση για το θέµα. Να µην µας πείτε
πάλι ότι δεν σχολιάζετε αποφάσεις της δικαιοσύνης. Εδώ δεν µι-
λάµε για δικαστική απόφαση. Μιλάµε για µια απόφαση διοικητι-
κού χαρακτήρα. Μην µας πείτε πάλι ότι και ο Χριστόδουλος
Ξηρός είχε βγει µε άδεια. Κακώς βγήκε. Θυµόµαστε ότι παρα-
βίασε τους όρους και µετά τον ψάχναµε. Μέχρι να συλληφθεί
είχε διαπράξει κι άλλα αδικήµατα. 

Υπάρχει όµως και µία άλλη διάσταση την οποία σύντοµα θέλω
να αναφέρω. Πότε ακριβώς παίρνεται αυτή η απόφαση; Στη χει-
ρότερη δυνατή συγκυρία. Την ώρα που η οργανωµένη βία και
ανοµία είναι σε έξαρση. Πριν από τρεις µέρες κάποια νέα παιδιά,
Έλληνες αστυνοµικοί που έκαναν τη δουλειά τους, δέχθηκαν πυ-
ροβολισµούς έξω από τα γραφεία του ΠΑΣΟΚ. Αυτό έγινε µετά
τη συζήτηση που είχαµε στη Βουλή. Την ώρα που στα Εξάρχεια
δηµιουργείται µια νέα γενιά τροµοκρατών µε διασυνδέσεις µε το
κοινό ποινικό έγκληµα. Αυτή την τραγική πραγµατικότητα κάποιοι
και µέσα σ’ αυτή την Αίθουσα προσπαθούν συστηµατικά να την
απαξιώσουν, να την παρουσιάσουν ως µια δήθεν εµµονή της
Νέας Δηµοκρατίας αλλά και των υπόλοιπων κοµµάτων που αγω-
νίζονται µονίµως να αναδείξουν αυτό το θέµα στην επικαιρότητα.
Είναι ένας υπαρκτός κίνδυνος για τον οποίον δεν θα πάψουµε
ποτέ να προειδοποιούµε. Την ώρα που οµάδες τραµπούκων που
κινούνται συστηµατικά εκτός της νοµιµότητας µε την ανοχή της
Κυβέρνησης απειλούν και κοµπάζουν.

Ξέρετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πως χαρακτήρισε ο αρ-
χηγός του «Ρουβίκωνα» µε δηµόσια ανάρτησή του σήµερα το
πρωί τον Κουφοντίνα; Το γνωρίζετε; Ως τον µεγαλύτερο Έλληνα
επαναστάτη. Μάλιστα. Έχουµε τρελαθεί τελείως σ’ αυτή τη
χώρα; Ως πότε θα συνεχίσετε όλοι εσείς να αγνοείτε το πρό-
βληµα, να υποβαθµίζετε τη δράση αυτών των οµάδων και να
αγνοείτε τους συµβολισµούς πίσω από κάθε πράξη και πίσω από
κάθε λόγο. 

Σας το λέω για άλλη µία φορά -επιµένετε να κάνετε πως δεν
το ακούτε- κανείς δεν έπιασε απευθείας το πιστόλι. Πρώτα ξεκι-
νάς από τα µυαλά, από τα πρότυπα, από τις ιδέες, περνάς στις
µολότοφ και κάποια στιγµή κάποιοι θα καταλήξουν στο καλάσνι-
κοφ και στα σαρανταπεντάρια. 

Ως πότε θα θεωρείτε επιτέλους αυτά τα πρώτα στάδια ακίν-
δυνα και τι συµβολισµοί είναι αυτοί; Δυστυχώς, δεν είναι ο µόνος
συµβολισµός τον οποίο θέλω να σχολιάσω. 

Πριν από δυο µέρες ο Υπουργός Παιδείας –προσέξτε- εγκά-
λεσε δηµόσια έναν πρύτανη ελληνικού πανεπιστηµίου, επειδή –
λέει- καλεί την Αστυνοµία στο πανεπιστήµιο, λες και εχθρός του
πανεπιστηµίου είναι η Αστυνοµία και όχι ο κάθε λογής εγκληµα-
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τίας, που το χρησιµοποιεί ως ορµητήριο ή οι έµποροι ναρκωτικών
που κυκλοφορούν ελεύθερα στους χώρους του. 

Τι µηνύµατα είναι αυτά και τι σόι Κυβέρνηση και κυβερνητική
πλειοψηφία είναι αυτή που ανέχεται σήµερα τους «ρουβίκωνες»,
κύριε Κοντονή, να εγκωµιάζουν τη δράση του Κουφοντίνα και την
ίδια ώρα καταγγέλλει πρυτάνεις, επειδή προσφεύγουν στην
Αστυνοµία για να προστατεύσουν εγκληµατίες και τραµπούκους.

Φοβάµαι ότι έχετε χάσει κάθε  µέτρο και κάθε λογική. Κάντε
επιτέλους αυτό που πρέπει απέναντι στο οργανωµένο έγκληµα.
Η κοινωνία απαιτεί µηδενική ανοχή, όχι µόνο απέναντι στις πρά-
ξεις τροµοκρατίας, αλλά και απέναντι σε αυτούς που εγκωµιά-
ζουν µε τα λόγια τους τις πράξεις  τροµοκρατίας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, την ώρα που ο κ. Κουφοντίνας

θα κυκλοφορεί µαζί µε διάφορους θαυµαστές του που είδα ότι
τον υποδέχθηκαν έξω από τις φυλακές και τον αποθεώνουν, η
δική µας σκέψη και πιστεύω η σκέψη της µεγάλης πλειοψηφίας
της ελληνικής κοινωνίας, είναι στη µνήµη αλλά και στους συγγε-
νείς, στις µητέρες, στις συζύγους, στα αδέλφια, στα παιδιά,
στους φίλους… 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
…του Θάνου Αξαρλιάν, του Νίκου Μοµφεράτου, του Πανα-

γιώτη Ρουσέτη, του Δηµήτρη Αγγελόπουλου, του Αλέξανδρου
Αθανασιάδη-Μποδοσάκη, του Ουίλιαµ Νορντίν, του Παύλου
Μπακογιάννη, του Ρόναλντ Στιούαρτ, του Τσετίν Γιοργκού, του
Μιχάλη Βρανόπουλου, του Οµέρ Σιπαχίογλου, του Κωστή Περα-
τικού, του Στίβεν Σόντερς. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η δηµοκρατία δεν εκδικείται.
Όµως, η δηµοκρατία αµύνεται. Ανεκτική δηµοκρατία, ναι, αδύ-
ναµη δηµοκρατία, όχι. Ανοχή σε όλους όσοι εξακολουθούν να
δηλώνουν εχθροί της δηµοκρατίας και εργάζονται συστηµατικά
εις βάρος της πρέπει να είναι µηδενική. 

Στη µνήµη των θυµάτων της τροµοκρατίας και µε σεβασµό
στην αξιοπρέπεια των οικογενειών τους οφείλουµε να φωνά-
ξουµε δυνατά από κοινού ένα βροντερό «Ως εδώ!». 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν

ζωηρά και παρατεταµένα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ

τον Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Δηµοκρα-
τίας, τον κ. Μητσοτάκη.

Ο Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιω-
µάτων κ. Κοντονής έχει τον λόγο.

ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, επί της διαδικασίας…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Όχι τώρα, κύριε Φω-

τήλα.
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Νοµίζω ότι είναι δικαίωµά µου. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Έχω δώσει τον

λόγο…
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Ε, µην τον κάνουµε κουρελόχαρτο τον

Κανονισµό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Μα, δεν είναι κουρε-

λόχαρτο. Μίλησε ο Πρόεδρός σας, πρέπει να µιλήσει ο κύριος
Υπουργός. 

ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Εγώ απλά να σας πω για είκοσι δευτε-
ρόλεπτα ότι η ώρα έχει πάει 14.15’. Ξεκίνησε στις 10.00’ η συνε-
δρίαση και έχουν µιλήσει τέσσερις οµιλητές. Αυτή είναι η
αλήθεια.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Το γνωρίζω. Δεν
έχουµε να κάνουµε κάποια κρίση. Έχουµε παρακολουθήσει όλοι
πως έχει προχωρήσει η συζήτηση. 

Ο κ. Κοντονής έχει τον λόγο. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εξεπλάγην πραγµατικά µε όσα

άκουσα από τον Αρχηγό της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, τον
Πρόεδρο της Νέας Δηµοκρατίας. Ξεκίνησε µε τη σαρανταοκτά-
ωρη άδεια, που πέτυχε µέσω της νόµιµης διαδικασίας ο συγκε-
κριµένος κρατούµενος, για να διανθίσει τα δύο τρίτα της οµιλίας
του µε τη δράση του «Ρουβίκωνα» και τα όσα απαράδεκτα συµ-
βαίνουν κατά καιρούς από τη δράση αυτής της συλλογικότητας.

Το λέω έτσι, για να µην χρησιµοποιήσω κάποια έκφραση πιο
βαριά. 

Εγώ θεωρώ, κύριοι συνάδελφοι, ότι πρέπει να βάλουµε τα
πράγµατα σε µια τάξη και να συνεννοηθούµε. Πρώτα και κύρια,
ο συγκεκριµένος κρατούµενος, ο οποίος έχει καταδικαστεί από
τα ελληνικά δικαστήρια σε πολλές φορές ισόβια…

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ησυχία, παρακαλώ.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Δεν είναι συλλογικότητα, τροµοκρα-

τική οργάνωση είναι.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Γιατί διαµαρτύρεστε;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Γιατί είναι τροµοκρατική

οργάνωση και δεν είναι συλλογικότητα, γι’ αυτό! Έλεος!
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Αγαπητοί συνάδελ-
φοι, παρακαλώ, ησυχία.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Τροµοκρατική οργάνωση είναι, όχι
συλλογικότητα. Συνάδελφοί µας έχουν δολοφονηθεί από την «17
Νοέµβρη».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Κύριε Δαβάκη, παρα-
καλώ!

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Μα, δεν µίλησα για την «17 Νο-
έµβρη».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Μα, δεν µίλησε για
την «17 Νοέµβρη».

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Δεν µίλησα για την «17 Νοέµ-
βρη», µίλησα για τον «Ρουβίκωνα». Ξεχωρίστε τα πράγµατα. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Για τον «Ρουβίκωνα»

µίλησε. Σας παρακαλώ! 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Παρακολουθήστε κάπως. Είπα
ότι χρησιµοποιώ αυτήν την έκφραση, για να µην πω κάτι πιο βαρύ
για τις παράνοµες ενέργειες στις οποίες προβαίνει.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ησυχία, σας παρα-

καλώ! Μια παρεξήγηση έγινε, δεν εννοούσε αυτό ο Υπουργός. 
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Κύριε Πρόεδρε, δεν θα µπορεί να µιλήσει

ο κύριος Υπουργός;
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Κάντε λίγη ησυχία.
Έχουµε ξεφύγει στη διαδικασία και στους χρόνους.

Κύριε Υπουργέ, κάνω διακοπή στον χρόνο σας. 
Συνάδελφοι, µπορούµε να κάνουµε ησυχία; Έχει «ξεχειλώσει»

ο χρόνος, είναι ενδιαφέρουσα η συζήτηση, αλλά παρακαλώ να
σεβαστούµε λίγο τον χρόνο και τους συναδέλφους που δεν
έχουν µιλήσει.

Κύριε Υπουργέ, συνεχίστε.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Θέλω, λοιπόν, κατά πρώτον, να
τονίσω ότι σε µία ευνοµούµενη πολιτεία, σε ένα κράτος δικαίου,
λειτουργούν οι νόµοι και οι θεσµοί έναντι πάντων. 

Ο Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας σήµερα, εάν κατάλαβα
καλά, µας είπε, «υπάρχει νοµοθετικό πλαίσιο, είµαστε υπέρ του
θεσµού των αδειών, αλλά για κάποιους δεν πρέπει να ισχύει αυτό
το νοµοθετικό πλαίσιο». Οι ρυθµίσεις του νόµου για κάποιους
δεν θα ισχύουν, διότι έχουµε διαφορές, έχουµε διαφωνίες. 

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Το Συµβούλιο. Δεν ντρέπεσαι
λίγο;

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Μην ξαναµιλήσετε έτσι, κυρία
Μπακογιάννη, γιατί σέβοµαι ότι είσαστε γυναίκα. Θα πείτε «δεν
ντρέπεσαι»; Να ντρέπεσαι εσύ!

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Σας παρακαλώ, κύ-

ριοι συνάδελφοι!
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Να ντρέπεσαι εσύ για την πο-
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ρεία σου και για τη διαδροµή σου!
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Υπερασπίσου τον τροµοκράτη!

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Αγαπητοί συνάδελ-

φοι, σας παρακαλώ!
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Σας λέµε, λοιπόν, ότι είτε συµ-
φωνούµε είτε διαφωνούµε µε µία απόφαση, είτε αυτή είναι δικα-
στηρίου είτε είναι µεικτού οργάνου, όπως είναι το συγκεκριµένο,
θα πρέπει να δούµε εάν αυτή η απόφαση κινήθηκε στο πλαίσιο
του νόµου.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Για τις ουσιαστικές προϋποθέ-
σεις µίλησε, όχι για τις τυπικές. Ήταν ξεκάθαρος ο Πρόεδρος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Κύριε Αθανασίου,
σας παρακαλώ, διευκολύνετε λίγο τη συζήτηση.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Πρώτον, το νοµοθετικό πλαίσιο
που ισχύει έχει για πρώτη φορά ψηφιστεί το 1989. Αναθεωρή-
θηκε το 1999 και κάνατε και εσείς κάποιες τροποποιήσεις. Ο κ.
Δένδιας τροποποίησε το συγκεκριµένο νοµοθετικό πλαίσιο και
προέβλεψε στις τροποποιήσεις που έκανε ότι κανένας δεν µπο-
ρεί να πάρει άδεια από το Συµβούλιο των Φυλακών, εάν δεν
υπάρχει και σύµφωνη γνώµη του εντεταλµένου Αντιεισαγγελέα
Εφετών, ο οποίος προΐσταται του συγκεκριµένου οργάνου.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Ακριβώς.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Εσείς το νοµοθετήσατε. Εµείς
αλλάξαµε κάτι από το νοµοθετικό πλαίσιο που παραλάβαµε;

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Τον Εισαγγελέα.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Απολύτως τίποτα. Τι λέτε, κυρία
Μπακογιάννη; Τι τερατολογίες είναι αυτά που λέτε; 

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον
λόγο.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Εµείς κάναµε τροποποίηση
στην τροποποίηση του 2009; Τι είναι αυτά που λέτε; Μόνο µε
οµόφωνη απόφαση. Εκτίθεστε, κυρία Μπακογιάννη και γελοι-
οποιήστε! Δεν ξέρετε τον νόµο και πετάγεστε.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Τώρα, θα τα πούµε.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ησυχία, κύριοι συνά-
δελφοι.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-
τρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Έτσι θα πάµε τώρα, κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Παρακαλώ, ησυχία!
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-

τρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας): Σε
εµάς το λέτε, κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ησυχία! 
Κύριε Υπουργέ, συνεχίστε.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Με βάση το υφιστάµενο πλαίσιο
που ψηφίσατε εσείς, χωρίς καµµία αλλαγή από τη δική µας Κυ-
βέρνηση, επελήφθη το Συµβούλιο και αποφάσισε οµόφωνα.

Συµφωνεί κάποιος µε την απόφασή του; Μπορεί κάποιος να
πει «συµφωνώ» και κάποιος άλλος να πει «διαφωνώ». Όµως το
νοµοθετικό…

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΦΟΡΤΣΑΚΗΣ: Λέτε ψέµατα!
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Εσείς καταργήσατε τις φυλακές

τύπου Γ’.
(Διαµαρτυρίες - θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµο-

κρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Γιατί γίνεται αυτό

τώρα; Διακόπτω τον χρόνο. Γιατί συµβαίνει αυτό; 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Γιατί δεν αντέχετε να ακούτε!
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΦΟΡΤΣΑΚΗΣ: Όχι, γιατί αυτό που λέτε είναι ανα-

κριβές. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Αγαπητοί συνάδελ-

φοι, να σας ενηµερώσω ότι η κ. Μπακογιάννη έχει ζητήσει τον
λόγο επί προσωπικού. Θα πάρει τον λόγο µετά να απαντήσει. Πα-
ρακαλώ, ησυχία. 

(Διαµαρτυρίες - θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµο-
κρατίας)

Σας παρακαλώ. Ας αποφύγουµε χαρακτηρισµούς. Λίγη ησυ-
χία. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Σας λέµε, λοιπόν, ότι  για να
δοθεί αυτή η άδεια…

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΦΟΡΤΣΑΚΗΣ: Οι φυλακές τύπου Γ’ από ποιον κα-
ταργήθηκαν; Από εσάς δεν καταργήθηκαν;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Κύριε Φορτσάκη, δι-
ευκολύνετε, σας παρακαλώ. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Δεν µπορώ, κύριε Πρόεδρε, να
καταλάβω γιατί αυτή η αντίδραση. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΦΟΡΤΣΑΚΗΣ: Πού ήταν οι τροµοκράτες πριν;
Εκεί δεν ήταν; 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Τι λέτε τώρα, κύριε Φορτσάκη;
Λυπάµαι για λογαριασµό σας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Κύριε Φορτσάκη, πα-
ρακαλώ! Ο χρόνος δεν τρέχει. Δεν κερδίσουµε κάτι. Κύριε Φορ-
τσάκη, ο Κοινοβουλευτικός σας Εκπρόσωπος µπορεί να
παρέµβει. Συνεννοηθείτε µαζί του. Σας παρακαλώ, διευκολύνετε. 

Κύριε Υπουργέ, συνεχίστε παρακαλώ. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Θέλω, λοιπόν, να σας πω ότι,
παρά το γεγονός ότι η Κυβέρνηση δέχτηκε πιέσεις και διαµαρ-
τυρίες -στο σπίτι µου έχουν έρθει δύο φορές για να διαµαρτυ-
ρηθούν να αρθεί το βέτο του Εισαγγελέα, το ίδιο και στο σπίτι
του κ. Παρασκευόπουλου- η Κυβέρνηση δεν προέβη σε καµµία
αλλαγή της ρύθµισης και παρέµεινε εν ισχύ αυτό που εσείς εί-
χατε εισηγηθεί και εσείς είχατε ψηφίσει, ότι µόνο µε οµόφωνη
απόφαση, κάποιος κρατούµενος µπορεί να αποφυλακιστεί. 

Στη συγκεκριµένη περίπτωση του συγκεκριµένου κρατούµε-
νου έπρεπε να είχε εκτίσει τουλάχιστον οκτώ χρόνια φυλακή και
να µην έχει υποπέσει σε οποιαδήποτε παράβαση του πειθαρχι-
κού δικαίου του καταστήµατος κράτησης. 

Το συµβούλιο, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αποφά-
σισε οµόφωνα µε πρώτον και καλύτερο τον Αντιεισαγγελέα των
Εφετών, που προΐστατο του συµβουλίου. Διότι µέχρι τώρα ο Αν-
τιεισαγγελέας δεν συµφωνούσε και έτσι δεν έπαιρνε άδεια ο συγ-
κεκριµένος κρατούµενος, παρά το γεγονός ότι  είχε τις τυπικές
προϋποθέσεις εξέτασης του αιτήµατός του. 

Θα πρέπει, λοιπόν, να συνεννοηθούµε, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, και να πούµε όλοι ότι στοιχείο ενός κράτους δικαίου είναι
η εφαρµογή των νόµων έναντι όλων. Διαφορετικά δεν έχουµε
κράτος δικαίου. Δεν έχουµε ευνοµούµενη πολιτεία. Ο καθένας
ανάλογα µε τις ιδεολογίες του, ανάλογα µε αυτό που έχει περά-
σει και που µπορεί να είναι σοβαρό, µπορεί να βάλλει κατά ενός
οποιουδήποτε και να λέει «εσύ θα εξαιρεθείς». Μα πώς θα εξαι-
ρεθεί κάποιος, όταν δεν το προβλέπει ο νόµος; 

Αν ο νόµος είναι κακός, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακούµε
απόψεις, αλλά εσείς που κυβερνήσατε τόσα χρόνια δεν τον αλ-
λάξατε. Η τροποποίηση του 2009 ήταν δικιά σας τροποποίηση,
του κ. Δένδια. Εάν θέλατε κάτι άλλο, ας το λέγατε τότε. Ας το
πείτε και τώρα. Αλλά η λογική ότι  ο νόµος το προβλέπει, αλλά ο
νόµος δεν θα ισχύσει για κάποιους, των οποίων η δράση, η πα-
ρουσία, τα έργα δεν τα εγκρίνουµε, αυτό δεν µπορεί να µπει στη
συζήτηση. 

Το επόµενο που ήθελα να σας πω είναι το εξής. Πρώτον, ο
συγκεκριµένος κρατούµενος δεν αποφυλακίζεται. Δεύτερον, δεν
επανακρίνεται η καταδίκη του. Το συµβούλιο ούτε τον αποφυλα-
κίζει ούτε επανακρίνει τις πράξεις του. Οι πράξεις του κρίθηκαν
και καταδικάστηκε. Και βεβαίως η χορήγηση αδείας για οποιον-
δήποτε κρατούµενο δεν είναι επιδοκιµασία των πράξεων που τέ-
λεσε και για τις οποίες καταδικάστηκε, ούτε είναι ανοχή για
οτιδήποτε. Για αυτά πρέπει να συνεννοούµεθα. 

Σε τελευταία ανάλυση, ζητούνται εξηγήσεις από την Κυβέρ-
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νηση. Η Κυβέρνηση πήρε αυτή την απόφαση, κυρίες και κύριοι
Βουλευτές; Πήρε η Κυβέρνηση αυτή την απόφαση, για να δώσει
εξηγήσεις; Γιατί αν την έπαιρνε η Κυβέρνηση, εδώ θα ήµασταν
να δώσουµε ό,τι εξηγήσεις θέλετε. 

Να ζητάτε, όµως, εξηγήσεις από την Κυβέρνηση για ένα όρ-
γανο, το οποίο εσείς νοµοθετήσατε για να αποδίδει «δικαιοσύνη»
-οιονεί δικαιοσύνη στο συγκεκριµένο ζήτηµα- αυτό ξεπερνάει τα
όρια. 

Άκουσα και κάτι άλλο, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, από τον
αξιότιµο Προέδρο της Νέας Δηµοκρατίας. Αναφέρθηκε σε κάτι
το οποίο εγώ τουλάχιστον µπορώ να το χαρακτηρίσω επικίνδυνο.
Είπε ότι ο συγκεκριµένος κρατούµενος δεν θα έπρεπε να λάβει
άδεια, διότι δεν έχει µετανοήσει για τις πράξεις του. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Και είναι κακό αυτό; 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Κοιτάξτε, εάν εσείς θεωρείτε
ότι για την παροχή αδείας ή για την καταδίκη ενός ανθρώπου
έχουν να κάνουν οι ιδεολογίες, από τις οποίες εµφορείται ή οι
σκέψεις του για διάφορα ζητήµατα, σας λέµε ότι βρίσκεστε
εκτός νοµικού πλαισίου. Δεν καταδικάζει κανένας στον πολιτι-
σµένο κόσµο τις αντιλήψεις που µπορεί να έχει κάποιος για διά-
φορα θέµατα. 

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµο-
κρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Σας παρακαλώ, αγα-
πητοί συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας!

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Ο νόµος στον πολιτισµένο
κόσµο καταδικάζει πράξεις και όχι τις γενικότερες αντιλήψεις.
Για τις πράξεις του καταδικάστηκε. 

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµο-
κρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Δεν καταγράφεται
και στα Πρακτικά κάτι.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Τι παρανοϊκά και παράλογα
πράγµατα πετάγεστε και εκστοµίζετε; Αυτά είναι πρωτοφανή. 

Αυτό, όµως, που έκανε εντύπωση είναι ότι ενώ δεν το προβλέ-
πει ο νόµος που εσείς ψηφίσατε, ο Πρόεδρος της Νέας Δηµο-
κρατίας ζήτησε ως προαπαιτούµενο, για τον συγκεκριµένο όµως
κατηγορούµενο, να έχει µετανοήσει για τις πράξεις του. Πέραν
του γεγονότος ότι αυτό είναι εκτός νοµικού πολιτισµού και επι-
πλέον απαράδεκτο να λες αν και δεν το προβλέπει ο νόµος, για
κάποιον «εγώ το απαιτώ να ήταν µέρος της κρίσης του δικαστη-
ρίου», έρχεται σε σύγκρουση, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, και
µε αποφάσεις ανεξαρτήτων αρχών. 

Εσείς εδώ έρχεστε κατ’ επανάληψη και εγκαλείτε την Κυβέρ-
νηση ότι δεν αποδέχεται τις αποφάσεις των ανεξάρτητων αρχών
και ότι συγκρούεται µε τις ανεξάρτητες αρχές. Μάλιστα, ένας
συνάδελφος τον οποίο είχα ακούσει, είχε πει ότι έχουµε σοβαρό
πρόβληµα µε τις ανεξάρτητες αρχές και είµαστε σε συνεχή σύγ-
κρουση µαζί τους. 

Η Αρχή λοιπόν που λέγεται Συνήγορος του Πολίτη από το
2008, πάλι επί κυβερνήσεων δικών σας, στην ειδική έκθεση του
2008 είχε αναφέρει ότι η απαίτηση µετάνοιας του κρατουµένου
δεν είναι νόµιµη. Εσείς λοιπόν τι µας λέτε; Προσέξτε, σε τι κατή-
φορο µπαίνετε. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Κύριε Υπουργέ …
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Σταµατήστε, κύριε Αθανασίου,
επιτέλους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Κύριε Αθανασίου, δι-
ευκολύνετε την κατάσταση. Τελειώνει ο κύριος Υπουργός. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Εσείς, λοιπόν, µας λέτε δύο
πράγµατα, τα οποία είναι επικίνδυνα: Πρώτον, για έναν συγκε-
κριµένο κρατούµενο να ληφθούν υπόψη προϋποθέσεις που δεν
διαλαµβάνονται στον νόµο. Δεύτερον -και εξίσου επικίνδυνο-
αυτές οι προϋποθέσεις έχουν κριθεί ότι αν υπήρχαν στον νόµο,
δεν θα ήταν νόµιµες. Αυτό µας λέτε. 

Εγώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να σας πω ότι τα ει-

δεχθή εγκλήµατα στα οποία είχε υποπέσει ο συγκεκριµένος κρα-
τούµενος κρίθηκαν από τη Δικαιοσύνη και δεν αλλάζει ο χαρα-
κτήρας τους. Δεν αλλάζει και η απαξία αυτών των πράξεων µε
τη χορήγηση της άδειας, για την οποία, σας ξαναλέω, µπορεί κά-
ποιος να συµφωνεί, µπορεί κάποιος άλλος να διαφωνεί. 

Υπήρξαν µάλιστα αυτό το πολύ σύντοµο χρονικό διάστηµα
απόψεις, όπως της Οµοσπονδίας Σωφρονιστικών Υπαλλήλων,
την οποία καταθέτω και στα Πρακτικά για να τη λάβετε υπ’ όψιν
σας, που είναι υπέρ της χορήγησης της άδειας. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός κ. Σταύρος Κοντονής καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και  Πρακτικών της Βουλής).

Υπάρχουν απόψεις και άλλων και πολιτικών παραγόντων και
του Προεδρεύοντος αυτήν την ώρα, ο οποίος δεν συµφωνεί. 

Σας λέω, λοιπόν, ότι εγώ ελπίζω ο συγκεκριµένος κρατούµενος
να έχει αναλογιστεί και να έχει µετανιώσει γι’ αυτό το κακό που
έκανε πρώτα και κύρια στα θύµατα των πράξεών του και στις οι-
κογένειές τους, να έχει αναλογιστεί το κακό που έκανε στους αν-
θρώπους που στρατολογούσε σε αυτή τη διαδικασία εξόντωσης
και θανάτου. Ελπίζω και αυτό να το αναλογιστεί. Ελπίζω να ανα-
λογιστεί και το κακό που έκανε στη χώρα όλα αυτά τα χρόνια µε
αυτή τη δράση, που σκότωναν ανθρώπους πισώπλατα, επειδή
είχαν µαζί τους πολιτικές ή ιδεολογικές διαφωνίες. 

Επαναλαµβάνω, λοιπόν, ότι οι πράξεις παραµένουν ειδεχθείς.
Κανένας δεν επανακρίνει κάτι και η χορήγηση της άδειας δεν ση-
µαίνει απολύτως τίποτα όσον αφορά τόσο τις πράξεις που εκτέ-
λεσε, όσο και το αποτέλεσµα της δίκης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να σας πω το εξής, για να
είµαστε ειλικρινείς: Κυβέρνηση ήταν η συγκυβέρνηση ΠΑΣΟΚ και
Νέας Δηµοκρατίας όταν στον Χριστόδουλο Ξηρό είχε χορηγηθεί
άδεια. Όταν ο Χριστόδουλος Ξηρός, κύριοι συνάδελφοι, παρα-
βίασε την άδεια, που του είχε χορηγηθεί, δεν ήρθε εδώ ο ΣΥΡΙΖΑ
να ζητήσει εξηγήσεις από την κυβέρνηση, διότι εµείς έχουµε θε-
σµική παιδεία και δεν µπορούµε να ζητάµε εξηγήσεις από την
Κυβέρνηση για ένα θέµα το οποίο δεν είναι κυβερνητική από-
φαση. Εµείς, λοιπόν, δείξαµε σοβαρότητα και µέτρο απέναντι
στο πρόβληµα που είχε προκύψει. 

Επί των ηµερών σας κάποιο άλλο συµβούλιο είχε αποφανθεί
για να δοθεί άδεια σε έναν κρατούµενο. Δεν ήρθαµε εµείς να
πούµε ότι φταίει η κυβέρνηση. Μάλιστα επί των ηµερών σας πα-
ραβίασε την άδεια και προέβη σε παράνοµες πράξεις, συνελή-
φθη κάποια στιγµή και οδηγήθηκε στη φυλακή, όπου και πάλι ο
νόµος ισχύει. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Δεν είναι µάθηµα αυτό για όλους;
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Αυτό βεβαίως και είναι µάθηµα,
κύριε συνάδελφε, και συµφωνώ µε αυτό που λέτε. Εάν όµως έτσι
έχουν τα πράγµατα, θα έπρεπε εσείς να πείτε κάτι άλλο όσον
αφορά το νοµοθετικό πλαίσιο. Το νοµοθετικό πλαίσιο, ισχύει
έναντι όλων. Αυτός είναι κανόνας του Συντάγµατος. Έτσι εµπε-
δώνεται η ισονοµία. Εάν εσείς θέλετε να υπάρχουν εξαιρέσεις
στον νόµο, τότε ξεφεύγουµε από κάθε µέτρο και κάθε σοβαρή
συζήτηση σε αυτήν εδώ την Αίθουσα. 

Θέλω, λοιπόν, να πω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι είναι
καλή η ακροδεξιά ρητορεία από τη Νέα Δηµοκρατία, καλή η πα-
ραπληροφόρηση, ό,τι θέλετε µπορείτε να λέτε, αλλά σε θέµατα
θεσµικά και σε θέµατα εφαρµογής του νόµου, ας δείξετε µία σο-
βαρότητα επιτέλους. Μην εγκαλείτε την Κυβέρνηση για νόµους
που ψηφίσατε εσείς. Μην εγκαλείτε την Κυβέρνηση για αποφά-
σεις που έχουν πάρει µεικτά όργανα τα οποία αποτελούνται από
εισαγγελικούς λειτουργούς και δηµόσιους λειτουργούς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Κύριε Υπουργέ,
επειδή έχει ζητήσει τον λόγο και ο κ. Κουτσούµπας και η κ. Μπα-
κογιάννη…

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Τελειώνω.

Θέλω, λοιπόν, τελειώνοντας να πω, για να ενηµερωθεί και η
Βουλή, ότι αυτή είναι η απόφαση του Συµβουλίου. Κάτι ίσως που
δεν ξέρει η κοινή γνώµη είναι ότι επέβαλε και περιοριστικούς λό-
γους για αυτό το σαρανταοκτάωρο. Εγώ λέω ότι ως σοβαρό ζή-
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τηµα το αντιµετώπισε αυτή η επιτροπή. Ας κρατήσουµε την ψυ-
χραιµία µας. Ας µην ενηµερωθούµε µε λόγο λαϊκίστικο και λόγο
φοβικό. 

Η Ελλάδα δεν µπορεί να ζήσει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
µε τα φαντάσµατα του παρελθόντος. Αν εσείς έχετε αποφασίσει
να σκιαµαχείτε µε τα φαντάσµατα του παρελθόντος, είναι δι-
καίωµά σας. Η Κυβέρνηση έχει αποφασίσει να αντιπαρατίθεται
µε τα προβλήµατα του παρόντος. Κι επειδή βλέπετε ότι αυτά τα
προβλήµατα µέρα µε την ηµέρα λύνονται, γι’ αυτό παρεκτρέπε-
στε.

Να παρεκτρέπεστε σε µία πολιτική αντιπαράθεση το καταλα-
βαίνω. Να παρεκτρέπεστε, όµως, σε θέµατα θεσµικά, αυτό είναι
απολύτως απαράδεκτο και καταδικαστέο.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες των ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Υπουργέ.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον

λόγο επί προσωπικού.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Κύριε Κουτσούµπα,

εγώ παίρνω την ευθύνη για ένα λεπτό να δώσω τον λόγο, γιατί
είναι επί προσωπικού, στην κ. Μπακογιάννη. Λόγω της ιδιάζου-
σας περίπτωσης θα απαντήσει για ένα λεπτό. Θα παρακαλέσω
να µη γίνει διάλογος, όµως.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-
τρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Δεν είναι ούτε µισό λεπτό ούτε ένα λεπτό. Είναι τρία τέταρτα που
καθυστερεί αυτή διαδικασία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Δυστυχώς, ήταν πολύ
µεγάλη συζήτηση.

Κυρία Μπακογιάννη, έχετε τον λόγο για ένα λεπτό.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Κύριε Κοντονή, καταλήξατε θλι-

βερός απολογητής του Κουφοντίνα.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

Σήµερα αυτή η παρουσία σας εδώ προβληµάτισε πάρα πολύ,
διότι το να παριστάνετε πως δεν ξέρετε, δεν το δικαιούστε. 

Εγώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν είµαι νοµικός, ούτε θα
µιλήσω για κανένα νοµικό πλαίσιο και για κανέναν νοµικό πολιτι-
σµό. Είµαι µία απλή Βουλευτής, η οποία αναρωτιέται: Τι άλλαξε,
κύριε Κοντονή, από τότε που ο Κουφοντίνας ζητάει άδειες και
δεν του δινόντουσαν µε το ίδιο νοµοθετικό πλαίσιο; Τι άλλαξε; 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Γιατί ρωτάτε εµένα;

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Ηρεµήστε, κύριε Κοντονή.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Γιατί ρωτάτε εµένα γι’ αυτό το
πράγµα; 

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Ηρεµήστε. Η Ζάκυνθος συνήθως
έβγαζε πολιτισµένους ανθρώπους, αλλά βλέπω και εξαιρέσεις.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Γιατί ρωτάτε την Κυβέρνηση;

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Θα σας ρωτήσω, ναι, γιατί έχω
λόγο για τον οποίον σας ρωτώ, κύριε Κοντονή.

Όταν, λοιπόν, αυτό το ίδιο νοµοθετικό πλαίσιο υπήρχε, την
άδεια στον Κουφοντίνα την είχαν αρνηθεί. Δεν ήταν ο ίδιος Κου-
φοντίνας; Δεν ήταν ίδιος ο νόµος; Δεν είχε βγάλει ο κ. Κουφον-
τίνας το βιβλίο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο οποίο έλεγε
πως το βράδυ που δολοφόνησε πισώπλατα τον Παύλο Μπακο-
γιάννη είχε πάει σε τραπέζι, σε ταβέρνα, και έπινε και χαιρόταν
για τη µέγιστη επιτυχία του φόνου;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Τι σχέση έχει τώρα αυτό;
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Όταν θα καταλάβεις, συνά-

δελφε, τη σχέση, θα είναι αργά, διότι υπάρχει.
Όσο το θέµα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αφορά άλλους,

είµαστε έτοιµοι να βγάλουµε µεγάλους λόγους και είναι και θρα-
σύς ο συνάδελφος. 

Όµως, πολύ πριν από εσάς, κύριε συνάδελφε, είχε πει πρώτος
ο Μπρεχτ –αξίζει να τον διαβάσετε- ότι κάποτε µιλούσαµε για
τους άλλους και δεν µας αφορούσε. Κάποια στιγµή έφθασε να
µας αφορά προσωπικώς. Διότι τότε θα καταλάβατε το µέγεθος
της ζηµιάς, το οποίο έχει γίνει σήµερα.

Κύριε Κοντονή, εµένα αυτό που µε στεναχωρεί περισσότερο

απ’ όλα είναι η επιλεκτική σας ευαισθησία. Εσείς ως Υπουργός
Δικαιοσύνης, κύριε Κοντονή, όταν βγήκε η απόφαση για την
Ηριάννα, θεωρήσατε καθήκον σας να τη στηλιτεύσετε. Δεν ήταν
δικαστική απόφαση τότε;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Περίµενα τουλάχιστον από εσάς σήµερα να σηκωθείτε πάνω

και να πείτε: «Λυπούµαστε, δεν συµφωνούµε.». Έτσι λέει ο
νόµος, βγήκε γιατί τηρούµε τον νόµο, αλλά εµείς πολιτικά κατα-
δικάζουµε. 

Όµως, δεν έχετε τα κότσια να το κάνετε, κύριε Κοντονή µου,
διότι όλο το παρεάκι –συλλογικότητες άλφα, «Ρουβίκωνας», συλ-
λογικότητες βήτα- είµαστε ένα και το αυτό και όταν θέλουµε να
τους καλύψουµε, είµαστε πρώτοι στις καταδίκες. 

Όταν πρόκειται να καλύψετε ή να καταδικάσετε έναν δολο-
φόνο που σκότωσε έντεκα ανθρώπους, κρύβεστε, κύριε Κοντονή.
Αίσχος!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον
λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Κύριε Κοντονή, όχι.
Πρέπει να σεβαστούµε τον Πρόεδρο, τον κ. Κουτσούµπα. Σας
παρακαλώ. Περιµένει είκοσι λεπτά ο κύριος Πρόεδρος. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Όχι, κύριε Πρόεδρε, η κ. Μπα-
κογιάννη απευθύνθηκε σε µένα προσωπικά µε απρεπείς εκφρά-
σεις. Θα απαντήσω. Έχω το δικαίωµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Κύριε Κουτσούµπα,
θα συγχωρήσετε εµένα. Σήµερα είναι δύσκολη η ηµέρα.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Σας παρακαλώ, ησυχία!
Κύριε Κοντονή, σας παρακαλώ, να σεβαστούµε λίγο τον Πρό-

εδρο. Είναι µισή ώρα που περιµένει.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Τι να σεβαστώ, κύριε Πρόεδρε;
Μίλησε για αίσχος και ότι το παρεάκι κάνει συµφωνίες. Μα, τι
είναι αυτά τα πράγµατα; Και µου λέτε να µη µιλήσω, κύριε Πρό-
εδρε;

ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, έχει µιλήσει σαράντα
λεπτά! 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Κύριε Πρόεδρε, σας παρα-
καλώ!

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες στην Αίθουσα)
Κύριε Πρόεδρε, έχω ζητήσει τον λόγο. Από τον Κανονισµό τον

δικαιούµαι.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Να παίξετε µονοµαχίες έξω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Δεν θα τελειώσουµε

ποτέ κατ’ αυτόν τον τρόπο. Πρέπει να σεβαστούµε τον Πρόεδρο.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Κύριε Πρόεδρε, για δύο λεπτά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Όχι για δύο λεπτά.

Για ένα λεπτό και ζητάω εγώ συγγνώµη από τον κ. Κουτσούµπα.
Ένα λεπτό αυστηρά. Μετά θα κλείσω τα µικρόφωνα. Ένα λεπτό
αυστηρά.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνά-
δελφοι, λυπάµαι γι’ αυτή την τοποθέτηση της συναδέλφου, διότι
εµείς ουδέποτε επιδοκιµάσαµε δολοφονικές ενέργειες -το είπα
προηγουµένως από το Βήµα- και ουδέποτε στέρξαµε συµπαρα-
στάτες σε τέτοιες καταστάσεις. Ουδέποτε!

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: …(δεν ακούστηκε)
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Τώρα γιατί γίνεται
αυτό; Δεν είναι σωστό.

Κύριε Βαρβιτσιώτη, σας παρακαλώ.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Καταδικάζαµε πάντα αυτές τις
ενέργειες κι αυτά τα ειδεχθή εγκλήµατα. Λέτε, λοιπόν, απολύ-
τως…
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ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Με όλους τους µάρτυρες υπε-
ράσπισης του ΣΥΡΙΖΑ εκεί! 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): …ανακρίβειες και ψέµατα στη
Βουλή, κυρία Μπακογιάννη, και µάλιστα διανθίζετε τον λόγο σας
ότι δήθεν εµείς υποστηρίζουµε και στέργουµε σε ενέργειες
άλλων των οποίων έχουµε πέσει θύµατα.

Κυρία Μπακογιάννη, όταν ήρθαν στο σπίτι του κ. Παρασκευό-
πουλου ή στο σπίτι µου κατ’ επανάληψη και διεκδικούσαν αυτοί
οι κύριοι να αλλάξει το νοµοθετικό πλαίσιο για την παροχή των
αδειών, η Κυβέρνηση δεν έστερξε σε αυτά τα αιτήµατα.

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Έλεος!
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Παρέµεινε το νοµοθετικό πλαί-
σιο, όπως ακριβώς το αφήσατε εσείς.

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Κύριε Υπουργέ, ευ-

χαριστούµε.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας

και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Εποµένως όλα αυτά που είπατε
σας τα επιστρέφουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Σας παρακαλώ, κύριε
Υπουργέ, να σεβαστούµε τον κ. Κουτσούµπα. Σήµερα τον έχουµε
ταλαιπωρήσει.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Είναι κρίµα για ένα τέτοιο ζή-
τηµα εσείς να εκτρέπεστε σε τέτοιους χαρακτηρισµούς, που δεν
σας τιµούν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Κύριε Υπουργέ, σας
ευχαριστώ.

Κύριε Κουτσούµπα, σας ζητάω συγγνώµη. Παρακαλώ, έχετε
τον λόγο.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-
τρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Ευτυχώς που οι κάµερες του καναλιού της Βουλής είναι ανοικτές
και µπορεί να βλέπει ο ελληνικός λαός αυτό το χάλι και της Κυ-
βέρνησης των ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ και της Αξιωµατικής Αντιπολίτευ-
σης, της Νέας Δηµοκρατίας, αλλά και του Προεδρείου, κύριε
Προεδρεύοντα, για το πώς τηρεί τις διαδικασίες σε αυτή εδώ την
Αίθουσα. Μας βλέπουν και µαθητές που έρχονται να διδαχτούν,
υποτίθεται, από τη λειτουργία της Βουλής, αυτού του κορυ-
φαίου, πάλι υποτίθεται, στοιχείου, θεσµού της ελληνικής πολι-
τείας, της δηµοκρατίας και µπορούν έτσι να βγάλουν τα
συµπεράσµατά τους.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Θ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ)

Η Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ µε τους συνεταίρους της των ΑΝΕΛ
και η Αξιωµατική Αντιπολίτευση της Νέας Δηµοκρατίας δεν χά-
νετε αφορµή για να οξύνετε µια εντελώς γελοία και αποπροσα-
νατολιστική αντιπαράθεση, πάνω βέβαια σε υπαρκτά
προβλήµατα -αλλά που όµως δεν είναι τα κρίσιµα προβλήµατα
που απασχολούν τον εργαζόµενο λαό µας-, που απασχολούν
τους Έλληνες πολίτες απ’ άκρη σ’ άκρη στην Ελλάδα, που στε-
νάζουν κάτω απ’ αυτή τη βάρβαρη πολιτική, που και οι δύο σας
όλα αυτά τα χρόνια έχετε υλοποιήσει και συνεχίζετε, σαν καλοί
µαθητές, εσείς, κύριοι, στα κυβερνητικά έδρανα, να την υλοποι-
είτε από εδώ και πέρα.

Σε αντίθεση, λοιπόν, µε όλους εσάς, γι’ αυτά τα κρίσιµα ζητή-
µατα, για τα οποία διαµαρτύρονται νοσηλευτές, γιατροί, υγειονο-
µικοί και άλλοι εργαζόµενοι, το απόγευµα υπάρχει συλλαλητήριο
έξω από τη Βουλή, στο Σύνταγµα. Το σηµερινό νοµοσχέδιο, λοι-
πόν, είναι τέτοιο κρίσιµο ζήτηµα και γι’ αυτό σταθερά το ΚΚΕ θα
µιλήσει. Αυτό θα είναι και το περιεχόµενο της οµιλίας µου κι όχι
όλα αυτά τα αποπροσανατολιστικά και ταυτόχρονα υποκριτικά.

Άλλωστε, για το συγκεκριµένο ζήτηµα για το οποίο συζητάτε
όλοι σας πάνω από µια ώρα τώρα υπάρχουν τοποθετήσεις των
πολιτικών κοµµάτων, υπάρχει η τοποθέτηση του ΚΚΕ. Μπορεί η
ελληνική κοινωνία, το κίνηµά της, να κρίνει. Γιατί το ίδιο το εργα-
τικό λαϊκό κίνηµα έχει υποφέρει κι από τέτοιες ενέργειες των δια-
φόρων που τώρα παίρνουν άδεια και βγαίνουν αλλά και από τις
πολιτικές αποφάσεις τις δικές σας και ορισµένες αποφάσεις της

αδέσµευτης -υποτίθεται- δικαιοσύνης.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µε το νοµοσχέδιο αυτό η Κυβέρ-

νηση κάνει άλλο ένα πολιτικό στριπτίζ, που αποκαλύπτει ότι οι
αντιλαϊκές της δεσµεύσεις απέναντι στο µεγάλο κεφάλαιο δεν
έχουν τελειωµό. Στην κυριολεξία προσπαθούν να γεµίσουν ένα
βαρέλι που δεν έχει πάτο. 

Ο τρόπος που έφερε η Κυβέρνηση αυτό το νοµοσχέδιο, µε τη
µορφή µάλιστα του επείγοντος, σαν τον κλέφτη, αποσκοπεί στον
αιφνιδιασµό των γιατρών. Θέλει να προλάβει δικαιολογηµένες
αντιδράσεις, που ήδη υπάρχουν, από την Οµοσπονδία Ενώσεων
Νοσοκοµειακών Γιατρών Ελλάδας αλλά και από άλλες συνδικα-
λιστικές οργανώσεις των εργαζοµένων. 

Κύριοι της Κυβέρνησης, το σαρανταοκτάωρο που επικαλείστε
ότι καθιερώνετε είναι σκέτη απάτη, όπως επίσης απάτη είναι ότι
βελτιώνεται ο χρόνος εργασίας των γιατρών. 

Η εξαπάτηση που επιχειρείται ξεκινάει ακόµα και από τον τίτλο
του νοµοσχεδίου. Βαφτίζετε σαν οργάνωση του χρόνου εργα-
σίας των γιατρών την ουσιαστική και πλήρη αποδιοργάνωσή του,
η οποία φυσικά έρχεται να προστεθεί στο υπάρχον σµπαράλια-
σµα, γιατί και τέτοιο υπάρχει. 

Ενσωµατώνοντας όλες τις αντιδραστικές ευρωπαϊκές οδηγίες,
οδηγείτε σε ελαστικοποίηση του ωραρίου. Πρόκειται για την
πλήρη, αµάσητη, εφαρµογή της έκθεσης Σέρκας, που από το
2008 είχε µείνει στην άκρη κάτω από την κατακραυγή των εργα-
ζοµένων, αφού περιλαµβάνει ό,τι πιο νοσηρό σκέφτηκαν οι «εγ-
κέφαλοι» στην Ευρωπαϊκή Ένωση, όπως τη δυνατότητα της
επιχείρησης να χωρίσει τον ηµερήσιο εργάσιµο χρόνο σε ενεργό
και ανενεργό, όπως τη διευθέτηση του εργάσιµου χρόνου. 

Η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ και εδώ αναλαµβάνει να διεκπε-
ραιώσει τη «βρώµικη» δουλειά που δεν µπόρεσαν οι προηγούµε-
νοι. 

Αξιοποιείτε το σηµερινό απαράδεκτο καθεστώς ωραρίων και
εφηµεριών. Αντί να λύσετε το πρόβληµα µε τον µόνο τρόπο που
υπάρχει, δηλαδή τις απαραίτητες προσλήψεις γιατρών και υγει-
ονοµικών µε σταθερές εργασιακές σχέσεις, χρησιµοποιείτε µια
κατάσταση που µαζί µε τους προηγούµενους συνδιαµορφώσατε
σαν άλλοθι, για να υλοποιηθεί άλλη µια φορά ακόµα µια πιο αν-
τιλαϊκή αναδιάρθρωση του χρόνου εργασίας των γιατρών. 

Βέβαια, τηρουµένων των αναλογιών, τα ίδια κάνετε και για
άλλα ζητήµατα, τα ίδια κάνετε και µε τον ΕΔΟΕΑΠ, µε τους δη-
µοσιογράφους. Από τη µια οδηγήσατε µαζί µε τους προηγούµε-
νους πάλι τα ταµεία σε αδιέξοδο και από την άλλη φέρνετε
τροπολογία σήµερα, λέγοντας στους εργαζόµενους «µπρος
γκρεµός και πίσω ρέµα» και αυξάνετε ταυτόχρονα και τις εισφο-
ρές των εργαζοµένων. 

Μάλιστα, το κάνετε αυτό, διαστρεβλώνοντας και τις θέσεις και
παρεµβάσεις του ΚΚΕ, όπως επιχειρήσατε να κάνετε χθες και
προχθές στην επιτροπή της Βουλής για τα ζητήµατα των για-
τρών, του χρόνου εργασίας, της διευθέτησης και όλα αυτά για
τα οποία µίλησαν υπεύθυνα οι εκπρόσωποι του ΚΚΕ. 

Το κόµµα µας έχει επισηµάνει ότι αυτό το τερατούργηµα δεν
αφορά µόνο τους γιατρούς. Είναι προµήνυµα για το τι επιφυλάσ-
σεται και σε άλλους κλάδους εργαζοµένων, προκειµένου να επι-
τευχθεί η µέγιστη εκµετάλλευση των εργαζοµένων. 

Αυτό το νοµοσχέδιο προβλέπει ρυθµίσεις που µόλις πρόσφατα
έθεσε και ο ΣΕΒ ως επείγουσα προτεραιότητα, όπως είναι η πα-
ραπέρα ευελιξία των εργασιακών σχέσεων, επισηµαίνοντας µά-
λιστα ότι στον τοµέα της δηµόσιας υγείας ο βαθµός ευελιξίας
πρέπει να ανέβει. 

Εσείς, βέβαια, σπεύδετε και µε αυτό και αργότερα µε άλλα νο-
µοσχέδια -που θα τα δούµε στην πορεία, τους επόµενους µήνες,
να έρχονται- να υλοποιήσετε αυτές τις αξιώσεις των µεγαλοβιο-
µηχάνων. 

Δίκαια έχετε ανακηρυχθεί από τον ελληνικό λαό, τουλάχιστον
από τους ανθρώπους που έχουν µάθει να σκέφτονται, αφού ζουν
καθηµερινά όλα αυτά τα προβλήµατα, σαν τα παιδιά για όλες τις
δουλειές, κυρίως τις «βρώµικες» δουλειές, που και οι προηγού-
µενοι από εσάς µπορεί να δυσκολεύονταν να κάνουν -όχι ότι δεν
ήθελαν, βέβαια, εκείνοι- ή δεν πρόλαβαν πιθανόν να υλοποι-
ήσουν. 

Αφήστε τώρα την υποκρισία και τη δήθεν κόντρα µε τη Νέα
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Δηµοκρατία, αφού µαζί ψηφίζετε την οδηγία σήµερα, τους και
µια σειρά άλλα κρίσιµα ζητήµτους τις προηγούµενες τουςς, τους
προηγούµενες µήνες και χρόνια, αρχής γενοµένης από το τρίτο
µνηµόνιο και τα άλλα που δήθεν θα καταργούσατε µε έναν νόµο. 

Το ανθυγιεινό, αντεργατικό αυτό έκτρωµα που φέρατε καταρ-
γεί τον σταθερό, ηµερήσιο και εβδοµαδιαίο χρόνο εργασίας των
γιατρών. Οι σαράντα οκτώ ώρες δεν είναι ο µέγιστος επιτρεπτός
εβδοµαδιαίος χρόνος εργασίας, αλλά ο µέσος όρος, µε περίοδο
αναφοράς το τετράµηνο. 

Θα µπορούν έτσι να εφηµερεύουν και όλες τις καθηµερινές
δωδεκάωρα για πάνω από έναν µήνα. Είναι τεράστια πρόκληση.
Είναι θράσος αυτό της Κυβέρνησης. Δώδεκα ώρες δουλειά, δώ-
δεκα ώρες ανάπαυση και αυτό υπό αίρεση, αφού, όπως χαρα-
κτηριστικά αναφέρει η αιτιολογική έκθεση, επιτρέπεται και
παρέκκλιση, για λόγους υπηρεσιακών αναγκών και διασφάλισης
της καλής λειτουργίας των δηµοσίων µονάδων υγείας. Με εξου-
θενωµένους γιατρούς θα διασφαλίζετε µήπως την εύρυθµη λει-
τουργία των νοσοκοµείων; Τόσο αναίσθητοι είστε να µην
καταλαβαίνετε ότι µε αυτόν τον τρόπο πολλαπλασιάζονται οι πι-
θανότητες τραγικών παραλείψεων, λαθών σε βάρος της υγείας,
ακόµη και της ίδιας της ζωής των ασθενών;

Το έκτρωµα-νοµοθέτηµά σας καθιερώνει το opt-out, δηλαδή
µε ατοµική συναίνεση του γιατρού ο µέσος εβδοµαδιαίος χρόνος
εργασίας θα µπορεί να αυξάνεται από σαράντα οκτώ στις εξήντα
ώρες. Με τα τεράστια κενά, που όλοι γνωρίζουµε ότι υπάρχουν,
µε το ουσιαστικό πάγωµα των προσλήψεων, τα περί ελεύθερης
συναίνεσης του γιατρού είναι απροκάλυπτη κοροϊδία, σας ξανα-
λέµε, καθαρή πρόκληση. Το εξηντάωρο θα είναι ο κανόνας και
όχι η εξαίρεση. Εδώ είµαστε όλοι και θα τα δούµε και θα τα λέµε
και τους επόµενους µήνες, το επόµενο διάστηµα.

Καθιερώνεται, επίσης, η έννοια του ενεργού και ανενεργού
χρόνου. Σαν εργάσιµος θεωρείται µόνο ο χρόνος κατά τον οποίο
ο γιατρός βρίσκεται στον χώρο εργασίας του. Συνεπώς ο χρόνος
της εφηµερίας - ετοιµότητας δεν θεωρείται εργάσιµος χρόνος,
αλλά σαν χρόνος ανάπαυσης, αφήνοντας επίσης παράλληλα
ανοικτό το ενδεχόµενο αυτού του τύπου οι εφηµερίες να µην
πληρώνονται, παρά µόνο αν ο γιατρός κληθεί στο νοσοκοµείο
και παράσχει υπηρεσίες. Η ερµηνεία αυτή προκύπτει από τα σχε-
τικά άρθρα που ορίζουν ποιες είναι οι αµειβόµενες υπερωρίες,
όπου ρητά σαν τέτοιες ορίζονται µόνο όσες είναι µε παρουσία
στον χώρο εργασίας.

Η Κυβέρνηση κάνει πως δεν καταλαβαίνει τι σηµαίνει για την
κοινωνική ζωή και την υγεία των εργαζοµένων µε όλα αυτά τα
ωράρια-λάστιχο, όταν και οι πρωτοετείς φοιτητές της Ιατρικής
γνωρίζουν -αλλά προκύπτει και από την κοινή λογική, δεν χρει-
άζεται να πας στην Ιατρική γι’ αυτό- ότι η τεράστια καταπόνηση
του ανθρώπινου οργανισµού από τέτοια εξοντωτική συνεχόµενη
καθηµερινή εργασία δεν µπορεί να αναπληρωθεί από το γεγονός
ότι στη συνέχεια θα εργάζεται σχετικά λιγότερες ώρες.

Πολύ καλά το έχουµε καταλάβει, κύριοι της Κυβέρνησης και
κύριοι Βουλευτές του κυβερνώντος κόµµατος. Από τη µια µεριά,
η Κυβέρνηση προπαγανδίζει ότι η οργάνωση του χρόνου εργα-
σίας των γιατρών αποσκοπεί στην προστασία της υγείας και των
εργασιακών δικαιωµάτων τους και από την άλλη τούς καλεί -εθε-
λοντικά, µάλιστα- να το απεµπολούν. Η Κυβέρνηση ισχυρίζεται
ότι αυτή η εξαίρεση είναι προσωρινή, για τρία χρόνια, µέχρι να
γίνουν οι αναγκαίες προσλήψεις. Καλά, τώρα ποιους νοµίζετε ότι
κοροϊδεύετε; Εδώ έχετε συµφωνήσει για την τήρηση των δηµο-
σιονοµικών στόχων και των µατωµένων πρωτογενών πλεονασµά-
των µέχρι το 2060, που είναι σε αντίθεση µε όλα αυτά που λέτε
για τις προσλήψεις. Στο προσχέδιο του κρατικού προϋπολογι-
σµού η δαπάνη για τα νοσοκοµεία είναι µειωµένη κατά 350 εκα-
τοµµύρια ευρώ.

Όσο και αν προσπαθείτε να φιλοτεχνήσετε ένα δήθεν πιο φι-
λολαϊκό πρόσωπο, δεν σας βγαίνει ακριβώς. Είστε πολλαπλά
εκτεθειµένοι. Εφαρµόσατε τον αντιασφαλιστικό νόµο-λαιµητόµο,
καταργήσατε τις συλλογικές συµβάσεις εργασίας, επεκτείνατε
τις ελαστικές σχέσεις εργασίας, λεηλατήσατε µισθούς και συν-
τάξεις, περικόψατε ό,τι έχει σχέση µε τις κοινωνικές παροχές.
Έχετε διαµορφώσει χωρίς υπερβολή µια εργασιακή ζούγκλα από
κοινού, συγκυβέρνηση και Αξιωµατική Αντιπολίτευση και ορι-

σµένα άλλα κόµµατα εδώ µέσα. Τώρα έρχεστε και χτυπάτε την
καρδιά των εργατικών κατακτήσεων µε την κατάργηση του στα-
θερού χρόνου εργασίας. Είναι προµήνυµα για το τι έχετε συµ-
φωνήσει µε τους συνδαιτυµόνες σας, µε τους µεγάλους οµίλους,
σχετικά µε τις ανατροπές στην εργασιακή νοµοθεσία και το πα-
ραπέρα χτύπηµα και του δικαιώµατος της απεργίας.

Για αυτό κρατάτε επτασφράγιστο µυστικό όλες αυτές τις συµ-
φωνίες. Για αυτό και τα σχετικά νοµοσχέδια θα τα φέρετε πάλι
αιφνιδιαστικά, σαν τους κλέφτες. Το έχετε µάθει το µάθηµα πολύ
καλά από τους δασκάλους σας, τους προηγούµενους, και ήδη
τους ξεπερνάτε κατά πολύ.

Κυρίες και κύριοι, το ΚΚΕ στηρίζει τα αιτήµατα των νοσοκοµει-
ακών γιατρών. Αυτό που είναι προς όφελος των γιατρών και των
ασθενών είναι µόνο οι µαζικές προσλήψεις γιατρών, άλλων υγει-
ονοµικών, µε πλήρη και αποκλειστική απασχόληση, µε σταθερό
ηµερήσιο και εβδοµαδιαίο χρόνο εργασίας, µε πεντάωρο κανο-
νικά -εκεί πρέπει να φθάσουµε, στο τριαντάωρο και µε µία εφη-
µερία την εβδοµάδα-, µε ουσιαστικές αυξήσεις στους µισθούς,
µε κατάργηση όλων των αντεργατικών και αντιασφαλιστικών
νόµων, της φοροληστείας και µε ουσιαστικά µέτρα για την υγεία
και την ασφάλεια των εργαζοµένων και των ασθενών. Δεν θα
υποστείλουµε τη σηµαία του αγώνα µέχρι να φθάσουµε σε ένα
αποκλειστικά δηµόσιο, σύγχρονο, δωρεάν σύστηµα υγείας, που
να ανταποκρίνεται στις σύγχρονες πραγµατικές ανάγκες του
λαού µας, στην πρόληψη, τη θεραπεία και την αποκατάσταση
της υγείας. 

Καλούµε και απ’ αυτό το Βήµα τους γιατρούς, τους νοσηλευ-
τές, όλους τους εργαζόµενους στα νοσοκοµεία, σε όλον τον
τοµέα της υγείας και της πρόνοιας να βρεθούν µαζί µε τους υπό-
λοιπους εργατοϋπαλλήλους στον λαό που υποφέρει και σήµερα
στα συλλαλητήρια που καλεί το ΠΑΜΕ σε όλη τη χώρα και εδώ
στην Αθήνα, έξω στο Σύνταγµα στις 18.30’ η ώρα, αλλά και να
συνεχίσουν τον αγώνα τους σε καθηµερινή βάση.

Θα ήθελα να πω και µία κουβέντα ακόµα, να κάνω ένα σχόλιο
για ένα σκάνδαλο που µάλλον θα σκάσει. Ενώ έχει περάσει πε-
ρίπου ένας χρόνος αφότου έγινε η πρώτη καταγγελία του κόµ-
µατός µας για τις συνακροάσεις στο τηλεφωνικό κέντρο του και
οκτώ µήνες από τη δεύτερη, διαβάσαµε στον Τύπο χθες και σή-
µερα ότι η αρµόδια εισαγγελική αρχή προτείνει να τεθεί ο φάκε-
λος της δικογραφίας στο αρχείο, σαν να µη συνέβη απολύτως
τίποτα και, µάλιστα, µε το πρωτοφανές γεγονός η εισαγγελέας
της υπόθεσης να µη θεωρεί καν απαραίτητο να ενηµερώσει το
κόµµα το οποίο υπήρξε θύµα τέτοιων συνακροάσεων, δηλαδή
υποκλοπών.

Κατ’ αρχάς είναι απαράδεκτη η καθυστέρηση. Είναι απαράδε-
κτη η αδράνεια µε την οποία λειτούργησαν οι συναρµόδιες
αρχές και υπηρεσίες, οι οποίες, ενώ υπήρχαν σηµαντικά και αξιο-
ποιήσιµα στοιχεία τα οποία όφειλαν να διερευνήσουν σε βάθος,
απ’ ό,τι προκύπτει δεν έκαναν τίποτα. Για αυτό, συνολικά λέµε
ότι αυτό αφορά και την Κρατική Ασφάλεια, την Αστυνοµία, αλλά
και τις δικαστικές αρχές, δηλαδή παραπέµπουν ευθέως στο κρά-
τος, στην Κυβέρνησή σας. Εκτός και αν η Κυβέρνησή σας αρχίζει
και µιλά πάλι γενικά και αφηρηµένα περί κάποιου παρακράτους
µέσα στο κράτος!

Σύµφωνα και µε τις εκθέσεις και τα πορίσµατα της ΑΔΑΕ τα
οποία έχουµε υπ’ όψιν µας, πέραν των δεκάδων κλήσεων που
έχουν διενεργηθεί από διαφορετικές χώρες του εξωτερικού µε
χρήση της τεχνικής παραποίησης προέλευσης τηλεφωνηµάτων,
επιπλέον έχουν γίνει κλήσεις επίσης από το εξωτερικό όχι µέσω
του διαδικτύου, αλλά µέσω τηλεφωνικού κέντρου, οι οποίες είναι
δυνατόν κατόπιν σχετικής και συγκεκριµένης έρευνας να διαπι-
στωθεί από πού ακριβώς προέρχονται και ακριβώς έτσι να ζητη-
θεί η αποκάλυψή τους.

Εύλογα προκύπτει το ερώτηµα γιατί πηγαίνει στο αρχείο αυτή
η τόσο σοβαρή υπόθεση, η οποία δεν έχει σχέση µε τα διάφορα
παιχνιδάκια που παίζουν τα παιδάκια, σαν κάτι καλόπαιδα εδώ
που γυρνάνε και µέσα στους χώρους της Βουλής, γνωστοί και
για το παρελθόν και για παρόν και για το µέλλον τους, µε τη να-
ζιστική ιδεολογία και το µυαλό που κουβαλάνε. Η υπόθεση,
όµως, συνδέεται µε το απόρρητο των επικοινωνιών και πηγαίνει
και αυτή στο αρχείο.
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Άρα, λοιπόν, είναι πολύ σοβαρή υπόθεση και εύλογα προκύ-
πτουν αυτά τα ερωτήµατα. Μιλώ αργά, µήπως και τα εµπεδώσετε
κάποια στιγµή.

Η Κυβέρνηση είναι υπόλογη. Πρέπει επιτέλους να αναλάβει τις
ευθύνες της, ώστε να µην τεθεί ο φάκελος στο αρχείο και να
προχωρήσουν περαιτέρω οι έρευνες, για να αποκαλυφθούν ποιοι
µηχανισµοί κρύβονται πίσω από αυτή την υπόθεση. Αλλιώς ανα-
λαµβάνετε συγκεκριµένες, τεράστιες πολιτικές ευθύνες για το
ποιους ακριβώς θέλετε να συγκαλύψετε. Τα λέµε καθαρά και ξά-
στερα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΚΚΕ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, εννέα σπουδαστές και ένας συνοδός τους από
το ιδιωτικό ΙΕΚ «ΝΕΑ ΓΝΩΣΗ», µε ειδικότητα «Στέλεχος διοίκη-
σης και οικονοµίας στον τουρισµό». 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Επί της διαδικασίας τώρα, θα δώσω τον λόγο στον Υπουργό
κ. Πετρόπουλο, για να ενηµερώσει το Σώµα για κάποιες νοµοτε-
χνικές βελτιώσεις. 

Αποµένουν επτά Βουλευτές. Θα µιλήσουν δύο εξ αυτών. Μετά
θα µιλήσει ο κ. Λαγός ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος, γιατί
δεν έχει µιλήσει κανένας άλλος Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος,

εκτός του κ. Λοβέρδου. Οπότε θα ήθελα λίγο την ανοχή, όσον
αφορά τον χρόνο. Στον χρόνο να είστε όσο πιο τυπικοί µπορείτε.

Ορίστε, κύριε Πετρόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Θα είµαι
πολύ σύντοµος, κύριε Πρόεδρε, για να ετοιµάσουν οι υπηρεσίες
της Βουλής το σχετικό κείµενο. 

Στο πρώτο άρθρο της προτεινόµενης τροπολογίας συµπληρώ-
νεται η φράση «κατόπιν αιτήσεώς τους». Αφορά εκείνους τους
ιδιοκτήτες που εντάσσονται στο ΕΔΟΕΑΠ. Επειδή επιλέγουν µε-
ταξύ τους ποιοι θα είναι, πρέπει να µπει κατ’ ανάγκη αυτή η νο-
µοτεχνική βελτίωση.

Υπάρχουν άλλες έξι διατυπώσεις - νοµοτεχνικές βελτιώσεις.
Να πω για τον κύκλο εργασιών της ΕΡΤ, όπως αυτός αποτυπώ-
νεται στον οριστικό απολογισµό χρήσης της ΕΡΤ. Πρέπει να είναι
αυτό διευκρινισµένο. 

Επίσης υπάρχει µια διατύπωση νοµοτεχνικής βελτίωσης για το
2% επί των υπηρεσιών διαφήµισης και σε προϊόντα ιντερνετικά.
Πρέπει να κάνουµε µια σαφή διατύπωση εκεί. Τη διαδικασία την
ορίζει το Διοικητικό Συµβούλιο του ΕΔΟΕΑΠ και κάθε τέτοια δια-
δικασία που υπάρχει στον κανονισµό κυρώνεται µε απόφαση του
Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. Αυτά είναι τα
σηµεία και τα ανέφερα συνοπτικά.

Τα καταθέτω για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός κ. Αναστάσιος Πετρόπουλος

καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές
βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:

1898 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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1900 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε για τη
συντοµία στον χρόνο, κύριε Υπουργέ.

Τον λόγο έχει ο κ. Καΐσας από την Κοινοβουλευτική Οµάδα του
ΣΥΡΙΖΑ για πέντε λεπτά. Κύριε συνάδελφε, σας παρακαλώ να
είστε συνεπής στον χρόνο σας και εσείς, για να µπορέσουµε να
ολοκληρώσουµε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΪΣΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν δικαιούµαι έξι λεπτά;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Επειδή έχει ξεφύγει ο

χρόνος τελείως, το πήγαµε στην αρχική διαδικασία, που είναι τα
πέντε λεπτά. Κάποιος να ειδοποιήσει τον κ. Φωτήλα ότι είναι ο
επόµενος.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΪΣΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο αυτό ήρθε µε τη

διαδικασία του επείγοντος και πιστεύω ότι θα τελειώσει, θα ψη-
φιστεί, θα προλάβει. Το λέω αυτό γιατί παρεµβλήθηκαν άλλα ζη-
τήµατα, τα οποία όχι µόνο δεν βοήθησαν να το συζητήσουµε,
αλλά το συσκότισαν και άλλο. 

Τι έρχεται να επιλύσει αυτό το νοµοσχέδιο; Για να απαντήσει
κάποιος σε αυτό το ερώτηµα, πρέπει να περιγράψει ποια είναι η
σηµερινή κατάσταση. Αρκετοί συνάδελφοι προηγούµενα µίλησαν
για το πώς ήταν η κατάσταση και το ’77 και το ’97 και λοιπά. Θα
αποφύγω να το κάνω και εγώ, αν και έχω υπηρετήσει στην υπη-
ρεσία τριάντα επτά χρόνια.

Μέχρι σήµερα, λοιπόν, που µιλάµε οι γιατροί εφηµερεύουν εί-
κοσι τέσσερις ώρες το εικοσιτετράωρο. Αναλαµβάνουν υπηρεσία
ώρα 8.00’ το πρωί και τελειώνει η εφηµερία τους την άλλη µέρα
8.00’ το πρωί πάλι. Είναι κανένας που πιστεύει ότι µπορεί να συ-
νεχιστεί αυτό; Και όµως κρατάει σαράντα τόσα χρόνια. Είναι κα-
νένας που πιστεύει ότι δεν πρέπει να διορθωθεί; Υπάρχουν
αντιρρήσεις από αρκετούς που δεν ξέρουν τι τραβάνε αυτοί οι
άνθρωποι. 

Δεν είναι µόνο η καταπόνηση των γιατρών, που σίγουρα είναι
ένα µεγάλο ζήτηµα, αλλά είναι τέτοια η κούραση, που στο τέλος
την πληρώνουν οι ασθενείς. Είναι λογικό να γίνονται λάθη και πα-
ραλείψεις και να υπάρχει κούραση υπερβολική. Μετά το εικοσι-
τετράωρο αυτό συνεχίζουν να δουλεύουν για το κανονικό τους
ωράριο. 

Πόσες εφηµερίες κάνουν τον µήνα; Διότι ανά µήνα βγαίνει το
πρόγραµµα. Οκτώ µε δέκα, στις καλές περιπτώσεις. Στα επαρ-
χιακά νοσοκοµεία, αναφέρθηκαν και µερικά παραδείγµατα όπου
είναι δύο γιατροί, εφηµερεύουν δεκαπέντε ηµέρες τον µήνα. 

Όσο παράξενο και να σας φαίνεται αυτό, συµβαίνει και σε µε-
ρικές περιπτώσεις συµβαίνουν και ακόµα χειρότερα. Δεν θέλω,
όµως, να συνεχίσω λέγοντας ποια είναι η κατάσταση. Την ξέρουν
όλοι οι γιατροί που υπηρετούν αυτή τη στιγµή στο σύστηµα. Ευ-
τυχώς που ήρθε το πρόστιµο των 150 εκατοµµυρίων και ταρα-
κουνήθηκε κάπως το σύστηµα και δεν θα συνεχίσουµε έτσι. 

Τι προβλέπει το νοµοσχέδιο; Θα διαβάσω επί λέξει µία παρά-
γραφο: «Το τακτικό ωράριο των νοσοκοµειακών γιατρών είναι
επτάωρο, συνεχές, πρωινό και πενθήµερο, από Δευτέρα ως Πα-
ρασκευή, από τις 8.00’ ως τις 15.00’.».

Αυτό είναι ελαστικές εργασιακές σχέσεις; Αυτό δεν είναι κα-
νονικό ωράριο υπαλλήλων; Ακούσαµε διάφορα εδώ και κον-
τεύουµε να τρελαθούµε. Αυτό λέει το άρθρο 3 παράγραφος 1. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Το αποσύραµε αυτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΪΣΑΣ: Το αποσύραµε. 
Υποχρεώνει τον γιατρό να δουλεύει σαράντα οκτώ ώρες την

εβδοµάδα, δηλαδή τριάντα πέντε τακτικές που δουλεύει, και
άλλη µία εφηµερία, άλλες δώδεκα ώρες. Αυτό είναι το σαραντα-
οκτάωρο. Σήµερα, δεν υπάρχει κανένας γιατρός που να δουλεύει
µε τέτοιο ωράριο, δεν βρίσκεται. Δεν υπάρχει πουθενά σε κανένα
νοσοκοµείο, όσο µεγάλο και να είναι. Δίνει τη δυνατότητα, µε τη
συγκατάθεση του γιατρού, να πάει στις δύο εφηµερίες, δύο δω-
δεκάωρες, όπως θα εξηγήσω. Με τη συγκατάθεσή του πάντα! 

Με το καινούργιο νοµοσχέδιο εφηµερεύουν όλοι οι γιατροί.
Για όσους δεν ξέρουν, οι πανεπιστηµιακοί γιατροί πάνω από µία
ορισµένη βαθµίδα δεν εφηµερεύουν αυτή τη στιγµή και είναι τε-
ράστιο πρόβληµα για τους υπόλοιπους γιατρούς. 

Από εικοσιτετράωρη η εφηµερία, λοιπόν, γίνεται δωδεκάωρη.
Άρα, λοιπόν, δεν θεωρείται ότι µειώνεται; Μπορεί να εφαρµοστεί
αυτό το σύστηµα; Όχι. Είµαστε κατηγορηµατικοί. Πρέπει να

υπάρξουν προϋποθέσεις. Ποιες; ΤΕΠ αυτόνοµα, αυτό που έχουν
εξαγγείλει οι Υπουργοί και θα προχωρήσει, νέες προσλήψεις,
όπου επίσης έχει οριστεί ο αριθµός, δηµιουργία πρωτοβάθµιας
φροντίδας υγείας, µε την οποία θα ελαφρύνουν πάρα πολύ τα
νοσοκοµεία. Φυσικά αυτά δεν µπορούν να γίνουν από τη µία
ηµέρα στην άλλη. Θα γίνουν σε τρία χρόνια. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα ήθελα να πω µία κουβέντα µόνο για τα Συµβούλια Κρίσης,
µιας και δεν έχω χρόνο. Όλοι ξέρουµε πώς ορίζονταν οι κριτές.
Από τον Υπουργό Υγείας κατευθείαν! Όλοι ξέρουµε τι γινόταν
όλα αυτά τα χρόνια από το 1985, τουλάχιστον, που εφαρµόστηκε
το ΕΣΥ, µέχρι και σήµερα. Τώρα που θα επιλέγονται µε κριτήριο
την τύχη, θα κληρώνονται δηλαδή, τώρα θα γίνει το κοµµατικό
κράτος; Γιατί το ακούσαµε και αυτό. 

Καλώ όλους τους Βουλευτές να υπερψηφίσουν αυτό το νοµο-
σχέδιο, γιατί επιλύει χρόνια προβλήµατα των γιατρών και των νο-
σοκοµείων. Σας τα λέει αυτά ένας γιατρός ο οποίος επί τριάντα
επτά χρόνια υπηρέτησε το σύστηµα. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον
κύριο συνάδελφο. 

Τον λόγο έχει ο κ. Φωτήλας για πέντε λεπτά. 
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Δεν αντιλαµβάνοµαι, βέβαια, γιατί µειώσατε τον χρόνο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Βάσει του Κανονισµού,

που έχει αλλάξει, στα επείγοντα νοµοσχέδια ο χρόνος είναι πέντε
λεπτά. Βλέπετε ότι υπάρχει ανοχή. Αν σας πω ότι έχετε έξι λεπτά,
κύριε Φωτήλα, θα µιλήσετε οκτώ. 

ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Έτσι το δέχοµαι.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι προφανές ότι η Κυβέρ-

νηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ βρίσκεται σε απόγνωση. Στους λίγους
µήνες που της αποµένουν κάνει οτιδήποτε µπορεί για να παρα-
µείνει γαντζωµένη στην εξουσία. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Θα µε αφήσετε να µιλήσω; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριοι συνάδελφοι,

σεβαστείτε τον οµιλούντα. 
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Φέρνει νοµοσχέδια, όπως το σηµερινό,

µε διαδικασίες fast track, χωρίς καµµία διαβούλευση. 
Μας ζητήθηκε να καλέσουµε φορείς. Ακούστε, κύριε Αµυρά.

Όταν διαµαρτυρηθήκαµε ότι δεν µπορούµε να καλέσουµε φο-
ρείς από όλη την Ελλάδα, ώστε να βρίσκονται στη Βουλή µέσα
σε τρεις ώρες -γιατί αυτό µας ζητήθηκε-, ξέρετε ποια ήταν η
απάντηση του εισηγητή του ΣΥΡΙΖΑ; Μα, όσοι χρειάζονται, έχουν
ήδη ενηµερωθεί. Ο απόλυτος ευτελισµός του Κοινοβουλίου!

Εν τοιαύτη περιπτώσει, κύριοι συνάδελφοι, µην τα φέρνετε
στις επιτροπές. Να πάµε κατευθείαν στην Ολοµέλεια, να τελει-
ώσει η υπόθεση, άµα είναι έτσι τα νοµοσχέδια. 

Την ίδια ώρα, µε το νοµοσχέδιο κοροϊδεύει και προσβάλλει τον
χώρο της υγείας. Λέει, µάλιστα, ότι έχει γνήσιο ενδιαφέρον για
τους ιατρούς και τις εφηµερίες τους. Ποιος το λέει αυτό; Ο κ.
Πολάκης, που συνεχίζει να υβρίζει τη συντριπτική πλειοψηφία
των γιατρών, δηλώνοντας ευθαρσώς ότι είναι διεφθαρµένοι.
Τώρα κόπτεται για τις εφηµερίες των διεφθαρµένων, όπως λέει.
Βέβαια, δεν περίµενα από τις δηλώσεις του κ. Πολάκη, κάτι άλλο.
Ήξερα ποιο είναι το επίπεδο. Άλλωστε, κύριε Πολάκη, «έξεστι
Κλαζοµενίοις ασχηµονείν». Μην το ψάχνετε στο αγγλικό λεξικό,
είναι ελληνικά.

Θα σας συνιστούσα, όπως και σε όλη την Κυβέρνηση, τους τε-
λευταίους αυτούς µήνες που θα παραµείνετε στην εξουσία να
ασχοληθείτε µε τα πραγµατικά προβλήµατα του χώρου της
υγείας και να µην προκαλείτε, προσβάλλοντας τους γιατρούς,
που στη συντριπτική τους πλειοψηφία δίνουν τον καλύτερό τους
εαυτό για να διατηρηθεί όρθιο το ΕΣΥ. 

Επειδή µίλησα για τα πραγµατικά προβλήµατα της υγείας, εί-
δατε την επιστολή του Διοικητή του Λαϊκού Νοσοκοµείου, που
αναγκάζει τους ασθενείς να υπογράφουν ότι εν γνώσει τους πα-
ραµένουν στις λίστες αναµονής στο χειρουργείο, γιατί δεν πρό-
κειται να χειρουργηθούν πριν από τον Φεβρουάριο του 2018;
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Αυτά είναι τα πραγµατικά προβλήµατα της δηµόσιας υγείας.
Αυτά θα έπρεπε να κοιτάτε και όχι να µας φέρνετε τσαπατσού-
λικα κείµενα, χωρίς καµµία τεκµηρίωση και χωρίς καµµία διαβού-
λευση.

Μένει, όµως, το ερώτηµα, γιατί φέρνετε αυτές τις ρυθµίσεις
τώρα έτσι «πατ κιουτ»; Διότι προφανώς θέλετε να τακτοποιήσετε
δικό σας κόσµο, µέσω µιας πρωτοφανούς διαδικασίας για τις κρί-
σεις και την επιλογή των γιατρών του ΕΣΥ. Αλήθεια, πού αλλού
γίνεται παγκοσµίως διαδικασία κλήρωσης; 

Έχετε πραγµατικά µια εµµονή στην Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ
µε τις κληρώσεις και αναρωτιέµαι γιατί; Μήπως γιατί µαγειρεύον-
ται εύκολα; Αφήστε δε αυτή τη δοµηµένη συνέντευξη, που θα
µπορεί να φέρνει τον πέµπτο πρώτο. Αρκεί δηλαδή ο «δικός µας»
να είναι µέσα στους πέντε πρώτους. Το µόνο που µε παρηγορεί
είναι ότι οι «δικοί σας» συνήθως δεν είναι µέσα στους πέντε πρώ-
τους. 

Τι να πούµε δε για την τροπολογία που ενσωµατώθηκε στο
άρθρο 20; Επιχειρείτε την εκβιαστική απόσπαση υπογραφής από
τους γιατρούς για παραίτηση από κάθε νόµιµο δικαίωµά τους.
Πρόκειται για µια µονοµερή ενέργεια, που από τη µια θα φέρει
µεγάλο πλήγµα στην εξυπηρέτηση των πολιτών και από την άλλη
θα κλείσει τα ιδιωτικά εργαστήρια, τα διαγνωστικά κέντρα και τα
κλινικοεργαστήρια του ΕΟΠΥΥ, αφού καλούνται να πληρώσουν
τα ελλείµµατα του προϋπολογισµού του ΕΟΠΥΥ.

Ολοκληρώνοντας, επιτρέψτε µου δύο σχόλια για την πολιτική
επικαιρότητα. Το πρώτο αφορά τον Υπουργό Παιδείας και την
απίστευτη ανακοίνωση που έβγαλε κατά του Πρύτανη του Πανε-
πιστηµίου Μακεδονίας. Το να εγκαλεί ο Υπουργός µιας δηµοκρα-
τικής χώρας έναν πανεπιστηµιακό δάσκαλο, τον Πρύτανη, επειδή
απευθύνθηκε στους φοιτητές του, για να τους µιλήσει για αξιο-
πρέπεια, αξιοκρατία και σεβασµό, ξεπερνάει τα εσκαµµένα. 

Μιλάµε για έναν Υπουργό, τον κ. Γαβρόγλου, που δεν έχει βρει
να πει έστω και µία λέξη για όλη αυτή την αθλιότητα που παρα-
τηρείται καθηµερινά στους πανεπιστηµιακούς χώρους. Είναι αυ-
τονόητο, κύριε Γαβρόγλου, αν µε ακούτε, ότι θα είστε ηθικός
αυτουργός αν κάτι συµβεί το επόµενο διάστηµα στον συγκεκρι-
µένο πανεπιστηµιακό.

Το δεύτερο σχόλιο θα το κάνω ως νοµικός για τα όσα πρωτο-
φανή ακούω αυτές τις µέρες από τους ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ και τον κ.
Παρασκευόπουλο για τον διαβόητο νόµο που εισηγήθηκε και ψη-
φίσατε, κυρίες και κύριοι της Συµπολίτευσης, το 2015. 

Πριν από λίγες µέρες, την Παρασκευή, ο Πρωθυπουργός διαρ-
ρήγνυε τα ιµάτιά του γι’ αυτόν τον νόµο, λέγοντας τι καλός που
είναι και ότι πρέπει να παραµείνει.

Προχθές, ο ίδιος ο κ. Παρασκευόπουλος τον «άδειασε» τον
Πρωθυπουργό του και δήλωσε ευθαρσώς ότι πρέπει να καταρ-
γηθεί αυτός ο νόµος, γιατί ήταν, λέει, προσωρινός. Αναρωτιέµαι:
Υπάρχει όριο στη θρασύτητα των ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ; Αυτά τα περί
προσωρινού γιατί δεν τα έλεγε ο πρώην Υπουργός το 2015, όταν
του λέγαµε ότι ο νόµος αφορά την αποσυµφόρηση των φυλακών
και τίποτε άλλο και αυτός πανηγύριζε, όπως και όλοι σας, κυρίες
και κύριοι της Κυβέρνησης, για τη δήθεν µεγάλη µεταρρύθµιση
του Ποινικού Κώδικα;

Άλλωστε, το ίδιο το νοµοσχέδιο έτσι επιγραφόταν. Το θυµάστε
ή το ξεχάσατε; Δεν έλεγε πουθενά στον τίτλο του «νόµος για την
αποσυµφόρηση των φυλακών». 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Φωτήλα, ολο-
κληρώστε, παρακαλώ.

ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Σε ένα λεπτό το πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Ξέρετε τι είπε επί της ουσίας ο κ. Παρασκευόπουλος; Αφού

βγάλαµε όσους θέλαµε, καταργούµε τον νόµο και, εάν ξαναµ-
πούν µέσα, θα τον ξαναενεργοποιήσουµε και θα τους ξαναβγά-
λουµε. Δηλαδή, αυτοί στη φυλακή δεν πρόκειται να µείνουν µε
τίποτα, έτσι και αλλιώς.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Συµπολίτευ-
σης, έχετε διαλύσει πραγµατικά τη χώρα. Στην οικονοµία οµολο-
γήσατε ότι δολοφονήσατε τη µεσαία τάξη. Στην παιδεία παίζετε
µε την αγωνία µαθητών και γονέων και ταυτόχρονα µε την ασφά-
λεια πανεπιστηµιακών και φοιτητών. 

Στη δηµόσια ασφάλεια γεµίσατε τους δρόµους εγκληµατίες.
Έχετε µια σχέση στοργής και αγάπης µε κάθε λογής «µπαχαλά-
κηδες» και προωθείτε αιτήµατα αδειών σε αµετανόητους δολο-
φόνους. Μη µου πείτε ότι δεν έχει καµµία σχέση η Κυβέρνηση,
γιατί θα σας θυµίσω ότι κουµάντο κάνει ο κ. Λάµπρου. Είστε ανί-
κανοι και αδίστακτοι. Ευτυχώς, σύντοµα ελπίζουµε ότι θα είστε
και παρελθόν. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Φωτήλα.

Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Λαϊκού Συνδέσµου -
Χρυσή Αυγή κ. Ιωάννης Λαγός έχει τον λόγο για δώδεκα λεπτά.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ξεκινήσουµε, λέγοντας ότι είναι απύθµενο το θράσος της

συγκυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, η οποία µπήκε σήµερα εδώ µε
τον νυν Υπουργό Δικαιοσύνης Κοντονή και µε τον προηγούµενο
Υπουργό Δικαιοσύνης, τον Παρασκευόπουλο και τολµούσε να
µας µαλώσει κιόλας γιατί είπαµε ότι οι εγκληµατίες βγαίνουν έξω
και σκοτώνουν κόσµο. Αυτό ήταν το πρόβληµα, λοιπόν, και υπε-
ρασπίζονται αυτή την άποψη και την ιδέα τους, γιατί ακριβώς
αυτές είναι οι ιδέες τους, αυτές είναι οι αντιλήψεις τους.

Ακούσαµε τον κ. Παρασκευόπουλο προηγουµένως να λέει «µη
µου επιτίθεστε, δεν είναι ζήτηµα ενός ατόµου, ενός προσώπου».
Μα, σίγουρα δεν είναι θέµα ενός προσώπου ή ενός ατόµου, είναι
όλη η ιδεολογία που έχει ο ΣΥΡΙΖΑ. Αυτή την ιδεολογία έχει και
αυτή πρεσβεύει. 

Αν σήµερα µέσα σ’ αυτή την Αίθουσα και από τους δέκτες των
τηλεοράσεων ακούει ο κόσµος παράπονα που κάνουν κάποιοι,
δικαιολογηµένα παράπονα ίσως που κάνουν κάποιοι, γιατί αφέ-
θηκε ένας δολοφόνος ελεύθερος µε την σαρανταοκτάωρη άδεια
που πήρε και κάποιοι διαµαρτύρονται γιατί έχουν τη δυνατότητα
να διαµαρτυρηθούν, θέλω να σας κάνω µια ερώτηση: Οι γονείς,
οι συγγενείς και οι φίλοι όλων όσοι δεν είναι επώνυµοι, αλλά είναι
ανώνυµοι και έχουν χάσει τη ζωή τους από τις ορδές των αλητών
και εγκληµατιών που έχετε αφήσει ελεύθερους και πηγαίνουν και
σκοτώνουν στα σπίτια των ανθρώπων, πώς µπορούν να ακου-
στούν; 

Είναι βουβός ο πόνος αυτών των ανθρώπων, που δεν τους
ακούει κανείς. Είναι βουβός ο πόνος αυτών των ανθρώπων, που
δεν έχουν κάπου να στηριχθούν και µένουν µόνοι τους το βράδυ
στο σπίτι, κλαίγοντας για τους ανθρώπους που έχουν χάσει. Είναι
ο πόνος αυτών των ανθρώπων, που µπαίνουν Γεωργιανοί, αδί-
στακτοι εγκληµατίες, Αλβανοί, Πακιστανοί -και δεν ξέρω και εγώ
ποιοι άλλοι- και σκοτώνουν, σιδερώνουν, βιάζουν και λεηλατούν.
Σιδερώνουν τα πρόσωπα υπερήλικων. Αυτή είναι η κατάντια µας. 

Βλέπουµε ότι αυτοί οι άνθρωποι θα έπρεπε να είναι µέσα και
να σαπίσουν στη φυλακή, γιατί εκεί είναι η θέση των συγκεκρι-
µένων ανθρώπων, και, αντί να είναι είκοσι και είκοσι πέντε χρόνια
στη φυλακή, όπως θα έπρεπε, τους βλέπουµε να είναι έξω σε
δυο και τρία χρόνια και να κάνουν τα ίδια και χειρότερα. 

Τον πόνο αυτών των ανθρώπων δεν µπόρεσε κανείς να τον
ακούσει. Εµείς, η Χρυσή Αυγή, είµαστε αυτοί που θα κοιτάξουµε
να µεταφέρουµε τον πόνο αυτών των ανθρώπων και µέσα στο
Κοινοβούλιο και σε όλη την ελληνική κοινωνία.

Ακούσαµε, λοιπόν, περισπούδαστες κουβέντες από τον κ. Πα-
ρασκευόπουλο, να µας λέει ότι έπρεπε να ψηφιστεί αυτός ο
νόµος, για να γίνει, λέει, η αποσυµφόρηση των φυλακών. Μάλι-
στα, αποσυµφόρηση φυλακών. Από ποιους, όµως, έγινε η συµ-
φόρηση των φυλακών; Μήπως ήταν από χιλιάδες
λαθροµετανάστες που εµφανίστηκαν και έκαναν ό,τι ήθελαν στην
Ελλάδα; Μήπως το 75% περίπου µέχρι τον νόµο Παρασκευόπου-
λου, το οποίο ήταν στις φυλακές, ήταν λαθροµετανάστες; 

Ήταν και το ξέρει όλη η ελληνική κοινωνία και το ξέρουµε και
εµείς στο ελληνικό Κοινοβούλιο. Έχουµε κάνει ερωτήσεις και
έχουµε λάβει απαντήσεις. Ήταν, λοιπόν, λαθροµετανάστες, οι
οποίοι µπήκαν µέσα, δολοφόνοι, εγκληµατίες. Φυσικά και δεν
είναι όλοι έτσι. Μην το πάρετε ότι λέει άλλα η Χρυσή Αυγή. Δεν
είµαστε ποτέ της συλλογικής ευθύνης εµείς. Όµως, είναι η πλει-
οψηφία όλων όσοι έχουν µπει. Είναι κάποια ανθρώπινα κατακά-
θια, τα οποία έχουν έρθει και αφαιρούν ανθρώπινες ζωές και
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γελοιοποιούν πράγµατα στην πατρίδα µας. 
Εκεί, λοιπόν, βλέπουµε να υπάρχει µεγάλη ευθιξία για όλους

αυτούς που είναι στη φυλακή. Βλέπουµε να σεβόµαστε τα αν-
θρώπινα δικαιώµατά τους. Όµως δεν σεβόµαστε τα ανθρώπινα
δικαιώµατα αυτών που είναι έξω από τη φυλακή, των αθώων αν-
θρώπων, οι οποίοι έτσι όπως καταντήσατε την Ελλάδα, εσείς οι
µνηµονιακοί, ψάχνουν να τα βγάλουν πέρα για ένα µεροκάµατο,
των ανθρώπων οι οποίοι πληρώνουν φόρους, αυτοί, οι οικογέ-
νειές τους, οι πατεράδες τους, οι γονείς τους, που θέλουν απλά
να έχουν το στοιχειώδες αίσθηµα ασφάλειας στο σπίτι τους.
Όµως δεν µπορούν να το βρουν, γιατί εσείς, οι «ευαίσθητοι» αρι-
στεριστές µαζί µε τους «πατριώτες» των ΑΝΕΛ, έχετε φροντίσει
να προστατεύετε όλους της παράτυπους λαθροµετανάστες.
Εδώ, λοιπόν, είναι το µεγάλο ζήτηµα. 

Ακούσαµε τον Κοντονή προηγουµένως, ο οποίος απουσιάζει,
που είχε ανέβει στο Βήµα της της Βουλής και προσπαθούσε να
χαρακτηρίσει τον «Ρουβίκωνα». Είπε: «Είναι µια συλλογικότητα
ο «Ρουβίκωνας». Δεν θέλω να πω κάτι άλλο.». 

Μα γιατί να µην πεις κάτι άλλο, Κοντονή; Πες τον «Ρουβίκωνα»
αυτό που ακριβώς είναι. Σύντροφοι. Πες τους «συντρόφους»,
Κοντονή. Αυτό είναι τα µέλη του «Ρουβίκωνα». Αυτοί είναι οι αρι-
στεριστές που καλύπτετε, που εµφανίζονται µέσα στη Βουλή, κά-
νουν ό,τι θέλουν και εν συνεχεία παίρνει ο Πρόεδρος της
Βουλής, ο Νίκος ο Βούτσης, και δίνει εντολή στην Αστυνοµία να
τους αφήσει ελεύθερους. Αυτή είναι η πραγµατικότητα και αυτά
πρέπει να τα λέµε. 

Είπε προηγουµένως, επίσης, ο Κοντονής ότι δεν θα χρειαστεί
άλλος αποσυµφορητικός νόµος στις φυλακές. Βεβαίως, έτσι
όπως πάει, δεν θα χρειαστεί. Τους έβγαλαν όλους έξω. Κάτι τα-
λαίπωρους έχετε αφήσει µέσα, κάτι Έλληνες οι οποίοι χρωστάνε
και δεν έχουν να πληρώσουν. Αυτή τη στιγµή, αυτούς κοιτάνε να
είναι µέσα στις φυλακές και κοιτάνε πώς θα βγουν έξω οι λαθρο-
µετανάστες εγκληµατίες, που πρέπει να κάτσουν ισόβια. 

Γιατί στην Ελλάδα υπάρχει ένα άλλο παραµύθι, ότι υπάρχει µε-
γάλο ποσοστό κρατουµένων στις φυλακές, οι οποίοι χαρακτηρί-
ζονται ισοβίτες. Ναι, είναι µεγάλο το ποσοστό. Ξέρετε, όµως,
γιατί; Γιατί ποτέ δεν εφαρµόζονται τα ισόβια στην Ελλάδα. Γιατί
όλοι αυτοί οι άνθρωποι στα έξι, στα επτά, στα οκτώ, στα δέκα
χρόνια είναι όλοι έξω, ασχέτως αν έχουν διαπράξει ειδεχθή εγ-
κλήµατα. Αυτή είναι η κατάντια µας. 

Πάµε σε ένα άλλο ζήτηµα τώρα. Πάµε σε ένα εθνικό ζήτηµα
που έχει προκύψει, γιατί για τη Χρυσή Αυγή πάντα τα εθνικά ζη-
τήµατα παίζουν µεγάλο ρόλο. Εδώ θα ξεµπροστιάσουµε για άλλη
µια φορά αυτόν που παριστάνει τον Υπουργό Εθνικής Αµύνης,
τον Πάνο Καµµένο. 

Υπάρχει στην περιοχή της Θράκης µας, εκεί που ψηφίζετε κάτι
νοµοσχέδια τώρα που αναγνωρίζονται κάτι –εντός εισαγωγικών-
«τουρκικές» µειονότητες, ένας άνθρωπος, µια γυναίκα, η οποία
έχει δώσει τεράστιους αγώνες όλα αυτά τα χρόνια και νοµίζω ότι
υπάρχει σεβασµός από όλους µας προς το πρόσωπό της. Είναι
η Χαρά η Νικοπούλου. 

Η Χαρά η Νικοπούλου, λοιπόν, είχε ζητήσει κι είχε λάβει πριν
από περίπου δύο χρόνια µια έκταση, ένα εγκαταλελειµµένο φυ-
λάκιο στην περιοχή της Ροδόπης, τον Ακρίτα, και φρόντισε εκεί
να βάλει κάποια παιδάκια µέσα, τα οποία δεν είχαν οικογένειες,
που τα είχαν αφήσει, που µπορεί να ήταν και µουσουλµανάκια
και χριστιανόπουλα -τα πάντα- και τα πρόσεχε. Τα είχε βάλει σε
αυτόν τον χώρο µέσα, προκειµένου εκείνο το κοµµάτι της ελλη-
νικής γης να το κρατάει ελληνικό σε δύσκολες στιγµές και σε δύ-
σκολες συνθήκες. 

Πριν από περίπου δυο, τρεις µήνες, πήγε ένα έγγραφο από
τον Ελληνικό Στρατό, που λέει ότι ανακαλείται η παραχώρηση
της χρήσης εγκαταστάσεων, προκειµένου το φυλάκιο να αξιο-
ποιηθεί επιχειρησιακά από τη Στρατιωτική Υπηρεσία. 

Αυτό είναι ψευδέστατο. Ο λόγος που έγινε η εκδίωξη της
Χαράς της Νικοπούλου έχει να κάνει µόνο µε ένα γεγονός: ότι
µετά από χρόνια η συγκεκριµένη κυρία πήρε απόσπαση στη
Χρυσή Αυγή. Γιατί έκρινε, µετά από χρόνια, ότι µόνο η Χρυσή
Αυγή είναι αυτή που προσπαθεί και µάχεται για τα ελληνικά ιδε-
ώδη και για τον αγώνα της πατρίδας µας, για τη δικαιοσύνη. 

Εκεί, λοιπόν, έγινε µια κουβέντα µε τον Υπουργό, τον Πάνο τον

Καµµένο, και του ζητήσαµε, χωρίς να ακουστεί ποια πολιτικά
κόµµατα έχουν ασχοληθεί και χωρίς να το βάλουµε αυτό πάνω
από όλα, αλλά βάζοντας το εθνικό καλό και το εθνικό συµφέρον,
να ακυρωθεί αυτή η απόφαση και να παραµείνει ο χώρος στη
Χαρά τη Νικοπούλου, η οποία είναι ένα διαµάντι της ελληνικής
κοινωνίας και έχει κυνηγηθεί και έχει χτυπηθεί από ανθρώπους,
οι οποίοι δηλώνουν Τούρκοι µέσα στη Θράκη µας και τους οποί-
ους το ελληνικό κράτος τούς χαϊδεύει. 

Η απάντηση του Υπουργού ήταν ότι έδωσε τον λόγο του. Τέ-
τοιοι άντρες, όµως, φυσικά και δεν έχουν λόγο. Τέτοιοι άντρες
είναι µόνο παρτάκηδες. Είπε αυτός ο άνθρωπος, λοιπόν, ότι βέ-
βαια επιτελεί εθνικό έργο η Χαρά Νικοπούλου και θα τον κρατή-
σει τον χώρο αυτό. 

Εν συνεχεία και µη κάνοντας καµµία ενέργεια από όλες αυτές,
σε τηλεφωνική επικοινωνία που είχε η ίδια η κ. Χαρά Νικοπούλου,
της είπε ότι ναι, µεν το είχε υποσχεθεί αυτό, αλλά «δεν ήξερα ότι
είσαι αποσπασµένη στη Χρυσή Αυγή». Υπάρχει τηλεφωνική επι-
κοινωνία, γιατί ο Καµµένος το έχει το κουσούρι αυτό και κατα-
γράφονται πολλά στα τηλέφωνά του. Όσο είναι Υπουργός θα τον
καλύπτετε, οι σύντροφοι Αριστεράς και εθνικιστικής Δεξιάς, και
δεν θα µαθαίνονται αυτά, αλλά, όταν γίνει κάποια στιγµή άρση
τηλεφωνικού απορρήτου για πολλά ζητήµατα που έχουν γίνει,
τότε θα ακουστούν πάρα πολλά. 

Εκεί, λοιπόν, υπάρχει ο διάλογος αυτός. Μάλιστα, λέει η Νικο-
πούλου στον Καµµένο: «Εάν φύγω, δηλαδή, από τη Χρυσή Αυγή,
ο χώρος θα παραµείνει;». Και γυρίζει ο Καµµένος και της λέει:
«Ναι, φύγε και ο χώρος θα παραµείνει σε εσένα.». Αυτός είναι ο
εξευτελισµένος Υπουργός Εθνικής Άµυνας, ο οποίος βάζει το
κοµµατικό και προσωπικό του συµφέρον µόνο πάνω από το
εθνικό καλό. 

Αυτή είναι η συγκυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ που µας κυβερνάει
αυτή τη στιγµή, οι οποίοι δεν σκέφτονται τίποτε άλλο, παρά την
προσωπική τους επιβίωση µε οποιοδήποτε κόστος. Αυτά είναι τα
αίσχη που γίνονται. Για αυτό είναι τόσο µεγάλος ο πόλεµος εις
βάρος της Χρυσής Αυγής, γιατί είµαστε αυτοί που βγαίνουµε και
µαχόµαστε για τέτοια ζητήµατα.

Σας το έχουµε πει κι άλλες φορές. Είµαστε αποφασισµένοι να
τραβήξουµε το σταυρό του µαρτυρίου που µας αναλογεί και να
υποστούµε οποιαδήποτε συνέπεια. Διότι για εµάς, υπάρχει Ελ-
λάδα. Διότι για εµάς, υπάρχει ορθοδοξία και γιατί εµείς αγωνι-
ζόµαστε για ιδεώδη που τα έχουµε µέσα µας. 

Έτσι, λοιπόν, βλέπουµε ότι κινείται ο πολιτικός κόσµος στην
πατρίδα µας, µε νοµικούς µαζί οι οποίοι αποφασίζουν για διά-
φορα πράγµατα, για σκάνδαλα που έχουν γίνει, για υποθέσεις
που πρέπει να εξαφανίζονται και για δικογραφίες που έρχονται
µέσα στην ελληνική Βουλή και περιλαµβάνουν µεγάλα ονόµατα
Βουλευτών, πρώην Υπουργών, πρώην Πρωθυπουργών και κανείς
δεν θέλει ποτέ να τα βάλει πάνω στο τραπέζι. 

Όποιος έρχεται στην εξουσία κρατάει αυτά τα χαρτιά που έχει
σε ένα συρτάρι. Δεν τον ενδιαφέρει να τιµωρηθούν οι ένοχοι. Τον
ενδιαφέρει µόνο να κρατήσει όµηρους αυτούς οι οποίοι είναι
στην αντιπολίτευση και δεν µπορούν να µιλήσουν. Το παιχνίδι
αυτό εναλλάσσεται εδώ και σαράντα πέντε χρόνια. 

Εµείς, λοιπόν, σας υποσχόµαστε ότι θα συνεχίσουµε τον
αγώνα αυτό µε οποιοδήποτε κόστος. Τέτοια πράγµατα θα τα
βγάζουµε συνεχώς στη δηµοσιότητα, µε αυτά τα λίγα, τα ελάχι-
στα µέσα που έχουµε. Ο ελληνικός λαός µάς έχει φέρει στη
Βουλή, µας έχει δώσει τη δύναµη να µιλάµε. Όλοι οι υπόλοιποι
µας έχουν αποκλείσει, όλα τα µεγάλα µέσα µαζικής ενηµέρωσης.
Δεν ξέρω τι άλλο θα κάνετε σε λίγο καιρό. Μπορεί να σταµατή-
σετε να µας δίνετε το δικαίωµα να µιλήσουµε. Όσο όµως έχουµε
έστω αυτό το Βήµα της Βουλής και, κυρίως, όσο είµαστε δυνατοί
και υπάρχουµε σε δρόµους, σε πλατείες, σε χωριά, θα αγωνιζό-
µαστε για την ελευθερία της πατρίδας µας, διότι η πατρίδα µας
είναι σκλαβωµένη. 

Θα συµφωνήσω σε κάτι που είπε προηγουµένως ο Αντιπρό-
εδρος της Νέας Δηµοκρατίας, απευθυνόµενος σε Υπουργούς
του ΣΥΡΙΖΑ. Του λέει: «Τι φωνάζετε τώρα; Κι εσείς µνηµονιακοί
είστε τώρα. Όλοι µαζί είµαστε.». Ακριβώς, είχε δίκιο ο Γεωργιά-
δης. Όλοι µαζί είστε, υποτακτικοί, µνηµονιακοί, υπόδουλοι στους
ξένους τοκογλύφους. 
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Λαγό, για την ακρίβεια στον χρόνο κυρίως. 
Τον λόγο έχει ο κ. Μπαλλής για πέντε λεπτά. 
Μετά, θα παρέµβει ο κύριος Υπουργός, ο κ. Πετρόπουλος, που

θέλει να λάβει τον λόγο για πέντε λεπτά κι εκείνος µε τη σειρά
του. Στη συνέχεια, θα ακολουθήσει ο κ. Αµυράς ως Κοινοβου-
λευτικός Εκπρόσωπος. 

Ορίστε, κύριε Μπαλλή, έχετε τον λόγο. 
ΣΥΜΕΩΝ (ΜΑΚΗΣ) ΜΠΑΛΛΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

για το νοµοσχέδιο νοµίζω έχουν γίνει τοποθετήσεις που ανα-
λύουν σε βάθος όλες τις πλευρές του. Θα µου επιτρέψετε να το-
ποθετηθώ σε ένα διαφορετικό θέµα, στην τροπολογία που έχει
φέρει το Υπουργείο Εργασίας, σχετικά µε τα βήµατα που πρέπει
να γίνουν για τη σωτηρία του ΕΔΟΕΑΠ. 

Επιτέλους, γίνεται ένα αποφασιστικό πρώτο βήµα –γίνεται
όµως ένα βήµα- για να σωθεί το ταµείο αυτό, το οποίο από λαν-
θασµένες επιλογές, λανθασµένες αποφάσεις οδηγείτο µε ακρί-
βεια προς την καταστροφή, αφήνοντας σε απόγνωση τους
χιλιάδες ασφαλισµένους και τους πολύ περισσότερους δικαιού-
χους του. Είναι ένα θέµα το οποίο απαιτεί την προσοχή όλων µας
και, κυρίως, τη σύνθεση των απόψεών µας και τη σύµπλευση, για
να µπορέσουµε να βρούµε τον καλύτερο τρόπο για την επιβίωση
αυτού του ταµείου και γενικά των ταµείων στον χώρο του Τύπου.

Δυστυχώς, όµως, είδα ότι περίσσεψε η υποκρισία σε τοποθε-
τήσεις συναδέλφων από την Αντιπολίτευση επί του συγκεκριµέ-
νου θέµατος, διότι, αν θέλουµε να πούµε την αλήθεια, θα πρέπει
να παραδεχτούµε όλες οι πλευρές και ιδίως εκείνες οι πλευρές
που κυρίως τους αφορά το θέµα του προβλήµατος, πότε δηµι-
ουργήθηκε, όχι µόνο για τον ΕΔΟΕΑΠ, όχι µόνο για τα ασφαλι-
στικά ταµεία του Τύπου, αλλά για όλα τα ασφαλιστικά ταµεία. 

Ξεχνάνε τα τσεκούρια, το ψαλίδι µε το PSI. Ξεχνάνε ότι τα 155
εκατοµµύρια που είχε στην πάντα ο ΕΔΟΕΑΠ γίνανε περίπου 48,
αν θυµάµαι καλά, σε ονοµαστική αξία και, όταν χρειάστηκε να
γίνει µια ρευστοποίηση, αποδείχτηκε ότι η πραγµατική αξία ήταν
µόλις 5 εκατοµµύρια ευρώ στις 31 Ιουλίου, προς τα µέσα του
2012, σύµφωνα µε τα στοιχεία της Εθνικής Τράπεζας.

Ακούω κατηγορίες κατά της Κυβέρνησης για το αγγελιόσηµο.
Ξαφνικά, δηλαδή, κάποιες πλευρές της Αντιπολίτευσης ανακά-
λυψαν ότι κοβόταν και κόπηκε, καταργήθηκε το αγγελιόσηµο το
Σεπτέµβριο του 2016; Δεν γνωρίζουν ή δεν θυµούνται ότι η κα-
τάργηση του αγγελιοσήµου ήταν ένα από τα απαιτούµενα, τα
διακόσια πενήντα, στη λίστα που είχε επιδώσει ο ΣΕΒ στον τότε
Υπουργό Ανάπτυξης κ. Χρυσοχοΐδη, για να αναπτυχθεί η επιχει-
ρηµατικότητα στην Ελλάδα; Ξεχνούν ότι αυτή η λίστα, αυτούσια
σχεδόν, ενσωµατώθηκε µέσα στη λεγόµενη εργαλειοθήκη του
ΟΟΣΑ; 

Ξεχνούν ότι το 2013 και το 2014 από την τρόικα είχε µπει επι-
τακτικά ότι τελειώνει το αγγελιόσηµο και ότι τότε είχε δοθεί ένας
χρόνος παράταση από την τότε κυβέρνηση; Εκλογές έρχονταν,
δεν θα µπορούσαν να είχαν µπροστά τους ένα ταµείο υπό διά-
λυση και κυρίως έναν κλάδο, τον δηµοσιογραφικό κλάδο, επί
ξύλου κρεµάµενο. 

Όλα αυτά δεν λένε τίποτα στην Αντιπολίτευση; 
Τι δεν έκανε τότε; Έκρυψε κάτω από το χαλί τη δροµολογη-

µένη κατάργηση του αγγελιόσηµου. Δεν φρόντισε από τότε για
την αναπλήρωσή του. Δεν ασχολήθηκε µε την επιβίωση των τα-
µείων του Τύπου. Δεν ασχολήθηκε µε την αναπλήρωση του αγ-
γελιόσηµου, που είπα πριν, διότι θα έπρεπε τότε να πληρώσουν
εισφορές οι καναλάρχες και οι εργοδότες στον Τύπο, που δεν
πλήρωναν. Διότι ευθύνη της τότε Κυβέρνησης ήταν ότι το αγγε-
λιόσηµο από οιωνεί εργοδοτική εισφορά, όπως ήταν χαρακτηρι-
σµένο, και είχε ένα πέπλο προστασίας, µετονοµάστηκε και
αναγνωρίστηκε ως κοινωνικός πόρος υπέρ τρίτων και γι’ αυτό
κόπηκε.

Δροµολογήθηκε από τότε η περικοπή του και η κατάργησή
του. Έσκασε σε εµάς η «βόµβα» αυτή. Καταφέραµε και κερδί-
σαµε δύο παρατάσεις µέχρι τον Σεπτέµβρη του 2016, προκειµέ-
νου να υπάρξει µια συµφωνία µε τους εργοδότες για την
αναπλήρωση του πόρου που θα χανόταν για τα ασφαλιστικά τα-
µεία στο χώρο του Τύπου. Οι εργοδότες και τότε, όπως και τώρα,

αντιδρούσαν και αντιδρούν, γιατί είχαν µάθει στο τσάµπα. Εµείς
το τσάµπα το τελειώσαµε. Αυτό πρέπει να γίνει γνωστό και κα-
τανοητό. 

Πιο συγκεκριµένα τώρα, κι επειδή ο χρόνος πιέζει, µιας και πε-
ρικόπηκε, θα µου επιτρέψετε να κάνω µερικές παρατηρήσεις,
κύριε Υπουργέ, επί της τροπολογίας. Γνωρίζετε κι εσείς πάρα
πολύ καλά ότι η κατάργηση του αγγελιόσηµου δεν είχε βλαπτικές
επιπτώσεις µόνο στον ΕΔΟΕΑΠ, είχε και στα δύο επαρχιακά τα-
µεία της περιφέρειας, τα λεγόµενα ΕΤΑΣ και ΤΕΑΣ, που είναι τα
επικουρικά ταµεία των Ενώσεων Συντακτών Θεσσαλίας, Στερεάς
Ελλάδας και Εύβοιας και Πελοποννήσου, Ηπείρου και Νήσων,
δηλαδή η µισή Ελλάδα. Αυτά τα ταµεία της περιφέρειας έχουν
πρόβληµα επιβίωσης µετά την κατάργηση του αγγελιόσηµου. 

Το αντιµετωπίσατε σωστά και λέτε ότι από τον πόρο του 2%,
που µπαίνει στον τζίρο των ΜΜΕ, µια αναλογία αντίστοιχη του
αριθµού των ασφαλισµένων θα πηγαίνει στα ΤΕΑΣ και ΕΤΑΣ. 

Για να αποφύγουµε τον κίνδυνο κάποιας πλασµατικής και µη
δίκαιης κατανοµής, θα σας πρότεινα, κύριε Υπουργέ, να προσ-
διορίσουµε ότι θα είναι κατ’ αναλογίαν των άµεσα ασφαλισµένων
και όχι συνολικά των δικαιούχων σε όλα τα ταµεία. Δηλαδή, ανά-
λογα µε τον αριθµό των άµεσα ασφαλισµένων να γίνεται αυτή η
κατανοµή, για να υπάρχει κάποια δικαιότερη αντιµετώπιση του
θέµατος. 

Θα λειτουργήσει αυτό το σύστηµα; Εµείς ελπίζουµε πως ναι.
Ας κάνουµε, εγώ λέω, το πρώτο βήµα. Ας αφήσουµε τον νέο
τρόπο λειτουργίας στην πράξη να τον δούµε, να τον µελετή-
σουµε και στην πορεία θα έχουµε τον χρόνο και να προσθέ-
σουµε, αλλά και να διορθώσουµε τυχόν ατέλειες που θα
προσδιοριστούν.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Μπαλλή.

Τον λόγο έχει ζητήσει ο Υπουργός κ. Πετρόπουλος για κάποιες
διευκρινίσεις.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά και παρακαλώ
να µην υπερβείτε κι εσείς τον χρόνο.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε. 

Με διευκολύνει η τοποθέτηση του κ. Μπαλλή για να εξηγήσω
µερικά πράγµατα. 

Κατ’ αρχάς να δηλώσω ότι ο Ενιαίος Δηµοσιογραφικός Οργα-
νισµός Επικουρικής Ασφάλισης και Περίθαλψης ιδρύεται σή-
µερα. Ιδρύθηκε χθες µε την προσέλευση των χιλιάδων µελών του
ΕΔΟΕΑΠ να ψηφίσουν αυτές τις αλλαγές. Για πρώτη φορά δηµι-
ουργούνται συνθήκες πραγµατικής, ενιαίας ένταξης όλων των
ασφαλισµένων στον ΕΔΟΕΑΠ, διότι όλα τα προηγούµενα χρόνια
δεν υπήρχε αυτό το χαρακτηριστικό. Προφανώς µε τον ίδιον
τρόπο πρέπει να γίνει αντιληπτή και η διαχείριση του θέµατος,
όσον αφορά τα δύο ταµεία των περιφερειακών ενώσεων.

Πρέπει να πω ότι όλοι µέσα από την ενότητα, που έχει τις προ-
ϋποθέσεις πια να υπάρξει, έχουν την υποχρέωση, θα έλεγα είναι
καταδικασµένοι να βρίσκουν λύσεις, γιατί η εξέλιξη του ΕΔΟΕΑΠ
θα είναι εξέλιξη που είναι στα χέρια απολύτως όλων αυτών που
εµπλέκονται. Και πρέπει να υπάρχει και δικαιοσύνη και ίση µετα-
χείριση µεταξύ όλων όσοι εµπλέκονται. Γι’ αυτόν τον λόγο, κύριε
Μπαλλή, προφανώς δέχοµαι απόλυτα ως σωστή την προσέγγιση
που κάνετε, η κατανοµή στα δύο ταµεία να είναι µε βάση τα
άµεσα µέλη και όχι µε αµφίβολους και πλασµατικούς υπολογι-
σµούς.

Έδωσα νωρίτερα µερικές νοµοτεχνικές βελτιώσεις και πρέπει
να δώσω και µερικές εξηγήσεις. Μέσα στον ίδιον τον νόµο εµπε-
ριέχονται οι ασφαλιστικές δικλίδες για την ορθότερη λειτουργία
του ΕΔΟΕΑΠ, για να επιλύονται θέµατα και δυσαρµονίες, που
πολλές φορές, όταν κάνεις τόσο µεγάλες τοµές, µπορεί να αλ-
λάξουν. 

Προβλέπεται ότι το ίδιο το διοικητικό συµβούλιο του ΕΔΟΕΑΠ
διαµορφώνει τους όρους ενός κανονισµού για την είσπραξη
όλων αυτών των εισφορών, οι οποίοι πλέον ενδυναµώνονται ως
διαδικασία µε τις προβλέψεις του Κώδικα Εισπράξεως Δηµοσίων
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Εσόδων και εισπράττονται µέσα από τον µηχανισµό του ΚΕΑΟ.
Άρα αυτές οι διαδικασίες, όσον αφορά µερικά ζητήµατα εισπρά-
ξεων, θα πρέπει να διακανονιστούν µε την απόφαση του Διοικη-
τικού Συµβουλίου του ΕΔΟΕΑΠ, που σε κάθε περίπτωση
κυρώνεται µε απόφαση του Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων, καθώς και από το κωδικοποιηµένο καταστατικό
πλέον, όταν ενταχθούν και αυτές οι σηµερινές ρυθµίσεις µετά
την ψήφιση που θα ακολουθήσει. 

Φαντάζοµαι ότι όλες οι πτέρυγες θα υιοθετήσουν τη σχετική
τροπολογία, για να δώσουµε πλέον και µε την όλη νοµοτεχνική
κατάστρωση του καταστατικού µια βάση ασφαλή και σαφή για
όλους τους εµπλεκόµενους.

Έχει µεγάλη σηµασία και δεν αγνοώ καθόλου τα θέµατα της
είσπραξης. Γι’ αυτόν τον λόγο βάζουµε µια δεκάµηνη τµηµατική
καταβολή των παλιών εισφορών που οφείλονταν. Λογικό ήταν να
δεχθούµε τις παρατηρήσεις εργοδοτικών φορέων, που είπαν ότι
αν δεν βάλουµε από τώρα, από την έναρξη ισχύος του νόµου τη
δική τους εισφορά, την αµιγώς εργοδοτική εισφορά, εκ του κύ-
κλου εργασιών και όχι επί της οφειλόµενης, τότε θα τους είχαµε
αιφνιδιάσει και θα είχαν δίκιο να παραπονούνται. Γι’ αυτόν τον
λόγο υιοθετήσαµε στη διάταξη στην προτεινόµενη τροπολογία
η επιπλέον της οφειλόµενης εργοδοτικής πρόσθετη εισφορά του
2% του κύκλου εργασιών να προσδιοριστεί, να αρχίσει να κατα-
βάλλεται και να υπολογίζεται από την έναρξη ισχύος του νόµου.

Τα σχετικά θέµατα και τις λεπτοµέρειες για την είσπραξη των
εισφορών πρέπει να τα δούµε µε ευελιξία στον κανονισµό που
θα κάνουµε.

Συνεπώς υπάρχουν ζητήµατα που αφορούν ιδιαιτερότητες ως
προς τα µέσα και θέµατα που πρέπει να ξεκαθαριστούν. Ήδη
έβαλα µια τροπολογία για την ΕΡΤ, που λέει επί του τελικού απο-
τελέσµατος που θα υπάρξει, διότι υπάρχουν και δηµοσιονοµικές
υποχρεώσεις και άλλα ζητήµατα, τα οποία δεν ήταν δυνατόν να
λογίζονται ως έσοδα. Αντίστοιχα, θα πρέπει να δούµε ώστε τέ-
τοιες περιπτώσει, στις οποίες µπορεί να υπάρχουν δυσαρµονίες,
να επιλυθούν µε τον κανονισµό είσπραξης.

Είναι βέβαιο -και θέλω να το τονίσω και για την ερµηνευτική
ανάγκη των δηλώσεών µου- ότι όλοι όσοι εντάσσονται στον ΕΔΟ-
ΕΑΠ και για την εφάπαξ παροχή αλλά και για τις επικουρικές συν-
τάξεις, διέπονται από τους κανόνες της διαδοχικής ασφάλισης.

Συνεπώς κανείς δεν θα απολέσει δικαίωµα µε βάση τις διατά-
ξεις που ήταν ασφαλισµένος, κανείς δεν πρόκειται να απολέσει
δικαιώµατα µε βάση µελλοντικές εξελίξεις στο δίκαιο της κοινω-
νικής ασφάλισης. Όλοι µπορεί να είναι ασφαλείς µε τη διατύ-
πωση αυτή που υπάρχει για τη διαδοχική ασφάλιση.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστώ, κύριε
Υπουργέ, για την ακρίβεια στον χρόνο.

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Ποταµιού
για δώδεκα λεπτά. Ελάτε, κύριε Αµυρά. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριε Πετρόπουλε, για να µείνω λίγο κι εγώ

στο θέµα του ΕΔΟΕΑΠ, είναι βεβαίως µια ρύθµιση σωτηρίας -
δεν το συζητάµε- και µε πολλές δυσκολίες. Αφορά ένα ταµείο
που ήταν διφυές. Δεν πλήρωναν οι εργοδότες. Πλήρωναν στη
θέση των εργοδοτών οι καταναλωτές, οι πολίτες, άπαντες. Αυτά
ήταν συντεχνιακά. Εγώ ως δηµοσιογράφος πάντως το αναγνω-
ρίζω και χαίροµαι που αυτό το καθεστώς πλέον τελειώνει. Ούτως
ή άλλως είχε τελειώσει, εδώ που τα λέµε, µια που είχε φαλιρίσει
το ταµείο.

Όµως η κ. Μεγαλοοικονόµου έχει καταθέσει µια τροπολογία
και βλέπω ότι έχει εστιάσει στην αύξηση των δόσεων από δέκα
να πάνε σε είκοσι, είκοσι τέσσερις, αν άκουσα καλά. Δεν ξέρω
αν βγαίνουν µε τις µελέτες τα στοιχεία, αλλά δείτε το. Κυρίως
σκέφτοµαι τους εργαζόµενους, οι οποίοι αναδροµικά θα πρέπει
τώρα να αρχίσουν να καταβάλλουν. Τα έχουν αυτά τα χρήµατα;
Δεν τα έχουν; Οπότε παρακαλώ, βάλτε κι αυτό στον ορίζοντά
σας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, την ίδια ώρα που η Κυβέρνηση
επεξεργάζεται το µεγαλόπνοο σχέδιό της για το κοινωνικό µέρι-
σµα, ένας στους δύο Έλληνες χρωστάει στην εφορία, ένας

στους δύο δανειολήπτες έχει «κόκκινο» δάνειο, µόνον ένας
στους δέκα Έλληνες µπορεί και αποταµιεύει και τετρακόσιες
δέκα χιλιάδες Έλληνες και Ελληνίδες τον Σεπτέµβριο -µόλις πρό-
σφατα- δεν µπόρεσαν να πληρώσουν τις ληξιπρόθεσµες οφειλές
τους προς την εφορία. Γιατί τα λέω αυτά; Για να δείξω ότι το
κλίµα και η προσπάθεια να φιλοτεχνηθεί, από το Μαξίµου δη-
λαδή, η ιστορία του αριστερού success story, συνθλίβεται από
την ίδια την πραγµατικότητα, καµµιά φορά συνθλίβεται και από
τα λόγια συντρόφων εντός ΣΥΡΙΖΑ, όπως του κ. Φίλη, ο οποίος
πρόσφατα στην Κεντρική Επιτροπή είπε ότι «δεν βγαίνουµε από
επιτροπείες».

Βγαίνουµε από το µνηµόνιο τον Αύγουστο του 2018; Εάν βγαί-
νουµε από το µνηµόνιο τον Αύγουστο του 2018, τότε γιατί από
1ης Ιανουαρίου του 2019 θα έχουµε κι άλλες µειώσεις έως 18%
στις συντάξεις; Τότε γιατί θα πέσει το αφορολόγητο στα 5.600
ευρώ κι ένας µισθωτός των 500 ευρώ τον µήνα θα πρέπει να
δώσει τη µεθεπόµενη χρονιά ένα µηνιάτικο στην εφορία; Τότε
για ποιον λόγο δεσµεύτηκε η χώρα µε το µνηµόνιο Τσίπρα - Καµ-
µένου για πρωτογενή πλεονάσµατα τρεισήµισι µονάδες έως το
2022 και µετά για άλλες δύο µονάδες έως το 2060; Και δεν είναι
µνηµόνιο όταν η χώρα έως το 2116 -σχεδόν για έναν αιώνα παρά
δύο έτη- θα έχει υποθηκευµένη την ακίνητη περιουσία της στο
υπερταµείο υπέρ των ξένων και µε το κοινωνικό µέρισµα, που το
2014 εσείς, δηλαδή οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ, το
κατηγορούσατε; Όταν είχε δώσει τότε ο Σαµαράς στους άνερ-
γους και στους στρατιωτικούς το κοινωνικό µέρισµα, λέγατε ότι
είναι µια φτηνή κατάσταση και το χαρακτηρίζατε ντροπή. Το
βλέπω. Τα έλεγε ο κ. Τσίπρας το 2014. Τώρα είναι δείγµα, δη-
λαδή, κοινωνικής πολιτικής να µοιράζεις ένα µέρισµα που έχει
βγει σε συνθήκες ύφεσης της οικονοµίας από την υπερφορολό-
γηση όλων, την άµεση ή την έµµεση; Άρα από την υπερφορολό-
γηση κυρίως εκείνων που δεν έχουν την οικονοµική δυνατότητα
να σταθούν στη σηµερινή εποχή;

Μύθος, λοιπόν, τα περί success story αριστερού αυτή τη
φορά. Αλλά αυτό είναι ένα θέµα.

Η χώρα υφίσταται επιπτώσεις απ’ αυτή την περίεργη στάση
του ΣΥΡΙΖΑ άλλα να λέει στο εξωτερικό, άλλα να λέει στο εσω-
τερικό, άλλα να λένε µεταξύ τους, άλλα να λέει ένας Υπουργός
σε έναν άλλον Υπουργό και άλλα σε εµάς. Φάσκει και αντιφάσκει
διαρκώς η Κυβέρνηση των ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ. Ανακαλύπτει εχθρούς
και καταγγέλλει όσα ως αντιπολίτευση είχε κάνει «σηµαία».
Πλέον τα καταρρίπτει και τα απορρίπτει. Να θυµίσω, για παρά-
δειγµα, τη «σηµαία» του «κανένα σπίτι στα χέρια τραπεζίτη»;
Πόσοι και πόσες Βουλευτές και σηµερινοί Υπουργοί των ΣΥΡΙΖΑ
- ΑΝΕΛ έκαναν καριέρα έξω από τα ειρηνοδικεία, για να µη γί-
νονται πλειστηριασµοί, µε αυτό το σύνθηµα «κανένα σπίτι στα
χέρια τραπεζίτη»;

Χθες ο κ. Τσακαλώτος έκανε αυστηρή σύσταση να επιταχυν-
θούν οι πλειστηριασµοί, για να αποφευχθεί µια νέα ανακεφαλαι-
οποίηση τραπεζών. «Να µην τολµήσουν να διανοηθούν να
προχωρήσουν σε πλειστηριασµούς» είχε πει ο κ. Τσίπρας. 

Εθνικός στόχος είναι η επιστροφή των νέων στην πατρίδα.
Μισό εκατοµµύριο νέοι άνθρωποι -προφανώς τα πιο ανήσυχα και
τα πιο, θα έλεγα, δηµιουργικά µυαλά αυτής της γενιάς- βρίσκον-
ται στο εξωτερικό. Προσφέρουν τις υπηρεσίες τους στο εξωτε-
ρικό. Βρίσκουν δουλειά εκεί, σπουδάζουν εκεί, εξελίσσονται ως
προσωπικότητες εκεί. Πώς θα γυρίσουν στην Ελλάδα; Πού θα
εργαστούν; Και αν θέλετε, πού θα σπουδάσουν; Σε ποια πανεπι-
στήµια; Στα πανεπιστήµια που έχουν µετατραπεί σε ληµέρια κα-
κοποιών στοιχείων; 

Και είναι φοβερό ότι όποιος αµφισβητεί την εικονική πραγµα-
τικότητά σας γίνεται αυτοµάτως εχθρός σας, όπως ο πρύτανης
του Πανεπιστηµίου της Μακεδονίας. 

Η ανακοίνωση του Υπουργείου Παιδείας και του κ. Γαβρόγλου
-θα το πω ευθαρσώς από το Βήµα- είναι µια γελοία ανακοίνωση.
Θα έπρεπε εσείς πρώτοι, που είστε ιδιαιτέρως ευαισθητοποιηµέ-
νοι µε τα θέµατα παιδείας –και αναφέροµαι στους συναδέλφους
του ΣΥΡΙΖΑ- να πείτε στον Υπουργό να την αποσύρει. 

Έχει, µάλιστα, το site του Υπουργείου Παιδείας και µια παρά-
γραφο, µια ενότητα, µια κατηγορία που φέρει τον τίτλο «fake
news». Πολύ έξυπνη ιδέα και καλά έκανε ο Υπουργός, µόνο που
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έχει παραλείψει ο κ. Γαβρόγλου στα «fake news» να βάλει τις συ-
νεντεύξεις του για την κατάργηση των πανελλαδικών, για την
ελεύθερη πρόσβαση των µαθητών στα πανεπιστήµια, για χίλια
δυο πράγµατα που έχει πει και αποδεικνύονται, δυστυχώς, «fake
news». 

Στην οικονοµία η Κυβέρνηση των ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ ανακάλυψε
άλλον εχθρό: το Γραφείο Προϋπολογισµού της Βουλής και τον
κ. Λιαργκόβα, ασχέτως βεβαίως εάν ως το 2014 είχε κάνει «ση-
µαία» η κυβερνώσα σηµερινή παράταξη τα συµπεράσµατα και
τις εκθέσεις του Γραφείου του Προϋπολογισµού της Βουλής. 

Όµως, έκανε λάθος ο κ. Λιαργκόβας; Βεβαίως, έκανε λάθος,
ναι, γιατί δεν χρησιµοποίησε τα επικαιροποιηµένα στοιχεία, αλλά
η ουσία δεν αλλάζει. Η ουσία, σύµφωνα µε τον ίδιο, είναι ότι το
χρέος πρέπει να ρυθµιστεί για να επιβιώσει η χώρα. 

Η Κυβέρνηση των ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ έχει εγκαταλείψει αυτόν τον
στόχο; Από τη διαγραφή του χρέους πήγατε στο «κούρεµα»,
µετά στην αναδιάρθρωση. Ωραία λόγια, για να καλύπτετε αυτό
που πραγµατικά πιστεύετε. Ή δεν το πιστεύετε; Το θέµα, όµως,
είναι ποιος σας πιστεύει µε τόσες ανακολουθίες.

Ο κ. Τσακαλώτος, άλλωστε, δεν είχε πέσει έξω στις προβλέ-
ψεις του για τον προϋπολογισµό του 2017; Είχε πέσει κατά 50%.
Τον Μάιο που µας πέρασε είχε ανακοινώσει πρόβλεψη ότι το
ΑΕΠ θα φθάσει στο 2,7%, µετά από λίγους µήνες το προσγείωσε
στο 1,6% και εάν τελικώς κλείσει πάνω από το 1%, θα πρέπει να
είµαστε και ευχαριστηµένοι. 

Μόνο που όταν υποβαθµίζονται οι στόχοι για την αύξηση του
εθνικού πλούτου, επηρεάζεται και το χρέος, πολύ περισσότερο
από το λάθος του κ. Λιαργκόβα. 

Αντί, λοιπόν, να αναζητείτε τη σύνθεση, αντί, λοιπόν, να ανα-
ζητείτε µια κουλτούρα άλλου πολιτικού -και όχι µόνο- πολιτισµού,
προσπαθείτε και σε έναν βαθµό διχάζετε τον κόσµο. Διαρκώς
ανακαλύπτετε -εγώ θα έλεγα σε κάποιον βαθµό κατασκευάζετε-
εχθρούς, για να κρύβετε τα προβλήµατα κάτω από το χαλί. 

Αντί να δείξετε αποφασιστικότητα στην ανοµία, σε αυτό το
µπάχαλο της παραβατικότητας που υπάρχει στα πανεπιστήµια,
λοιδορείτε όσους δείχνουν το πρόβληµα, όπως έγινε, όπως σας
είπα και µε την περίπτωση του πρύτανη του Πανεπιστηµίου Μα-
κεδονίας. 

Προσπαθείτε να είστε µε όλους, αλλά τελικά δεν είστε µε κα-
νέναν. Η κοινωνία, όµως, έχει άλλες προτεραιότητες, λέει «ως
εδώ µε την υπερφορολόγηση, ως εδώ µε την ανοµία, ως εδώ µε
τη συγκάλυψη της πραγµατικότητας, ως εδώ µε την κατασκευή
εχθρών, ως εδώ µε την ευνοϊκή µεταχείριση αµετανόητων τρο-
µοκρατών, όπως του Κουφοντίνα». 

Η δηµοκρατία δεν φοβάται, φυσικά, κανέναν, αλλά δεν έχει
πάθει και αµνησία, δεν έχει καρούµπαλο στο κεφάλι και δεν µπο-
ρεί να θυµηθεί ποιος σήκωνε το κουµπούρι και σκότωνε πισώ-
πλατα έντεκα ανθρώπους. 

Μια ερώτηση θα απευθύνω τώρα, επίσης, προς την ηγεσία του
Υπουργείου Υγείας. Θέλω να θέσω το ζήτηµα της καρδιοχει-
ρουργικής κλινικής στο Πανεπιστηµιακό Νοσοκοµείο στην
Πάτρα, η οποία είναι από τον Απρίλιο κλειστή.  

Η Αχαΐα, λοιπόν, δεν καλύπτεται σε αυτόν τον τοµέα. Διακοµί-
ζονται οι ασθενείς είτε στην Αθήνα είτε στα Γιάννενα. Έλα όµως
που και στα Γιάννενα υπάρχει πρόβληµα. Δύο νοσοκοµεία υπάρ-
χουν εκεί, το Πανεπιστηµιακό Νοσοκοµείο και βεβαίως το «Χατζη-
κώστα». Το «Χατζηκώστα» δεν έχει αριθµό καρδιοχειρουργικών
επεµβάσεων. Κλειστό και εκεί. Στο Πανεπιστηµιακό Νοσοκοµείο
Ιωαννίνων είχαν γίνει πέρσι εκατόν πενήντα µία καρδιοχειρουργι-
κές επεµβάσεις αλλά έφτασε σε ένα όριο κορεσµού. Έτσι οι ασθε-
νείς φεύγουν από τα Γιάννενα για τη Θεσσαλονίκη ή τη Λάρισα.
Πώς να νιώθει, δηλαδή, ένας πολίτης που ζει στην Αχαΐα και στην
Ήπειρο; 

Εµείς θέλουµε να το δείτε το θέµα και να µας δώσετε τις απαν-
τήσεις διότι δεν αρκεί να είναι τροχονόµος ένα νοσοκοµείο και
να παραπέµπει περιστατικά σε ένα άλλο, το οποίο όταν φθάνει
σε ένα σηµείο κορεσµού τα παραπέµπει αλλού. Αφήστε δε τις
συνθήκες εργασίας των γιατρών και του επιστηµονικού προσω-
πικού, που είναι και η ουσία του νοµοσχεδίου! Οι γιατροί του Πα-
νεπιστηµιακού Νοσοκοµείου Ιωαννίνων κάνουν τις εφηµερίες
τους τις µονές ηµέρες. 

Περιµένουµε απαντήσεις. Ο κ. Δανέλλης τοποθετήθηκε για την
ουσία του νοµοσχεδίου. Εγώ σας µίλησα περισσότερο για πολι-
τικά θέµατα. Άκουσα τον κ. Κοντονή -το είπε φαντάζοµαι εν τη
ρύµη του λόγου του- µιλώντας για το θέµα του Κουφοντίνα και
της γενικότερης αυτής κατάστασης, να λέει ότι «εµείς ποτέ δεν
επιδοκιµάσαµε ούτε µία δολοφονία». Ε, αυτό έλειπε! Αυτό είναι
το θέµα µας; Αν θα έπρεπε ή όχι να επιδοκιµάσει µία δολοφονία
από τους τροµοκράτες; Το θέµα είναι να τις αποδοκιµάζεις και
όχι µόνο στα λόγια αλλά και στην πράξη!

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.

Αµυρά.
Αποµένουν τέσσερις συνάδελφοι οµιλητές: ο κ. Παπαηλιού, ο

κ. Μαντάς, ο κ. Οικονόµου και η κ. Μεγαλοοικονόµου για να ολο-
κληρώσουµε τον κατάλογο των οµιλητών. Δεν έχουν µιλήσει κά-
ποιοι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι. Παρακαλώ τις
Κοινοβουλευτικές Οµάδες να ενηµερώσουν τους Κοινοβουλευ-
τικούς Εκπροσώπους του ΣΥΡΙΖΑ, της Νέας Δηµοκρατίας, του
ΚΚΕ και των Ανεξαρτήτων Ελλήνων να ετοιµάζονται αν θέλουν
να τοποθετηθούν, γιατί αλλιώς θα προχωρήσουµε στη λήξη της
διαδικασίας.

Τον λόγο έχει ο κ. Παπαηλιού από την Κοινοβουλευτική Οµάδα
του ΣΥΡΙΖΑ για πέντε λεπτά και ακολουθεί ο κ. Σαρίδης, ο Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ένωσης Κεντρώων. Θα τοπο-
θετείται ένας Βουλευτής, ένας Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος
εναλλάξ, για να µπορέσουµε να µοιράσουµε τον χρόνο.

Ορίστε, έχετε τον λόγο, κύριε Παπαηλιού.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, λόγω χρόνου θα περιοριστώ στο τµήµα του νοµο-
σχεδίου που αφορά τις τροποποιήσεις στην οργάνωση του χρό-
νου εργασίας των ιατρών και οδοντιάτρων του ΕΣΥ.

Αυτές οι τροποποιήσεις έχουν σκοπό την προαγωγή της
υγείας και της ασφάλειας των γιατρών κατά την παροχή των υπη-
ρεσιών τους και την εισαγωγή κανόνων προστασίας κατά της
επαγγελµατικής εξουθένωσής τους. Μέσω της νοµοθετικής
αυτής παρέµβασης επιχειρείται η εναρµόνιση της ελληνικής νο-
µοθεσίας µε την ευρωπαϊκή οδηγία 2003/88, η απαλλαγή της Ελ-
λάδας από την επιβολή υψηλού χρηµατικού προστίµου και η
αναδιάρθρωση του χρόνου εργασίας, έτσι ώστε να υπάρξουν
βελτιώσεις στο σηµερινό σύστηµα εφηµεριών των νοσοκοµει-
ακών γιατρών και, εποµένως, και στην περίθαλψη των ασθενών. 

Ο νέος τρόπος οργάνωσης του χρόνου εργασίας των γιατρών
τούς προφυλάσσει από προβλήµατα, που προκαλούνται στην
υγεία τους και που οφείλονται στη µακροχρόνια πολύωρη παρα-
µονή και παροχή υπηρεσιών υγείας σε ένα εργασιακό περιβάλ-
λον έντασης εργασίας και στρες, ιδίως στα ΤΕΠ, στα τµήµατα
επειγόντων περιστατικών των νοσοκοµείων, αλλά και σε άλλες
µονάδες υγείας. Παράλληλα, τους θωρακίζει έναντι ιατρικών
λαθών ή έναντι ατυχηµάτων, τόσο των ιδίων όσο και τρίτων,
καθώς εξασφαλίζει ηµερήσια και εβδοµαδιαία ανάπαυση που λει-
τουργεί προληπτικά ως παράγοντας ασφαλείας. 

Το παρόν νοµοσχέδιο, λοιπόν, αποτελεί ένα δίχτυ ασφαλείας
για τους ίδιους τους γιατρούς και τους ασθενείς και παράγει
πολλαπλασιαστικά οφέλη που επιδρούν θετικά στην καλή λει-
τουργία των νοσοκοµείων και των άλλων ιατρικών µονάδων και
εν τέλει βελτιώνει το σύστηµα υγείας.

Εποµένως το σχέδιο νόµου, µε τις αλλαγές που επιχειρεί, δια-
σφαλίζει τον σεβασµό των εργασιακών δικαιωµάτων των γιατρών
και σε αυτό το πλαίσιο τη ρύθµιση όλων των µορφών εφηµερίας.
Διασφαλίζει την ασφαλή και ποιοτική φροντίδα των ασθενών, δεν
θίγει τα εισοδήµατα των ιατρών, αφού ο ετήσιος προϋπολογι-
σµός για τις εφηµερίες όχι µόνο διατηρείται, αλλά και ενισχύεται
λόγω της αύξησης της ωριαίας αποζηµίωσης ανά βαθµίδα κατά
6%. 

Τέλος, σε συνδυασµό µε τη λειτουργική ενίσχυση του ΕΣΥ και
τη µεταρρύθµιση στην πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας, το νοµο-
σχέδιο αναµένεται να συµβάλει στη βελτίωση των παρεχόµενων
υπηρεσιών και στην επίτευξη του στόχου της καθολικής, ισότιµης
και αποτελεσµατικής κάλυψης των υγειονοµικών αναγκών των
πολιτών.

Με τις ρυθµίσεις του νοµοσχεδίου αναδεικνύεται η κατεύ-
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θυνση και προσδίδεται η αναγκαία ευελιξία στο σύστηµα για στα-
διακή προσαρµογή σε αυτές τις ρυθµίσεις, έτσι ώστε να µη δια-
ταραχθεί η εύρυθµη λειτουργία των δηµοσίων µονάδων παροχής
υπηρεσιών υγείας.

Λόγω χρόνου, δεν θα υπεισέλθω σε άλλες λεπτοµέρειες. Θέλω
µόνο να τονίσω ότι η νοµοθετική παρέµβαση για την οργάνωση
του χρόνου εργασίας των νοσοκοµειακών γιατρών αποτελεί
µέρος ενός συνόλου ευρύτερων παρεµβάσεων για τη βελτίωση
του δηµόσιου συστήµατος υγείας που ήδη έχουν θεσπιστεί,
όπως στοχευµένες προσλήψεις µόνιµου ιατρικού προσωπικού,
δροµολόγηση άλλων προσλήψεων µε εξειδίκευση στην επεί-
γουσα ιατρική που θα στελεχώσουν τα τµήµατα επειγόντων πε-
ριστατικών των νοσοκοµείων και η επί νέας βάσης οργάνωση και
λειτουργία της πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας µε τη θέσπιση
των ΤΟΜΥ κ.λπ.. Το παρόν νοµοσχέδιο συνιστά θεσµική αλλαγή
στο πλαίσιο της οργάνωσης του χρόνου εργασίας. Απευθύνεται,
τόσο στους γιατρούς, εξορθολογίζοντας το ωράριό τους και
κατά συνέπεια προστατεύοντας την υγεία τους, όσο και τους
ασθενείς, προς τους οποίους παρέχονται οι υπηρεσίες υγείας
από γιατρούς υγιείς και χωρίς να επιβαρύνονται µε υπερβολική
κόπωση και άγχος.

Είναι προφανές ότι αυτές οι ρυθµίσεις, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, είναι ανοιχτές σε προσαρµογή ανάλογα µε την πε-
ριοχή που προσφέρονται οι υπηρεσίες υγείας αλλά και µε τις
ιδιαίτερες συνθήκες απασχόλησης όλων των κατηγοριών ιατρών.
Και, βέβαια, σε αυτό το πλαίσιο η πρόσληψη και άλλων γιατρών
είναι προϋπόθεση για την ολοκληρωµένη εφαρµογή του συστή-
µατος.

Και κάτι τελευταίο, πολιτικό. Με τη σηµερινή παρουσία της η
Νέα Δηµοκρατία αποδεικνύει ότι µετά τις συνεχόµενες διαψεύ-
σεις των αφηγηµάτων της συνεχίζει να λειτουργεί υποκριτικά και
αποπροσανατολιστικά σε σχέση µε τα καθηµερινά ζέοντα προ-
βλήµατα του πολίτη, κάποια εκ των οποίων στον τοµέα της
υγείας προσπαθεί το νοµοσχέδιο να αντιµετωπίσει και να επιλύ-
σει.

Αυτό γίνεται από εσάς, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, που,
δήθεν, κόπτεσθε για την καθηµερινότητα των πολιτών. Ταυτό-
χρονα δε, επιµένετε σε µια ατζέντα, που αναδεικνύει κλίµα
φόβου και ενσταλάζει µίσος στην κοινωνία.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Παπαηλιού.

Τον λόγο έχει για δώδεκα λεπτά ο Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος της Ένωσης Κεντρώων κ. Σαρίδης. Μετά τον κ. Σαρίδη
ακολουθεί ο κ. Μαντάς και µετά ένας Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος. Βλέπω την κ. Τζούφη, η οποία πιθανότατα θα θέλει να
τοποθετηθεί.

Ορίστε, κύριε Σαρίδη, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Ένωση Κεν-

τρώων θα ψηφίσει «παρών» στο σηµερινό νοµοσχέδιο. Είναι µο-
νόδροµος για εµάς. Δεν µας αφήνετε άλλη επιλογή. Δυστυχώς,
όπως αποδεικνύεται σήµερα, δεν έχουµε αφήσει πίσω µας την
κακή πρακτική νοµοθέτησης µε επείγουσες, κατεπείγουσες δια-
δικασίες, ούτε έχουµε ξεπεράσει ως Κοινοβούλιο, έπειτα από
σχεδόν τρία χρόνια διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ, τη συνήθεια να επι-
τρέπουµε να καθορίζουν το χρονοδιάγραµµα σύµφωνα µε το
οποίο νοµοθετούµε ο φόβος και η απειλή επιβολής των ευρωπαϊ-
κών προστίµων.

Πόσες φορές έχουµε νοµοθετήσει µέσα σε αυτή την Αίθουσα
υπό αυτή την απειλή! Παραδείγµατα θα µπορούσα να σας πω
για τα νωπά προϊόντα, για τα σκουπίδια. Κάτω από αυτή την
απειλή νοµοθετούµε, κάτω από τα πρόστιµα που πληρώνουµε.
Θα έπρεπε να είχε το θάρρος και η Αξιωµατική Αντιπολίτευση και
το ΠΑΣΟΚ, αλλά και εσείς ως Κυβέρνηση να εξηγήσετε στον ελ-
ληνικό λαό γιατί πληρώνει όλα αυτά τα πρόστιµα.

Όµως, ανεξαρτήτως του τρόπου που νοµοθετούµε, η ουσία
παραµένει πως αυτά που νοµοθετούµε επηρεάζουν άµεσα και
πολλές φορές δραµατικά την πραγµατικότητα των συµπολιτών
µας, ενώ διαµορφώνουν και καθορίζουν την καθηµερινότητά

τους. Ταυτόχρονα, επιβάλλουν τις συνθήκες κάτω από τις οποίες
ζουν αυτοί οι άνθρωποι. Τους λέτε: «Σας κόβουµε τις συντάξεις.
Ζήσε» ή «Σας κόβουµε τους µισθούς. Ζήσε» ή «Δεν µας ενδιαφέ-
ρει αν τα δάνειά σας από “πράσινα” γίνουν “κόκκινα”. Ζήσε». Μα,
πώς θα ζήσουν αυτοί οι άνθρωποι; Ποια είναι η αξιοπρεπής ζωή
που προσφέρουµε αυτή τη στιγµή από εδώ µέσα εµείς στους
Έλληνες πολίτες;

Αντί, λοιπόν, να επιµείνω για άλλη µία φορά να τονίζω και να επι-
σηµαίνω απ’ αυτό το Βήµα τους κινδύνους που γεννά η κατά πα-
ρέκκλιση νοµοθέτηση η οποία ενισχύει την απαξίωση του
κοινοβουλευτισµού στη συνείδηση των συµπολιτών µας, θα προ-
σπαθήσω να διατυπώσω τις βάσιµες ανησυχίες µας για τα όσα πα-
ρακολουθούµε να συµβαίνουν γύρω από τον τοµέα της υγείας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτή τη στιγµή που µιλάµε και
νοµοθετούµε εδώ βρίσκεται σε εξέλιξη µία πολύ σηµαντική εξε-
ταστική επιτροπή για τα σκάνδαλα στον χώρο της υγείας. Αυτό
το γεγονός από µόνο του προσδίδει µία ιδιαίτερη βαρύτητα σε
όλες τις νοµοθετικές πρωτοβουλίες του Υπουργείου Υγείας.
Αυτό ισχύει γιατί, αν και τελούµε εν αναµονή του πορίσµατός
της, εν τούτοις παρακολουθούµε κι εµείς µαζί µε τους πολίτες
τις δηµόσιες συνεδριάσεις και όλοι λίγο-πολύ έχουµε βγάλει τα
συµπεράσµατά µας. 

Το σίγουρο είναι πως κανείς δεν αµφισβητεί πως υπήρξε κα-
κοδιαχείριση, προχειρότητα, επιπολαιότητα, ανευθυνότητα. Να
ξέρετε πως η εκτίµηση του κόσµου δεν είναι λανθασµένη. Μόνο
που εµείς εδώ οφείλουµε να δώσουµε στον κόσµο στοιχεία και
όχι να κάνουµε εκτιµήσεις ή να αφήνουµε τις εκτιµήσεις για τον
κόσµο. Αυτό που διερευνούµε είναι αν έγιναν όλα αυτά τα πράγ-
µατα εσκεµµένα, δηλαδή, αν υπήρξε δόλος. Δεν αναρωτιόµαστε,
όµως, για το αν όλα πήγαιναν µε σταθερό ρυθµό –και µάλιστα
µπροστά στα µάτια µας- από το κακό στο χειρότερο, χωρίς τε-
λικά να κάνει κανείς κάτι για να σταµατήσει αυτή την πορεία.

Λαµβάνοντας υπ’ όψιν το συγκρουσιακό περιβάλλον ανταλλα-
γής ύβρεων, µηνύσεων, λάσπης και το σχεδόν πολεµικό κλίµα
που έχουν δηµιουργήσει ανάµεσά τους η Κυβέρνηση και η Αξιω-
µατική Αντιπολίτευση, είναι πολύ δύσκολο να πιστέψει κάποιος,
όσο αφελής και αν είναι, ότι η πρώτη προτεραιότητα µέσα σ’
αυτή την Αίθουσα είναι το κοινό καλό και η διασφάλιση του δη-
µοσίου συµφέροντος. Η διχόνοια και το δίληµµα «ή είσαι µαζί
µας ή είσαι µε τους άλλους» κυριαρχούν, δυστυχώς, το 2017
στον δηµόσιο διάλογο, µετά από επτά χρόνια µνηµονιακής κρί-
σης, εκεί που έχει φθάσει ο ελληνικός λαός. Τοποθετήσεις από
αρµόδια πρόσωπα, όπως η πρόσφατη δήλωση, η δηµόσια εκτί-
µηση του Υπουργού κ. Πολάκη για τα ποσοστά των γιατρών που
απαιτούν «φακελάκι» σε σχέση µε εκείνους που δεν λένε «όχι»,
αν τους δοθεί το «φακελάκι», και σε σύγκριση µε εκείνους που
δεν το έχουν πάρει ποτέ και δεν πρόκειται να το δεχθούν ποτέ,
θέτουν σε δοκιµασία τις αντοχές της κοινωνικής συνοχής στη
χώρα µας.

Το ίδιο ισχύει κάθε φορά που δύο θεσµοί αλληλοκατηγορούν-
ται για χρήση, ενδεχοµένως, πλαστών στοιχείων. Πλήττεται η δη-
µοκρατία κάθε φορά που το πολιτικό σύστηµα ολισθαίνει και
χάνει την αξιοπιστία του. Δεν υπάρχει νούµερο, αριθµός, στοι-
χείο, τίποτα σ’ αυτή τη χώρα ή εδώ µέσα, το οποίο να µην έχει
δύο ή τρεις τουλάχιστον αναγνώσεις που να µην παρουσιάζονται
σε πολλαπλά αφηγήµατα, ανάλογα πάντα µε την κοµµατική ταυ-
τότητα του οµιλητή που το παρουσιάζει.

Αυτό είναι το θλιβερό πλαίσιο µέσα στο οποίο καλείτε, κύριε
Υπουργέ της Υγείας, να στηρίξουµε την επείγουσα νοµοθετική
σας πρωτοβουλία, χωρίς όµως να έχετε φροντίσει πρώτα να µας
απαντήσετε ικανοποιητικά και µε επιχειρήµατα σε ερωτήµατα ή
προβληµατισµούς που απευθύνθηκαν σε σας. Δεν απαντήσατε
σε καµµία από τις τεκµηριωµένες ενστάσεις µας. 

Δεν γνωρίζει κανείς ποιες θα είναι ακριβώς οι συνέπειες και οι
επιπτώσεις του σηµερινού νοµοσχεδίου στη λειτουργία των νο-
σοκοµείων της χώρας. Το µέλλον θα δείξει τι ακριβώς κάνουµε
νόµο του κράτους σήµερα εδώ µέσα. Το µόνο σίγουρο, θετικό,
φυσικά, και σωστό είναι η πρόβλεψη του άρθρου 10 για την κα-
ταβολή του πτητικού επιδόµατος σε όσους συµµετέχουν στις αε-
ροδιακοµιδές. 

Κλείνω την τοποθέτησή µου µε δυο κουβέντες σχετικά µε την
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τροπολογία για τον ΕΔΟΕΑΠ. Αυτό που θα ήθελα να σχολιάσω
είναι πως η οµοφωνία που συνοδεύει αυτή την τροπολογία µάς
επιτρέπει να αισιοδοξούµε, καθώς αυτή η συναίνεση από µόνη
της συνιστά µια πολύ σηµαντική νίκη στον δύσκολο αγώνα επι-
βίωσης που δίνει η δηµοσιογραφική κοινότητα, µε σκοπό να ανα-
κτήσει την ανεξαρτησία της και ως εκ τούτου να διατηρήσει την
αξιοπιστία της. 

Υπεύθυνος πολίτης είναι ο χρήσιµος πολίτης. Χρήσιµος πολί-
της στη δηµοκρατία είναι όµως ο ενηµερωµένος πολίτης. Χωρίς
ισχυρή και ανεξάρτητη δηµοσιογραφία η χώρα δεν θα µπορέσει
ποτέ να προκόψει. Θα στηρίξουµε την εν λόγω τροπολογία µε
την ψήφο µας.

Και µια τελευταία επισήµανση: Το success story της Κυβέρνη-
σης στην οικονοµία, κατά την άποψη της Ένωσης Κεντρώων, έχει
αρχίσει να καταρρέει. Επενδύσεις δεν βλέπουµε. Ανάπτυξη δεν
βλέπουµε. Κατήφεια βλέπουµε, απογοήτευση βλέπουµε, αδιέ-
ξοδα βλέπουµε. Μεγάλο κοµµάτι του ελληνικού λαού αδυνατεί
να αντεπεξέλθει στους φόρους. Τα δε όνειρα περί προστασίας
των δανειοληπτών καταρρέουν, αφού οι ξένοι αξιώνουν µέχρι
τέλος του 2018 να έχουν ολοκληρωθεί οι πλειστηριασµοί και να
έχει λήξει το ζήτηµα για όλα τα είδη των δανείων. 

Πολύ φοβάµαι δε πως θα υπάρχει κίνδυνος για µία νέα ανακε-
φαλαιοποίηση των τραπεζών εν όψει των επικείµενων stress test.
Εύχοµαι να διαψευστώ.

Θα επιµείνω στην πρόταση -έχει ακουστεί πολλές φορές από
αυτό το Βήµα και όχι µόνο από την Ένωση Κεντρώων- να µπο-
ρούν οι δανειολήπτες να αποπληρώσουν τα δάνεια τους σε τιµές
ανάλογες µε αυτές των ξένων funds µέσα σε ένα εύλογο χρονικό
διάστηµα, τουλάχιστον σε επίπεδο πρώτης κατοικίας χωρίς την
ύπαρξη άλλων περιουσιακών στοιχείων. Αυτό η Κυβέρνηση οφεί-
λει, έχει την ευθύνη, έχει την υποχρέωση να το δει.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε κι εµείς,

κύριε Σαρίδη και για την οικονοµία στον χρόνο.
Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Μαντάς για πέντε λεπτά από την Κοι-

νοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Θα ξεκινήσω µε µία έκκληση, κυρίες και

κύριοι συνάδελφοι. 
Σε αυτή την Αίθουσα για το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο ακού-

στηκαν τόσες υπερβολές και ανακρίβειες που, ειλικρινά, εγώ δεν
έχω µετρήσει τόσες πολλές για συγκεκριµένο νοµοσχέδιο άλλες
φορές. Και το λέω ειλικρινά και πάρα πολύ σοβαρά.

Νοµίζω πως δεν βοηθούν αυτά στην αξιοπιστία του διαλόγου
που διεξάγεται στο Κοινοβούλιο. Καθόλου δεν βοηθούν, ιδιαί-
τερα όταν εκφράζονται και από Αρχηγούς κοµµάτων. Δεν βοη-
θούν στον ψύχραιµο διάλογο, στο να µπορέσουµε να βρούµε
λύσεις και απαντήσεις, εκεί που πράγµατι µπορούν να υπάρχουν
λύσεις και απαντήσεις. Διότι το να λέµε από το πρωί ως το βράδυ
τι θα µπορούσε να γίνει γενικώς, ότι ξαφνικά, για παράδειγµα,
θα κάνουµε µαζικές προσλήψεις στα νοσοκοµεία, ενώ ξέρουµε
πάρα πολύ καλά ότι αυτή την περίοδο εδώ και δεκαετίες γίνεται
η πιο µαζική ένεση στο δηµόσιο σύστηµα υγείας, αν το πετάµε
αυτό έτσι, νοµίζω ότι δεν βοηθάει στο να κάνουµε έναν ψύχραιµο
διάλογο. 

Ποια είναι η γενική εικόνα; Σήµερα επιχειρήθηκε αυτή η γενική
εικόνα, που διατρέχει από άκρη σε άκρη όλον τον κόσµο, να συ-
σκοτιστεί -θα έλεγα- µε την περίφηµη έξοδο για διήµερη άδεια
µε πάρα πολλούς περιορισµούς του κ. Κουφοντίνα. Επιχειρήθηκε
να πέσει ένα πέπλο συσκότισης, µε αφορµή αυτό το γεγονός -
σοβαρό κατά τα άλλα- αλλά µε ορισµένα όρια.  

Θα έλεγα ότι πρώτα είναι τα όρια της τήρησης των διαδικα-
σιών του κράτους δικαίου. Αυτό σε κάθε περίπτωση πρέπει και
όλους µας εδώ και τον δηµόσιο λόγο µας να εκφράζει. Αυτό
οριοθετεί τα πράγµατα.

Ποιο είναι το παγκόσµιο γεγονός; Φυσικά είναι τα Paradise Pa-
pers. Αυτό το παγκόσµιο γεγονός που διατρέχει απ’ άκρη σε
άκρη όλον τον κόσµο, διότι έχει µια «πυρηνική αποκάλυψη». Και
ανάµεσα σε αυτούς είναι και κάποια ελληνικά ονόµατα και όλος
αυτός ο θόρυβος για τα «περί άλλων» νοµίζω ότι αυτό ακριβώς
το ζήτηµα προσπαθεί να το συσκοτίσει.

Τι περιλαµβάνει αυτό; Τι αποκαλύπτει; Θα µου πείτε: «Δεν το

ξέραµε;» Εντάξει, πάρα πολύς κόσµος δεν το ξέρει. Δεν το αντι-
λαµβάνεται ίσως τόσο πρακτικά. Αποκαλύπτει ότι µία ελίτ, µε ένα
πολύ συγκεκριµένο τρόπο, νοµότυπο και νοµιµοφανή, την ώρα
που χιλιάδες άνθρωποι, εκατοµµύρια άνθρωποι, δεκάδες εκα-
τοµµύρια, εκατοντάδες εκατοµµύρια άνθρωποι σε όλον τον
κόσµο πεινούν, δεν µπορούν να βρουν νερό, τροφή, χάνουν τη
ζωή τους από ασθένειες που είναι του περασµένου και του προ-
περασµένου αιώνα, αυτή η πολύ µικρή ελίτ βρίσκει τον τρόπο -
ξαναλέω, νοµιµοφανή, νοµότυπο, δεν ξέρω πώς αλλιώς να το πω-
να φοροδιαφεύγει και να πλουτίζει ασύστολα σε βάρος της συν-
τριπτικής πλειοψηφίας της κοινωνίας. Αυτό είναι το «µεγάλο» το
σηµερινό.

Πάω τώρα κατευθείαν στο νοµοσχέδιο.
Τι ακριβώς κάνει αυτό το νοµοσχέδιο; Γιατί εδώ έχουµε χάσει

και κάθε έννοια αριθµητικής. Λέει: Είχαµε εικοσιτετράωρη εφη-
µερία, µε αυτούς τους γιατρούς που έχουµε τώρα και µε αυτή
την προσπάθεια της πολύ σηµαντικής ένεσης που έχουµε κάνει
στο δηµόσιο σύστηµα υγείας. Όλοι όσοι στοιχειωδώς -είναι
αστοιχείωτοι αυτοί που λένε διαφορετικά πράγµατα- ξέρουµε ότι
τραβάγαµε και τραβάνε ακόµη συνάδελφοι εφηµερίες όχι ενός
εικοσιτετράωρου αλλά και δύο εικοσιτετράωρων και ένα πρωινό
ωράριο. Αντί, λοιπόν, να συνεχίζεται αυτή η πρακτική, τώρα τι
λέει; Λέει ότι πάνω από δώδεκα ώρες εφηµερία δεν µπορείς να
κάνεις, διότι δεν είσαι ασφαλής για τον εαυτό σου και για τις υπη-
ρεσίες που προσφέρεις.

Είναι αυτό έκτρωµα; Έχουµε, δηλαδή, χάσει κάθε έννοια σο-
βαρού, ρεαλιστικού διαλόγου µέσα στα συγκεκριµένα πράγµατα
που λέει; Να λένε ότι διαλύει και ελαστικοποιεί και τις εργασιακές
σχέσεις; 

Εγώ ακούω µε πάρα πολύ µεγάλη προσοχή ειδικά την κριτική
από τα Αριστερά από ανθρώπους που έχουµε συµπορευτεί
στους αγώνες πολλά χρόνια µαζί. Προσπαθώ να δω. Το διαβάζω,
το ξαναδιαβάζω, το µαταδιαβάζω, το βλέπω από εδώ, το βλέπω
από εκεί. Δεν ξέρω πόσο ηλίθιος είµαι να µην µπορώ να κατα-
λάβω πού -στην ευχή- ελαστικοποιούµε τις εργασιακές σχέσεις
και ξαφνικά από το εικοσιτετράωρο, ενώ πάµε στο δωδεκάωρο,
εξοντώνουµε τους γιατρούς. Πλάκα κάνουµε; Κάνουµε πλάκα,
δηλαδή. Δεν µπορούµε να συζητήσουµε σοβαρά µε τέτοιους
όρους.

Να πούµε χίλιες φορές ότι το σύστηµα δεν µπορεί σε όλη του
την έκταση να εφαρµόσει από αύριο αυτή τη σοβαρή τοµή, που
υποστηρίζει και την ανάγκη από την άλλη να ενισχύσουµε το δη-
µόσιο σύστηµα µε µόνιµες προσλήψεις. Ναι, πρέπει να το εκµε-
ταλλευτούµε και το εκµεταλλευόµαστε, πολιτικά εννοώ. Είναι
επιχείρηµά µας αυτό. Όµως, το να λέµε -και τελειώνω αµέσως,
κύριε Πρόεδρε- επιχειρήµατα ότι το δωδεκάωρο είναι στην ουσία
µεγαλύτερο από το εικοσιτετράωρο, αυτό δεν υπάρχει. Πώς θα
το κάνουµε, δηλαδή!

Ας κάτσουµε κάτω να δούµε όλα τα προγράµµατα, όπου θέ-
λετε, µε όποια σύνθεση θέλετε, να δούµε τι συµβαίνει σήµερα
και τι µπορεί να συµβεί µε αυτό το νοµοσχέδιο την επόµενη µέρα
και να παλέψουµε όλοι µαζί για να ενισχύσουµε το δηµόσιο σύ-
στηµα υγείας.

Τέλος, ένα µεγάλο µπράβο -και το λέω ειλικρινά, γιατί το έζησα
από κοντά- στην πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Εργασίας, που
µπόρεσε και έφερε αυτή τη λύση στον ΕΔΟΕΑΠ. Ήταν µια δύ-
σκολη προσπάθεια που νοµίζω ότι κατέληξε σε σηµαντικό απο-
τέλεσµα που επιβραβεύθηκε µε συντριπτική πλειοψηφία από τον
χώρο των εργαζοµένων του Τύπου.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.

Μαντά.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, σαράντα µαθητές και µαθήτριες και τρεις εκ-
παιδευτικοί συνοδοί τους από το 5ο Δηµοτικό Σχολείο Βόλου. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 

1908 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Κύριε Οικονόµου, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά µε ανοχή.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Πάντα από εσάς.
Λοιπόν, όταν άκουσα ότι θα έρθει αυτό το νοµοσχέδιο µε τη

µορφή του επείγοντος, πραγµατικά, αναρωτήθηκα τι θα είχε ως
περιεχόµενο. Επείγουσα πρωτοβουλία της Κυβέρνησης για την
υγεία; Υπήρχαν πολλά θέµατα που έχω υπ’ όψιν µου ότι θα
έπρεπε να ήταν το περιεχόµενο αυτού του νοµοσχεδίου.

Μάλιστα, οι πρόσφατες επισκέψεις στα δηµόσια νοσοκοµεία
του τοµέα υγείας υπό τη δικιά µου ευθύνη και του Ιάσονα Φω-
τήλα νοµίζω ότι θα έδιναν τέτοια αφορµή για πολλές τέτοιες
πρωτοβουλίες όχι σε εµάς αλλά στον καθένα και πάνω από όλα
στην πολιτική ηγεσία, που είχε την ευθύνη των κακών καταστά-
σεων που συναντάµε κάθε εβδοµάδα πηγαίνοντας στα δηµόσια
νοσοκοµεία. 

Πιστεύω, δηλαδή, ότι η απαίσια αυτή πρωτοβουλία του διοι-
κητού του «Λαϊκού» να πει ότι τα επόµενα χειρουργεία, αγαπητέ
µου κύριε Παπαδόπουλε, θα γίνουν τον Μάρτιο του 2018 θα ήταν
για εσάς µια πολύ καλή αφορµή να φέρετε ως κατεπείγον ένα
νοµοσχέδιο, το οποίο να εξετάζει και να ρυθµίζει αυτές τις τερά-
στιες αναµονές στα χειρουργεία του ΕΣΥ. 

Και µη νοµίζετε ότι είναι µόνο το «Λαϊκό» αλλά, τέλος πάντων,
το «Λαϊκό» µάς καταγγέλθηκε και ήταν ένα ζήτηµα, το οποίο φέ-
ραµε και στον κοινοβουλευτικό έλεγχο. Νοµίζω ότι τέτοια θέ-
µατα, όπως και τα ζητήµατα των εντατικών υπάρχουν. 

Άκουσα τον Υπουργό προηγουµένως που είπε ότι έχουν καλυ-
φθεί όλα τα θέµατα. Εµείς γιατί όταν συζητήσαµε µε τον Σύλλογο
των Εργατολόγων πήραν µια τελείως διαφορετική εικόνα για τις
ΜΕΘ αυτή τη στιγµή, για τις ΜΑΘ, οι οποίες φυσικά δεν υπάρ-
χουν, δεν λειτουργούν.

Άρα λέω ότι µάλλον θα θέλει να αντιµετωπίσει τα εκατόν είκοσι
έξι κενά, τα οποία αυτή τη στιγµή έχουν οι εντατικές στη χώρα.
Ούτε αυτό, ούτε το ένα, ούτε το άλλο. 

Τελικά µαθαίνουµε ως επείγον θέµα την κοινοτική οδηγία ως
αποτέλεσµα µιας, όπως και εσείς οµολογήσατε στην Επιτροπή
των Κοινωνικών Υποθέσεων, αβλεψίας, αµηχανίας, αδυναµίας,
ανεπάρκειας. Δεν ξέρω τώρα τι µπορεί να είναι εκεί πέρα, λίγο
από όλα υποπτεύοµαι όπου από το 2015, φτάσαµε στο τέλος του
2017 να µην έχετε λύσει αυτό το ζήτηµα, το οποίο ισχυρίζεστε
ότι είναι από το 2005 παλιά ιστορία, την οποία την ακούσαµε µε
πολύ γλαφυρό τρόπο έως συγκινητικό θα έλεγα από διαφόρους
συναδέλφους και του ΣΥΡΙΖΑ να µας περιγράφει ο καθένας την
περιπέτειά του και την προϊστορία του στον χώρο του Εθνικού
Συστήµατος Υγείας, τι πέρασε ο καθένας σε ένα κέντρο υγείας,
τι µεγάλες δοκιµασίες υπέστη και πραγµατικά τις υπέστη, εγώ
δεν λέω ότι είπαν ψέµατα οι άνθρωποι.

Ποτέ, όµως, εγώ ένας κεντρώος πολιτικός δεν φανταζόµουν
ότι θα έρθει η Αριστερά και θα εφαρµόσει τώρα τις πολιτικές για
να λύσει αυτό το µεγάλο πρόβληµα που διαιωνίζεται επί σειρά
ετών, δεκαετιών και θα πρέπει να πάρουν την επιφοίτηση της
τρόικας και της ευρωπαϊκής νοµενκλατούρας, η οποία θα έρθει
να µας πει µε ποιον τρόπο θα λύσουµε το ωράριο των γιατρών. 

Δεν σας αδικεί τουλάχιστον αυτή η υπόθεση να την ισχυρίζε-
στε εδώ πέρα στο Κοινοβούλιο και να λέτε ότι όλο αυτό που οι
παλιές, κακές κυβερνήσεις δηµιουργήσαν και το υπέστησαν χι-
λιάδες γιατροί σε όλες αυτές τις δεκαετίες θα έρθει µια ευρω-
παϊκή οδηγία που θα δώσει τη λύση την τελική και την οποία
µάλιστα τη φέρνετε µε καθυστέρηση;

Εγώ σας είπα και στην επιτροπή το επείγον δεν νοµίζω ότι ήταν
η οδηγία, η οδηγία ήταν η πρόφαση. Έπρεπε, τέλος πάντων, την
οδηγία να τη βάλετε σε λειτουργία, να την εξελίξετε και αυτό το
ζήτηµα έπρεπε να γίνει ούτως ή άλλως, έστω και µε τις δικές σας
ανεπάρκειες και αδυναµίες.

Το θέµα ήταν το δεύτερο σηµείο του νοµοσχεδίου, οι κρίσεις.
Ακούστε να δείτε, ο Πολάκης ουσιαστικά το αποκάλυψε λέγον-
τας το εξής: «Έχω στα ΤΕΠ να κάνω κάποιους διορισµούς και
πρέπει να έχω το εργαλείο και τον τρόπο µε τον οποίο θα κάνω
τους διορισµούς αυτούς, τις προσλήψεις των γιατρών». Το φέ-
ρατε εδώ. Βέβαια, είστε πολύ ωραίοι και κλασικοί στο να παρα-
ποιείτε τα λόγια και να δηµιουργείτε µια προπαγανδιστική
προµετωπίδα στα ζητήµατα. Δεν σας έθεσε κανείς από τη Νέα

Δηµοκρατία το θέµα της κληρώσεως. Και καταλάβατε τι σας θέ-
σαµε. Δηλαδή, ο εισηγητής µας, Κώστας Βλάσης, σας είπε: «Δεν
πάει να βάλεις στον ίδιο κουβά τον συντονιστή µε τον διευθυντή;
Επειδή έχουµε λίγους συντονιστές και δεκάδες, µην πω χιλιάδες,
διευθυντές, ό,τι τραβήξεις θα είναι διευθυντής». Άρα, λοιπόν, ου-
σιαστικά αποκλείεις τους συντονιστές. Αυτό σας είπε. Σας είπε
κάτι πολύ συγκεκριµένο. Εσείς κάνατε ότι δεν το ακούσατε, όχι,
όµως, ότι δεν το ακούσατε, γιατί έχετε µια κασέτα κι ένα παρα-
τράγουδο να πείτε κι αυτό το παρατράγουδο λέει ότι εµείς θέ-
σαµε θέµα κληρώσεως. Το θέµα της κληρώσεως πραγµατικά το
θέσαµε για τον σηµαιοφόρο στο σχολείο. Όµως, µην µπερδεύε-
στε, δεν το θέσαµε και για εδώ. Εµείς εδώ είπαµε ότι δεν µπορείς
να εξοµοιώνεις τον συντονιστή διευθυντή µε τον συνδιευθυντή,
που εκεί να τα βγάζεις διά της κληρώσεως. Δεν υπάρχει εισηγη-
τής µέσα στο σχήµα αυτό. 

Τέλος πάντως, µε δυο λόγια εµείς σας κατηγορούµε και ισχυ-
ριζόµαστε ότι προσπαθείτε να ελέγξετε τις επόµενες -εν όψει
εκλογών- προκηρύξεις των ιατρών, τις λίγες αυτές που πάτε να
προκηρύξετε, είτε στα ΤΕΠ είτε στα νοσοκοµεία και πάτε να τις
ελέγξετε για να βάλετε και κανέναν δικό σας άνθρωπο. Αυτή είναι
η δική µας κατηγορία. Αυτή την κατηγορία θα την υποστείτε και
θα την ακούσετε. 

Όταν σας έλεγα πριν έναν χρόνο στην Επιτροπή Κοινωνικών
Υποθέσεων ότι «κάντε συµψηφισµούς και τελειώστε τους συµ-
ψηφισµούς του clawback από τον ΕΟΠΠΥ», έβγαινε ο Μπερσίµης
και µάζευε την επόµενη µέρα όλον τον κόσµο στον ΕΟΠΥΥ. 

Κύριε Ξανθέ, πήρατε τώρα και την αρµοδιότητα ουσιαστικά
αυτού του οργανισµού µε το προεδρικό διάταγµα. Όταν µπούµε,
όµως, στην επερώτηση για τον ΕΟΠΥΥ, που φέρνουµε εδώ, θα
γίνει εκτενής συζήτηση. 

Όταν σας τα λέγαµε αυτά, µαζεύατε τους παρόχους την επό-
µενη µέρα και λέγατε: «Βγάλτε ανακοινώσεις για τον «κακό» Οι-
κονόµου και την «κακή» Νέα Δηµοκρατία που θέλει να σας
µαζέψει το clawback. Εγώ δεν θέλω να σας µαζέψω το claw-
back». Και λέγατε και ψέµατα, µάλιστα, ότι εγώ έλεγα να το µα-
ζέψετε να το εισπράξετε άµεσα. Λες και δεν ξέρουµε όλοι τι
γίνεται µε τους συµψηφισµούς. Λέγατε και ψέµατα. 

Τώρα, ήρθε ο καιρός τα θέµατα να ωριµάσουν. Μαζεύτηκε
πολύ clawback, µαζεύτηκαν πολλές εκκρεµότητες. Τελείωσε η
εποχή που κάνατε και πουλάγατε µια ωραία φιλοεπιχειρηµατική,
µάλιστα, διάθεση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Οικονόµου, πα-
ρακαλώ ολοκληρώνετε. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Τώρα φορτώνετε προηγούµενων ετών και µελλοντικών ετών.

Έτσι δεν είναι, κύριε Βλάση; Είναι και για τα επόµενα έτη. εσείς,
λοιπόν, έχετε προβλέψει το clawback και για τα επόµενα έτη. Και
µέσα σε τρεις µέρες θα υπογράψουν όλοι οι πάροχοι. Έχει πέσει
µεγάλο κλάµα στην αγορά. Τώρα κι αυτοί που έτρεξαν να υπο-
γράψουν ανακοινώσεις που τους βάλατε µπροστά εναντίον µου
κι εναντίον της Νέας Δηµοκρατίας πιθανόν να το έχουν µετανιώ-
σει. Όµως, δεν πειράζει. Επειδή ο θεός αγαπά τον κλέφτη αλλά
αγαπάει και τον νοικοκύρη, για όλα τα πράγµατα έρχονται οι
ώρες και οι στιγµές που αποκαλύπτονται. 

Θέλω να τελειώσω και να πω ότι τα ζητήµατα, τα οποία είναι
ανοιχτά αυτή τη στιγµή για την υγεία, είναι πάρα πολλά. Για πα-
ράδειγµα, το ζήτηµα το οποίο έχει προκύψει µε τα φάρµακα, θα
ήταν ίσως ένα νοµοσχέδιο επείγουσας σηµασίας, διότι έρχονται
και µας καταγγέλλουν σύλλογοι ασθενών. 

Αφήστε τη «ROCHE». Tα είπε πολύ ωραία ο Γεωργιάδης και
περιµένω να δω πώς θα απαντήσετε στην κατηγορία ότι τα 60
εκατοµµύρια από το clawback του νοσοκοµείου θα πήγαιναν -
γιατί το βγάλατε το άρθρο 14- στο clawback του ΕΟΠΥΥ. Όµως,
η πρόθεσή σας ήταν συγκεκριµένη και καταγεγραµµένη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Τελειώστε µε αυτό,
κύριε Οικονόµου. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Εγώ, όµως, θέλω να ρωτήσω όταν
φάρµακα, για τα οποία έρχεται µια εταιρεία και λέει «εγώ πλέον
δεν τα κυκλοφορώ», σε αυτόν τον κόσµο, ο οποίος περιµένει µε
αγωνία, γιατί έχει µεγάλο πρόβληµα υγείας και ξαφνικά δεν θα
έχει τη φαρµακευτική κάλυψη, την οποία έχει ένας µέσος Ευρω-
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παίος πολίτης, µέσα από τις δικές σας πολιτικές, για πείτε µου τι
θα έρθετε να του πείτε σε λίγο καιρό; Διότι µπορεί να ήταν το
πρώτο κρούσµα η ιστορία της «ROCHE», αλλά έχουµε την εικόνα
και ακούµε και συζητάµε και βλέπουµε. Βλέπουµε τα θεσµικά όρ-
γανα των εταιρειών του φαρµάκου και µας λένε ότι αυτό θα είναι
µια αλυσίδα εξελίξεων. 

Πώς εσείς σκέφτεστε να αντιµετωπίσετε αυτά τα ζητήµατα;
Και όταν, λοιπόν, είπαµε για υπερεπείγουσα διαδικασία νοµο-

σχεδίου για την υγεία, λέω ότι προφανώς αυτά τα θέµατα θέλει
να αντιµετωπίσει η Κυβέρνηση, να προλάβει το κακό. Και όχι
µόνο αυτό δεν είδαµε, αλλά είδαµε µια διευθέτηση ζητηµάτων,
τα οποία εσείς µε τη δική σας ευθύνη τρία χρόνια σχεδόν -γιατί
φτάνετε τρία χρόνια πλάκα-πλάκα- τα έχετε αφήσει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Οικονόµου, µη
µε κάνετε να σας διακόψω σας παρακαλώ πάρα πολύ. Κοντεύετε
δέκα λεπτά. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε. 
Άρα, λοιπόν, αυτή η πολιτική, την οποία ασκείτε είναι µια πολι-

τική καταστροφική. Σας το έχουµε ξαναπεί. Εµείς αυτό το δίδυµο
της πολιτικής ηγεσίας του Υπουργείου Υγείας θεωρούµε ότι κι-
νείται καταστροφικά για την υγεία, είναι επικίνδυνο δίδυµο, πρέ-
πει να φύγει εδώ και τώρα, βέβαια µαζί µε την Κυβέρνηση
πακέτο. Πακέτο µαζί µε την Κυβέρνηση, βέβαια. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε, κύριε
Οικονόµου. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Μαζί µε τον…
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Μη γελάς. Θα το δεις και αυτό,

όπως είδαµε και εσένα µε τον Πολάκη Υπουργούς! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Οικονόµου, σας

παρακαλώ. Ολοκληρώσατε. 
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Είσαι θρασύτατος
και άσχετος! 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ρε, άσε µας τώρα από ’δώ! Εσύ
είσαι ντροπή, που από συνδικαλιστής της πλάκας, κάνεις τον
Υπουργό και δεν ντρέπεσαι! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Υπουργέ, σας
παρακαλώ πολύ! Μην αρχίσετε τώρα τους καβγάδες!

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΡΙΖΟΣ: Ήρωας! 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Δεν ξέρω τι λες εσύ εκεί στο

βάθος. Εγώ τα λέω µπροστά. Είναι η πραγµατικότητα. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΡΙΖΟΣ: Δεκαπέντε Υπουργούς Υγείας έχουµε

ζήσει, φτάνει. 
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριοι συνάδελφοι,
δεν ακούγεστε! Το ξέρετε; Μπορείτε να σταµατήσετε τον διά-
λογο; Το ξέρετε ότι δεν ακούγεστε και ακούγεστε µόνο µεταξύ
σας. Ούτε η κάµερα σας καταγράφει ούτε από τα µικρόφωνα
ακούγεστε. Δεν χρειάζεται να κάνετε τώρα σόου. Έχουµε µια
οµαλή διαδικασία, φτάνουµε προς το τέλος. Εάν είναι ποτέ δυ-
νατόν να δηµιουργείτε θέµατα.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να λάβω

τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Λοβέρδο, ξέ-

ρετε ότι δεν δικαιούστε τον λόγο. Πείτε µου τι θα θέλατε; 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Τον δικαιούµαι όχι για δευτερολογία,

γιατί έχουµε συµφωνήσει να µην έχουµε δευτερολογίες. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Στο επείγον δεν υπάρ-

χουν δευτερολογίες. Γι’ αυτόν τον λόγο. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Βεβαίως, ούτε θα υπάρξει. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Σας παρακαλώ σε ένα

λεπτό µόνο, πολύ σύντοµα. Μη µε αναγκάσετε να διακόψω και
εγώ εσάς. 

Ορίστε, κύριε Λοβέρδο, έχετε τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, τριτολόγησε το

Υπουργείο Εργασίας σχετικά µε την τροπολογία ΕΔΟΕΑΠ, την
οποία εµείς έχουµε πει ότι θα ψηφίσουµε και δεν αλλάζουµε
θέση. 

Αλλά η αντίδρασή µου στην τριτολογία του Υπουργείου Εργα-
σίας είναι πάρα πολύ συγκεκριµένη και απλή. Μας είπε ο Υπουρ-

γός ότι υπάρχει µια µελέτη όχι αναλογιστική, αλλά µελέτη. Μα-
θαίνω ότι τη µελέτη την έχει συντάξει ο κ. Ροµπόλης και ο κ. Μαρ-
γιός. Για όποιον ξέρει τα θέµατα, καταλαβαίνει ότι οι άνθρωποι
αυτοί είναι πάρα πολύ έγκυροι. Το γεγονός ότι έχει συνταχθεί
µια τέτοια µελέτη, δεν σηµαίνει τίποτα για τη Βουλή των Ελλή-
νων, εάν δεν προσκοµιστεί. Και η αιτιολογία ότι την έχω εγώ και
δεν χρειάζεται να την έχετε εσείς είναι πάρα πολύ ατυχής. Θέ-
λουµε, λοιπόν, τη µελέτη αυτή. 

Επίσης, προλαβαίνω κάτι που είπα και στις οµιλίες µου προ-
ηγουµένως. Η µελέτη αυτή µαθαίνουµε καταδεικνύει ότι και µε
αυτές τις πηγές της χρηµατοδότησης, που θα οδηγήσουν σε
απολύσεις ή σε οριζόντιες περικοπές, δεν βγαίνει το ταµείο, δεν
βγαίνει ο ΕΔΟΕΑΠ. Και ψηφίζουµε µια διάταξη µε σκοπό να βελ-
τιώσει τα πράγµατα. Εάν µας πουν ότι µε τη διάταξη αυτή δίνεται
µια ανάσα, για έναν µήνα, παρ’ ότι κάνει κακό σε πολλούς δηµο-
σιογράφους, να το ακούσουµε. Αλλά δεν µπορούν να λένε, κύριε
Πρόεδρε, ότι αυτή είναι µια µακρόπνοη ρύθµιση, που δεν θα
χρειαστούν παρεµβάσεις αµέσως µετά και να βασίζονται σε µια
µελέτη που δεν τη φέρνει στη Βουλή. Τι θα πάθει δηλαδή; Ό,τι
ξέρει, θα το µάθουµε και εµείς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Είναι ξεκάθαρο, κύριε
Λοβέρδο. 

Στο Βήµα να έρθει η κ. Μεγαλοοικονόµου, η Ανεξάρτητη Βου-
λευτής. 

Ολοκληρώνεται η λίστα των οµιλητών. Αποµένουν οι Κοινοβου-
λευτικοί Εκπρόσωποι και οι δευτερολογίες των εισηγητών και ο
Υπουργός, βέβαια.   

Ορίστε, κυρία Μεγαλοοικονόµου, έχετε τον λόγο για πέντε
λεπτά.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριε Υπουργέ, κατέθεσα µία τροπολογία πάνω στο θέµα του
ΕΔΟΕΑΠ. Ξέρουµε ότι το ΕΔΟΕΑΠ είχε προβλήµατα ρευστότη-
τος, µετά την κατάργηση του αγγελιοσήµου. Η κίνηση αυτή, απ’
όλες τις πλευρές, και από την Κυβέρνηση, θεωρώ ότι ήταν πάρα
πολύ σωστή -και ίσως να έγινε και καθυστερηµένα- προκειµένου
να διασωθεί το ταµείο. Δεν είναι εποχή να εγκαταλείπουµε τους
εργαζόµενους στην τύχη τους και να µην τους βοηθάµε. 

Άλλωστε, στην ψηφοφορία που έγινε, µεταξύ δέκα χιλιάδων
ενεργών δηµοσιογράφων, έξι χιλιάδες εκατόν είκοσι επτά, το
92% περίπου, ψήφισε υπέρ της αλλαγής του καταστατικού του
ταµείου τους. Το ταµείο ήταν ήδη υπό κατάρρευση και είχε φτά-
σει στα όριά του. Οπότε, συµφωνώ µε τη σηµερινή τροπολογία
µε γενικό αριθµό 1334 και ειδικό 101. 

Εγώ ζήτησα να κάνετε µία διόρθωση στην τροπολογία. Στην
καταβολή των δέκα δόσεων στις αναδροµικές εισφορές θεωρώ
ότι είναι λίγος χρόνος για τους δηµοσιογράφους. Δεν µιλώ για
τους µεγαλοδηµοσιογράφους, οι οποίοι µπορεί και σε άλλες επο-
χές να έπαιρναν τεράστια ποσά για µερικές εµφανίσεις τους. Τη
σηµερινή εποχή, όµως, οι µικροί δηµοσιογράφοι που τρέχουν
όλη µέρα να καλύψουν ρεπορτάζ σε όλη την Ελλάδα, µετά από
µία έρευνα που έκανα, είδα ότι πληρώνονται 600 και 700 ευρώ.
Είναι ανθρωπίνως αδύνατο να καλύψουν τις τρέχουσες και τις
αναδροµικές εισφορές σε δέκα µόλις δόσεις. Δεν µπορούν ταυ-
τοχρόνως να καλύπτουν και τις αναδροµικές εισφορές τους και
τις τρέχουσες µε αυτά τα χρήµατα που παίρνουν. 

Τώρα θα µου πείτε πώς το ταµείο, αφού είναι υπό κατάρ-
ρευση, θα καλύψει και πώς θα δώσει τις συντάξεις του ή τα φάρ-
µακα; Υπάρχουν δηµοσιογράφοι που έχουν πολλά προβλήµατα
υγείας και οι συνάδελφοί τους εισφέρουν καλοπροαίρετα δικά
τους χρήµατα για να τους καλύψουν.  

Σκέφτηκα και κάτι άλλο. Η Κυβέρνηση εξαγγέλλει τις εκατόν
είκοσι δόσεις σε οφειλέτες του δηµοσίου ή των ταµείων. Θεωρώ
ότι µόνο είκοσι τέσσερις δόσεις θα ήταν µια µικρή ανάσα γι’ αυ-
τούς τους ανθρώπους, τουλάχιστον στις αναδροµικές εισφορές
τους. Τώρα θα µου πείτε -το έψαξα κι αυτό- ότι θα αφορά και
τους επιχειρηµατίες. 

Κάνοντας µία σκέψη ανάλογη, θεωρώ ότι στους εργοδότες χα-
ρίσατε αναδροµικότητα το 2% της πρώτης εισφοράς επί του κύ-
κλου εργασιών. Κύριε Υπουργέ, χαρίσατε στους εργοδότες το
2% της πρώτης εισφοράς επί του κύκλου εργασιών τους; Οπότε,
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τουλάχιστον βάλτε τους εργοδότες να πληρώσουν σε τέσσερις
δόσεις τις εισφορές τους και δώστε την ευκαιρία στους δηµο-
σιογράφους να εξοφλήσουν τις αναδροµικές τους εισφορές σε
είκοσι τέσσερις δόσεις. Μπορεί να γίνει έναρξη στις 31-12-2017,
αν και θεωρώ ότι θα µπορούσατε να τους κάνετε ένα δώρο και
το κάνετε στις 31-1-2018, αλλά φοβάµαι µη µε κυνηγήσετε. 

Δώστε τους τουλάχιστον µια ανάσα ανακούφισης και δείξτε,
τουλάχιστον, το ανθρώπινό σας πρόσωπο. Θεωρώ ότι έχετε αυτή
τη δυνατότητα. Εξετάστε το ξανά και αν µπορείτε κάντε το δεκτό. 

Ευχαριστώ.     
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε κι εµείς

για την ακρίβεια του χρόνου την κ. Μεγαλοοικονόµου. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Μπορώ να
έχω τον λόγο για δύο λεπτά, για να απαντήσω; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Υπουργέ, να µην
ανοίξουµε διάλογο όµως. Έχετε τον λόγο για ένα λεπτό. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Για τρία
λεπτά, κύριε Πρόεδρε. Θα είµαι πολύ σύντοµος. Άλλωστε δεν
επεκτάθηκα πολύ στην οµιλία µου.

Κυρία Μεγαλοοικονόµου, πρέπει όλοι να στηρίξουµε αυτή την
προσπάθεια. Οι ίδιοι που είναι εµπλεκόµενοι στο θέµα του ΕΔΟ-
ΕΑΠ στήριξαν απόλυτα αυτή την επιλογή, την οποία εµείς σεβα-
στήκαµε. Το κοινοβούλιο πρέπει να στοιχηθεί σε αυτή την
απόφαση. 

Όσον αφορά την πρότασή σας, εάν δείτε τις διατάξεις, υπάρ-
χουν εκείνες οι προβλέψεις µέσα στην ίδια τη διαδικασία λειτουρ-
γίας του ΕΔΟΕΑΠ, που δίνει την ευχέρεια να δώσει τέτοιες
λύσεις σε αυτές τις περιπτώσεις. Δηλαδή, το Διοικητικό Συµβού-
λιο του ΕΔΟΕΑΠ µπορεί να κάνει ρύθµιση τέτοιων ζητηµάτων
οφειλών, δηλαδή, σε πόσες δόσεις θα είναι κ.λπ.. Και µπορεί να
το κάνει. Εδώ το κάνει ο ΕΦΚΑ για µια σειρά ζητήµατα. Δεν θα
µπορεί να το κάνει ο ΕΔΟΕΑΠ; Είναι προφανές ότι µπορεί και
προβλέπεται κανονισµός. Άρα η δική σας πρόταση είµαι βέβαιος
ότι θα εισακουστεί από το διοικητικό συµβούλιο. Δεν χρειάζεται
να το βάλουµε στην τροπολογία, να µη διαταράσσουµε τώρα τη
συµφωνία που έχει επιτευχθεί στο κοινοβούλιο απ’ όλες τις πτέ-
ρυγες εκτός -νοµίζω- της Χρυσής Αυγής.

Όσο αφορά το θέµα και την αγωνία του κ. Λοβέρδου για την
αναλογιστική µελέτη, ο ΕΔΟΕΑΠ πράγµατι αυτή τη στιγµή έχει
τρέχουσες οφειλές, δηλαδή τις συνήθεις οφειλές προς τους
προµηθευτές. Η περιουσία του επαρκεί και καλύπτει όλες τις
υποχρεώσεις που έχει απέναντι σε όλους. Είναι ένας φορέας που
πιστοποιείται η υγιής του βάση για να µπορεί να συνεχίσει. 

Από εκεί και πέρα, όπως θα δείτε, στις διατάξεις προβλέπεται
κατ’ έτος αναλογιστική µελέτη και εποµένως θα πρέπει ο ίδιος ο
ΕΔΟΕΑΠ να βρίσκει τις λύσεις όσον αφορά τις παροχές αυτές,
οι οποίες είναι καλύτερες και παραπάνω από αυτές που ήδη κα-
ταβάλλονται στους άλλους φορείς. 

Προφανώς αυτή η εξέλιξη πάντα θα παρακολουθείται. Έτσι
και αλλιώς πρέπει κάθε φορέας κοινωνικής ασφάλισης να παρα-
κολουθεί τις δυνατότητές του µε µία τάση καλυτέρευσης και βελ-
τίωσης των παροχών. Αυτό προβλέπω να είναι δυνατόν να
συµβεί. Μια βελτίωση θα µπορεί να υπάρξει. 

Διότι το 2015 είχαµε 20 εκατοµµύρια εισπράξεις. Μέσα σε τρία
χρόνια οι εισπράξεις του ΕΔΟΕΑΠ έφτασαν στο µισό σχεδόν σε
σχέση µε αυτές που εισπράττονταν πριν µε το αγγελιόσηµο. Ήδη
η κατάσταση ήταν σε µια πορεία πάρα πολύ δύσκολης επιβίωσης
και µε τους όρους που έχουν τεθεί όχι µόνο θα ανασάνει αλλά
θα βελτιώσει κατά πολύ και τον ορίζοντα της βιωσιµότητάς του.
Μέσα στον µηχανισµό του άλλωστε έχει τα ίδια τα στοιχεία που
χρειάζεται για να λειτουργεί αυτοδυνάµως και να διορθώνει ό,τι
χρειάζεται να διορθώνει.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε, κύριε

Υπουργέ.
Τον λόγο έχει ο κ. Κεφαλογιάννης. Κύριε Κεφαλογιάννη να σας

ενηµερώσω ότι επειδή έχει τοποθετηθεί ο Πρόεδρος της Κοινο-
βουλευτικής σας Οµάδας κ. Μητσοτάκης, κανονικά δικαιούστε
έξι λεπτά. Θα σας δώσω οκτώ. Και το ίδιο θα κάνω και για τον κ.

Καραθανασόπουλο, γιατί µίλησαν οι Πρόεδροι των Κοινοβουλευ-
τικών τους Οµάδων.

Ορίστε, έχετε τον λόγο, κύριε Κεφαλογιάννη.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Μια µικρή ανοχή, κύριε Πρό-

εδρε.
Ευχαριστώ πολύ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν µπορώ και εγώ να µην ξεκι-

νήσω µε το θέµα της επικαιρότητας. Και, δυστυχώς, το θέµα της
επικαιρότητας τις τελευταίες ώρες, από χθες, είναι το θέµα του
κ. Κουφοντίνα, ο οποίος αιτήθηκε και έλαβε άδεια από τις φυλα-
κές.

Ακούσαµε πριν από λίγες ώρες έναν διαξιφισµό µεταξύ του κ.
Κοντονή και συναδέλφων από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση. Και
θα έλεγα ότι προσπάθησε ο κύριος Υπουργός της Δικαιοσύνης
µε έναν –αν θέλετε- έξυπνο τρόπο να πει ότι ο κ. Κουφοντίνας
στην ουσία χρησιµοποίησε το νοµικό πλαίσιο και άρα έλαβε την
άδεια που δικαιούται κάθε Έλληνας πολίτης.

Δεν θα πάω στο ηθικό τού πράγµατος, που νοµίζω ότι στη συ-
νείδηση της συντριπτικής πλειοψηφίας του ελληνικού λαού έχει
καταδικαστεί, θα πάω στο νοµικό. Κάτι το οποίο τεχνηέντως απέ-
κρυψε ο κύριος Υπουργός της Δικαιοσύνης, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, είναι ότι µε το άρθρο 1 του ν.4322/2015 –ένας άλλος
νόµος του κ. Παρασκευόπουλου, που κατήργησε τις φυλακές
τύπου Γ’- καταργείται µεταξύ άλλων το άρθρο 1 παράγραφος 11
του ν.4274/2014, το οποίο τι έλεγε; Δεν χορηγούνται άδειες σε
κρατούµενους που βρίσκονται σε καταστήµατα κράτησης τύπου
Γ’ ή σε αυτοτελή τµήµατα τύπου Γ’. 

Ποιο ήταν από τα πρώτα νοµοθετήµατα της Κυβέρνησης ΣΥ-
ΡΙΖΑ και Ανεξάρτητων Ελλήνων όταν ανέλαβαν την εξουσία; Να
καταργήσει τις φυλακές τύπου Γ’ και στην ουσία να αλλάξει το
νοµικό πλαίσιο, ώστε ακόµα και τροµοκράτες, κοινοί δολοφόνοι,
όπως ο κ. Κουφοντίνας, να µπορεί να έχει το δικαίωµα να αιτηθεί
της άδειας.

Καλώ και από το Βήµα, δηµόσια, τον κ. Κοντονή να µε διαψεύ-
σει. Δεν µπορεί, λοιπόν, να έρχεται και να λέει ότι χρησιµοποίησε
το νοµικό πλαίσιο όταν η Κυβέρνηση, µέλος της οποίας είναι ο
ίδιος, στην ουσία άλλαξε το νοµικό πλαίσιο, για να µπορούν στη
συνέχεια τροµοκράτες, όπως ο κ. Κουφοντίνας και πολλοί άλλοι,
να αιτηθούν τις άδειες και εξεταστεί το αίτηµά τους. 

Άρα από εκεί και πέρα θα πρέπει να δούµε και να αποφασί-
σουµε τελικά σε αυτή την Αίθουσα πραγµατικά µε ποιους είµα-
στε. Και, δυστυχώς, είδαµε και από την τοποθέτηση του κ.
Κοντονή να µην καταδικάζει απερίφραστα κάποια γεγονότα. Δεν
αναφέροµαι στο θέµα της τροµοκρατίας αλλά, όπως για παρά-
δειγµα, όταν αναφέρθηκε σε συλλογικότητες όπως του «Ρουβί-
κωνα», που για εµάς στην ουσία αποτελεί µία εγκληµατική
οργάνωση και προφανώς όχι συλλογικότητα. Αυτό είναι άλλο ένα
εφεύρηµα του δηµοσίου λόγου. 

Και, βεβαίως, θα πρέπει να τοποθετηθεί και ο κ. Κοντονής εν
τέλει, γιατί τον έχουµε δει πολλές φορές να σχολιάζει µέχρι και
αποφάσεις ειρηνοδικείων, αν τελικά, καλώς ή κακώς, βγήκε ο κ.
Κουφοντίνας χθες. Στην αντίστοιχη περίπτωση της Ηριάννας,
που είχε γίνει ολόκληρο σίριαλ σε αυτή την Αίθουσα, επί µέρες
ο κ. Κοντονής τοποθετούνταν δηµόσια, είχε τη δική του γνώµη,
αλλά σε κάθε περίπτωση, ως Υπουργός Δικαιοσύνης τότε, κακώς
βεβαίως, είχε τοποθετηθεί. Βλέπουµε, λοιπόν, σε µία αντίστοιχη
περίπτωση, όπως τη σηµερινή, να κάνει ένα νοµικό κατασκεύα-
σµα, αλλά επί της ουσίας να µην τοποθετείται. Τον καλώ, λοιπόν,
και από το Βήµα αυτό µε µία δηµόσια τοποθέτηση να µας πει
στην ουσία του πράγµατος αν καλώς ή κακώς ο κ. Κουφοντίνας
βγήκε από τη φυλακή εχθές. 

Όσον αφορά το αν πληρούνται οι συγκεκριµένες άδειες, έκανε
κάτι έξυπνο, επίσης, ο κ. Κοντονής, δηλαδή αναφέρθηκε στις τυ-
πικές προϋποθέσεις αιτήσεως της άδειας, αφού όπως σας είπα
προηγουµένως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είχατε προλάβει
και είχατε αλλάξει το νοµικό πλαίσιο. Μπορεί κάποιοι από εσάς
να µην το είχατε καταλάβει, αλλά αυτό, πράγµατι, έγινε. Ξέρετε
πολύ καλά όσοι νοµικοί µας παρακολουθούν εδώ ότι είναι άλλο
διαφορετικό ζήτηµα το να πληρούνται οι τυπικές προϋποθέσεις
και άλλο το να υπάρχει µια ουσιαστική και εις βάθος από την
πλευρά του αντίστοιχου οργάνου εξέταση του συγκεκριµένου αι-
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τήµατος. Είναι κάτι το οποίο νοµίζω το αφήνουµε και στην κρίση
του ελληνικού λαού. Νοµίζω και ότι και τα ερωτήµατα τα οποία
έθεσα είναι συγκεκριµένα και θα πρέπει το Υπουργείο Δικαιοσύ-
νης να τοποθετηθεί.

Περνάω στα του νοµοσχεδίου πολύ σύντοµα.
Κύριε Υπουργέ, να ξεκινήσω λίγο µε τα εισαγωγικά µε το θέµα

του επείγοντος του νοµοσχεδίου. Σας το είπε και εισηγητής µας,
το είπαν και στις επιτροπές. Νοµίζω δεν εξηγήθηκε από πλευράς
Υπουργείου, για ποιον λόγο το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο έπρεπε
να έρθει µε τη διαδικασία του επείγοντος, δηλαδή να µη δοθεί ο
επαρκής χρόνος στους κυρίους και στις κυρίες Βουλευτές, να
τοποθετηθούν τόσο στην επιτροπή σε διάφορες συνεδριάσεις,
αλλά και στην Ολοµέλεια. Νοµίζω είναι κάτι που πρέπει να το
πείτε και στην οµιλία σας, για ποιον λόγο το παρόν νοµοσχέδιο
έπρεπε να έρθει µε αυτή τη διαδικασία. 

Όπως, επίσης, νοµίζω πρέπει να αναφερθώ στο γεγονός ότι
είναι µόνο κατ’ όνοµα ενσωµάτωση της συγκεκριµένης οδηγίας,
καθώς αφορά µόνο τα έξι από τα είκοσι άρθρα του νοµοσχεδίου.
Τα υπόλοιπα δεκατέσσερα, δηλαδή, τα 2/3 του νοµοσχεδίου,
στην ουσία αφορούν διάφορες διατάξεις, τις οποίες έχετε βάλει
µέσα στο νοµοσχέδιο.

Παρ’ όλα αυτά, όµως, δεν µπορώ και εγώ να µην αναφερθώ
στο γεγονός ότι τα πρώτα έξι άρθρα του νοµοσχέδιου, που αφο-
ρούν στην ουσία στην ενσωµάτωση αυτής της οδηγίας, έρχονται
κατόπιν της καταδικαστικής απόφασης, που ελήφθη στις 23 Δε-
κεµβρίου του 2015 -προφανώς κατά τη διάρκεια της δικής σας
διακυβέρνησης- για το γεγονός ότι υπήρξαν καθυστερήσεις και
όχι σωστή παρακολούθηση της διαδικασίας από πλευράς του
Υπουργείου. Άρα το πρόστιµο ή καλύτερα η απειλή του προστί-
µου συνέβη, γιατί, προφανώς, η διοίκηση του τότε Υπουργείου
Υγείας µεταξύ άλλων δεν είχε κάνει τις απαραίτητες ενέργειες,
προκειµένου να ενσωµατωθούν αυτές οι οδηγίες ή ενδεχοµένως
να ακολουθηθούν αυτές οι διαδικασίες από το δικό µας Δίκαιο.

Να θυµίσω δε ότι υπήρχε ένα προεδρικό διάταγµα, το π.
δ.76/2005, που, πράγµατι, αναφερόταν εκεί και είχε προχωρήσει
σε συγκεκριµένες σωστές κατευθύνσεις, όσον αφορά τη διευθέ-
τηση του χρόνου εργασίας των ιατρών και µπορεί να µην ακο-
λουθήθηκε πλήρως τα επόµενα χρόνια, αλλά είχε θέσει τις
βάσεις που, δυστυχώς, κάποιες από τις ηγεσίες του Υπουργείου
Υγείας δεν ακολούθησαν.

Έρχοµαι πολύ σύντοµα στο άρθρο 7, κύριε Υπουργέ. Σας λέµε
από τώρα ότι υπάρχει µεγάλος κίνδυνος να βγει αντισυνταγµα-
τικό. Σας το λέει και η αρµόδια Επιστηµονική Επιτροπή της Βου-
λής. Διαβάζω συγκεκριµένα επί του άρθρου 7: «Επισηµαίνεται
ότι η αρχή της αξιοκρατίας τόσο κατά την επιλογή του προσωπι-
κού της δηµοσίας διοίκησης όσο και κατά την υπηρεσιακή εξέ-
λιξή του, έχει ευθεία συνταγµατική κατοχύρωση στο άρθρο 103
παράγραφος 7 εδάφιο β’ του Συντάγµατος».

Καταλήγει, τέλος, η παρατήρηση της Επιστηµονικής Επιτρο-
πής της Βουλής µεταξύ άλλων, «Υπό το φως των ανωτέρω εγεί-
ρεται προβληµατισµός, ως προς το εάν η µείωση του αριθµού
των ιατρών που συµµετέχουν στα ανωτέρω συµβούλια, ιδίως για
τη συµµετοχή στη σχετική κρίση διοικητικού υπαλλήλου» -αυτό
βεβαίως το διορθώσατε- «χωρίς πτυχίο ιατρικής και εκτός της ια-
τρικής υπηρεσίας εξυπηρετεί την αρχή της αξιοκρατίας και επο-
µένως το δηµόσιο συµφέρον». 

Το λέµε αυτό, κύριε Υπουργέ, για να µην εκπλαγείτε στη συ-
νέχεια, αν αυτό καταπέσει ως αντισυνταγµατικό. Δεν θα σας
φταίει ούτε η δικαιοσύνη ούτε οι αποφάσεις των δικαστηρίων.
Σας το επισηµαίνω από τώρα, σας το επισηµαίνει και η Επιστη-
µονική Επιτροπή της Βουλής. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Αυτό τροποποι-
ήθηκε, άλλαξε. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Τροποποιήθηκε όσον αφορά
τον διοικητικό υπάλληλο, δεν τροποποιήθηκε όσον αφορά τον
αριθµό των ιατρών. Αυτό σας λέει µέσα η επιτροπή. Διαβάστε
το, κύριε Υπουργέ, πιο προσεκτικά. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Ο ίδιος αριθµός…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Παρακαλώ, µην κάνετε

διάλογο γιατί δεν ακούγεστε. 
Συνεχίστε, κύριε Κεφαλογιάννη. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Δείτε το και όταν θα πάρετε τον
λόγο, µπορείτε να απαντήσετε. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Δεν ισχύει αυτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Προχωρώ στο άρθρο 15. Κά-

νετε µία πρόβλεψη, κύριε Υπουργέ, για το άρθρο 15, στην ουσία
το να παύσουν οι διαδικασίες που είναι στα δικαστήρια, κάτι το
οποίο εµείς- επί της αρχής, δηλαδή, στο να παρεµβαίνει η νοµο-
θετική εξουσία στο κοµµάτι της δικαστικής- είµαστε αντίθετοι. 

Επί της ουσίας όµως, πράγµατι, θα πρέπει να δούµε αυτό το
γεγονός και να το αντιµετωπίσουµε. Βέβαια να σας πω ότι έχετε
βάλει –αν θέλετε και στο µέτρο της υπερβολής- στην αιτιολογική
έκθεση ότι για πρώτη φορά αντιµετωπίστηκε το φαινόµενο αυτό. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Να σας θυµίσω ότι και πριν από τη δική σας υπουργία και από

την προηγούµενη διακυβέρνηση, οι ανασφάλιστοι µπορούσαν να
πάνε µέσα και να µην πληρώσουν αντίτιµο. Αυτό, δυστυχώς, προ-
σπαθείτε συνεχώς µε συγκεκριµένο τρόπο, να το παραχαράξετε
όχι εσείς προσωπικά αλλά γενικά η Κυβέρνησή σας. 

Το µόνο που προστέθηκε επί της διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ και
Ανεξάρτητων Ελλήνων, είναι ότι απλώς οι παράνοµοι µετανάστες
µπορούν στην ουσία να πηγαίνουν στα νοσοκοµειακά ιδρύµατα
και να περιθάλπονται χωρίς να πληρώνουν το οτιδήποτε. Όµως
δείτε το νοµοθετικό πλαίσιο, κύριε Υπουργέ, µε πολύ προσοχή
και νοµίζω ότι σε αυτό θα συµφωνήσουµε. 

Εγώ όµως θα σας το αντιστρέψω. Υπάρχει εικόνα αυτή τη
στιγµή από πλευράς της Κυβέρνησης, για τι ποσό µιλάµε; Γιατί
εγώ, τουλάχιστον, διαβάζοντας την αιτιολογική έκθεση, το µόνο
που είδα, ήταν ένα ποσό 264.000 που αναφέρεται για το «Παπα-
γεωργίου». Ως Υπουργείο έχετε εικόνα για τι ύψος ποσού µιλάµε;
Γιατί εδώ στην Ολοµέλεια θα πρέπει να µιλάµε για συγκεκριµένα
ποσά. Είναι κάποιες εκατοντάδες χιλιάδες ευρώ, είναι κάποια
εκατοµµύρια; 

Θα σας κάνω και µία πρόταση. Αντί να παρεµβαίνει η νοµοθε-
τική εξουσία στη δικαστική και στην ουσία να διακόπτετε τις
δίκες και να φαίνεται ότι ως Βουλή εµείς παρεµβαίνουµε, καλώς
ή κακώς, στο θέµα της δικαιοσύνης, γιατί δεν προβλέπετε, αν
αυτό το κονδύλι είναι µικρό –γιατί από ό,τι φαίνεται τουλάχιστον
δεν µιλάµε για εκατοµµύρια, µιλάµε για ένα πολύ συγκεκριµένο
ποσό- να το περιλάβετε στο περίφηµο πλεόνασµα, το οποίο θα
παρουσιάσετε ως Κυβέρνηση, να το βάλετε µέσα; Μιλάω για
τους ασθενέστερους συµπολίτες µας. 

Αν µιλάµε για ένα µικρό ποσό, ας αφαιρεθεί από το πλεόνασµα
και αυτοί οι άνθρωποι αντί να πληρώσουν τα χρήµατα αυτά, να
πάει από τον κρατικό προϋπολογισµό και τα νοσοκοµεία να µην
έχουν και ελλείµµατα. Είναι κάτι, το οποίο νοµίζω ότι µπορείτε
να το δείτε, αρκεί να παρεµβαίνετε στο έργο της δικαιοσύνης και
στην ουσία να προλαµβάνετε δικαστικές αποφάσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Παρακαλώ, ολοκλη-
ρώσετε, κύριε Κεφαλογιάννη. Έχετε φτάσει τα δέκα λεπτά. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ολοκληρώνω στην ουσία, κύριε
Πρόεδρε. 

Όσον αφορά την υπόλοιπη επικαιρότητα, νοµίζω ότι θα χρει-
αζόµασταν ώρες στην ουσία για να σχολιάσουµε. Απλώς νοµίζω
–και θα κλείσω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε, ότι το να ακούω από
αυτή την Κυβέρνηση, να µιλάει στην ουσία περί ηθικής, όταν
έχουν αφήσει πάρα πολλά µεγάλα, αναπάντητα ερωτήµατα –
άκουσα µε πολλή προσοχή τον αξιότιµο κ. Μαντά, προηγουµέ-
νως, να αναφέρεται στα Paradise Papers και τις offshore κ.λπ.-
όταν υπάρχει αναπάντητο ερώτηµα για παράδειγµα του κοµµα-
τικού οργάνου, της εφηµερίδας «ΑΥΓΗΣ», που εδώ και µήνες ρω-
τάµε ποια είναι η offshore που βρίσκεται από πίσω και δεν
υπάρχει απάντηση, όταν, δυστυχώς, υπάρχουν αναπάντητα
πολλά ερωτήµατα που έχουµε θέσει, νοµίζω ότι είναι λίγο υπερ-
βολή, το να δείχνετε προς την πλευρά µας και να λέτε ότι στην
ουσία εµείς προσπαθούµε να αλλάξουµε την επικαιρότητα και
δεν συζητάµε για το νοµοσχέδιο αλλά συζητάµε για άσχετα θέ-
µατα. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.

1912 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Κεφαλογιάννη. 
Τον λόγο έχει η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος από τον ΣΥ-

ΡΙΖΑ, κ. Μερόπη Τζούφη, για δώδεκα λεπτά και ακολουθεί ο κ.
Καραθανασόπουλος από το ΚΚΕ.

Κυρία Τζούφη, έχετε τον λόγο.
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Κύριοι Υπουργοί, κύριε Πρόεδρε, αγαπη-

τοί συνάδελφοι, ακούσαµε -και πριν από λίγο το έπραξε και ο ευ-
γενής εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας αλλά και τα
πρωτοκλασάτα στελέχη της, συµπεριλαµβανοµένου του Αρχη-
γού της- για την επικαιρότητα της Νέας Δηµοκρατίας. Η Νέα Δη-
µοκρατία, επιλέγει για την ανάγνωση της επικαιρότητας, θα
έλεγα, την επιλεκτική αµνησία, αφού η επικαιρότητα για την
οποία συζητάει όλος ο κόσµος, είναι οι αποκαλύψεις που προ-
έκυψαν από τα «παραδείσια χαρτιά». 

Καταλαβαίνω ως γιατρός, ότι είναι λογικός ο µηχανισµός της
άρνησης, αφού οι ελληνικές προεκτάσεις περιλαµβάνουν τη
στενή εµπλοκή κάποιων του χώρου της και οι απαντήσεις που
µπορούν να δώσουν, όπως και αυτή που ειπώθηκε πριν για την
«ΑΥΓΗ» -όπου έχουν δοθεί στα επίσηµα όργανα οι πλήρεις απαν-
τήσεις- τους αφήνουν έκθετους στην ηθική, στην κοινωνία αλλά
επιτρέψτε µου να πω, και στην κοινή λογική. 

Η Νέα Δηµοκρατία, δυστυχώς, αποκοµµένη από την κοινωνική
πραγµατικότητα, εχθρική σε κάθε ιδέα και βήµα προόδου, στη-
ριγµένη, βεβαίως, σε ισχυρές δυνάµεις του ντόπιου οικονοµικού
κατεστηµένου αλλά και των φίλιων µέσων µαζικής ενηµέρωσης,
φτιάχνει τη δική της επικαιρότητα, ανίκανη να αντιληφθεί τις κα-
θοριστικές της ευθύνες για την κατάσταση στη χώρα και, δυστυ-
χώς, εξαντλεί το ρόλο της σε µια τροµολαγνική τακτική. 

Περιγράφει και διαφηµίζει από τα µέσα µια Ελλάδα χάους,
βίας, ανασφάλειας, ανοµίας και εγκληµατικότητας. Επιχειρεί να
χτίσει πάνω σε αυτή την άµµο µια αντιπολιτευτική γραµµή µε
κραυγές συκοφαντίας και διχασµού. Αφόρητος λαϊκισµός,
λάσπη, ψεύδη, υπερπαραγωγές µονταζιέρας, εκµετάλλευση
κάθε πραγµατικής τραγωδίας. Δυστυχώς αυτό γίνεται απόλυτα
συνειδητά, ασύστολα, συκοφαντικά, στοχευµένα, µε στόχο την
ηθική απαξίωση των πολιτικών της αντιπάλων. 

Δυστυχώς σήµερα εδώ είδαµε µια παράλληλη τακτική, να ακο-
λουθεί και ο εκπρόσωπος της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης, ο
οποίος στην αρχή επέλεξε να µιλήσει για ένα αποσυρθέν άρθρο,
αφού για αυτό είχε προετοιµαστεί και µάλιστα το συνόδευσε µε
µια εσάνς ψευδολογίας και αλλεργίας προς προηγούµενους κι-
νητοποιούµενους. Προσπάθησε µάλιστα να τους απαξιώσει και
προσωπικά τον Υπουργό αλλά και τον εκπρόσωπο του χώρου,
τον κ. Βαρνάβα, λέγοντας ότι είναι άφαντος και για αυτό είπα
πριν και καταθέτω και τώρα τη δήλωσή του, η οποία υπάρχει,
σχετικά µε το νοµοσχέδιο που αυτή τη στιγµή καταθέτει η Κυ-
βέρνηση και που σε λίγο θα αποτελέσει και νόµο. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Μερόπη Τζούφη καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Θα έλεγα ότι επέλεξε και µια ακραία, απαξιωτική συµπεριφορά
προς τους επίγονους του θεωρούµενου θρόνου του στο Υπουρ-
γείο Υγείας, λέγοντάς µας συλλήβδην ότι πρόκειται για ένα
µπουλούκι. Επαναλαµβάνω ότι ψυχολογικά το αντιλαµβάνοµαι
ως βαρύ και αξεπέραστο τραύµα αυτής της απώλειας. 

Προχωρώ, λοιπόν, σε αυτό καθαυτό το νοµοσχέδιο και θα πω
εδώ προς τον κ. Κεφαλογιάννη, ο οποίος είπε «µα γιατί δεν τα
κάνατε;», ότι ουσιαστικά ήµασταν υποχρεωµένοι, να εναρµονί-
σουµε την ιατρική νοµοθεσία της χώρας µας ήδη από το 2003,
κύριε Κεφαλογιάννη. 

Αυτή τη στιγµή τι καλούµαστε να κάνουµε; Να απαλλάξουµε
τη χώρα µας από την επιβολή αυτού του υψηλού χρηµατικού
προστίµου, όµως χρησιµοποιούµε αυτή τη δύσκολη συγκυρία,
γιατί όλοι συµφωνούµε ότι το σηµερινό σύστηµα, είναι εξαιρετικά
επιβαρυντικό και για τους γιατρούς και για τους ασθενείς και, τη-
ρουµένων των δυσκολιών, προσπαθούµε να κάνουµε µια καλύ-
τερη αναδιοργάνωση. 

Βέβαια αυτό θα έχει οπωσδήποτε µια σταδιακή προσαρµογή,
διότι αλλιώς είναι βέβαιο ότι θα διαταραχθεί έτι περαιτέρω η λει-
τουργία των δηµόσιων µονάδων παροχής υπηρεσιών υγείας. 

Όµως θα πρέπει να πω για µια ακόµη φορά ότι δεν αλλάζει τί-
ποτα σε ό,τι αφορά το εργασιακό κεκτηµένο των νοσοκοµειακών
γιατρών και δεν τεκµηριώνεται η κριτική για αντεργατικό νοµο-
θέτηµα. Δεν αυξάνεται ο χρόνος εργασίας. Δεν προβλέπονται
ατοµικές συµβάσεις και ελαστικές σχέσεις εργασίας, που τις
είχαν προγραµµατίσει οι προηγούµενοι, όπως είναι το locum, οι
κυκλικές βάρδιες, οι συµβάσεις έργου. Δεν πρόκειται να υπάρξει
απλήρωτη εργασία και διατηρείται στο ακέραιο ο προϋπολογι-
σµός των εφηµεριών. Πιο συγκεκριµένα αναφέρθηκε και ο κ.
Μαντάς σ’ αυτό. 

Οργανώνεται σε δωδεκάωρη βάση ο χρόνος εφηµερίας, µε
προσπάθεια να καταργηθούν σταδιακά οι εικοσιτετράωρες εφη-
µερίες. Εδώ θα καταθέσω και την προσωπική µου εµπειρία. Απε-
τέλεσε δίκαιο, διαχρονικό αίτηµα όλων ηµών, που κάναµε
ενεργές εφηµερίες, να µπορούµε να εφηµερεύουµε για δώδεκα
ώρες και να πληρωνόµαστε για είκοσι τέσσερις. Όσοι συνάδελ-
φοί µου µε ακούν, είναι προφανές ότι καταλαβαίνουν ότι αυτό
είναι ένα βήµα, που πάει τα πράγµατα µπροστά. 

Είπα και πριν ότι διατηρείται το τακτικό ωράριο των νοσοκο-
µειακών γιατρών και δεν εφαρµόζεται κυκλικό ωράριο. Όµως ένα
πράγµα που είναι πάρα πολύ σηµαντικό και νοµίζω ότι δεν τονί-
στηκε, είναι ότι οφείλουµε στην εφηµερία να συµµετέχουµε όλοι
οι ειδικευόµενοι αλλά και οι ειδικευµένοι γιατροί όλων των βαθ-
µίδων. Είναι µία ρύθµιση δίκαια, ασφαλής για τον ασθενή αλλά
και αίτηµα όλων των νεότερων συναδέλφων. 

Είναι ένας από τους λόγους, µαζί µε άλλες προσπάθειες που
κάνουµε, για να ενισχύσουµε τη δουλειά των νεότερων συναδέλ-
φων, ώστε να αποτρέψουµε αυτό που ονοµάζουµε «αναχώρησή»
τους σε άλλες χώρες της Ευρώπης. Βεβαίως δεν µπορούµε να
µιλήσουµε για καλύτερους µισθούς, όµως νοµίζω ότι κάνουµε το
πρώτο βήµα για τη βελτίωση των εργασιακών συνθηκών και είναι
ανοιχτό προς συζήτηση, το πώς θα βελτιώσουµε και το εκπαι-
δευτικό τους πλαίσιο. 

Από την άλλη µεριά, η ρήτρα εξαίρεσης, την οποία είναι υπο-
χρεωµένοι να δηλώσουν οι γιατροί, εφόσον εργάζονται πάνω
από σαράντα οκτώ ώρες, η οποία θα έχει µία µεταβατικότητα,
βάζει ανώτερο όριο. Υπήρχε, αγαπητοί συνάδελφοι, µέχρι τώρα
ανώτερο όριο, που έπρεπε κανείς να εργάζεται; 

Εποµένως βάζει ανώτερο όριο στην υπερεργασία, όµως λαµ-
βάνει υπ’ όψιν της και το γεγονός ότι λόγω των χαµηλών µισθών
που υπάρχουν στα δηµόσια νοσοκοµεία, µπορεί µε αυτόν τον
τρόπο να υπάρξει µία ισχνή ενίσχυση και να διατηρηθούν τα ση-
µερινά εισοδήµατα των γιατρών. 

Οι εφηµερίες ετοιµότητας αποζηµιώνονται. Αυτό που δεν µπο-
ρεί να γίνει, είναι εάν κάποιος βρίσκεται σε εφηµερία ετοιµότητας
και έρθει στο νοσοκοµείο, θα αµειφθεί εφόσον θα κάνει ενεργό
εφηµερία. Βεβαίως εάν ξεπεράσει τις δώδεκα ώρες, θα έχει και
αντισταθµιστικό χρόνο. 

Δεν µπορεί για έναν γιατρό, ο οποίος βρίσκεται στο σπίτι του
και δεν έχει πάει στο νοσοκοµείο και βρίσκεται σε ετοιµότητα, να
ζητάµε αυτός ο χρόνος να συνοδεύεται από ρεπό σαν αντισταθ-
µιστικό µέτρο. Φυσικά δεν καταργείται το ρεπό. Αντίθετα είναι
υποχρέωση µετά τη βραδινή βάρδια και τη νυχτερινή εφηµερία
και το Σαββατοκύριακο να χορηγείται. 

Αυτή τη στιγµή να ξέρετε ότι πολλοί συνάδελφοι που κάνουν
αυτή τη δουλειά, δεν έπαιρναν το ρεπό την επόµενη ηµέρα. Επέ-
λεγαν είτε µέσα στην εβδοµάδα είτε να µαζεύουν αργότερα τα
ρεπό. Τώρα αυτό γίνεται µε έναν υποχρεωτικό τρόπο και εξα-
σφαλίζει και τα ζητήµατα υγείας του γιατρού που εφηµερεύει
αλλά και των ασθενών τους οποίους καλείται να διακονήσει. 

Εποµένως θέλω να πω ότι µε αυτές τις ρυθµίσεις, εκείνο που
προσπαθούµε να κάνουµε, είναι ένα πρώτο βήµα στη βελτίωση
της καθηµερινότητας των συναδέλφων µας, που βρίσκονται
µέσα στα µεγάλα νοσοκοµεία. 

Χρειάζονται, βεβαίως, να γίνουν πολύ περισσότερα πράγµατα.
Η δική µου αγωνία είναι, πώς είναι δυνατόν να υλοποιηθούν τα
πράγµατα την επόµενη ηµέρα. Πρέπει να υπάρξει ένας ανοιχτός
διάλογος, ο οποίος να περιλαµβάνει τις τοπικές συνθήκες, τους
ανθρώπους που αναµένεται να υποστηρίξουν το σύστηµα, ώστε
να βρούµε τις βέλτιστες λύσεις. 

Βεβαίως για να υλοποιηθεί, απαραίτητη προϋπόθεση είναι, να
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συνεχιστούν οι προσλήψεις προσωπικού που έχουν ξεκινήσει τα
τελευταία δύο χρόνια. Έχουν δροµολογηθεί τρεις χιλιάδες πεν-
τακόσιες προσλήψεις µόνιµου προσωπικού. Μιλήσαµε για µόνι-
µες προσλήψεις στα ΤΕΠ και ήδη έχουµε προσλάβει προσωπικό
στην πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας, όπου µπορούν και εκεί να
ξεκινήσουν -και έχουν ξεκινήσει- δοµές να µπαίνουν σε εικοσιτε-
τράωρη λειτουργία, γεγονός που θα συµβάλει στην αποσυµφό-
ρηση της εφηµερίας του µεγάλου δηµόσιου νοσοκοµείου. 

Εποµένως σε αυτό το σύνθετο πρόβληµα το οποίο έχει και τη
νοµική διάσταση, δηλαδή την ενσωµάτωση της οδηγίας στο
Εθνικό Δίκαιο αλλά και την πρακτική διάσταση, νοµίζω ότι το κρί-
σιµο θα είναι η επόµενη ηµέρα των υπουργικών αποφάσεων, έτσι
ώστε να µπορέσουµε να καταρτίσουµε τα πιο ασφαλή και πιο αν-
θρώπινα προγράµµατα εφηµερίας, που να ανταποκρίνονται και
στις τοπικές συνθήκες. 

Κατανοώ τις ανησυχίες, κάθε φορά που πάµε να αλλάξουµε
ένα πλαίσιο και του µοντέλου εργασίας και των εφηµεριών, αλλά
αυτό σε καµµία περίπτωση δεν µπορεί να δικαιολογήσει την κιν-
δυνολογία και την καταστροφολογία και µάλιστα σε µία περίοδο
που το σύστηµα υγείας όχι µόνο δεν συρρικνώνεται, αλλά κατα-
βάλλεται αγωνιώδης και συνεχής προσπάθεια ενίσχυσης και στα-
θεροποίησης. 

Βεβαίως το ανθρώπινο δυναµικό του συστήµατος θέλει εχέγ-
γυα ότι δεν θα επιδεινωθεί η µισθολογική του κατάσταση- που
είναι ήδη πολύ συµπιεσµένη- ότι δεν θα ανατραπεί η καθηµερι-
νότητά του ότι θα βρεθεί η βέλτιστη δυνατή λύση, για να µπορέ-
σουµε να το εφαρµόσουµε. 

Θα πω και κάτι προσωπικό. Συζητήθηκε το θέµα των πανεπι-
στηµιακών γιατρών και των πανεπιστηµιακών κλινικών. Η Κυβέρ-
νηση αυτή δεν έχει ανοίξει µάχη µε τις πανεπιστηµιακές κλινικές.
Αντιλαµβάνεται πολύ καλά, τα πιο ειδικά καθήκοντα που έχουν
οι συνάδελφοι πανεπιστηµιακοί. Μάλιστα έχει δώσει και θέση
στις ιατρικές σχολές, για να µπορέσουν τα πράγµατα να πάνε
παρακάτω. Έχει κάνει κοινές επιτροπές, για να συζητούν για τη
συνύπαρξη των πανεπιστηµιακών και των γιατρών του ΕΣΥ, έτσι
ώστε να υπάρξει µια ισορροπία, αλλά επιπλέον για να µπορούν
οι συνάδελφοι αυτοί να δώσουν τη µάχη για την εκπαίδευση των
νεότερων γιατρών, που είναι κάτι πάρα πολύ σηµαντικό.

Εποµένως οι συνάδελφοί µου και οι άνθρωποι που δουλεύουν
στο σύστηµα υγείας, νοµίζω ότι αυτή τη στιγµή έχουν απόλυτη
γνώση τού τι συµβαίνει. Θεωρώ ότι είναι λανθασµένη η προσπά-
θεια που γίνεται εδώ στη Βουλή να µιλήσουµε για κινδυνολογία,
για καταστροφολογία και µερικές φορές θα έλεγα ότι προσβάλ-
λεται και η νοηµοσύνη µας και είναι κρίµα να πηγαίνουµε σ’ αυτή
την κατεύθυνση.

Για µένα το σχέδιο νόµου µπορεί να χρησιµοποιηθεί ως ένα
αρχικό δίχτυ ασφαλείας και για τους γιατρούς και για τους ασθε-
νείς και µαζί µε τη λειτουργική ενίσχυση του ΕΣΥ και τη µεταρ-
ρύθµιση στην πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας νοµίζω ότι µπορεί
να συµβάλει στη βελτίωση των παρεχόµενων υπηρεσιών και στον
στόχο της καθολικής, ισότιµης και αποτελεσµατικής κάλυψης
των υγειονοµικών αναγκών των πολιτών.

Σχετικά µε το δεύτερο θέµα, το θέµα των συµβουλίων της κρί-
σης, έχουν ειπωθεί πάρα πολλά πράγµατα. Θα ήθελα να ανα-
φέρω εδώ σαν παράδειγµα ότι η κριτική που µας γίνεται,
ουσιαστικά είχε γίνει και στο προηγούµενο νοµοσχέδιο για την
πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας. Εκεί, αν θυµάστε, µας έλεγαν ότι
φτιάχνουµε κοµµατικούς στρατούς. 

Έχουν λήξει αυτές οι κρίσεις και προφανώς απαντούν µε αρ-
νητικό τρόπο, σ’ όλους αυτούς που νοµίζουν ότι εµείς έχουµε
οποιαδήποτε διάθεση ή πρόθεση και µάλιστα αυτό γίνεται πάρα
πολύ σαφές, µε τον τρόπο που συγκροτούνται τα συµβούλια
αλλά, κυρίως, µε το γεγονός ότι ο Υπουργός είπε ότι η µοριοδό-
τηση θα µπει σε δηµόσια διαβούλευση και θα υπάρχει πολύ µε-
γάλη συζήτηση σ’ αυτή την κατεύθυνση, ενώ οι περισσότεροι
επικρότησαν και το θέµα της δοµηµένης συνέντευξης.

Κλείνω λέγοντας το εξής: Θεωρούµε ότι βρισκόµαστε σε µια
αποφασιστική καµπή και για την πορεία της οικονοµίας και για
την πορεία της χώρας αλλά και για την πορεία της διακυβέρνη-
σης. Υπάρχουν ακόµα πολλά και µεγάλα µέτωπα ανοικτά.
Έχουµε διανύσει µια δύσκολη πορεία. Αποµένουν τα τελευταία

µέτρα. 
Οφείλουµε να ανταποκριθούµε πιο σκληραγωγηµένοι σήµερα,

πιο υποψιασµένοι, πιο έµπειροι, πιθανώς και πιο κουρασµένοι
στις απαιτήσεις της συγκυρίας και µε τη µέγιστη δυνατή επάρ-
κεια αλλά και την καλύτερη δυνατή αποτελεσµατικότητα να δώ-
σουµε τη µάχη και θα έλεγα ότι αυτό αφορά τον καθένα µας, απ’
όποια θέση και αν υπηρετεί σ’ αυτή την υπόθεση.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Τζούφη.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Κύριε Πρόεδρε, θα
ήθελα τον λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Τον λόγο έχει ο κύριος
Υπουργός για ένα λεπτό, για να κάνει µία παρέµβαση σχετικά µε
δύο τροπολογίες.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κάνουµε αποδεκτή την τροπολογία µε γενικό αριθµό 1334 και
ειδικό 101 του Υπουργείου Εργασίας για το θέµα του ΕΔΟΕΑΠ.

Επίσης κάνουµε αποδεκτή µία βουλευτική τροπολογία µόνο,
την µε γενικό αριθµό 1339 και ειδικό 104, που αφορά στην κατα-
βολή απλήρωτων εφηµεριών του 2015 στο Νοσοκοµείο Σερρών,
που εκ παραδροµής δεν είχε συµπεριληφθεί σε προηγούµενες
ρυθµίσεις που είχαµε κάνει για τα υπόλοιπα νοσοκοµεία της
χώρας.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Τον λόγο έχει ο κ. Καραθανασόπουλος, Κοινοβουλευτικός Εκ-

πρόσωπος του ΚΚΕ. Κανονικά έχετε έξι λεπτά. Θα σας δώσω
οκτώ, κύριε συνάδελφε, και διαχειριστείτε εσείς τον χρόνο αντί-
στοιχα.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Μεγάλη η διαπάλη για το θέµα της επικαιρότητας, όµως συ-
σκοτίζετε και οι δύο -και η Κυβέρνηση και η Αξιωµατική Αντιπο-
λίτευση- την επικαιρότητα. Επικαιρότητα, για παράδειγµα, στον
χώρο της υγείας είναι η κατάσταση που βιώνει ο κόσµος, όταν
αναγκάζεται να πάει στο νοσοκοµείο. Είναι η κατάσταση που βιώ-
νουν το ιατρικό και το νοσηλευτικό προσωπικό. Αυτή είναι η
πραγµατικότητα, η οποία είναι έργο και των δύο κυβερνήσεων,
και των προηγούµενων αλλά και της σηµερινής Κυβέρνησης. 

Απέναντι σ’ αυτή την πραγµατικότητα, επειδή συµφωνείτε επί
της ουσίας του νοµοσχεδίου που συζητάµε -τα έξι πρώτα άρθρα,
που είναι ο πυρήνας του, τα ψηφίζει και η Νέα Δηµοκρατία και
εσείς- δεν θέλετε να πείτε κουβέντα, γι’ αυτό προσπαθείτε να
ανακαλύψετε τεράστιες υποτιθέµενες διαφορές, για να συγκα-
λύψετε την ουσία πάνω στις στρατηγικές επιλογές που κάνετε
και τις οποίες στρατηγικές επιλογές τις πληρώνει πολύ ακριβά ο
λαός, η εργατική τάξη.

Αυτό γιατί είναι οι επιλογές που εξυπηρετούν τις ανάγκες του
µεγάλου κεφαλαίου, την ανταγωνιστικότητα και την κερδοφορία
του, εξυπηρετούν τις στρατηγικές επιλογές της αστικής τάξης
στην πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Αυτό το οποίο συζητάµε
σήµερα στο νοµοσχέδιο, είναι, λέει, η διευθέτηση του χρόνου ερ-
γασίας. 

Άρα, λοιπόν, αν µόνο και µόνο από τον τίτλο δεν υπονοεί, κύριε
Υπουργέ, ότι πάµε σε µια πιο ευέλικτη µορφή οργάνωσης του
χρόνου εργασίας του ιατρικού προσωπικού, τότε τι άλλο µπορεί
να εννοήσει; Αλλιώς η διατύπωση θα ήταν πάρα πολύ απλή.
Επτάωρο θέλετε; Εξάωρο ζητούν οι γιατροί. Θα υπάρχει επτά-
ωρο πενθήµερο σε εβδοµαδιαία βάση. Τελεία. Αυτό σηµαίνει
σταθερός χρόνος εργασίας. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ)

Εσείς δεν κάνετε, όµως, αυτό. Τι λέτε; Θα είναι σαράντα οκτώ
ώρες η εβδοµαδιαία απασχόληση, η οποία όµως θα ορίζεται ως
µέσος όρος, όχι καν του µήνα αλλά του τετράµηνου. Άρα, λοι-
πόν, ανοίγει αµέσως το έδαφος, να φαλκιδευτεί η σταθερή ερ-
γασία, ο σταθερός ηµερήσιος χρόνος εργασίας. Ανοίγει το
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έδαφος. Τι άλλο κάνει; Αλλιώς η διατύπωση θα ήταν πάρα πολύ
ρητή. Σε εβδοµαδιαία βάση µετριέται ο χρόνος εργασίας και όχι
ως µέσος όρος στο τετράµηνο, στο εξάµηνο, στον χρόνο θα πάει
αργότερα. 

Έχουµε, λοιπόν, ευελιξία όσον αφορά το ωράριο των γιατρών
στο δηµόσιο σύστηµα υγείας και µάλιστα βάζετε και ρήτρα εξαί-
ρεσης. «Εθελοντικά» λέτε, µπορεί να γίνει µέχρι εξήντα ώρες τη
βδοµάδα. Αφήστε, πολύ περισσότερο, που επί της ουσίας αυτή
η οδηγία τι είναι; Είναι, ακριβώς, η ανατροπή στον σταθερό
χρόνο εργασίας συνολικά των εργαζοµένων σε επίπεδο Ευρω-
παϊκής Ένωσης. 

Μάλιστα ενσωµατώνετε, επί της ουσίας, µέσα από τις διατά-
ξεις του νοµοσχεδίου και την έκθεση της Σέρκας για τον ενεργό
και ανενεργό χρόνο εργασίας. Γιατί τι άλλο µπορεί να σηµαίνει
η εφηµερία ετοιµότητας, η οποία δεν θα πληρώνεται, αν ο για-
τρός δεν αναγκάζεται να πάει στο νοσοκοµείο; Σηµαίνει ανενερ-
γός χρόνος εργασίας άρα απλήρωτος χρόνος εργασίας.

ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Αφού θα πληρώνεται! 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Αυτό είναι το ζητούµενο.

Ελαστικοποίηση σηµαίνει ελαστικοποίηση επί της ουσίας του
χρόνου εργασίας. Μεγαλύτερη, δηλαδή, ευελιξία και πού οδηγεί
αυτό; Οδηγεί σε εργασιακές σχέσεις-λάστιχο, σε απάνθρωπο
ωράριο εργασίας, σε εντατικοποίηση της εργασίας και µιλάµε
τώρα για έναν ιδιαίτερα ευαίσθητο τοµέα, όπως είναι το ιατρικό
προσωπικό, το οποίο έχει να κάνει µε ανθρώπινες ζωές. 

Από αυτή την άποψη, αυτό τι εξυπηρετεί; Είναι πολύ απλό.
Εξυπηρετεί στο να έχουµε ένα πολύ πιο φθηνό εργατικό δυνα-
µικό, στο να καλυφθούν τα κενά, τα τεράστια κενά που υπάρχουν
σε ιατρικό προσωπικό στις νοσηλευτικές µονάδες µέσα από αυτή
τη διαδικασία της διευθέτησης -όπως την ονοµάζετε- του χρόνου
εργασίας, µε το να κάνετε, επί της ουσίας, σµπαράλια τη ζωή
των γιατρών, των εργαζόµενων, να µην έχουν ελεύθερο χρόνο,
να µην µπορούν να αναπληρώσουν την εργατική τους δύναµη. 

Υπήρχε, όχι τυχαία, το άρθρο 6, το οποίο καταργούσε, στην
αρχική του έκφραση, το εδάφιο 3 του άρθρου 1 του ν.337/1954,
που έλεγε ότι στα προγράµµατα εφηµερίας και οµαλής λειτουρ-
γίας του νοσοκοµείου δεν εφαρµόζονται ελαστικά ωράρια και
ελαστικές σχέσεις εργασίας και αυτό το καταργούσατε. Βεβαίως
µετά την αντίδρασή µας αναγκαστήκατε να το πάρετε πίσω, γιατί
εκεί ακριβώς ήταν και η ουσία. Και εδώ αυτό δεν αλλάζει. Δεν
ωραιοποιεί την κατάσταση. Απλώς θα έρθει το επόµενο διάστηµα
διά της διολισθήσεως. 

Όπως για παράδειγµα οι επικουρικοί γιατροί τι είναι; Είναι κα-
τάργηση της σταθερής απασχόλησης, της µόνιµης και αποκλει-
στικής απασχόλησης. Εκεί, λοιπόν, θα φτάσουµε και στους
γιατρούς. Είναι το τελευταίο που έχει εναποµείνει, καθώς το νο-
σηλευτικό προσωπικό έχει ελαστικές σχέσεις εργασίας, τα υπό-
λοιπα τεχνικά προσωπικά στα νοσοκοµεία έχουν ελαστικές
σχέσεις εργασίας και δεν µιλάµε για το διοικητικό και το υπό-
λοιπο προσωπικό,  το οποίο είναι απαραίτητο για τη λειτουργία
ενός νοσοκοµείου. 

Άρα από αυτή την άποψη αυτό το οποίο κάνετε, είναι να προ-
χωρείτε σε ακόµα µεγαλύτερη ελαστικοποίηση και ευελιξία του
ωραρίου εργασίας. Αντίθετα αυτό το οποίο χρειάζονται σήµερα
τα νοσοκοµεία, είναι µαζικές προσλήψεις ιατρικού και νοσηλευ-
τικού αλλά και παραϊατρικού προσωπικού, µε µόνιµη, σταθερή
και αποκλειστική απασχόληση, µε εξάωρο και πενθήµερο, όπως
ζητάνε οι νοσοκοµειακοί γιατροί, και µε αύξηση των αποδοχών
τους, για να αλλάξει η κατάσταση στα νοσοκοµεία και να βελτιω-
θεί η θέση τους.

Το δεύτερο ζήτηµα στο οποίο θα θέλαµε να αναφερθούµε σε
αυτή τη σύντοµη παρέµβαση -αναφέρθηκε άλλωστε αναλυτικά
για τα ζητήµατα του νοµοσχεδίου και ο εισηγητής του ΚΚΕ, αλλά
και ο ίδιος ο Γενικός Γραµµατέας, ο Δηµήτρης Κουτσούµπας-
είναι το εξής. Αφορά την τροπολογία του ΕΔΟΕΑΠ, ενός Ταµείου
το οποίο έχει οδηγηθεί στη χρεοκοπία. Έχει οδηγηθεί το ταµείο
αυτό στη χρεοκοπία εξαιτίας των πολιτικών επιλογών και των
προηγούµενων κυβερνήσεων και της σηµερινής Κυβέρνησης. Το
αγγελιόσηµο 20% η σηµερινή Κυβέρνηση το κατάργησε. Σήµερα
έρχεστε για έναν φορέα, ένα ασφαλιστικό ταµείο το οποίο το
έχετε οδηγήσει στη χρεοκοπία, να πείτε ότι θα αντιµετωπίσετε

τα προβλήµατά του. Πώς; Θα του επιστρέψετε µήπως τα κλεµ-
µένα, από το PSI και από µια σειρά άλλα ζητήµατα; Καµµία επι-
στροφή των κλεµµένων. 

Δεύτερον, θα υποχρεώσετε τους εργοδότες, σηµερινούς και
χθεσινούς, να πληρώσουν τις εισφορές τις οποίες έχουν παρα-
κρατήσει από τους εργαζόµενους και δεν έχουν καταβάλει τα τε-
ράστια χρέη που έχουν προς το Ταµείο; Καµµία υποχρέωση.
«Σβου» επί της ουσίας σε αυτά τα ζητήµατα! Και τι έρχεστε και
κάνετε; Αυξάνετε τις εισφορές των εργαζόµενων, από 3% το
πάτε στο 7,05%. Κόβετε το εφάπαξ από τους νεοασφαλισµένους,
από αυτούς που θα ασφαλιστούν µετά την ψήφιση της τροπολο-
γίας. Το εφάπαξ θα το βάζετε συνεχώς µειούµενο, µε βάση τον
νέο τύπο που έχετε βάλει εκεί µέσα. Οι συνταξιούχοι του ΕΔΟ-
ΕΑΠ θα κληθούν να πληρώσουν εισφορά 5%, που µέχρι τώρα
δεν πλήρωναν. Οι άνεργοι δεν αναφέρονται πουθενά, τι µέλλει
γενέσθαι, όσον αφορά το ταµείο. 

Βεβαίως το βασικό είναι ότι αλλάζετε τη φιλοσοφία στο ταµείο.
Ποια είναι η φιλοσοφία; Μετατρέπετε τον ΕΔΟΕΑΠ, η ασφάλιση
να γίνεται σε ατοµική µερίδα -αυτό λέει το άρθρο 3 β’-, που ση-
µαίνει, δηλαδή, ότι εγκαταλείπεται η αλληλεγγύη και οι όποιες
παροχές θα γίνονται µε βάση τις ατοµικές εισφορές.

Άρα από εκεί που υπήρχε µια κοινωνική ασφάλιση µε διασφα-
λισµένες παροχές, τώρα πού πάτε; Σε µία ασφάλιση -γιατί δεν
είναι κοινωνική ασφάλιση αυτό, καταργείται ο χαρακτήρας της
κοινωνικής ασφάλισης και της αλληλεγγύης- όπου οι όποιες πα-
ροχές θα εξαρτώνται από τη βιωσιµότητα του ταµείου και από
τις ατοµικές εισφορές του καθενός. Άρα συµπίεση, µείωση των
παρεχόµενων υπηρεσιών του ταµείου, µείωση των συντάξεων,
µείωση των παροχών που δίνουν στους ασφαλισµένους. Από
αυτή την άποψη, λοιπόν, όχι µόνον δεν διασφαλίζει και δεν εφη-
συχάζει η κατάσταση, αλλά ο ετήσιος έλεγχος που έχετε βάλει
στα έσοδα-έξοδα του ΕΔΟΕΑΠ, για να είναι βιώσιµο το ταµείο,
προµηνύει νέες µειώσεις, νέες περικοπές στις παροχές και όλο
αυτό λέτε ότι θα λειτουργεί µε βάση το κεφαλαιοποιητικό σύ-
στηµα, λες και δεν έχουµε γνωρίσει τα άλλα ασφαλιστικά ταµεία
και τα κεφαλαιοποιητικά συστήµατα που τα οδήγησαν στη χρε-
οκοπία.

Από αυτή την άποψη, λοιπόν, εµείς το λέµε καθαρά: «η τρο-
πολογία την οποία φέρνετε είναι βαθιά αντεργατική. Είναι κοµ-
µένη και ραµµένη στα µέτρα και της Κυβέρνησης αλλά και της
εργοδοσίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Καραθανασό-
πουλε, ολοκληρώστε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Τελειώνω, κύριε Πρό-
εδρε, σε ένα λεπτό.

Δεν είναι τυχαία τα παζάρια που έχει κάνει η Κυβέρνηση µε
τους εργοδότες στον χώρο του Τύπου, του έντυπου και του ηλε-
κτρονικού, για να υπάρχει αυτή η τροπολογία, µε την οποία επί
της ουσίας δεν κάνετε τίποτε άλλο, παρά να υπόσχεστε νέα προ-
νόµια και ενισχύσεις στους εργοδότες. Είναι αντεργατικό και αν-
τιλαϊκό, γιατί αυξάνονται οι εισφορές των εργαζόµενων,
υπερδιπλασιάζονται, ανοίγει πολύµορφα ο δρόµος για δραστικές
µειώσεις σε παροχές, ανοίγει ο δρόµος στην εφαρµογή της αν-
ταποδοτικότητας, φορτώνετε τις εισφορές στους συνταξιού-
χους.

Εµείς τι προτείνουµε ως ΚΚΕ; Το ασφαλιστικό συνδέεται
άµεσα µε τις εργασιακές σχέσεις, συνδέεται άµεσα µε τις συλ-
λογικές συµβάσεις και τους µισθούς. Από 300 ευρώ µισθό τι ει-
σφορές και τι βιωσιµότητα ταµείου θα υπάρχει; Έτσι, λοιπόν, η
τροπολογία µπορεί να ψηφιστεί, αλλά οι εργαζόµενοι θα βρί-
σκονται σε ολοένα και πιο ζοφερή πραγµατικότητα, αφού θα χά-
νουν συνέχεια ασφαλιστικά δικαιώµατα σε ιατροφαρµακευτική
περίθαλψη και επικούρηση.

Αντικειµενικά εµείς λέµε ότι για όλους τους εργαζόµενους και
για τον χώρο των µέσων µαζικής ενηµέρωσης και τους συνταξι-
ούχους ένας δρόµος υπάρχει, ο συνεχής αγώνας για ενιαίο, υπο-
χρεωτικά ασφαλιστικό, δηµόσιο και δωρεάν, καθολικό σύστηµα
ασφάλισης, που να εξασφαλίζει σύνταξη και άλλες παροχές για
όλους αντίστοιχες των αναγκών. Αυτό σηµαίνει εντελώς δωρεάν
παροχές όλων των υπηρεσιών ιατροφαρµακευτικής περίθαλψης
σε όλους, να πληρώσει το κράτος και η εργοδοσία, οι εισφορές
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τους να βρίσκονται στο ύψος που να πληρούν τουλάχιστον τις
σηµερινές παροχές, υπογραφή συλλογικής σύµβασης εργασίας
µε αυξήσεις στους µισθούς, µε γνώµονα τις ανάγκες των εργα-
ζόµενων, να µην αυξηθούν οι εισφορές των εργαζόµενων, αντί-
θετα να βαίνουν συνεχώς µειούµενες ως την πλήρη κατάργησή
τους, να µην τεθούν εκτός του ΕΔΟΕΑΠ οι άνεργοι, να επιστρα-
φούν όλα τα «κλεµµένα» από το «κούρεµα» και όλα τα χρωστού-
µενα των εργοδοτών στον ΕΔΟΕΑΠ και να µην υπάρχουν
εργοδότες στο δ. σ.

Από αυτή την άποψη, κύριε Πρόεδρε -και ολοκληρώνω µε
αυτό- το ΚΚΕ ψηφίζει «παρών», γιατί είµαστε αντίθετοι στο ση-
µερινό καθεστώς και είµαστε αντίθετοι και σε αυτό που πάτε να
δηµιουργήσετε. Και το «παρών» το δικό µας σηµαίνει ναι στην
πρόταση που καταθέτει το ΚΚΕ, που µπορεί, πραγµατικά, να
απαντήσει στις ανάγκες των εργαζόµενων, όσον αφορά την θω-
ράκιση των ασφαλιστικών και συνταξιοδοτικών τους δικαιωµά-
των.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
σαράντα τέσσερις µαθήτριες και µαθητές και δύο εκπαιδευτικοί
συνοδοί τους από το Γυµνάσιο Παραλίας Καλαµάτας. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Λαζαρίδης.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η Αντιπολίτευση για άλλη µια φορά στη γνωστή τακτική της,

αντιπολίτευση για την αντιπολίτευση, χωρίς καµµία διάθεση για
γόνιµη κριτική και διάλογο. Βέβαια τώρα τελεί και κάτω από µια
κατάσταση πανικού, γιατί βλέπετε αποκαλύπτονται διάφορα
πράγµατα. 

Συγκεκριµένα αποκαλύπτονται τώρα, ποια πρόσωπα είναι σε
µεγάλες offshore εταιρείες µε στόχο την αποφυγή των φορολο-
γικών υποχρεώσεων επιχειρηµατιών και -ω του θαύµατος- µέσα
σε όλες τις λίστες φιγουράρουν προβεβληµένα πρόσωπα της Αν-
τιπολίτευσης και κυρίως της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. Οπότε
σου λέει: «Τώρα τι να κάνουµε; Να αρχίσουµε τα πυρά αντιπερι-
σπασµού, να πιάσουµε το θέµα Κουφοντίνα, οπότε να αποπρο-
σανατολίσουµε την κοινή γνώµη».

Εγώ προσωπικά και το κόµµα µου, όπως δήλωσε ο Πρόεδρός
µας, πολιτικά διαφωνούµε. Βεβαίως. Αλλά το νοµικό πλαίσιο...

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Υπέρ του Κουφοντίνα είστε!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Δεν διέκοψα εγώ κανέναν.
Κύριε συνάδελφε, επιβεβαιώνετε αυτό που είπα προηγουµέ-

νως για πανικό. Έχετε τη δυνατότητα, εάν νιώθετε ότι σας προ-
σβάλλω, να ζητήσετε τον λόγο στη συνέχεια και να απαντήσετε.
Αυτό δείχνει πανικό. Επιβεβαιώνει αυτό που είπα προηγουµένως.
Σας ευχαριστώ για την επιβεβαίωση.

Όσον αφορά για την άδεια του Κουφοντίνα, δεν αποφασίζει η
Κυβέρνηση για το ποιος θα πάρει άδεια. Το ξέρετε πολύ καλά
ότι αποφασίζει το δικαστικό συµβούλιο των φυλακών. Δηλαδή τι
θέλετε; Να παρέµβει η Κυβέρνηση; Από τη µια µιλάµε για την
ανεξαρτησία της δικαιοσύνης και από την άλλη εσείς ζητάτε να
παρέµβει η Κυβέρνηση;

Φαίνεται ότι αυτά κάνατε εσείς, δηλαδή, όταν µιλούσατε για
ανεξαρτησία της δικαιοσύνης αυτό εννοούσατε, τις όποιες πα-
ρεµβάσεις κάνατε εσείς. Αυτή η Κυβέρνηση δεν παρεµβαίνει στη
δικαιοσύνη, σέβεται την ανεξαρτησία της δικαιοσύνης και αυτή
είναι που αποφάσισε ότι δικαιούται άδεια ο Κουφοντίνας.

Μάλιστα -εδώ τώρα έχω και ένα στοιχείο επιπλέον, που µου
ήρθε πριν λίγο-υπήρξε οµόφωνη απόφαση στο αρµόδιο συµβού-
λιο των φυλακών Κορυδαλλού και µε τη σύµφωνη γνώµη του
συµµετέχοντος σε αυτό αντιεισαγγελέα εφετών. Δηλαδή εσείς
είστε εναντίον αυτών των ανθρώπων. Δηλαδή, τι έπρεπε; Να πα-
ρέµβει η Κυβέρνηση; Είναι δυνατόν; Τι είναι αυτά που λέτε; 

Έχω άλλη δήλωση τώρα. Ο Κουφοντίνας δικαιούται άδεια, λέει
η Οµοσπονδία Σωφρονιστικών Υπαλλήλων Ελλάδος. 

Λέει µάλιστα η οµοσπονδία, σας το διαβάζω αυτολεξεί: «Ο Δη-

µήτρης Κουφοντίνας πήρε µία άδεια την οποία δικαιούται». Αυτό
αναφέρει σε ανακοίνωσή της η Οµοσπονδία Σωφρονιστικών
Υπαλλήλων Ελλάδας, σηµειώνοντας, προσέξτε εδώ, κύριοι συ-
νάδελφοι, ότι θα την είχε πάρει νωρίτερα, εάν δεν είχε παραβιά-
σει την άδειά του ο Χριστόδουλος Ξηρός. Αυτό είναι το νοµικό
πλαίσιο το οποίο εσείς είχατε διαµορφώσει και πήρε και ο Ξηρός
άδεια και παίρνει τώρα άδεια και ο Κουφοντίνας.

Συνεχίζω τώρα. Έχω χρόνο, θα µιλήσω για το νοµοσχέδιο,
κύριε Πρόεδρε. Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε την εφαρµογή
της κοινοτικής οδηγίας 88/2003, στη βάση της δωδεκάωρης
ενεργού εφηµερίας, της δωδεκάωρης ηµερήσιας ανάπαυσης,
της εβδοµαδιαίας ανάπαυσης είκοσι τεσσάρων τουλάχιστον
ωρών χωρίς διακοπή ή του ρεπό και της αξιοποίησης και των
άλλων µορφών εφηµερίας, της ετοιµότητας της µεικτής, δίνεται
η δυνατότητα στα νοσοκοµεία και στις µονάδες πρωτοβάθµιας
φροντίδας υγείας, να εξασφαλίσουν σταδιακά ανθρώπινες συν-
θήκες εφηµέρευσης για τους γιατρούς, οργάνωση των εκπαιδευ-
τικών προγραµµάτων τους και κάλυψη των λειτουργικών
αναγκών τους. 

Ασκείτε κριτική ότι έγινε καθυστερηµένα, αλλά ήταν µια µε-
γάλη εκκρεµότητα την οποία η χώρα µας δεν είχε αντιµετωπίσει
εδώ και πάρα πολλά χρόνια, την εναρµόνιση, δηλαδή, του νοµο-
θετικού µας πλαισίου σε ένα καθεστώς το οποίο προστατεύει την
εργασία και βάζει ανώτατο όριο εβδοµαδιαίας εργασίας, ειδικά
για τους γιατρούς, γιατί αναγνωρίζουν και τα ευρωπαϊκά όργανα
και το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο ότι είναι µια επαγγελµατική οµάδα,
η οποία καταπονείται κατά την άσκηση του έργου τους. Άρα κρί-
νεται ως αναγκαία η επείγουσα νοµοθέτηση. 

Το παρόν σχέδιο νόµου αποσκοπεί σε νοµοθετικές ρυθµίσεις
εναρµόνισης και, κυρίως, σε κυβερνητικές παρεµβάσεις υλοποί-
ησης των προϋποθέσεων για την εφαρµογή της οδηγίας στο
πρόγραµµα εφηµεριών όλων των νοσοκοµείων της χώρας και
των µονάδων πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας. Αφορούν στη
στελέχωση των νοσοκοµείων, που θα εξασφαλίζει τη δυνατότητα
για σαράντα οχτώ ώρες εργασίας την εβδοµάδα των γιατρών
του ΕΣΥ, αλλά και των πανεπιστηµιακών, των γιατρών υπηρεσίας
υπαίθρου, των ειδικευόµενων γιατρών και των οδοντιάτρων, που
µε οποιαδήποτε σχέση προσφέρουν υπηρεσίες στα νοσοκοµεία
του ΕΣΥ και στις δηµόσιες µονάδες πρωτοβάθµιας φροντίδας
υγείας, των γιατρών του ΕΚΑΒ, του «Παπαγεωργίου», του «Ωνα-
σείου». 

Στη βάση της οδηγίας το Υπουργείο Υγείας, οι υγειονοµικές
περιφέρειες, οι διοικήσεις των νοσοκοµείων και οι γιατροί, οφεί-
λουν να συνεργαστούν για να οργανώσουν µε τον καλύτερο δυ-
νατό τρόπο τα προγράµµατα εφηµεριών τους και από τον ειδικό
αγορητή µας αναφέρθηκαν οι λόγοι στήριξης του νοµοσχεδίου
και των διατάξεων που φέρνει. 

Στην Αντιπολίτευση να πούµε ότι καλό θα ήταν να στηρίξει τον
πολύ σηµαντικό ρόλο της, µε έλεγχο της νοµοθετικής διαδικα-
σίας και προτάσεις ουσιαστικές. Βέβαια τις καλύτερες προτάσεις
τις κάνει κάποιος, όταν έχει περάσει πρώτα από τη διαδικασία
της αυτοκριτικής, πόσω µάλλον τη στιγµή που τα αποτελέσµατα
της διαφθοράς στον κλάδο είναι γνωστά και είναι αποτέλεσµα
δικό τους. 

Η εκτίναξη των δαπανών των νοσοκοµείων την τελευταία δε-
καετία, κυρίες και κύριοι, θα έπρεπε να σας απασχολεί, όπως
απασχολεί τους χρόνια ταλαιπωρηµένους συµπολίτες µας. Το
γνωστό όργιο υπερτιµολόγησης των φαρµάκων και των υλικών,
που είχαν φθάσει το 600% των τιµών των αντίστοιχων ειδών στις
ευρωπαϊκές χώρες, θα έπρεπε να σας απασχολεί. Είναι βέβαια
και αντικείµενο σχετικής εξεταστικής επιτροπής, αλλά δεν θα επι-
τρέψουµε τη συνέχιση µιας τακτικής, που έχει γίνει γενικός κα-
νόνας, να παρέχετε κάλυψη στις εκάστοτε ηγεσίες υγείας και να
αποφεύγετε να τοποθετείστε. 

Μπορεί να µην είναι της παρούσης και σχετικό µε το σχέδιο
νόµου, όµως οι πολιτικές σας έχουν προκαλέσει πληθώρα δυσ-
λειτουργιών, που η σηµερινή Κυβέρνηση καλείται να δώσει λύ-
σεις. Θα πρότεινα γόνιµη και δηµιουργική κριτική και
περισσότερη αυτοκριτική από εσάς. 

Αν θέλετε, πραγµατικά, να ασχοληθείτε και λίγο µε τη διερεύ-
νηση ύποπτων συναλλαγών προσώπων, που είχαν ως αποτέλε-
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σµα τον παράνοµο πλουτισµό συγκεκριµένων οµάδων και σαφή
ζηµία σε περιουσιακά στοιχεία µονάδων υγείας, µε κυρίαρχη την
περίπτωση του «Ερρίκος Ντυνάν» και άλλων. 

Εάν έπρεπε, λοιπόν, να απαντήσουµε, γιατί η νοµοθέτηση αυτή
έρχεται σήµερα, θεωρούµε ότι είναι επειδή οι συνθήκες το επι-
τρέπουν πια. Ο συνολικός χρόνος εργασίας και εφηµερίας των
γιατρών του Εθνικού Συστήµατος Υγείας µπορεί να εξεταστεί σή-
µερα, κυρίες και κύριοι, που δεν παρουσιάζεται κίνδυνος κλεισί-
µατος κάποιου νοσοκοµείου λόγω έλλειψης υλικών ή
ανθρώπινου δυναµικού. 

Οι Ανεξάρτητοι Έλληνες στηρίζουµε τη νοµοθετική πρόταση
του Υπουργείου Υγείας. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των ΑΝΕΛ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ορίστε, κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Αγαπητοί συνάδελ-
φοι, κλείνουµε αυτή τη συζήτηση, η οποία όντως έγινε µε σύν-
τµηση χρόνου, αλλά νοµίζω ότι είχαµε το περιθώριο αυτές τις
τρεις µέρες, να κάνουµε µια αναλυτική αναφορά στα ουσιαστικά
και κρίσιµα θέµατα τα οποία θίγει το νοµοσχέδιο. 

Ασκήθηκε µια κριτική περί αιφνιδιασµού. Δεν υπάρχει κανένας
αιφνιδιασµός. Η εκκρεµότητα αυτή ήταν γνωστή. Υπήρχε κατα-
δικαστική απόφαση. Διαπραγµατευτήκαµε µε την Κοµισιόν. Οι
διαπραγµατεύσεις έληξαν τον Απρίλιο. Tον Μάιο ετοιµάσαµε νο-
µοτεχνικά τη ρύθµιση. Tον Ιούνιο τη δώσαµε στην Οµοσπονδία
Νοσοκοµειακών Γιατρών, κάναµε διαβούλευση µαζί της δύο
φορές. Δεν υπήρχε πεδίο συνεννόησης, διότι η εκτίµηση της
οµοσπονδίας είναι πως ό,τι νοµοθετούµε αυτή την περίοδο, είναι
σε αντιδραστική κατεύθυνση και υπηρετεί το κεφάλαιο. Υπήρξε
µια δυσκολία τον πρώτο µήνα του φθινοπώρου να προχωρή-
σουµε όπως είχαµε συµφωνήσει και τώρα διακινδυνεύαµε,
επειδή υπάρχουν και άλλα νοµοσχέδια και υπάρχει φόρτος κοι-
νοβουλευτικός, να υπήρχε µια µεγάλη καθυστέρηση και πραγ-
µατικά να επιβαλλόταν ένα πολύ δυσβάσταχτο πρόστιµο από το
Ευρωπαϊκό Δικαστήριο. Δεν µπορούσαµε, λοιπόν, να ρισκάρουµε
αυτή την πιθανότητα και αποφασίσαµε να κάνουµε αυτή την
εσπευσµένη κατά κάποιο τρόπο συζήτηση, χωρίς αυτό να εµπο-
δίσει όλους τους βασικούς εµπλεκόµενους φορείς να πουν την
άποψή τους. Στην Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων κλήθηκαν
όλοι που είχαν λόγο. Για διαφορετικούς λόγους ένας δύο φορείς
δεν µπόρεσαν να εκπροσωπηθούν, αλλά επί της ουσίας και οι νο-
σοκοµειακοί γιατροί και οι ελευθεροεπαγγελµατίες γιατροί και η
εγχώρια και η εξωχώρια βιοµηχανία εκπροσωπήθηκαν και είπαν
την άποψή τους. 

Τώρα όσον αφορά την ουσία. Ξεκαθαρίσαµε στη συζήτηση
στις επιτροπές ότι προφανώς είναι µια ρύθµιση, η οποία για να
υλοποιηθεί µε πληρότητα και µε καθολικότητα, απαιτεί ορισµένες
κρίσιµες προϋποθέσεις. Μια από αυτές, κοµβική, είναι το να ολο-
κληρωθεί η δέσµη προσλήψεων, που έχουµε δροµολογήσει ήδη
στο σύστηµα υγείας. Αναφέρθηκαν και οι προηγούµενοι συνά-
δελφοι σε αυτό το σχέδιο. Είναι σε εξέλιξη µια «ένεση» ανθρώ-
πινου δυναµικού, ιατρικού δυναµικού, ειδικευµένων γιατρών του
ΕΣΥ, µονίµων γιατρών του ΕΣΥ, η οποία αθροιστικά φτάνει περί-
που στις τρεισήµισι χιλιάδες γιατρούς. Επειδή αυτή η διαδικασία
είναι αρκετά χρονοβόρα, γι’ αυτόν τον λόγο στις περίπου χίλιες
πεντακόσιες πενήντα προσλήψεις που έχουµε περιθώριο ακόµη
να προκηρύξουµε στο αµέσως επόµενο διάστηµα, κρίναµε ότι
θα έπρεπε να πάµε µε ένα πιο ευέλικτο και ταχείας διεκπεραί-
ωσης σύστηµα επιλογής. Γι’ αυτό και κάναµε αυτή την πρόταση,
θεωρώντας ότι παράλληλα διασφαλίζουµε και τη διαφάνεια και
την αξιοκρατία. Και δεν κάνουµε  επ’ ουδενί εκπτώσεις επ’ αυτού.
Η µία προϋπόθεση, λοιπόν, είναι οι προσλήψεις. 

Η δεύτερη προϋπόθεση είναι η οργάνωση των ΤΕΠ. Σε αυτή
έχουµε κάνει πολύ συγκεκριµένα βήµατα και το ξέρετε. Είναι η
πρώτη φορά που γίνεται µια µαζική προκήρυξη µονίµων θέσεων,
στοχευµένα, στα τµήµατα επειγόντων περιστατικών όλης της
χώρας, περίπου πεντακοσίων θέσεων. 

Αυτό είναι σηµαντική αναβάθµιση του πιο κρίσιµου τµήµατος,
µε την έννοια της πρώτης επαφής, της πρώτης γραµµής άµυνας
του συστήµατος υγείας. 

Θα υπάρξει και η εξειδίκευση στην επείγουσα ιατρική. Τα
έχουµε πει αυτά. Συνολικά οι άνθρωποι ειδικά που ασχολούνται
µε την επείγουσα ιατρική, καταλαβαίνουν ότι είναι µία κρίσιµη
παρέµβαση, που συµπληρώνει και την αναβάθµιση που έχει γίνει
και τη στελέχωση που έχει προχωρήσει στις ΜΕΘ και την προ-
σπάθεια να ενισχυθεί η προνοσοκοµειακή περίθαλψη, µε την ανα-
βάθµιση του ΕΚΑΒ και τη βελτίωση της ανταπόκρισής του είτε
µε τα επίγεια είτε µε τα εναέρια µέσα στη διακοµιδή επειγόντων
περιστατικών.  

Τρίτη κρίσιµη προϋπόθεση, είναι η πρωτοβάθµια φροντίδα,
εκεί που υπήρχε ένα τοπίο αποδιοργανωµένο, µε συνειδητό
τρόπο, από το 2014. Αρχίζουµε σιγά σιγά και επενδύουµε σε
αυτό το πεδίο. Ήταν το µεγάλο έλλειµµα του συστήµατος, το ξέ-
ρουµε όλοι. Φτιάχνουµε νέες δοµές, στηρίζουµε τις υπάρχουσες,
κεντρικοποιούµε τα εργαστήριά τους, αυξάνουµε τη δυνατότητά
τους να καλύψουν περισσότερες ανάγκες πολιτών. 

Τέταρτη κρίσιµη προϋπόθεση, είναι να περιορίσουµε τη διαρ-
ροή νέων γιατρών και ιδιαίτερα ειδικευόµενων γιατρών προς το
εξωτερικό, αναβαθµίζοντας την εκπαίδευσή τους και βελτιώνον-
τας τις εργασιακές τους συνθήκες. Αυτό επιτυγχάνεται σε πολύ
µεγάλο βαθµό µε αυτό το νοµοσχέδιο, διότι αυτοί που θα ωφε-
ληθούν, πρωτίστως, είναι οι γιατροί, που, πραγµατικά, προσφέ-
ρουν συνεχή, πολύωρη, εξαντλητική και εξουθενωτική εργασία
σήµερα στο σύστηµα υγείας.

Φυσικά υπάρχει ένα θέµα αναδιοργάνωσης του εφηµεριακού
µοντέλου στο Λεκανοπέδιο, κυρίως, και στη Θεσσαλονίκη, για να
υπάρχει µια πιο ισόρροπη κατανοµή του φόρτου εργασίας στην
εφηµερία. Υπάρχει, λοιπόν, ένα κρίσιµο ερώτηµα. Υπερασπίζεται
κανείς τη σηµερινή πραγµατικότητα στο σύστηµα; Φαίνεται ότι
κάποιοι την υπερασπίζονται και περίπου µας λένε ότι σήµερα
έχουµε µία κανονικότητα, την οποία έρχεται να διαταράξει αυτό
το νοµοσχέδιο. Ε, λοιπόν, αυτή η κανονικότητα που ισχυρίζονται
κάποιοι, είναι ο ορισµός της εργασιακής βαρβαρότητας. Η υπο-
χρέωση συνεχούς εικοσιτετράωρης εφηµερίας, συνεχούς εικο-
σιτετράωρης εργασίας στο νοσοκοµείο, πολλές φορές και
σαρανταοκτάωρης, όπως ήδη ειπώθηκε, στην επαρχία και µε τη
συνέχεια της υποχρέωσης να είσαι και στο πρωινό ωράριο της
εποµένης µέρας, είναι ο ορισµός της εργασιακής ζούγκλας.
Αυτό, αγαπητοί φίλοι και αγαπητοί συνάδελφοι, καταργείται.
Μπαίνει όριο. 

Υπάρχουν, λοιπόν, δύο κρίσιµες πτυχές: Πρώτον, βάζουµε
ανώτατο όριο στον εβδοµαδιαίο χρόνο εργασίας. Σαρανταοκτά-
ωρο λέει η οδηγία. Ακριβώς για να έχουµε το περιθώριο να λει-
τουργήσει η ενίσχυση του συστήµατος µε γιατρούς, δίνουµε τη
δυνατότητα για µια τριετία, να υπάρχει, µε τη συναίνεση των για-
τρών, µετακίνηση αυτού του ορίου µέχρι τις εξήντα ώρες. Μέχρι
τώρα δεν υπήρχε όριο. Υπήρχε η κλαδική συµφωνία του 2009,
αλλά όριο δεν υπήρχε. Υπήρχε υπερεκµετάλλευση και αυτό αφο-
ρούσε, κυρίως, τους ειδικευόµενους γιατρούς, ιδιαίτερα στα πα-
νεπιστηµιακά νοσοκοµεία, ιδιαίτερα στα µεγάλα νοσοκοµεία,
όπου πολλές φορές γινόταν και κατάχρηση και επιβολή από την
πλευρά διευθυντών, καθηγητών κ.λπ.. Φυσικά αφορούσε και κα-
τώτερες βαθµίδες του συστήµατος. 

Το ένα, λοιπόν, είναι το ανώτατο όριο και το δεύτερο, ένας κρί-
σιµος όρος της οδηγίας, είναι ότι µετά από δεκατριάωρη συνεχή
εργασία, επιβάλλεται υποχρεωτικά ενδεκάωρη ανάπαυση. Αυτό
λέει η ευρωπαϊκή οδηγία. Εµείς λέµε ότι µετά από δωδεκάωρη
εργασία επιβάλλεται δωδεκάωρη ανάπαυση. Αυτό είναι αρνητική
εξέλιξη για την καθηµερινότητα των γιατρών, για τις εργασιακές
τους σχέσεις, για τη λειτουργία του συστήµατος τυγείας; Νοµίζω
ότι είναι εντελώς αβάσιµη αυτή η κριτική. 

Εµείς, λοιπόν, βάζουµε δύο κρίσιµους περιορισµούς, οι οποίοι
επιτρέπουν, πραγµατικά, να υπάρχει ένας στοιχειώδης εξανθρω-
πισµός του ωραρίου εργασίας, το οποίο είναι πάρα πολύ υπεύ-
θυνο, πολύ στρεσογόνο, πολύ πιεστικό και το ξέρουν πάρα πολύ
καλά οι άνθρωποι που έχουν δουλέψει στα δηµόσια νοσοκοµεία. 

Θεωρώ, λοιπόν, ότι ούτε η κατάργηση του πρωινού ωραρίου,
τακτικού ωραρίου, έχει βάση. Αυτή η κριτική από την πλευρά του
ΚΚΕ είναι τελείως αβάσιµη.

Το ΚΚΕ, µπορεί να έχει κάθε δικαίωµα να κριτικάρει µέτρα τα
οποία έρχονται από την Ευρωπαϊκή Ένωση κ.λπ.. Στο νοµοσχέ-
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διο αυτό δεν έχει καθόλου δίκιο. Εµείς σεβόµαστε πάρα πολύ
την κριτική που γίνεται από τα αριστερά, από τη σκοπιά των κοι-
νωνικών αγώνων. Μπορεί να διαφωνούµε µε αυτή την κριτική
αλλά, πραγµατικά, θεωρούµε ότι σε αυτό το θέµα δεν έχει καµ-
µία βάση.

Δεν υπάρχει ούτε κατάργηση, λοιπόν, του πρωινού τακτικού
ωραρίου ούτε ατοµικές συµβάσεις εργασίας. Ειπώθηκε και αυτό,
επειδή δίνουµε τη δυνατότητα να υπάρξει το opt out, το οποίο
είναι κάτι νοµοθετηµένο σε όλες τις χώρες της Ευρώπης. Είναι
κοµβικό στοιχείο της ευρωπαϊκής οδηγίας. Δεν υπάρχει ούτε
εξουθένωση των γιατρών. Είναι σαφές ότι µειώνεται το περιθώ-
ριο εξουθένωσης και άρα καλύτερης παροχής υπηρεσιών προς
τον κόσµο. Ούτε σµπαράλιασµα των εργασιακών σχέσεων υπάρ-
χει ούτε διάλυση των κλινικών και αποδιοργάνωση του ΕΣΥ ούτε
εισοδηµατική εξαθλίωση των γιατρών. 

Είπαµε ότι το κονδύλι των εφηµεριών έχει ενισχυθεί τα προ-
ηγούµενα δύο χρόνια και θα ενισχυθεί και φέτος. Ενισχύθηκε
ήδη στη διάρκεια του 2017, για να καλύψουµε από το δεύτερο
εξάµηνο την προσαύξηση. Θα υπάρξει αντίστοιχη πρόβλεψη για
τον προϋπολογισµό του 2018. Δεν υπάρχει, λοιπόν, ούτε οικονο-
µική εξαθλίωση και φυσικά δεν είναι ούτε αντιλαϊκό και αντεργα-
τικό έκτρωµα.

Νοµίζω, λοιπόν, ότι το κρίσιµο ερώτηµα για εµάς, είναι εάν
όντως υπάρχει η βούληση να εξανθρωπιστεί το ωράριο και να
υλοποιηθεί η ευρωπαϊκή οδηγία. Από την πλευρά του ΚΚΕ κατα-
λάβαµε ότι υπάρχει άρνηση. Βλέπουµε µια αντίφαση από την
πλευρά της οµοσπονδίας. Ενώ λέει ότι αυτό είναι µια αντιλαϊκή,
αντεργατική, εκτρωµατική παρέµβαση και διάφορα άλλα κοσµη-
τικά επίθετα, ταυτόχρονα έχουµε παρουσιάσει στις επιτροπές
εξώδικο της οµοσπονδίας, που ζητά να εφαρµοστεί η ευρωπαϊκή
οδηγία και απειλεί ότι θα παρέµβει στην Κοµισιόν, για να µας επι-
βληθεί πρόστιµο. Αυτή τη δοµική αντίφαση δεν µπορούµε να την
καταλάβουµε και δεν µας την εξήγησαν αυτές τις τρεις µέρες,
οι συνάδελφοι που µίλησαν απ’ αυτή την πλευρά.

Από την πλευρά της Αντιπολίτευσης, επίσης, δεν µπορώ να αν-
τιληφθώ µία λογική που λέει ότι εµείς είµαστε µε την Ευρώπη,
είναι καλές οι ευρωπαϊκές ρυθµίσεις εν γένει, αλλά επειδή αυτή
τη ρύθµιση τη φέρνει η κακή Κυβέρνηση, δεν την ψηφίζουµε. Νο-
µίζω ότι αδικεί τη σοβαρότητα του θέµατος και τα όποια περιθώ-
ρια ουσιαστικής κριτικής µπορούν να υπάρξουν.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Κύριε Πρόεδρε, επιτρέψτε µου λίγο.
Εµείς, λοιπόν, έχουµε δώσει δείγµατα γραφής. Πρώτον, ξεκα-

θαρίσαµε ότι δεν αλλάζει τίποτα όσο αφορά την κατηγοριοποί-
ηση των εφηµεριών. Οι εφηµερίες είναι ενεργείς, µικτές και
ετοιµότητας. Συνεχίζουν να αµείβονται µε τον ίδιο τρόπο. Για την
εφηµερία ετοιµότητας αυτό το οποίο λέµε, είναι ότι δεν είναι δυ-
νατόν ο χρόνος της εφηµερίας ετοιµότητας, που δεν καλείται ο
γιατρός να προσφέρει υπηρεσία στο νοσοκοµείο, να συµπερι-
λαµβάνεται στο σαρανταοκτάωρο και άρα να χρειάζεται αντι-
σταθµιστικό χρόνο και ρεπό. Αυτό θεωρούµε ότι είναι µη λογικό.

Επίσης στην εφαρµοστική απόφαση που θα βγάλουµε, στο
πλαίσιο, δηλαδή, το εφηµεριακό το οποίο θα εξειδικευτεί σε κάθε
νοσοκοµείο, θα υπάρχουν οι πρόνοιες, έτσι ώστε να τεθεί και
όριο στη δυνατότητα ενός γιατρού, ενός τµήµατος να δουλεύει
µε εφηµερίες ετοιµότητας. Δεν θέλουµε, λοιπόν, να πάµε σε µία
λογική που διαστέλλει αυτή τη δυνατότητα και πιέζει τον γιατρό
να είναι δεσµευµένος έστω και εκτός νοσοκοµείου για προσφορά
υπηρεσίας.

Επίσης έχουµε δώσει δείγµατα γραφής στην εργασιακή πραγ-
µατικότητα του συστήµατος υγείας και έχουµε προχωρήσει όλες
αυτές τις παρεµβάσεις στήριξης και ενίσχυσης του συστήµατος.
Αυτή είναι η ειδοποιός διαφορά αυτής της παρέµβασης. Αυτή η
παρέµβαση εντάσσεται σε ένα πολιτικό σχέδιο στήριξης και ανα-
βάθµισης του ΕΣΥ και όχι συρρίκνωσης, αποδιοργάνωσης και εγ-
κατάλειψης όπως ήταν οι προηγούµενες περίοδοι.

Τότε υπήρχαν, βεβαίως, κινητοποιήσεις και τότε διεκδικού-
σαµε να µην κλείσουν νοσοκοµεία, να µη συγχωνευθούν νοσο-
κοµεία, να µην καταργηθούν οργανικές κλίνες, να µην
καταργηθούν κλινικές. Αυτό ήταν το επίδικο την περίοδο της

υπουργίας του κ. Λοβέρδου και για αυτό υπήρχαν µαζικές κινη-
τοποιήσεις εκείνη την περίοδο των νοσοκοµειακών ιατρών.

Εδώ να πω ότι εµείς δεν επιχαίρουµε για τις ισχνές κινητοποι-
ήσεις και την ισχνή συµµετοχή στα συλλαλητήρια διαµαρτυρίας
αυτή την περίοδο. Έχει κρίση το συνδικαλιστικό κίνηµα και δεν
επιχαίρουµε για αυτό, δεν είναι υγιές στοιχείο. Υπάρχει κρίση
στην κοινωνική και στην πολιτική εκπροσώπηση στη χώρα και
αυτό δεν είναι υγιές και πρέπει να κάνουµε µια σοβαρή συζή-
τηση. Όµως είναι και ενδεικτικό. Υπάρχουν χαµηλές προσδοκίες,
υπάρχει πραγµατική δυσκολία. 

Εµείς δεν αµφισβητούµε ότι τα πράγµατα, προφανώς, δεν
είναι ρόδινα, αλλά αυτό που αµφισβητούµε είναι την ισοπεδωτική
και την καταστροφολογική κριτική ότι τα πράγµατα πάνε διαρκώς
από το κακό στο χειρότερο. Αυτό δεν ισχύει. Το ξέρουν οι πολί-
τες που έχουν µεγαλύτερο δικαίωµα πρόσβασης σήµερα στο σύ-
στηµα υγείας µε καθολικό τρόπο και τις ουρές αυτής της
παρέµβασης τις κλείνουµε σιγά-σιγά, µε τις ρυθµίσεις των χρεών
που είχαν βεβαιωθεί στις ΔΟΥ ή είχαν κινηθεί τα νοσοκοµεία –
προσέξτε- δικαστικά. Αυτό πάµε να καταργήσουµε. 

Η διαγραφή των χρεών έχει γίνει. Αυτό που καταργούµε είναι,
σε περιπτώσεις που δεν έχει προχωρήσει η δικαστική διαδικασία,
να σταµατήσει το νοσοκοµείο να απαιτεί από πολίτες, που προ-
φανώς δεν είχαν τα χρήµατα, δικαστικά να τους τα πάρει πίσω.
Είναι το άρθρο 15.

Υπάρχει, λοιπόν, µια εύλογη ανησυχία, υπάρχει µια ισορροπία
τρόµου, επιτρέψετε µου να πω, που έχει βρεθεί αυτά τα χρόνια
και µπορεί κάποιοι εύλογα να αναρωτιούνται, πώς θα είναι το νέο
τοπίο. Αυτό, λοιπόν, το οποίο θέλουµε να ξεκαθαρίσουµε, είναι
ότι δεν πάµε σε µία βίαιη και αυταρχική παρέµβαση. Πάµε σε µία
ρύθµιση, σε µια εναρµόνιση που έχει µέσα το στοιχείο της κανο-
νικότητας και της ευστάθειας του συστήµατος και αυτό θα το κά-
νουµε µε σεβασµό και στις ανάγκες των ιατρών και στην ανάγκη
λειτουργίας των τµηµάτων και των κλινικών, αλλά κυρίως µε σε-
βασµό και µε απόλυτη προτεραιότητα στις ανάγκες, στην αξιο-
πρέπεια και στα δικαιώµατα των ασθενών. Τη δική τους
ασφάλεια πρέπει να διασφαλίζει οπωσδήποτε η πολιτεία µε τις
παρεµβάσεις της.

Θα προσπαθήσω να κλείσω λέγοντας το εξής: Θεωρώ ότι είναι
σαφές ότι από την πλευρά της Αντιπολίτευσης δεν υπάρχει εναλ-
λακτικό πολιτικό σχέδιο για τον χώρο της υγείας. Το µόνο που
έχουν καταφέρει να ψελλίσουν, και το είπε πριν από λίγες ηµέρες
πολύ εµφατικά ο κ. Μητσοτάκης στα Γιάννενα, είναι ότι θέλουν
να ενισχύσουν τον ανταγωνισµό ανάµεσα στον δηµόσιο και στον
ιδιωτικό τοµέα, δηλαδή, να δώσουν µια προτεραιότητα και να δώ-
σουν ζωτικό χώρο στον ιδιωτικό τοµέα, αυτό πρακτικά σηµαίνει. 

Εµείς ακριβώς κινούµαστε στην αντίθετη λογική. Το έχουµε ξε-
καθαρίσει ότι στηρίζουµε κατά προτεραιότητα το δηµόσιο σύ-
στηµα, αυξάνουµε την χωρητικότητά του, το capacity, και
αναζητούµε µε τον ιδιωτικό τοµέα µια καθαρή και συµπληρωµα-
τική συνεργασία. 

Το δεύτερο που είπα, είναι ότι θα πάει η πρωτοβάθµια φρον-
τίδα στην ευθύνη της τοπικής αυτοδιοίκησης. Αντιλαµβάνεστε
όλοι, µε τα σοβαρά προβλήµατα που έχει η τοπική αυτοδιοίκηση
αυτή την περίοδο, τι σηµαίνει να µεταθέσουµε την ευθύνη της
λειτουργίας ενός τόσο κρίσιµου τοµέα, που πρέπει να επενδύ-
σουµε σε ανθρώπινο δυναµικό και σε πόρους, στην τοπική αυτο-
διοίκηση. Δεν µπορούν οι ΟΤΑ να κάνουν πολιτική υγείας σε αυτή
την φάση, είναι απολύτως σαφές. Αυτό που χρειάζεται είναι συ-
νεργασία και υπάρχει ευτυχώς. 

Εµείς θα επιδιώξουµε και στην πρωτοβάθµια φροντίδα µια δι-
κτύωση ανάµεσα στις δοµές του συστήµατος υγείας, δοµές πρω-
τοβάθµιας ψυχικής υγείας, αντιµετώπισης των εξαρτήσεων και
στις κοινωνικές δοµές της αυτοδιοίκησης.

Είναι και κάτι πολύ ενδιαφέρον που είπε επίσης ο κ. Μητσοτά-
κης. «Δεν χρειαζόµαστε» –λέει- «κατ’ ανάγκην περισσότερους
γιατρούς». Έτσι ακριβώς το έχει πει. Λέει ότι χρειαζόµαστε πε-
ρισσότερους νοσηλευτές. Αλλά προσέξτε, «Δεν χρειαζόµαστε
κατ’ ανάγκην περισσότερους γιατρούς». 

Πώς λοιπόν, αγαπητοί συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, θα
εξανθρωπίσετε το ωράριο των γιατρών; Πώς θα τα κάνετε όλα
αυτά; Τη µαγική λύση, την τροχιοδεικτική βολή, την έχει δώσει ο

1918 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



κ. Στουρνάρας: Ένα µεγάλο ΣΔΙΤ, αυτό θέλει η υγεία. Να δώ-
σουµε, λοιπόν, χώρο στον ιδιωτικό τοµέα, να αγοράσουµε υπη-
ρεσίες από τον ιδιωτικό τοµέα, που ξέρουµε πάρα πολύ καλά ότι
έχει µέσα του το γονίδιο της προκλητής ζήτησης, της σπατάλης
και συχνά της διαφθοράς. Όχι ότι δεν το έχει και το σύστηµα
υγείας, για να είµαστε απολύτως σαφείς, αλλά εκεί διαχρονικά
τα πράγµατα ήταν απολύτως ασύδοτα και ανεξέλεγκτα. 

Εµείς, λοιπόν, πραγµατικά θεωρούµε ότι η υγεία είναι µία τε-
ράστια υπόθεση, που έχει σχέση µε την αξιοπρέπεια των ανθρώ-
πων, έχει σχέση µε την κοινωνική συνοχή, έχει σχέση µε την
ευηµερία, έχει σχέση σε τελευταία ανάλυση µε αυτό που λέµε
«δίκαιη και βιώσιµη ανάπτυξη». Γι’ αυτό και στα αναπτυξιακά συ-
νέδρια αυτή την περίοδο, σε συνεννόηση µε τις περιφέρειες,
έχουµε ενσωµατώσει µία θεµατική που αφορά τον τοµέα της
υγείας. 

Πιστεύουµε ότι πραγµατικά η επένδυση στην υγεία, η µετα-
φορά ανθρώπινων και υλικών πόρων σε αυτόν τον τοµέα, δεν
είναι προφανώς ένα πεδίο ρουσφετολογικής, πελατειακής αξιο-
ποίησης, όπως κάνατε όλα τα προηγούµενα χρόνια και γι’ αυτό
έχετε τη µύγα και µυγιάζεστε, όταν ακούτε για προσλήψεις. Γιατί
παλιά οι προσλήψεις γίνονταν µε τέτοιου τύπου παρεµβάσεις και
είναι πολύ χαρακτηριστικό ότι στη ρύθµιση που κάνουµε, είναι
απολύτως µη ελεγχόµενα τα συµβούλια επιλογής, µε την ελίτ του
συστήµατος υγείας, τους συντονιστές-διευθυντές και τους διευ-
θυντές όλων των τµηµάτων και όλων των κλινικών, οι οποίοι προ-
φανώς αφού δηλώσουν τη διαθεσιµότητά τους, µέσα από µια
διαδικασία κλήρωσης θα επιλέγονται για να κάνουν την αξιολό-
γηση των µοριοδοτηµένων κριτηρίων και των προσόντων των
υποψήφιων γιατρών. 

Εσείς περίπου µας είπατε, αφήσατε να εννοηθεί έτσι, ψα-
ρεύοντας στα θολά νερά ότι πάµε να προσλαµβάνουµε τους για-
τρούς του ΕΣΥ µε κλήρωση! Αυτό αφήνατε να εννοηθεί αυτές τις
µέρες! «Όπως» -λέει- «βάζετε και τους σηµαιοφόρους στο δηµο-
τικό, να κρατάνε τη σηµαία». Είναι ντροπή να λέγονται αυτά τα
πράγµατα, είναι προσβολή στη νοηµοσύνη των συναδέλφων, των
ανθρώπων του συστήµατος υγείας! 

Όµως ξέρετε –είµαι σίγουρος γι’ αυτό- δεν σας νοιάζουν
αυτοί, δεν απευθύνεστε σε αυτούς. Έχουν καταλάβει αυτοί οι
άνθρωποι την προσπάθεια, την υπερπροσπάθεια που έχουµε
κάνει όλον αυτόν τον καιρό, έχουν καταλάβει ότι, πραγµατικά,
υπάρχει νοιάξιµο, υπάρχει φροντίδα να µην υπάρχει απλήρωτη
εργασία. Έχουν να γίνουν δυόµισι χρόνια επισχέσεις εργασίας
στο σύστηµα υγείας.

Γιατί, αγαπητοί συνάδελφοι; Επειδή είναι φίλοι µας οι συνά-
δελφοι στα νοσοκοµεία; Όχι βέβαια. Επειδή έχουµε φροντίσει
από την πρώτη µέρα που αναλάβαµε, να υπάρχει µια κανονικό-
τητα στις πληρωµές και αυτά τα λίγα λεφτά που µπορούµε να
δώσουµε να τα δίνουµε στην ώρα τους και όπου υπάρχουν προ-
βλήµατα προσπαθούµε, ασχολούµαστε προσωπικά, παρεµβαί-
νουµε για να τα επιλύουµε. Αυτή είναι, λοιπόν, η διαφορά. 

Εδώ θέλω –και θα κλείσω µε αυτό- να πω το εξής: Δεν γίνεται,
αγαπητοί συνάδελφοι –κι αυτό αφορά κυρίως τη Νέα Δηµοκρα-
τία- να ζητάς καλά νοσοκοµεία, περισσότερους γιατρούς, καλές
παροχές υγείας από τον ΕΟΠΥΥ, αναβαθµισµένο κοινωνικό κρά-
τος και ταυτόχρονα να ζητάς χαµηλές ασφαλιστικές εισφορές,
χαµηλή φορολογία και ενδεχοµένως να καλύπτεις και τις υποθέ-
σεις φοροδιαφυγής, βλέπε Paradise Papers, γιατί οι άνθρωποί
σου εµπλέκονται σε αυτές. Κοροϊδεύεις τον κόσµο, πολύ απλά.
Δεν γίνεται να τα έχουµε όλα σε αυτή τη χώρα. Αν θέλουµε,
πραγµατικά, ένα αξιόπιστο δηµόσιο σύστηµα υγείας κι ένα σο-
βαρό κοινωνικό κράτος, πρέπει φυσικά µε δίκαιο τρόπο, να επι-
ζητούµε τα µέγιστα δυνατά φορολογικά έσοδα, τα οποία, όµως,
βεβαίως οφείλουν να έχουν κοινωνική ανταποδοτικότητα. 

Επιτρέψτε µου να πω ότι στον τοµέα της υγείας αυτό το
πράγµα έχει γίνει πράξη. Τα χρήµατα, τα οποία εισπράττονται
από τους πολίτες, είτε ως ασφαλιστικές εισφορές υγείας είτε ως
φορολογικά έσοδα, επενδύονται µε διαφανή τρόπο, πρωτοφανή
για τα χρονικά της διαχείρισης του συστήµατος υγείας και πραγ-
µατικά, µας ενοχλεί πάρα πολύ η κριτική που ακούστηκε ακόµη
και από το Γενικό Γραµµατέα του ΚΚΕ, ότι πάµε να κάνουµε τη
βρώµικη δουλειά. 

Εµείς, συνάδελφοι, ξεβρωµίζουµε το σύστηµα υγείας και δεν
ήρθαµε σαν κλέφτες εδώ πέρα, αλλά ήρθαµε ως οργανικά στοι-
χεία του συστήµατος, ξέροντας τους ανθρώπους του, ξέροντας
τις ανάγκες του, ξέροντας τις αγωνίες, για να σφυρηλατήσουµε
ένα κλίµα συνεργασίας, εµπιστοσύνης και αξιοπιστίας!

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Αυτό, λοιπόν, κάνουµε. Προφανώς, τα πράγµατα είναι δύ-

σκολα. Προφανώς, πρέπει να υπερβούµε τη λιτότητα προοπτικά
µετά την ολοκλήρωση της µνηµονιακής φάσης, για να έχουµε
τον δηµοσιονοµικό χώρο να έχουµε ένα σοβαρό σύστηµα υγείας.
Προφανώς, χρειάζονται κίνητρα για την αξιοπρεπή και έντιµη ερ-
γασία, τα οποία πρέπει να τα βρούµε και να τα αποφασίσουµε.
Είµαστε αφοσιωµένοι σε αυτή την προσπάθεια και πιστεύουµε
ότι θα τα καταφέρουµε. Να είστε καλά! 

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Λαµπρούλη,

έχετε τον λόγο για να δευτερολογήσετε. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Κύριε Πρόεδρε, προφανώς µπήκαµε στη διαδικασία των δευτε-
ρολογιών. 

Στην τοποθέτησή µας, και εµού του ιδίου αλλά και του Γενικού
Γραµµατέα µας και του Νίκου Καραθανασόπουλου αλλά και του
συντρόφου του Χρήστου Κατσώτη και εδώ και στις επιτροπές,
εµείς αναδείξαµε τον αντεργατικό, αντιλαϊκό χαρακτήρα αυτής
της οδηγίας. Μάλιστα πρωτοπορείτε και δεν είναι µόνο εδώ στην
Ελλάδα. 

Να σας πω και κάτι, κύριε Υπουργέ; Εµείς δεν στηρίξαµε ποτέ
την εργασιακή ζούγκλα και την αντιπαλεύουµε χρόνια -και το ξέ-
ρετε πολύ καλά- ακόµα και µέσα από τις συνδικαλιστικές ενώ-
σεις, µέσα από τη συνδικαλιστική δράση και το κίνηµα των
νοσοκοµειακών γιατρών και ξέρετε τα αιτήµατα και τις θέσεις
µας. Μην τα παραποιείτε αυτά και µην πετάτε στον αέρα κουβέν-
τες, για να πέφτει το ανάθεµα σε όλους. 

Εµείς ήµασταν ξεκάθαροι εδώ και πάρα πολλά χρόνια για το
ΕΣΥ, τι ΕΣΥ θέλουµε, τι εθνικό σύστηµα, τι σύστηµα υγείας, µε
δηµόσιο -λέµε εµείς-, κρατικό σύστηµα υγείας, που να καλύπτει
όλες τις ανάγκες, να είναι πλήρως επανδρωµένο, στελεχωµένο,
µε υποδοµές, πράγµα, το οποίο δεν έγινε ποτέ, όπως θα έπρεπε
να είναι και να απολαµβάνει ο λαός µας µε βάση τον πλούτο που
παράγει και τις αντίστοιχες υπηρεσίες υγείας. 

Υπενθυµίζω αυτό που είπαµε, ότι αυτή η οδηγία ή αλλιώς η εν-
σωµάτωση αυτής της οδηγίας ανοίγει τον δρόµο για όλους τους
εργαζόµενους, είτε σας αρέσει είτε όχι. Τα παραδείγµατα είναι
και από την Ευρωπαϊκή Ένωση, σε µια σειρά από χώρες και όχι
µόνο –και το τονίζω αυτό- στους νοσοκοµειακούς γιατρούς ή, αν
θέλετε, στα νοσοκοµεία, είτε αφορά τον δηµόσιο τοµέα είτε
αφορά τον ιδιωτικό τοµέα. 

Βεβαίως, κάνετε την βρώµικη δουλειά ως Κυβέρνηση. Ό,τι δεν
µπόρεσε να κάνει η Νέα Δηµοκρατία µε το ΠΑΣΟΚ, το προχωρή-
σατε εσείς και από το πρώτο µνηµόνιο και από το δεύτερο µνη-
µόνιο, αφού µαζί ψηφίσατε και το τρίτο µνηµόνιο. Και τώρα
προετοιµάζετε, εν όψει της τρίτης αξιολόγησης, νέα επίθεση στα
εργατικά δικαιώµατα, συνδικαλιστικούς νόµους, απεργία και πάει
λέγοντας.

Όλα αυτά που λέγατε, ότι θα καταργούσατε µε ένα νόµο όλα
τα µνηµόνια, ότι θα παίρνατε πίσω όλα τα αντιλαϊκά και αντερ-
γατικά µέτρα που νοµοθέτησε η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ
είτε χωριστά είτε και µαζί, τα πήρατε πίσω; Τα παραλάβατε, τα
κληρονοµήσατε και τα συνεχίζετε και τσακίζετε τον λαό ακόµη
πιο πολύ. Και µε τα µνηµόνια και µε τις συµφωνίες που έχετε
κάνει, έχετε δέσει χειροπόδαρα τον λαό µέχρι το 2060. Και έχετε
το σθένος να εγκαλείτε το ΚΚΕ, που σας λέει ότι κάνετε τη βρώ-
µικη δουλειά; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Λαµπρούλη,
σας παρακαλώ να επικεντρωθείτε στο νοµοσχέδιο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Βεβαίως, για το σύστηµα κάνετε τη βρώµικη δουλειά υπέρ του
συστήµατος και κατά του λαού! Και µην µας πείτε τώρα εσείς ότι
ως Κυβέρνηση ασκείτε φιλολαϊκή πολιτική! 

Εµείς λέµε ξεκάθαρα και αυτό βάζουµε στον κόσµο και στο κί-
νηµα ότι είναι ζήτηµα του κινήµατος αυτό, και να το διεκδικήσει
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και να το κατακτήσει, εννοώ σε ό,τι αφορά στους νοσοκοµει-
ακούς γιατρούς: Εξάωρη εργασία, πενθήµερο, τριάντα ώρες την
εβδοµάδα µε µία εφηµερία. Ξεκάθαρα πράγµατα! Και δεν το
λέµε τώρα, το λέµε χρόνια.

Έτσι, λοιπόν, όταν απευθύνεστε σε εµάς να απευθύνεστε στη
βάση αυτών των αιτηµάτων και των θέσεων που εκφράζουµε και
µέσα από το συνδικαλιστικό κίνηµα και όχι µόνο, αλλά και ως
κόµµα. 

Γιατί µε βάση την ανάπτυξη που υπάρχει σήµερα, τις δυνατό-
τητες που προσφέρει η επιστήµη, η τεχνολογία, το έµπειρο ερ-
γατικό και επιστηµονικό, βεβαίως, κυρίως προσωπικό σε ό,τι
αφορά τον χώρο της υγείας, να στερείται ο λαός µας όλα αυτά
τα επιτεύγµατα ή τις δυνατότητες;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του ΣΤ’ Αντιπροέδρου της Βουλής)

Γιατί αυτό το σύστηµα, ειδικά την περίοδο της κρίσης, θέλει
συνεχώς τον λαό να µατώνει, το κράτος συνεχώς να κόβει δαπά-
νες, να φορολογεί τον κόσµο, προκειµένου να µπουκώνει µε δι-
σεκατοµµύρια, µε πακτωλό χρηµάτων, µέσω των αναπτυξιακών
νόµων, µέσω εισφοροαπαλλαγών και φοροαπαλλαγών, ποιους;
Τους µεγάλους επιχειρηµατίες!

Αυτό γίνεται. Αυτούς υπηρετείτε. Και βέβαια για τον λαό θα
είναι τα ψίχουλα. Τον τσακίζετε στη φορολογία, τον βάζετε να
πληρώνει εισφορές. Να µην το πάµε τώρα περαιτέρω. Και βέ-
βαια, το τι πληρώνει για την υγεία του, αυτό το λέµε; Το τι του
προσφέρει το κράτος και οι κυβερνήσεις, η πρώην και η πα-
ρούσα, µέσω ακόµα και των ασφαλιστικών ταµείων, πόσες περι-
κοπές έχουν γίνει και πόσες παροχές έχουν ψαλιδιστεί µέσω των
ασφαλιστικών ταµείων; Ουκ έστιν αριθµός!

Δεν βάζει ο λαός το χέρι στην τσέπη βαθιά για υπηρεσίες
υγείας; Δεν στήνεται στις ουρές στα νοσοκοµεία;

Γιατί είναι ανεπίκαιρο σήµερα, για παράδειγµα, να επανδρω-
θούν µε βάση τη δική µας πρόταση για το ωράριο, τα νοσοκοµεία
µε προσωπικό; Και όχι επαρκές µε βάση τους πετσοκοµµένους
οργανισµούς ούτε και µε τους παλιούς, αλλά µε βάση τις ανάγ-
κες του κάθε νοσοκοµείου, της κάθε περιοχής σε εξειδικευµένο,
ειδικευµένο κ.λπ. προσωπικό. 

Δεν θα µας έφταναν οι γιατροί, όχι δεν θα είχαµε brain drain.
Δεν θα µας έφταναν οι γιατροί που παράγονται εδώ στη χώρα
µας, για να προσφέρουν υπηρεσίες για να είναι ενταγµένοι σε
ένα εθνικό –κρατικό λέµε εµείς- δηµόσιο σύστηµα υγείας. Όµως,
αυτό µέσα σε αυτό το σύστηµα δεν µπορεί ποτέ να υπάρξει. 

Αυτό λέµε! Και σε αυτή την κατεύθυνση, πέρα από την πάλη,
πέρα από τη διεκδίκηση των εργαζοµένων και του λαού και για
υπηρεσίες υγείας προς όφελός του, εµείς λέµε ότι αυτός ο αγώ-
νας θα πρέπει να συνδυάζεται και µε ριζικότερες κοινωνικοπολι-
τικές αλλαγές στο ίδιο το σύστηµα, ούτως ώστε και στο ζήτηµα
της υγείας να απολαύσει αυτά που µπορεί να του προσφέρει σή-
µερα η επιστήµη και η πρόοδος. 

Βεβαίως και θα διαφωνείτε. Δεν έχουµε καµµία αντίρρηση σε
αυτό. Εσείς όλοι είστε από τη µία πλευρά και αυτό φανερώνεται
σήµερα και στο νοµοσχέδιο. Την οδηγία της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης σήµερα θα την ψηφίσετε όλοι, είτε ανοιχτά είτε συγκεκαλυµ-
µένα. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Σώπα!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Βεβαίως, κύριε Μαντά! Αφήστε τα «σώπα». Εγώ δεν διέκοψα κα-
νέναν. Σας παρακαλώ!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Λαµπρούλη,
βάλτε µία τελεία. 

Σας παρακαλώ, κύριε Μαντά!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Θα τελειώσω, κύριε Πρόεδρε. Θα πω δύο κουβέντες και για τις
τροπολογίες. 

Σε ό,τι αφορά την τελευταία τροπολογία που είπε ο Υπουργός,
την µε αριθµό 1339, που αφορά την πληρωµή των εφηµεριών του
2015, εµείς θα είµαστε υπέρ. Αλίµονο, δεν το συζητάµε αυτό!

Γιατί κουνάτε το κεφάλι; Δεν πρέπει να πληρωθούν;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεχίστε, κύριε Λαµ-

προύλη. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Εµείς, όµως, ζητούµε να πληρωθούν, όπως προβλέπεται από την
τροπολογία και σε κάθε περίπτωση η πληρωµή να γίνεται µε αύ-
ξηση από τον κρατικό προϋπολογισµό. 

Και εδώ είναι ένα ζήτηµα, για παράδειγµα, εάν υπάρχει περίσ-
σευµα από τα κονδύλια του 2017 για την πληρωµή των εφηµε-
ριών στο συγκεκριµένο νοσοκοµείο. 

Σε ό,τι αφορά την τροπολογία µε αριθµό 1337, που αφορά
τους οδοντιάτρους και τους φυσικοθεραπευτές, θα την καταψη-
φίσουµε. Είναι όντως εφαρµογή των οδηγιών του ΟΟΣΑ περί
ανάπτυξης της ανταγωνιστικότητας και στους οδοντιάτρους
αλλά και στους φυσικοθεραπευτές.

Βεβαίως, λέµε ότι οι ρυθµίσεις αυτές τίποτε άλλο δεν κάνουν
από το να θεσµοθετούν και µε τη βούλα του νόµου τον κανόνα
της ίδιας της οικονοµίας που υπηρετείτε εσείς, της καπιταλιστι-
κής οικονοµίας και ανάπτυξης όπου το µεγάλο ψάρι τρώει το
µικρό. Βεβαίως, οι µικροί –να το πω έτσι- αυτοαπασχολούµενοι
οδοντίατροι και φυσικοθεραπευτές δεν πρόκειται να ωφεληθούν
απ’ αυτήν την εξέλιξη, πολύ δε περισσότεροι οι ίδιοι οι ασθενείς
που –ειρήσθω εν παρόδω- πληρώνουν τα µαλλιοκέφαλά τους, αν
έχουν, για να φτιάξουν τα δόντια τους, γιατί δεν τους καλύπτουν
τα ασφαλιστικά ταµεία.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, διεκδικώ κι

εγώ το δικαίωµα να κλείσω, γιατί ο κ. Λαµπρούλης µετά την οµι-
λία του Υπουργού θέλησε εκ µέρους του ΚΚΕ να έχει τον τελευ-
ταίο λόγο. Δεν θα τον έχει.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Δεν ζήτησα εγώ τον τελευταίο λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Παπαδόπουλε,
δεν ήταν στην Αίθουσα, γι’ αυτό του έδωσα τον λόγο.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Διεκδικώ το δικαίωµα της
δευτερολογίας, όπως έκανε κι εκείνος, γιατί πρέπει να διευκρινι-
στούν και µετά την οµιλία του ορισµένα πράγµατα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Περιµένετε λίγο,
κύριε συνάδελφε.

Γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολου-
θούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγή-
θηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ»
και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο ορ-
γάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, σαράντα δύο µαθήτριες
και µαθητές και τρεις συνοδοί-εκπαιδευτικοί από το Γυµνάσιο
Παραλίας Καλαµάτας. Αυτό είναι το δεύτερο τµήµα. Το πρώτο
ήλθε προηγουµένως.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Αϊβατίδης.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η Χρυσή Αυγή θα καταψηφίσει ανενδοίαστα, όπως προείπα,

επί της αρχής το συγκεκριµένο σχέδιο νόµου, αλλά και την συν-
τριπτική πλειοψηφία των εµπεριεχοµένων άρθρων σ’ αυτό για
έναν βασικό λόγο αρχής: Πέραν του ότι έχει µνηµονιακή συνι-
στώσα το συγκεκριµένο σχέδιο νόµου, εκχωρείται και εθνική κυ-
ριαρχία και αυτό αφορά στο σύστηµα δικαίου, διότι η εκχώρηση
εθνικής κυριαρχίας δεν αφορά µόνο στα σύνορα. Αφορά και στο
σύστηµα δικαίου της χώρας. Η οδηγία αυτή, λοιπόν, η υπ’ αριθ-
µόν 88 του έτους 2003, κινείται ακριβώς σ’ αυτό το πλαίσιο. Εκ-
χωρείται εθνική κυριαρχία.

Εν κατακλείδι, µε βάση αυτά που άκουσα, κύριε Πρόεδρε, και
µε βάση τις θέσεις των φορέων όχι µόνο από τις συνεδριάσεις
για το εν λόγω νοµοσχέδιο, αλλά και από άλλες συνεδριάσεις
που αφορούσαν σε άλλα νοµοσχέδια, έχω αντιληφθεί ότι, καίτοι
ιατροί και οι δύο Υπουργοί Υγείας αποφασίζουν για τους ιατρούς
ερήµην των ιατρών. Αυτό είναι κατακριτέο. 

Κύριε Πρόεδρε, είµαι στη δυσάρεστη θέση –γιατί απουσιάζει
ο κ. Κοντονής- να αναφερθώ στην τραγική πραγµατικά εµφάνισή
του. Με κυνισµό και µε προπέτεια και χωρίς ψήγµα συµπάθειας
αντιµετώπισε µ’ έναν κατακριτέο τρόπο την κ. Μπακογιάννη. Δεν
είµαι υπερασπιστής της, όµως νοµίζω ότι όλοι εκείνη την χρονική
περίοδο είχαµε συγκλονιστεί από εκείνο το έγκληµα. Βεβαίως και
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η Χρυσή Αυγή έχει θύµατα πολιτικής τροµοκρατίας.
Δεν εκπλησσόµεθα βέβαια ως Χρυσή Αυγή από την εµφάνιση

και τη στάση του κ. Κοντονή. Ο κ. Κοντονής ανερυθρίαστα δή-
λωσε, ίσως και ευθαρσώς, όπως ο ίδιος νοµίζει, ότι είναι θιασώ-
της, αν όχι υµνητής του Λένιν. Μάλιστα, χαρακτήρισε τον Στάλιν
ως µία δεξιά απόκλιση. Πρωτάκουστο, αλλά ελέχθη. 

Έχω επανειληµµένως τονίσει ότι δυστυχώς µε διάφορα τεχνά-
σµατα εισάγονται στο νοµικό σύστηµα, στο δίκαιο της χώρας,
ιδεολογήµατα του αναρχισµού. Αυτό αφορά και το θέµα της ταυ-
τότητας φύλου, αλλά και τις εν γένει αποφυλακίσεις. 

Γιατί το λέω αυτό; Διότι υπάρχει ένα ιδεολογικό κοµµάτι του
αναρχισµού που λέει ότι όλοι οι κρατούµενοι είναι πολιτικοί κρα-
τούµενοι. 

Δεν συγκλονίζοµαι, βέβαια, από τη στάση του κ. Κοντονή, του
θιασώτη του Λένιν, διότι ο Λένιν την εποχή της κόκκινης τροµο-
κρατίας είχε αποφυλακίσει βαρείς ποινικούς που η µυστική αστυ-
νοµία των Μπολσεβίκων, η ΤΣΕΚΑ, είχε χρησιµοποιήσει εναντίον
των ιδεολογικών αντιπάλων -των τσαρικών, δηλαδή- και µάλιστα
προέβησαν σε ακρότητες. 

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να τονίσω ότι η Νέα Δη-
µοκρατία φέρει βαρύτατη ιστορική ευθύνη για δύο πράγµατα:
Πρώτον, για τη σκευωρία που στήθηκε σε βάρος της Χρυσής
Αυγής και δεύτερον, διότι αυτήν τη στιγµή υπάρχουν άνθρωποι
στην Κυβέρνηση που είναι στην κυριολεξία νεοµπολσεβίκοι και
η πολιτική της Νέας Δηµοκρατίας κατά µείζονα λόγο τους οδή-
γησε στην εξουσία. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Παπαδόπουλε,

έχετε τον λόγο και τελειώνουµε.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Νοµίζω ότι συµφωνήσαµε

όλοι στην αλλαγή µιας τραγικής πραγµατικότητας που υπάρχει
ακόµη στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας. Το όραµα είναι ένα ποιοτικό,
αποτελεσµατικό, δωρεάν δηµόσιο σύστηµα υγείας. Τα βήµατα
είναι εκείνα τα οποία συζητάµε µε αφορµή ένα νοµοσχέδιο προ-
σαρµογής στο ανώτερο όριο εβδοµαδιαίας απασχόλησης των
νοσοκοµειακών γιατρών και των άλλων γιατρών που συµβάλλουν
στο «εφηµεριακό» πρότυπο νοσοκοµείων και κέντρων υγείας που
θα δώσει τη δυνατότητα για εξανθρωπισµό της σηµερινής πραγ-
µατικότητας. 

Ξεκαθαρίσαµε ότι δύο τρόποι υπάρχουν. Ο ένας είναι η πρό-
ταση του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, την οποία υιοθετεί
η πλειοψηφία της Οµοσπονδίας Νοσοκοµειακών Γιατρών και ο
δεύτερος αυτός που κάνουµε εµείς: Μία εφηµερία την εβδοµάδα
και όλα τα άλλα, στα οποία δίνει απόλυτες απαντήσεις το σχέδιο
νόµου –πρωινό, επτάωρο, συνεχές, τακτικό- µε καµµία πιθανό-
τητα κυκλικού ωραρίου, µε καµµία πιθανότητα ελαστικότητας. 

Σκεφτείτε λίγο. Θέλουµε να κάνουµε πάρα πολλές προσλήψεις
στο χρονικό διάστηµα της προσαρµογής για να µπορέσουµε να
φτάσουµε στο ποιοτικό πρόγραµµα εφηµερίας που θέλουµε, που
να καλύπτει επείγουσες ανάγκες, ανάγκες κλινικών τµηµάτων και
ούτω καθ’ εξής. Σε αυτό συµφωνούµε. 

Με ποιον τρόπο; Με την πρόταση για µία εφηµερία τη βδο-
µάδα; Σκεφτείτε λίγο. Νοσοκοµείο Τρικάλων. Για να µην σας πάω
µακριά, σας πάω στο δικό µου. Η ουρολογική, η οφθαλµολογική
και η ΩΡΛ κλινική για να πραγµατοποιούν µια εφηµερία την εβδο-
µάδα θέλουν οκτώ γιατρούς. Το δερµατολογικό τµήµα πρέπει να
έχει οκτώ γιατρούς. Πρέπει να έχουµε και οκτώ γαστρεντερολό-
γους για να κάνουµε εφηµερία. Σκεφτείτε λίγο και όλα τα άλλα
τµήµατα τα οποία πρέπει να οργανώσουµε. Το αναισθησιολογικό
τµήµα που πρέπει να έχει δύο εφηµερεύοντες, για να υπακούσει
στο µοντέλο αυτό το οποίο λέτε, πρέπει να έχει τουλάχιστον δε-
καπέντε αναισθησιολόγους. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Δεν µιλάµε για το µοντέλο του ΚΚΕ. Για το δικό σας µοντέλο συ-
ζητάµε σήµερα. Τα µπερδέψατε. Δεν θα ξέρουµε τι να ψηφί-
σουµε στο τέλος, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τι να κάνω; Εσείς κα-
λύψατε όλη την εποχή των µνηµονίων, κύριε Λαµπρούλη. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Αφού τα εφαρµόζετε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Όσοι κατανοούν ότι έχουµε

έναν σχεδιασµό ο οποίος αξιοποιεί τα αυτοτελή τµήµατα επει-
γόντων περιστατικών, την ενίσχυση υποστελεχωµένων τµηµάτων
µονάδων εντατικής θεραπείας, τη δυνατότητα να έχουµε εικοσι-
τετράωρη εφηµερία αρκετών κέντρων υγείας µε απόφαση που
θα πάρει ο Υπουργός και τη δυνατότητα να αξιοποιήσουµε τις
τρεισήµισι χιλιάδες θέσεις γιατρών που έχουν µπει στη δυνατό-
τητα υλοποίησής τους -έχουν ξεκινήσει, συνεχίζονται, η επόµενη
προκήρυξη θα γίνει εντός ηµερών για τα τµήµατα επειγόντων πε-
ριστατικών και ακολουθεί αυτή για τα κέντρα υγείας, για τα υπο-
στελεχωµένα τµήµατα συνεχίζονται- θα δώσει τη δυνατότητα
µιας σαφούς βελτίωσης. 

Τι άλλο µένει; Ακούσαµε και µια πρόταση από την Ένωση Κεν-
τρώων. Χρησιµοποιήστε -λέει- τα 150 εκατοµµύρια, αγαπητοί
Υπουργοί, τα οποία εξοικονοµούµε αν δεν τα πληρώσουµε για
να πάρουµε έξι χιλιάδες θέσεις γιατρών Εθνικού Συστήµατος
Υγείας. Μακάρι να γινόταν αυτό, αλλά δεν γίνεται.

Είµαστε αναγκασµένοι, στη βάση της πραγµατικότητας, να κι-
νηθούµε µε κάθε τρόπο προς το ποιοτικό πρότυπο εφηµέρευσης
το οποίο –και µε αυτό θέλω να κλείσω- το κουβεντιάζουµε στην
Οµοσπονδία Ενώσεως Νοσοκοµειακών Γιατρών σε όλη την πε-
ρίοδο από το 1993. Σκεφτείτε το λίγο, είκοσι τρία χρόνια κουβεν-
τιάζουµε για πρότυπο εφηµέρευσης. Αυτό που κατατίθεται
σήµερα στο σχέδιο νόµου είναι η δυνατότητα αυτό το µοντέλο,
το οποίο σκεφτόµασταν ανά νοσοκοµείο, ανά κέντρο υγείας, ανά
υγειονοµική περιφέρεια, ανά τµήµατα, ανά µονάδες να έχει τη
δυνατότητα της προσαρµογής µε µια ουσιαστική αλλαγή. Εσείς
λέτε να συνεχίζουµε µε εικοσιτετράωρες εφηµερίες. Εµείς λέµε
µε δωδεκάωρη και ανάπαυση. Τι είναι προτιµότερο για τους για-
τρούς που µας ακούνε; Να συνεχίζουµε µε εικοσιτετράωρες εφη-
µερίες.

Νοµίζω, λοιπόν, ότι οδηγούµαστε στη βάση του οράµατος σε
µια συζήτηση µε τους γιατρούς σε κάθε περιοχή για το πώς θα
µπορέσουµε όλον αυτόν τον όγκο προσλήψεων, που θα έχουµε
και τις περισσότερες που διεκδικούµε, να µπορέσουµε να τις βά-
λουµε σε ένα ποιοτικό πρόγραµµα, το οποίο να υλοποιεί και την
προσαρµογή αλλά και την υλοποίηση του συστήµατος υγείας,
όπως το ονειρευόµαστε.

Θα είναι, κύριε Λαµπρούλη, και ολοκληρωµένο και ποιοτικό και
δωρεάν, γιατί έτσι εµείς τη θέλουµε την υγεία, να υλοποιεί το δι-
καίωµα στην υγεία µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Κύριε Πρόεδρε, θα
µπορούσαµε να έχουµε τον λόγο εγώ και ο κ. Πολάκης για δυο
σύντοµες δευτερολογίες;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Παρακαλώ.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Ευ-

χαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Έχουµε ακούσει πολλά όλη µέρα και κρατιόµαστε πολύ. Δεν

θα αναφερθώ σε πολλές λεπτοµέρειες. Σε δύο πράγµατα θέλω
να απαντήσω τα οποία ακούστηκαν και τα οποία χρειάζονται µια
απάντηση.

Το πρώτο αφορά τον κ. Κυριάκο Μητσοτάκη. Θα διαβάσω κάτι
σε σχέση µε αυτά που είπε, διότι καταλαβαίνω και τη θλίψη και
τον πόνο των ανθρώπων, αλλά δεν µπορώ να δεχτώ µε τίποτα
µια λογική η οποία λέει ότι πρέπει να προσέξουµε τη σκέψη των
ανθρώπων. Είναι πολύ βαρύ αυτό που είπε, ότι δηλαδή πρέπει
να πάρουµε υπ’ όψιν µας για το τι µέτρα κατασταλτικά θα πά-
ρουµε το πώς σκέφτονται οι άνθρωποι. Καταλαβαίνετε πού οδη-
γεί αυτό το πράγµα; Αυτό είπε προηγουµένως.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Δεν µίλησε για τυχαίο άνθρωπο,
κύριε Υπουργέ.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Ούτε
εγώ θα µιλήσω για τυχαίο άνθρωπο, κύριε συνάδελφε. Ακούστε
µε. Μη µε διακόπτετε. Δεν διέκοψα κανέναν ακόµα και όταν προ-
κλήθηκα πάρα πολύ σοβαρά.

Ακούστε µε. Θα διαβάσω κάτι, το οποίο λέει: «Στο τέλος-τέλος,
η συνεχής εξαίρεση από διατάξεις που ισχύουν για όλους τους
Έλληνες θα µπορούσε ενδεχοµένως από µιας πλευράς να θεω-
ρηθεί και αντισυνταγµατική. Γιατί δηλαδή ο πλέον στυγερός δο-
λοφόνος, ο οποίος προκάλεσε το κοινό αίσθηµα πρέπει να
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βγαίνει, και πρέπει διαρκώς να εξαιρείται ο άνθρωπος ο οποίος
διέπραξε αυτό το έγκληµα...», δηλαδή και αυτός δολοφόνος και
κάποια άλλα πράγµατα, «... αδιαµφισβητήτως, αλλά ο οποίος
πλήρωσε ακριβά όλα αυτά τα χρόνια το έγκληµα το οποίο διέ-
πραξε και δεν έχει µεταµεληθεί βέβαια».

Ξέρετε ποιανού λόγια είναι αυτά; Είναι του Κωνσταντίνου Μη-
τσοτάκη και αφορούσαν την αποφυλάκιση των εγκληµατιών της
χούντας, τον Παττακό δηλαδή. Σκεφτείτε, λοιπόν, τι είπατε σή-
µερα και τι είπε ο πατέρας του Κυριάκου Μητσοτάκη. Και το
κλείνω εδώ.

Δεύτερον, ο κ. Γεωργιάδης είπε προηγουµένως κάποια πράγ-
µατα.

Καλά, είπε πολλά. Είναι αυτό το σόου και το θεατρινίστικο.
Όσο ζορίζει η κατάσταση, τόσο το ρίχνουµε στο θεατρινισµό,
διότι και αυτή η παρέµβαση του κ. Μητσοτάκη, αλλά και µια
σειρά από άλλα πράγµατα που είπε εκείνος αυτές τις µέρες µόνο
αυτά είναι στην επικαιρότητα; Μόνο αυτά βλέπουµε και προσπα-
θούµε να ρίξουµε µαύρη σκόνη και καταχνιά στην πραγµατική
γενική πολιτική επικαιρότητα αυτών των ηµερών; 

Δηλαδή, το ότι βγαίνουν αυτά τα Paradise Papers, στα οποία
είναι µέσα και η σύζυγος του κ. Μητσοτάκη µε εξωχώρια εταιρεία
εκεί και µια και δυο και χάνει κανείς τον λογαριασµό και µε κάτι
κινήσεις, για αυτό δεν υπάρχει καµµία ανάγκη να δοθούν εξηγή-
σεις; 

Ο φρουρός της κ. Μπακογιάννη συνεννοούνταν µε υπόκοσµο
και είναι στοιχεία δικογραφίας. Αυτά δεν είναι στην επικαιρότητα;
Δεν χρειάζεται να απαντηθούν από κανέναν;

Ο Γραµµατέας του κόµµατός σας, ο κ. Αυγενάκης, ο ίδιος και
η φρουρά του σε δικογραφία επίσηµη -παρακολούθηση από την
ΕΥΠ, όχι γενικώς από παρακράτος- πιάνεται να κλείνει δουλειές
και deals µε τον υπόκοσµο. 

Σε αυτά δεν πρέπει να απολογηθείτε; Για να µην πιάσουµε τα
άλλα, τα παλιότερα τώρα που βγαίνει και η «SIEMENS» µε την
κατάθεση της κ. Τσακάλου, κ.λπ.. Για αυτά δεν έχετε κανένα
λόγο να απολογηθείτε και καλείτε εµάς να απολογηθούµε γιατί
το Δικαστικό Συµβούλιο των Φυλακών έδωσε άδεια -όχι αποφυ-
λάκισε- µε βάση τον νόµο που εσείς µέσω του κ. Δένδια είχατε
κάνει την τελευταία τροποποίηση; Είµαστε µε τα καλά µας;
Ζούµε όλοι στον ίδιο τόπο;

Δεν απολογηθήκατε για τα «πόθεν έσχες», δεν απολογηθήκατε
για το σπίτι του Βολταίρου, δεν απολογηθήκατε για τα δάνεια
του «Κήρυκα», δεν απολογηθήκατε για όλα αυτά.

Πάµε παρακάτω. Θα πω µια κουβέντα για τον κ. Γεωργιάδη, ο
οποίος τόλµησε και πέταξε την εξής κουβέντα -ποιος σε ποιους;-
ότι µε τη ρύθµιση, την οποία αποσύραµε για να υπάρξει χρόνος
συνεννόησης µε την φαρµακοβιοµηχανία, κάνουµε λέει, δωράκι
στις ξένες φαρµακοβιοµηχανίες.

Από τα πολλά δωράκια που τους κάναµε βγήκε η «ROCHE» και
απειλεί, λες και µιλάει σε αποικία, όπως τους µιλούσε τότε που
ήταν αυτοί απάνω και απειλεί ότι θα αποσύρει φάρµακο που το
κάνει για τον εξής λόγο, επειδή το 25% rebate, δηλαδή υποχρε-
ωτική έκπτωση όγκου, που βάλαµε στα φάρµακα που µπήκαν στη
θετική λίστα, τα νέα φάρµακα, από τον Γενάρη του 2017 πρώτα
από όλα πλήττει αυτές τις εταιρείες. 

Το επαναλαµβάνω άλλη µια φορά. Το µεγαλύτερο, το πιο δια-
χρονικό έγκληµα στη φαρµακευτική πολιτική, το οποίο το έκαναν
όλες οι κυβερνήσεις από τη Μεταπολίτευση και έπειτα, όλοι οι
Υπουργοί Υγείας από τη Μεταπολίτευση και µετά είναι το εξής:
ότι ποτέ στην Ελλάδα τα ασφαλιστικά ταµεία, το Υπουργείο
Υγείας δεν διαπραγµατεύτηκε θεσµικά µε την φαρµακοβιοµηχα-
νία για τις τιµές των φαρµάκων. Αυτό είναι το διαχρονικό έγ-
κληµα. Αυτό είναι τα 35 µε 40 δισεκατοµµύρια από τα 85 του
µαύρου χρήµατος. Και θα το εξηγήσω µε µια κουβέντα τελική
για να µην τολµάει ο κ. Γεωργιάδης, που έχει βουτήξει πολύ
βαθιά τα χέρια του σε αυτή την ιστορία, να ξαναπεί τέτοιες κου-
βέντες σε εµένα και στον κ. Ξανθό για δωράκια.

Όταν ένα φάρµακο παίρνει τιµή στη Γερµανία ή στο Βέλγιο ή
στην Αυστρία ή οπουδήποτε και πάρει τιµή καταλόγου 100 ευρώ
τα ασφαλιστικά ταµεία αυτών των χωρών δεν το πληρώνουν 100
ευρώ, το πληρώνουν 20, 30, 35 ευρώ. Τόσο το πληρώνουν, γιατί
είναι οι µοναδικοί, οι µεγάλοι αγοραστές. 

Αυτό στην Ελλάδα δεν έγινε ποτέ. Όταν πάρει τιµή 100 ευρώ
τα ασφαλιστικά ταµεία παλαιότερα και ο ΕΟΠΥΥ σήµερα πληρώ-
νει ή 100 ευρώ αν δεν έχει συµµετοχή ή 75 ευρώ. Εµείς που κά-
ναµε την πρώτη διαπραγµάτευση που έριξε τις τιµές των
φαρµάκων για την Ηπατίτιδα C από 35.000 και 40.000 στα 8.000
µε 12.000 και τώρα το κάνουµε παντού. Και στήσαµε από την
αρχή έναν µηχανισµό που και ο λαλίστατος κ. Λοβέρδος δεν τον
εφάρµοσε ποτέ, παρότι τον νοµοθέτησε και βέβαια και οι δύο
του διάδοχοι µετά.

Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Αυτή είναι η στυγνή πραγµατι-
κότητα. Διότι έτσι θα είχαµε αποφύγει αυτήν την κατασπατάληση
του δηµόσιου χρήµατος στον χώρο της υγείας. Και γιατί φωνάζει
και τσινάει και η «ROCHE» και η κάθε «ROCHE» µε το 25% plus
rebate για τα νέα φάρµακα από φέτος; Διότι έτσι, πρώτον αναγ-
κάζονται να έρθουν γρήγορα στη διαπραγµάτευση και δεύτερον,
δεν έχουν τη δυνατότητα µε την υψηλή τιµή που την αποζηµιώνει
όλη ο ΕΟΠΥΥ να ακολουθήσουν επιθετική πολιτική προώθησης.
Και καταλαβαίνετε, υποθέτω, πώς περνάει αυτή η επιθετική πο-
λιτική προώθησης. Και είναι και µια απάντηση και στο 20-60-20
που έλεγα πριν και το έχουν διαστρεβλώσει µε τον τρόπο που το
έχουν διαστρεβλώσει. 

Αν ένα φάρµακο αξίζει, τη θέση του στην αγορά θα τη βρει.
Τέλος! Από τη στιγµή που έχει θεραπευτικό αποτέλεσµα. Αν
όµως, ένα καινούργιο φάρµακο έχει παρεµφερή αποτελέσµατα
µε ένα παλαιότερο ακριβό ή πιο φθηνό, αλλά αυτό να είναι πολύ
πιο ακριβό, τότε εκτοπίζει το άλλο, επειδή κάποιοι µε κάποιον
τρόπο το προωθούν και το συνταγογραφούν.

Μας έλεγαν µέσα και οι εκπρόσωποι της φαρµακοβιοµηχανίας
ότι πρέπει να ελέγξουµε τη συνταγογράφηση. Και ποιος την προ-
ωθεί τη συνταγογράφηση την αυξηµένη; Εγώ; Ή δεν έχουν δου-
λειά οι γιατροί και συνταγογραφούν; Ποιος προωθεί τη
συνταγογράφηση; Μέσα από ποιους µηχανισµούς προωθείται;
Γιατί προωθείται έτσι; Μέσα από τη διάχυση τέτοιου χρήµατος
από τις φαρµακοβιοµηχανίες. Έτσι προωθείται. Να µην τα πούµε
ανοιχτά αυτά ποτέ; Θα µας κουνάνε το δάχτυλο αυτοί που έκλει-
ναν τα deals ότι παίρνουµε εµείς δωράκια; 

Κι αυτή η ιστορία που καταλήξαµε προχθές, είπαµε να απο-
συρθεί. Διότι αυτό το plus rebate ουσιαστικά κοστίζει περίπου 50
εκατοµµύρια ευρώ στις ξένες φαρµακοβιοµηχανίες. Και είπαµε
και πρέπει να το δούµε. Το ξέρουµε ότι το clawback είναι άδικο.
Χαίρω πολύ, το ξέρουµε. Όµως είµαστε ακόµα υπό επιτροπεία
και µνηµόνια. Του χρόνου το καλοκαίρι θα βγούµε και θα έχει και
ντάλα µεσηµέρι και τότε θα µιλήσουµε αλλιώς. Όµως, µέχρι τότε
πρέπει να υπάρχει αυτή η οροφή δαπανών. Κοιτάζουµε λοιπόν
να τη µοιράσουµε δίκαια. Δεν µπορείς, όµως, σε ένα άδικο µέτρο
να έχεις πλήρη δικαιοσύνη. Και γι’ αυτό και θα τους καλέσουµε
και θα τους πούµε ότι σε δεκαπέντε µέρες πρέπει να συµφωνή-
σετε στο µοίρασµα αυτής της ιστορίας για να νοµοθετηθεί. 

Αυτά ήθελα να πω, γιατί χρειάζονταν οι απαντήσεις. Και νοµίζω
ότι και ο Ανδρέας θα συµπληρώσει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο
Υπουργός Υγείας κ. Ανδρέας Ξανθός. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Πολύ σύντοµα θέλω
να αναφερθώ σε ένα θέµα που δεν είχα τον χρόνο στην οµιλία
µου, σε αυτό το κοµµάτι του φαρµάκου. 

Πραγµατικά ήταν προκλητική η παρέµβαση του Αντιπροέδρου
της Νέας Δηµοκρατίας, ο οποίος, ενώ έχει αποσυρθεί µια τρο-
πολογία, έρχεται εδώ και επιχειρηµατολογεί ότι εσείς το είχατε
στήσει έτσι για να δώσετε ένα δωράκι στις πολυεθνικές. Και προ-
φανώς τα λέει αυτά σε συναδέλφους οι οποίοι δεν µπορούν να
γνωρίζουν λεπτοµέρειες. Είναι πάρα πολύ δύσκολο και ευαί-
σθητο αυτό το θέµα της πολιτικής φαρµάκου. Και οφείλουµε, λοι-
πόν, να δώσουµε µια πολύ σαφέστατη απάντηση. Απάντησε ο
Παύλος προηγουµένως. 

Το αντικειµενικό γεγονός ποιο είναι; Ότι έχουµε υπέρβαση της
φαρµακευτικής δαπάνης. Το όριο πληρωµών, αυτό δηλαδή που
πάνω από το οποίο υπάρχει clawback, είναι όντως πολύ χαµηλό
και πρέπει πραγµατικά στην επόµενη φάση, στη φάση που θα ξε-
φύγουµε από την ασφυκτική δηµοσιονοµική επιτροπεία κι επιτή-
ρηση µε σοβαρό και συγκροτηµένο τρόπο και µε τεκµηρίωση
επιστηµονική επιδηµιολογική, νοσολογική να διεκδικήσουµε µια
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µεγαλύτερη ευχέρεια να καλύπτουµε µε άνεση τις φαρµακευτι-
κές ανάγκες του κόσµου. 

Αυτό είναι άλλη υπόθεση. Δεν είναι του παρόντος. Του παρόν-
τος είναι να διαχειριζόµαστε µε όσο γίνεται πιο καθαρό τρόπο τη
σηµερινή δαπάνη, αυτά τα 2,5 δισεκατοµµύρια δηλαδή περίπου
που είναι η εξωνοσοκοµειακή και η νοσοκοµειακή κι όσο είναι δυ-
νατόν να κατανέµεται µε πιο δίκαιο τρόπο η υπέρβαση αυτής της
δαπάνης. 

Ένας µηχανισµός δικαιότερης κατανοµής της υπέρβασης είναι
αυτό που κάναµε αυξάνοντας το rebate tone, αυξάνοντας δη-
λαδή την έκπτωση, το ποσοστό έκπτωσης, µε βάση τον όγκο που
έχει κάποιος στην αγορά. Όσο περισσότερο όγκο, τόσο περισ-
σότερη έκπτωση. Αυτό είναι κάτι που και η βιοµηχανία το ανα-
γνωρίζει ως θετικό µέτρο. Απλώς, η βιοµηχανία παραπονείται -και
ενδεχοµένως δικαίως- ότι το άθροισµα clawback και rebate δη-
µιουργεί σοβαρά προβλήµατα, διότι περίπου ένα στα τρία φάρ-
µακα είναι υποχρεωµένο να µην αποζηµιώνεται, επειδή δεν
φτάνει ο προϋπολογισµός. 

Αφήνω στην άκρη την περίοδο της ασυδοσίας, του πάρτι, στο
οποίο προφανώς ξέρουµε όλοι ποιοι ήταν οι συµµετέχοντες και
ποιοι ήταν και οι οργανωτές. Αυτό δεν αφορά αυτή τη συγκυρία.
Νοµίζω ότι σήµερα σε αυτό που επικεντρώνεται η προσπάθειά
µας είναι ακριβώς αυτό για το οποίο µας κατηγόρησε ο κ. Γεωρ-
γιάδης ότι δεν λαµβάνουµε µέτρα. Λέει ότι δεν υπάρχει κανένα
διαρθρωτικό µέτρο. Ενώ αυτός τι µέτρα είχε πάρει, για να κατα-
λάβω; 

Μέχρι και το 2016 δεν είχε ληφθεί κανένα διαρθρωτικό µέτρο
στον τοµέα της φαρµακευτικής πολιτικής και για αυτό και οι θε-
σµοί επέµεναν σε µια πολιτική πολύ σκληρή στο επίπεδο της µεί-
ωσης των τιµών, η οποία βεβαίως ήταν αδιέξοδη, δηµιούργησε
στρεβλώσεις, επιβάρυνε περισσότερο τα φθηνά φάρµακα, τα γε-
νόσηµα και τώρα τελευταία τα off patent και πολύ λιγότερο τα on
patent ακριβά φάρµακα. 

Η µόνη περίοδος που έχουν αρχίσει να λαµβάνονται διαρθρω-
τικά µέτρα είναι αυτή. Όπως είπε σωστά ο κ. Πολάκης έχουµε
ενεργοποιήσει την Επιτροπή Διαπραγµάτευσης του ΕΟΠΥΥ.
Έχουµε ήδη ένα πρώτο θετικό βήµα, πρωτοφανές για τη χώρα.
Δεν είχε ξαναϋπάρξει αυτό το πράγµα, η τιµή καταλόγου ήταν
και η τιµή αποζηµίωσης. Αυτό, λοιπόν, έχουµε µε µια πολύ συγ-
κεκριµένη σύµβαση που υπογράψαµε µετά από διαπραγµάτευση
µε εταιρείες που έχουν φάρµακα για την Ηπατίτιδα C. Αυτό
έδωσε τη δυνατότητα στη χώρα να µπορεί να καλύψει πενταπλά-
σιους ασθενείς µε χρόνια Ηπατίτιδα C. Αυτό είναι τεράστια συµ-
βολή στη δηµόσια υγεία της χώρας. 

Τώρα είναι σε εξέλιξη διαπραγµάτευση για τρεις επιπλέον νο-
σολογικές κατηγορίες, για το µελάνωµα, για τη σκλήρυνση κατά
πλάκας και για την οικογενή υπερχοληστερολαιµία και υπερλιπι-
δαιµία που υπάρχουν τώρα καινούργια φάρµακα ακριβά. Συνερ-
γαζόµαστε µε άλλες επτά χώρες, δηλαδή οκτώ χώρες του
Ευρωπαϊκού Νότου, αλλά και δύο εκτός Νότου και ενισχύουµε
την διαπραγµατευτική µας δύναµη. 

Από το Γενάρη έχουµε τέσσερις οµάδες φαρµάκων που δύο-
δύο αυτές οι χώρες, ανά δύο, θα διαπραγµατευτούν εξ ονόµατος
150 εκατοµµυρίων πολιτών, που είναι το άθροισµα αυτής της συ-
νεργασίας. Αυτό είναι µοναδική πρακτική σε επίπεδο Ευρώπης.
Και δεν θέλουµε να ευλογούµε τα γένια µας, αλλά βάλαµε ένα
πολύ σηµαντικό λιθαράκι σε αυτή την προσπάθεια. 

Όσον αφορά την κριτική που ασκήθηκε, τα 50 ή 70 εκατοµµύ-
ρια ενδεχοµένως, που είναι η υπέρβαση του νοσοκοµειακού φαρ-
µάκου του ΕΟΠΥΥ, που χορηγείται για να γίνεται η θεραπεία σε
ιδιωτικές κλινικές, η πρόταση ήταν να µπουν στον κλειστό προ-
ϋπολογισµό της υπόλοιπης δαπάνης του ΕΟΠΥΥ στα
1.945.000.000. 

Μας είπε ο κ. Γεωργιάδης ότι αυτό είναι δωράκι προς τις πο-
λυεθνικές. Προσέξτε, στα 1.945.000.000, τα 300.000.000 µόνο
είναι η εγχώρια βιοµηχανία. Το µερίδιο της εγχώριας βιοµηχα-
νίας, το µερίδιο των γενοσήµων είναι 300.000.000 ευρώ. Όλο το
υπόλοιπο µέχρι τα 1.945.000.000 αφορά ξένες εταιρείες πολυε-
θνικές. Είναι απολύτως ψευδές, δηλαδή, αυτό το οποίο ελέχθη. 

Θα επιβαρυνθούν, βεβαίως, οι ελληνικές, αλλά θα επι-
βαρυνθούν και οι πολυεθνικές εταιρείες από αυτή τη ρύθµιση,

την οποία πήραµε πίσω, όχι για να µην αντιµετωπιστεί το πρό-
βληµα –το πρόβληµα υπάρχει και πρέπει να το αντιµετωπίσουµε-
αλλά για να δώσουµε ένα µικρό περιθώριο χρόνου. Ελπίζω σε
δεκαπέντε µέρες να έχουµε µία συµφωνηµένη γραµµή και να
πάµε σε µία όσο γίνεται πιο δίκαιη λύση. Τη Δευτέρα έχουµε κα-
λέσει στο Υπουργείο τους εκπροσώπους και των δύο θεσµικών
φορέων µε τους οποίους διαλεγόµαστε, για να βρούµε µία κοινή
γραµµή.

Επιτρέψτε µου να κλείσω µε το θέµα που έχει δηµιουργηθεί
µε την απειλή µίας εταιρείας, η οποία αυτονοµήθηκε από το ΣΦΕ,
που είναι το συλλογικό όργανο εκπροσώπησης των πολυεθνικών
εταιρειών κυρίως, η οποία απειλεί να αποσύρει ένα αντικαρκινικό
φάρµακο από τη σχετική λίστα. 

Εµείς, λοιπόν, είπαµε από την αρχή σε αυτή την εταιρεία ότι
αυτό το πράγµα είναι ένας ωµός εκβιασµός και ότι το αν θα
έχουν πρόσβαση οι καρκινοπαθείς της χώρας στις σύγχρονες
θεραπείες, δεν είναι ένα ζήτηµα το οποίο εξαρτάται από το busi-
ness plan µιας εταιρείας και από το εταιρικό κέρδος. Είναι ένα
πολιτικό ζήτηµα και τους είπαµε ότι αυτό το θέµα δεν θα το αφή-
σουµε έτσι. Αρχίσαµε µια δέσµη πολιτικών παρεµβάσεων για να
δώσουµε το σήµα ότι δεν έχουµε µέτωπο µε τις εταιρείες.
Έχουµε µέτωπο µε τις πρακτικές και τις συµπεριφορές. Θα δώ-
σουµε, λοιπόν, το σήµα ότι αυτές οι πρακτικές δεν είναι ανεκτές,
ακόµα κι αν είµαστε µια χώρα χρεωκοπηµένη και υπό επιτροπεία. 

Έστειλε, λοιπόν, ο Υπουργός Υγείας επιστολές σε όλους τους
οµολόγους της Ευρωπαϊκής Ένωσης, στον Επίτροπο Υγείας της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, µε τον οποίο είχα και τηλεφωνική συνοµι-
λία, στον Παγκόσµιο Οργανισµό Υγείας, ο οποίος σήµερα µας
έστειλε µια επιστολή η οποία λέει ότι στηρίζει την Ελλάδα στην
προσπάθειά της να έχει πρόσβαση στο φάρµακο ο πληθυσµός
της χώρας και να ενισχυθεί η καθολική κάλυψη.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Την έχει υπογράψει η Σουζάνα Γιάκαµπ, η Διευθύντρια του πε-

ριφερειακού γραφείου του Π.Ο.Υ. της Ευρώπης. Την καταθέτω
για τα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός κ. Ανδρέας Ξανθός καταθέτει
για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα επιστολή, η οποία βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Θα το θέσουµε και στο Συµβούλιο των Αρχηγών και θα το θέ-
σουµε θέµα στους οµολόγους µας, µε τους οποίους συνεργαζό-
µαστε στον Νότο της Ευρώπης. Γιατί αυτή η αθέµιτη πρακτική
ναρκοθετεί κάθε περιθώριο συνεννόησης και συνεργασίας ανά-
µεσα σε χώρες.

Πραγµατικά, µε ευαισθησία απέναντι στους ανθρώπους, κα-
λέσαµε και τους συλλόγους των ασθενών και τους εξηγήσαµε
και προσπαθήσαµε να τους δώσουµε την αίσθηση ότι αυτό που
κάνουµε δεν είναι ένας καυγάς µε τη βιοµηχανία, είναι ένας αγώ-
νας να διασφαλίσουµε το δικό τους δικαίωµα να έχουν πρό-
σβαση στα φάρµακα που τεκµηριωµένα χρειάζονται. 

Τώρα έχουµε και µηχανισµό αξιολόγησης της φαρµακευτικής
βιοµηχανίας. Αυτό είναι το δεύτερο διαρθρωτικό µέτρο. Έχουµε
τελειώσει τη διαπραγµάτευση µε τους θεσµούς. Έχουµε έτοιµο
σχέδιο και δηµιουργούµε Επιτροπή HTA για πρώτη φορά στη
χώρα. Ήταν τεράστιο θεσµικό έλλειµµα στη φαρµακευτική πολι-
τική αυτό. Εµείς το δροµολογούµε και µέσα στο επόµενο διά-
στηµα θα το έχουµε συγκροτήσει. 

Αργότερα θα φτιάξουµε κι ένα συνολικό φορέα αξιολόγησης
και πραγµατικά, θα δώσουµε τη δυνατότητα στα φάρµακα που
έχουν θεραπευτική προστιθέµενη αξία, που τεκµηριωµένα από
τη βιβλιογραφία έχουν θεραπευτικό όφελος, να αποζηµιώνονται
στη χώρα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Υπουργέ, µε
αυτό να ολοκληρώσετε. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Τελειώνω, λοιπόν,
λέγοντας ότι καταλαβαίνουµε τις δυσκολίες και τα προβλήµατα,
ιδιαίτερα στον ευαίσθητο χώρο του φαρµάκου, καταλαβαίνουµε
την αγωνία επιχειρήσεων της χώρας που απασχολούν εργατικό
δυναµικό, που έχουν θέσεις εργασίας, που φέρνουν προστιθέ-
µενη αξία στη χώρα, να εξασφαλιστεί η βιωσιµότητά τους. Αντι-
λαµβανόµαστε την ανάγκη να υπάρχει µία ισορροπηµένη γραµµή
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που να παίρνει υπ’ όψιν της τις ανάγκες και την εύρυθµη λειτουρ-
γία της αγοράς, αλλά πρωτίστως, θα είµαστε µε τις ανάγκες των
πολιτών και το δικαίωµά τους να έχουν αξιοπρέπεια και ασφάλεια
την ώρα της αρρώστιας. 

Αυτή είναι η γραµµή την οποία θα ακολουθήσουµε. Και πι-
στεύουµε ότι µε τις πολιτικές κινήσεις που έχουµε κάνει αυτήν
την περίοδο ενισχύουµε αυτήν την προοπτική και καλούµε τις πο-
λιτικές δυνάµεις της χώρας να τοποθετηθούν υπεύθυνα σε αυτό
το θέµα και όχι να έρχονται εδώ και να παριστάνουν τους ουδέ-
τερους σχολιαστές. Πραγµατικά καλούµε τις πολιτικές δυνάµεις!

Πάρα πολλές µη κυβερνητικές οργανώσεις –και είναι προς
τιµή τους- αυτές τις µέρες µε πρωτοπόρα την «PRAKSIS» -συνυ-
πογράφουν οι Γιατροί του Κόσµου, οι Γιατροί Χωρίς Σύνορα, η
«ΕΚΠΟΙΖΩ» και πάρα πολλές άλλες- µας έστειλαν επιστολή και
µας λένε ότι είναι µαζί µας στην προσπάθεια να διασφαλιστεί το
δικαίωµα της πρόσβασης και της καθολικής κάλυψης των πολι-
τών. 

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των
ΑΝΕΛ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κηρύσσεται περαι-
ωµένη η συζήτηση επί της αρχής, επί των άρθρων και των τρο-
πολογιών του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Υγείας:
«Εναρµόνιση του ελληνικού δικαίου µε την Ευρωπαϊκή Οδηγία
2003/88/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου
της 4ης Νοεµβρίου 2003 “σχετικά µε ορισµένα στοιχεία της ορ-
γάνωσης του χρόνου εργασίας” ως προς την οργάνωση του χρό-
νου εργασίας των ιατρών και οδοντιάτρων του Ε.Σ.Υ. – Ρυθµίσεις
θεµάτων ιατρών Ε.Σ.Υ. και άλλες διατάξεις».

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο επί της αρχής;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΛΑΣΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το νοµοσχέ-

διο του Υπουργείου Υγείας: «Εναρµόνιση του ελληνικού δικαίου
µε την Ευρωπαϊκή Οδηγία 2003/88/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινο-
βουλίου και του Συµβουλίου της 4ης Νοεµβρίου 2003 “σχετικά
µε ορισµένα στοιχεία της οργάνωσης του χρόνου εργασίας” ως
προς την οργάνωση του χρόνου εργασίας των ιατρών και οδον-
τιάτρων του Ε.Σ.Υ. –Ρυθµίσεις θεµάτων ιατρών Ε.Σ.Υ. και άλλες
διατάξεις», έγινε δεκτό επί της αρχής κατά πλειοψηφία.

Εισερχόµαστε στην ψήφιση των άρθρων και η ψήφισή τους θα
γίνει χωριστά.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 1 ως έχει;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΛΑΣΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο 1

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 2 ως έχει;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΛΑΣΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο 2

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 3 ως έχει;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΛΑΣΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο 3

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 4, όπως τροποποι-

ήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΛΑΣΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο 4

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 5, όπως τροποποι-
ήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΛΑΣΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο 5

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 6, όπως τροποποι-
ήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΛΑΣΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο 6

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 7, όπως τροποποι-
ήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΛΑΣΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο 7

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 8 ως έχει;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
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ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΛΑΣΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο 8

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 9, όπως τροποποι-

ήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΛΑΣΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο 9

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 10 ως έχει;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΛΑΣΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

10 έγινε δεκτό ως έχει οµοφώνως.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 11 ως έχει;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΛΑΣΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

11 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 12, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΛΑΣΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

12 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 13, όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΛΑΣΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

13 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό,
κατά πλειοψηφία.

Το άρθρο 14 αποσύρεται και τα λοιπά άρθρα αναριθµούνται.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νέο άρθρο 14 ως έχει;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΛΑΣΗΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το νέο

άρθρο 14 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νέο άρθρο 15, όπως τρο-

ποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΛΑΣΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Όχι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το νέο

άρθρο 15 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υπουργό, κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νέο άρθρο 16 ως έχει;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΛΑΣΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το νέο

άρθρο 16 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νέο άρθρο 17 ως έχει;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΛΑΣΗΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το νέο

άρθρο 17 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νέο άρθρο 18 ως έχει;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΛΑΣΗΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το νέο

άρθρο 18 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νέο άρθρο 19, όπως τρο-

ποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
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ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΛΑΣΗΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το νέο

άρθρο 19 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υπουργό, κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1334 και ειδικό 101, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υπουργό;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΛΑΣΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 1334 και ειδικό 101 έγινε δεκτή, όπως τρο-
ποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά πλειοψηφία και
εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδια άρθρα.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1339 και ειδικό 104 ως έχει; 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΛΑΣΗΣ: Παρών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 1339 και ειδικό 104 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Εισερχόµαστε στην ψήφιση του ακροτελεύτιου άρθρου.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το ακροτελεύτιο άρθρο;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΛΑΣΗΣ: Όχι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Το ακροτελεύτιο

άρθρο έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία. 
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Υγείας: «Εναρµόνιση

του ελληνικού δικαίου µε την Ευρωπαϊκή Οδηγία 2003/88/ΕΚ του
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 4ης Νοεµ-
βρίου 2003 “σχετικά µε ορισµένα στοιχεία της οργάνωσης του
χρόνου εργασίας” ως προς την οργάνωση του χρόνου εργασίας
των ιατρών και οδοντιάτρων του Ε.Σ.Υ. – Ρυθµίσεις θεµάτων ια-
τρών Ε.Σ.Υ. και άλλες διατάξεις» έγινε δεκτό επί της αρχής και
επί των άρθρων. 

Προχωρούµε στη ψήφιση του νοµοσχεδίου και στο σύνολο.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο και στο σύ-

νολο;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΓΙΩΤΑΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Παρών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Το νοµοσχέδιο έγινε

δεκτό και στο σύνολο κατά πλειοψηφία. 
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Υγείας: «Εναρµόνιση

του ελληνικού δικαίου µε την Ευρωπαϊκή Οδηγία 2003/88/ΕΚ του
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 4ης Νοεµ-
βρίου 2003 “σχετικά µε ορισµένα στοιχεία της οργάνωσης του
χρόνου εργασίας” ως προς την οργάνωση του χρόνου εργασίας
των ιατρών και οδοντιάτρων του Ε.Σ.Υ. – Ρυθµίσεις θεµάτων ια-
τρών Ε.Σ.Υ. και άλλες διατάξεις» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία,
σε µόνη συζήτηση, επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου
και έχει ως εξής:

«Εναρµόνιση του ελληνικού δικαίου µε την Ευρωπαϊκή Οδη-
γία 2003/88/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβου-
λίου της 4ης Νοεµβρίου 2003 «σχετικά µε ορισµένα στοιχεία
της οργάνωσης του χρόνου εργασίας» ως προς την οργάνωση
του χρόνου εργασίας  των  ιατρών και οδοντιάτρων του Ε.Σ.Υ.
- Ρυθµίσεις θεµάτων ιατρών Ε.Σ.Υ. και άλλες διατάξεις

Άρθρο 1
Πεδίο εφαρµογής

(άρθρο 1 της Οδηγίας 2003/88/ΕΚ )

1. Οι διατάξεις των άρθρων 1 έως 6 καθορίζουν  τους  κανόνες
για την οργάνωση του χρόνου εργασίας των ιατρών και οδοντιά-
τρων που υπηρετούν, µε σχέση εξαρτηµένης εργασίας δηµοσίου
ή ιδιωτικού δικαίου, στους δηµόσιους φορείς παροχής υπηρε-
σιών υγείας και εφαρµόζονται στους ειδικευµένους ιατρούς του
Ε.Σ.Υ. όλων των βαθµών και βαθµίδων, στους ιατρούς-µέλη
Δ.Ε.Π. των τµηµάτων ιατρικής, στους ιατρούς υπηρεσίας υπαί-
θρου (υπόχρεους και επί θητεία), στους ειδικευόµενους ιατρούς
σε νοσοκοµεία του Ε.Σ.Υ. και πανεπιστηµιακά νοσοκοµεία, στους
ειδικευόµενους πολίτες ιατρούς σε στρατιωτικά νοσοκοµεία, σε
όλους τους ιατρούς  που µε οποιαδήποτε σχέση προσφέρουν
υπηρεσία στα  νοσοκοµεία του Ε.Σ.Υ. και του ν.δ. 2592/1953 και
σε µονάδες Π.Φ.Υ. του Ε.Σ.Υ.,  στους οδοντιάτρους  των ως άνω
υπηρεσιών,  στους ιατρούς που εργάζονται στα νοσοκοµεία «Γε-
νικό Νοσοκοµείο Θεσσαλονίκης Παπαγεωργίου» και στο «Ωνά-
σειο Καρδιοχειρουργικό Κέντρο», στις κλινικές, τµήµατα,
εργαστήρια και µονάδες αυτών και στο ιατρικό προσωπικό του
Ε.Κ.Α.Β..

2. Οι διατάξεις των άρθρων 1 έως 6 δεν εφαρµόζονται στους
ιατρούς-µέλη των Ενόπλων Δυνάµεων, της Αστυνοµίας και τους
ιατρούς εργαζόµενους σε πλοία (ναυτικούς).  Επίσης, οι ανω-
τέρω διατάξεις δεν εφαρµόζονται σε περιπτώσεις εκτάκτων
αναγκών και µαζικών καταστροφών.

Άρθρο 2
Ορισµοί

(άρθρο 2 παρ. 1, 2 και 3 
της Οδηγίας 2003/88/ΕΚ)

Στην έννοια του νόµου:
α) Η «εβδοµάδα» σηµαίνει τη χρονική περίοδο επτά (7) ηµερών

µε έναρξη την 00.01 ώρα της Δευτέρας και λήξη την 24:00 της
επόµενης Κυριακής.

β) «Εφηµερία» είναι  η πέραν του τακτικού ωραρίου χρονική
περίοδος κατά την οποία ο ιατρός έχει την υποχρέωση να αντα-
ποκριθεί στην ανάγκη παροχής υπηρεσιών υγείας. Ως ενεργή
εφηµερία λογίζεται η χρονική περίοδος κατά την οποία ο ιατρός
βρίσκεται στο χώρο εργασίας και παρέχει ή είναι διαθέσιµος να
παράσχει τις υπηρεσίες του, εφόσον παραστεί ανάγκη. Ως εφη-
µερία ετοιµότητας λογίζεται η χρονική περίοδος κατά την οποία
ο ιατρός βρίσκεται εκτός του χώρου εργασίας και είναι έτοιµος
να παράσχει τις υπηρεσίες του εφόσον κληθεί. Μικτή εφηµερία
είναι η εφηµερία που αποτελείται από ενεργή εφηµερία και εφη-
µερία ετοιµότητας.

γ)«Περίοδος ανάπαυσης» είναι κάθε περίοδος που δεν αποτε-
λεί χρόνο εργασίας.

δ)«Νυχτερινή περίοδος» είναι κάθε περίοδος οκτώ (8) ωρών,
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µεταξύ 22:00 και 6:00.
ε) Ως «Χρόνος εργασίας», για την εφαρµογή των ρυθµίσεων

του παρόντος νόµου, λογίζεται, εκτός του τακτικού ωραρίου, και
ο χρόνος κατά τον οποίο  ο εφηµερεύων ιατρός βρίσκεται  στο
χώρο εργασίας του.  

Άρθρο 3
Ωράριο  και διάρκεια εργασίας

(άρθρα 6, 7, 16 και 22 παρ. 1 της Οδηγίας 2003/88/ΕΚ)

1. Το τακτικό ωράριο των νοσοκοµειακών ιατρών είναι επτά-
ωρο, συνεχές, πρωινό και πενθήµερο από Δευτέρα έως Παρα-
σκευή, από 8:00 έως 15:00. 

2. Το τακτικό ωράριο των ιατρών των υπηρετούντων στις µο-
νάδες Πρωτοβάθµιας Φροντίδας Υγείας  είναι επτάωρο και πεν-
θήµερο από Δευτέρα έως Παρασκευή και καθορίζεται, σύµφωνα
µε την παρ. 4 του άρθρου 4, τις παραγράφους  3 και 5 του άρ-
θρου 5, την παρ. 3 του άρθρου 8 και την παρ. 2 του άρθρου 9
του ν. 4486/2017 (Α’115). 

3. Η εβδοµαδιαία διάρκεια εργασίας των ιατρών της παρ. 1
του άρθρου 1 δεν µπορεί να υπερβαίνει τις σαράντα οκτώ (48)
ώρες εργασίας µε περίοδο αναφοράς (µέσο όρο) τους τέσσερις
(4) µήνες, συµπεριλαµβανοµένων των εφηµεριών. Στον υπολογι-
σµό του µέσου όρου δεν προσµετρώνται ή παραµένουν ουδέτε-
ρες η ετήσια άδεια και οι άδειες ασθενείας. 

4.α) Σε κάθε περίπτωση η διάρκεια εργασίας δεν µπορεί να
υπερβαίνει το απόλυτο όριο των εξήντα (60)  ωρών εργασίας την
εβδοµάδα, συµπεριλαµβανοµένων των εφηµεριών. 

Τηρουµένων των γενικών αρχών προστασίας της ασφάλειας
και της υγείας των ιατρών, η υπέρβαση του 48ωρου γίνεται για
την κάλυψη των αναγκών σε εφηµερίες των νοσοκοµείων  ή  µο-
νάδων Π.Φ.Υ., εφόσον: αα) ο ιατρός συναινεί για την παροχή της
εργασίας αυτής  και ββ) ο ιατρός δεν υφίσταται καµία επίπτωση,
αν δεν δεχτεί να εκτελέσει την εργασία αυτή. Η συναίνεση  του
ιατρού είναι ειδική, δίδεται  εγγράφως, φέρει ακριβή ηµεροµηνία
και υπογραφή, φυλάσσεται στο φάκελό του και µπορεί να ανα-
καλείται ελεύθερα.

β) Ο Διοικητής του νοσοκοµείου, καθώς και ο Διοικητής της
Υ.ΠΕ. για τις µονάδες Π.Φ.Υ. υποχρεούνται να τηρούν και ενηµε-
ρώνουν αρχείο για όλους τους ειδικευµένους και ειδικευόµενους
ιατρούς, που παρέχουν εργασία καθ’ υπέρβαση του 48ωρου.  Το
αρχείο είναι στη διάθεση του Υπουργού Υγείας, ο οποίος µπορεί
να απαγορεύει ή περιορίζει τη δυνατότητα υπέρβασης της ανώ-
τατης εβδοµαδιαίας διάρκειας εργασίας, για λόγους ασφάλειας
και υγείας των ιατρών.  Το νοσοκοµείο και η Δ.Υ.ΠΕ. υποχρεούν-
ται να  παρέχουν σε τακτά χρονικά διαστήµατα στατιστικές πλη-
ροφορίες σχετικά µε τη συναίνεση ή την άρση της συναίνεσης
των ιατρών. 

γ) Η υπέρβαση του 48ωρου τίθεται για µια τριετία από την
έναρξη ισχύος  του παρόντος και µέχρι την ολοκλήρωση των
απαιτούµενων προσλήψεων ειδικευµένων ιατρών Ε.Σ.Υ. για την
εύρυθµη λειτουργία των νοσοκοµείων και µονάδων Π.Φ.Υ. του
Ε.Σ.Υ..

5. Η ετήσια άδεια µετ’ αποδοχών των προσώπων της παρ. 1
του άρθρου 1 του παρόντος δεν µπορεί να είναι µικρότερη των
τεσσάρων (4) εβδοµάδων. 

Άρθρο 4
Συµµετοχή στις εφηµερίες

1. Η συµµετοχή όλων των ιατρών και οδοντιάτρων στο πρό-
γραµµα εφηµεριών είναι υποχρεωτική, ανεξάρτητα από βαθµό ή
βαθµίδα, και µπορεί να λάβει τη µορφή της ενεργής  εφηµερίας,
της εφηµερίας ετοιµότητας και της µικτής εφηµερίας, λογίζεται
δε ως απασχόληση πέραν του υποχρεωτικού ωραρίου και αµεί-
βεται. Οµοίως, επιτρέπεται η συµµετοχή στο πρόγραµµα εφηµε-
ριών των φαρµακοποιών, χηµικών, βιοχηµικών, κλινικών χηµικών,
βιολόγων, φυσικών νοσοκοµείων - ακτινοφυσικών, ψυχολόγων
που υπηρετούν στο Ε.Σ.Υ., σύµφωνα µε τις διατάξεις του παρόν-
τος και τις εκάστοτε υπηρεσιακές ανάγκες. 

2. Οι ειδικευόµενοι ιατροί διενεργούν µόνον  ενεργές εφηµε-

ρίες.
3. Με απόφαση του Υπουργού Υγείας καθορίζεται και εξειδι-

κεύεται ο αριθµός των ιατρών και των λοιπών επαγγελµατιών,
που συµµετέχουν στις εφηµερίες, καθώς και η κατανοµή των
εφηµεριών, σύµφωνα µε τις ανάγκες κάθε υγειονοµικής περιφέ-
ρειας, νοσοκοµείου ή µονάδας Π.Φ.Υ..

4. Όλα τα τµήµατα  ή κλινικές των νοσοκοµείων εφηµερεύουν
καθηµερινά και καταρτίζουν µηνιαία προγράµµατα εφηµερίας.  

5. Με απόφαση του Υπουργού Υγείας, µετά από εισήγηση του
ΚΕ.Σ.Υ.ΠΕ., ορίζονται τα Κέντρα Υγείας και οι Μονάδες Υγείας
των Δ.Υ.ΠΕ. που λειτουργούν και εφηµερεύουν σε 24ωρη βάση. 

Με την ίδια ή όµοια απόφαση καθορίζεται και εξειδικεύεται ο
χρόνος και ο τρόπος οργάνωσης  των εφηµεριών µονάδων
Π.Φ.Υ., πέραν του τακτικού ωραρίου.

6. Οι ώρες εφηµερίας διακρίνονται σε ώρες καθηµερινές, κα-
θηµερινές νυκτερινές, καθηµερινές  νυκτερινές  προς  αργία,
Σαββάτου, Σαββάτου νυκτερινές,  Κυριακής ή αργίας, Κυριακής
ή αργίας νυκτερινές. 

Άρθρο 5
Οργάνωση του χρόνου εργασίας 

(άρθρα 3, 4, 5 και 17 παρ. 2, 3 και 4 
της Οδηγίας 2003/88/ΕΚ)

1.α) Καθιερώνεται, κατά κανόνα ως βάση για την οργάνωση
του χρόνου εργασίας, η µέχρι δώδεκα (12) ώρες συνεχής εργα-
σία µε παρουσία στο χώρο εργασίας. Ως δώδεκα (12) ώρες συ-
νεχούς εργασίας νοούνται: αα) οι επτά (7) ώρες του τακτικού
πενθήµερου ωραρίου ακολουθούµενες από πέντε (5) ώρες ενερ-
γής εφηµερίας, αβ) οι δώδεκα (12) ώρες συνεχούς απασχόλησης
τις καθηµερινές κατά τις νυχτερινές ώρες µε παρουσία στο χώρο
εργασίας,  αγ) οι δώδεκα (12) ώρες συνεχούς απασχόλησης
κατά το Σάββατο, Κυριακή ή αργία µε παρουσία στο χώρο εργα-
σίας. Η συνεχής ή διακεκοµµένη  απασχόληση εντός του χώρου
εργασίας και µετά από κλήση κατά τις εφηµερίες ετοιµότητας
δεν µπορεί να υπερβαίνει συνολικά το µέγιστο όριο των δώδεκα
(12) ωρών. 

β) Η ηµερήσια ανάπαυση των ιατρών είναι υποχρεωτική και
διάρκειας δώδεκα (12) συνεχόµενων ωρών ανά εικοσιτετράωρο.
Η εβδοµαδιαία ανάπαυση των ιατρών είναι σαράντα οκτώ (48)
ώρες. Το διάλειµµα πέραν των έξι (6) ωρών εργασίας ορίζεται
σε δεκαπέντε (15) λεπτά.

2. Επιτρέπεται παρέκκλιση από τις διατάξεις της παραγράφου
1 για λόγους λειτουργίας της υπηρεσίας και συνέχειας της φρον-
τίδας υγείας. Αν µειώνεται ή χάνεται ο χρόνος ηµερήσιας ανά-
παυσης, παρέχεται αµέσως µετά ισοδύναµη συνεχής περίοδος
ηµερήσιας αντισταθµιστικής ανάπαυσης έως δώδεκα (12) ώρες.
Αν µειώνεται ή χάνεται ο χρόνος εβδοµαδιαίας ανάπαυσης, χο-
ρηγείται αντισταθµιστική καθηµερινή ηµέρα ανάπαυσης µέσα
στις δύο (2) επόµενες εβδοµάδες  για κάθε ενεργή εφηµερία
Σαββάτου ή Κυριακής ή αργίας. 

3. Για τις ανάγκες εύρυθµης λειτουργίας των νοσοκοµείων και
των φορέων Π.Φ.Υ. των Δ.Υ.ΠΕ. όλης της χώρας σχετικά µε την
οργάνωση του χρόνου εργασίας των ιατρών και κατάρτισης του
προγράµµατος εφηµεριών,  µε αποφάσεις  του Υπουργού
Υγείας, συστηµατοποιούνται και εξειδικεύονται οι εφηµερίες
κατά υγειονοµικές περιφέρειες, τµήµατα ή κλινικές, εργαστήρια,
Τ.Ε.Π., µονάδες και κατά ειδικότητες και καθορίζεται ο αριθµός,
ο τρόπος οργάνωσης και λειτουργίας των εφηµεριών και κάθε
άλλο σχετικό θέµα.

Άρθρο  6
Καταργούµενες διατάξεις

Από την έναρξη ισχύος του παρόντος καταργούνται:
α) το πρώτο εδάφιο του άρθρου 1 του ν. 3754/2009 (Α’43) και

το άρθρο 2 του ν. 3754/2009 και
β) κάθε διάταξη που ρυθµίζει µε αντίθετο τρόπο τα θέµατα του

Κεφαλαίου Α’.
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ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΘΕΜΑΤΩΝ ΙΑΤΡΩΝ Ε.Σ.Υ.

Άρθρο 7
Συµβούλια Κρίσης και Επιλογής ιατρών Ε.Σ.Υ.

1. Στην έδρα κάθε Δ.Υ.ΠΕ. συγκροτούνται, µε απόφαση του
Υπουργού Υγείας, Συµβούλια Κρίσης και Επιλογής ιατρών Ε.Σ.Υ.
ανά ειδικότητα, µε διετή θητεία. Κατ’ εξαίρεση, στην 1η και 2η
Δ.Υ.ΠΕ.,  καθώς και στην 3η και 4η Δ.Υ.ΠΕ., τα Συµβούλια Κρίσης
και Επιλογής είναι κοινά ανά ειδικότητα και εδρεύουν στην έδρα
της 1ης Δ.Υ.ΠΕ. και 3ης Δ.Υ.ΠΕ., αντιστοίχως. Στο εξής, στο
παρόν,  αναφορικά µε τις Δ.Υ.ΠΕ. του προηγουµένου εδαφίου, το
αρκτικόλεξο «Δ.Υ.ΠΕ.» αφορά από κοινού την 1η και 2η Δ.Υ.ΠΕ.
και από κοινού την 3η και 4η Δ.Υ.ΠΕ..

Τα Συµβούλια της παραγράφου 1 είναι πενταµελή  και απαρτί-
ζονται:  

α) τα Συµβούλια κρίσης για θέσεις νοσοκοµείων, από έναν/µία
(1) διοικητή/τρια νοσοκοµείου της Δ.Υ.ΠΕ. ως πρόεδρο, µε ανα-
πληρωτή τον/την αναπληρωτή/τρια διοικητή/τρια του ίδιου νοσο-
κοµείου και, εάν δεν υπάρχει, τον/τη διευθυντή/διευθύντρια της
Ιατρικής Υπηρεσίας και τα Συµβούλια κρίσης για θέσεις της πρω-
τοβάθµιας φροντίδας υγείας, από τον/τη Διοικητή/τρια της
Δ.Υ.ΠΕ. ως πρόεδρο, µε αναπληρωτή έναν/µία (1) Υποδιοικητή/
τρια της Δ.Υ.ΠΕ., 

β) τα Συµβούλια κρίσης για θέσεις νοσοκοµείων, από έναν/µία
(1) ιατρό κλάδου Ε.Σ.Υ., πρόεδρο Επιστηµονικού Συµβουλίου των
νοσοκοµείων της Δ.Υ.ΠΕ., µε τον/ την αναπληρωτή/τριά του, οι
οποίοι επιλέγονται µε κλήρωση µεταξύ των προέδρων των Επιστη-
µονικών Συµβουλίων των νοσοκοµείων της Δ.Υ.ΠΕ. που είναι ια-
τροί κλάδου Ε.Σ.Υ., και τα Συµβούλια κρίσης για θέσεις της
πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας, από έναν/µία (1) ιατρό κλάδου
Ε.Σ.Υ., µέλος του Επιστηµονικού Συµβουλίου της πρωτοβάθµιας
φροντίδας υγείας της Δ.Υ.ΠΕ.,

γ) από τρεις (3) ιατρούς κλάδου Ε.Σ.Υ., που υπηρετούν στην πε-
ριφέρεια της Δ.Υ.ΠΕ., µε βαθµό διευθυντή/τριας ή
Συντονιστή/στριας, οι οποίοι επιλέγονται µε κλήρωση µεταξύ των
διευθυντών/τριών ή Συντονιστών διευθυντών/τριών της ίδιας ειδι-
κότητας µε τους/τις κάθε φορά κρινόµενους/νες, µε τους/τις ανα-
πληρωτές/τριές τους, και ελλείψει αυτών από ιατρούς κλάδου
Ε.Σ.Υ. άλλων βαθµών ίδιας ειδικότητας µε τους/τις
κρινόµενους/νες ή, εάν ελλείπουν και αυτοί, από ιατρούς κλάδου
Ε.Σ.Υ. οµοειδούς ειδικότητας, που επιλέγονται µε κλήρωση. Εάν
η κρίση αφορά διευθυντική θέση και ελλείπουν οι ιατροί της ίδιας
ειδικότητας µε βαθµό διευθυντή/τριας ή Συντονιστή/στριας, επι-
λέγονται ιατροί κλάδου Ε.Σ.Υ. από άλλη Δ.Υ.ΠΕ..

2. Στη διαδικασία κρίσης και επιλογής για τις θέσεις κάθε ιατρι-
κής ειδικότητας συµµετέχει διαφορετικό µέλος από τις περιπτώ-
σεις α’, β ‘ και γ’ της παρ.1. Με κλήρωση που διενεργείται στη
Δ.Υ.ΠΕ. από τριµελή επιτροπή οριζόµενη από τον διοικητή, καθο-
ρίζεται σε ποιας ειδικότητας τη διαδικασία θα συµµετέχει το κάθε
µέλος από αυτά. Εάν ο διαθέσιµος προς κλήρωση αριθµός των
µελών των περιπτώσεων α’ και β’ είναι µικρότερος  από τον αριθµό
των ιατρικών ειδικοτήτων για τις οποίες γίνεται η κρίση, µπορεί κά-
ποιο µέλος να συµµετέχει σε περισσότερες από µία διαδικασίες
κρίσης. 

Η γραµµατειακή υποστήριξη γίνεται από δύο (2) γραµµατείς –
µία/έναν τακτική/κό και µία/έναν αναπληρωµατική/κό, υπαλλήλους
κλάδου ΠΕ διοικητικού, που ορίζονται µε απόφαση του διοικητή
της οικείας Υ.ΠΕ.. 

3. Κριτήρια επιλογής αποτελούν η προϋπηρεσία/κλινική εµπει-
ρία, το επιστηµονικό και εκπαιδευτικό έργο και οι διοικητικές ικα-
νότητες στις περιπτώσεις που κρίνονται υποψήφιοι για
διευθυντικές θέσεις. 

Άρθρο 8
Υποβολή υποψηφιότητας 

και διαδικασία κρίσης /τοποθέτησης

1. Κάθε υποψήφιος/α έχει τη δυνατότητα να επιλέξει για υπο-
βολή υποψηφιότητας  πέντε (5)  από τις θέσεις που έχουν προκη-

ρυχθεί στα νοσοκοµεία ή Κ.Υ. µίας (1) Δ.Υ.ΠΕ. ή στα νοσοκοµεία
ή Κ.Υ. της 1ης και 2ης Δ.Υ.ΠΕ. από κοινού και στα νοσοκοµεία ή
Κ.Υ. της 3ης και 4ης Δ.Υ.ΠΕ. από κοινού, δηλώνοντας ταυτόχρονα
και τη σειρά προτίµησης. 

2. Σε περίπτωση που υποψήφιος/α  καταταγεί 1ος/η σε περισ-
σότερες από µία (1) θέσεις, επιλέγεται για τη θέση που έχει δη-
λώσει ως πρώτη στη σειρά προτίµησης. Για τις υπόλοιπες θέσεις
στις οποίες έχει καταταγεί πρώτος/η, επιλέγονται οι επόµενοι/ες
σε σειρά κατάταξης.  

3. Υποψήφιος/α που δεν έχει επιλεγεί για κάποια από τις θέσεις
της Δ.Υ.ΠΕ. για τις οποίες έχει υποβάλει υποψηφιότητα, µπορεί
να επιλεγεί για θέση σε νοσοκοµείο άλλης Δ.Υ.ΠΕ., εφόσον για τη
θέση αυτή δεν έχουν υποβληθεί υποψηφιότητες ή οι
επιλεγέντες/είσες έχουν αποποιηθεί το διορισµό και δεν ακολου-
θούν άλλοι/ες στη σειρά κατάταξης. Η επιλογή γίνεται µετά από
πρόσκληση ενδιαφέροντος και δήλωση αποδοχής του/της υπο-
ψηφίου. Σε περίπτωση που υπάρχουν πάνω από µία (1) δηλώσεις
αποδοχής, επιλέγεται ο/η  υποψήφιος/α µε την υψηλότερη µοριο-
δότηση από το συµβούλιο της Υ.ΠΕ., στην οποία είχε υποβάλει
υποψηφιότητα.  

4. Οι υποψηφιότητες υποβάλλονται ηλεκτρονικά  στη διεύθυνση
ανθρώπινου δυναµικού της Δ.Υ.ΠΕ.  µέσα σε δύο (2) εβδοµάδες
από  την ηµεροµηνία προκήρυξης.  

Αµέσως µετά τη λήξη της προθεσµίας αυτής και µέσα σε δύο
(2) εβδοµάδες τα στοιχεία από τα βιογραφικά των υποψηφίων
ελέγχονται και καταχωρούνται στην αντίστοιχη ενότητα/κατηγορία
κριτηρίων. Αµέσως µετά, µέσα στην επόµενη εβδοµάδα, συνέρχε-
ται το συµβούλιο σε ολοµέλεια και µοριοδοτεί τους υποψηφίους
για κάθε θέση. Η συνεδρίαση του συµβουλίου για όλες τις θέσεις
και για όλες τις ειδικότητες, δεν µπορεί να υπερβαίνει τις δύο (2)
εβδοµάδες.  

5. Η µοριοδότηση των υποψηφίων αναρτάται στον ιστότοπο της
Δ.Υ.ΠΕ.. Δυνατότητα υποβολής ενστάσεων  παρέχεται για την
επόµενη µία (1) εβδοµάδα από την ηµεροµηνία της ανάρτησης.  

Το Συµβούλιο συνέρχεται αµέσως µετά τη λήξη της προθεσµίας
υποβολής των ενστάσεων και αποφασίζει για την τελική κατάταξη
και την επιλογή για κάθε θέση µέσα σε δέκα (10) ηµερολογιακές
ηµέρες. Η τελική µοριοδότηση βάσει των βιογραφικών αναρτάται
στον ιστότοπο της Δ.Υ.ΠΕ..  

6. Οι  πέντε (5) πρώτοι στη βαθµολογία υποψήφιοι για κάθε
θέση,  υποβάλλονται στη διαδικασία της δοµηµένης συνέντευξης.
Τα µόρια που θα λάβει ο κάθε υποψήφιος στη συνέντευξη, προ-
στίθενται  στην  προηγούµενη µοριοδότηση και προκύπτει η τελική
βαθµολογία, σύµφωνα µε την οποία θα γίνει η τελική επιλογή για
κάθε θέση.  Κάθε υποψήφιος υποβάλλεται µόνο µία (1) φορά σε
συνέντευξη. 

7. Η τελική βαθµολογία και η τελική επιλογή αναρτώνται στον
ιστότοπο της Δ.Υ.ΠΕ.. 

8. Με απόφαση του Υπουργού Υγείας ορίζονται αναλυτικά τα
κριτήρια επιλογής,  ο συντελεστής βαρύτητας του κάθε κριτηρίου,
καθώς και κάθε άλλο θέµα που αφορά στη διαδικασία υποβολής
υποψηφιότητας, µοριοδότησης των υποψηφίων και της τελικής
επιλογής για κάθε θέση που έχει προκηρυχθεί.   

Άρθρο 9
Αρµοδιότητα για τη µισθολογική κατάταξη 

και εξέλιξη, σύµφωνα µε τις διατάξεις του ν. 4472/2017 (Α’
74), των ιατρών και οδοντιάτρων 

1. Στο τέλος της παρ. 3 του άρθρου 137 του  ν. 4472/2017 (Α’
74) προστίθεται εδάφιο ως εξής: 

«Η µισθολογική εξέλιξη των ιατρών και οδοντιάτρων του
Ε.Σ.Υ., των επικουρικών ιατρών και των έµµισθων ειδικευοµένων
συντελείται µε πράξη του Διοικητή του οικείου Νοσοκοµείου ή
του Διοικητή της οικείας Υγειονοµικής περιφέρειας για τους ια-
τρούς που υπηρετούν στις αποκεντρωµένες µονάδες της.» 

2. Στο τέλος της παρ. 4 του άρθρου 137 του ν. 4472/2017 προ-
στίθεται εδάφιο ως εξής: 

«Το αρµόδιο όργανο είναι για τους ιατρούς και οδοντιάτρους
του Ε.Σ.Υ., τους επικουρικούς ιατρούς και τους έµµισθους ειδι-
κευοµένους ο Διοικητής του οικείου νοσοκοµείου ή ο Διοικητής
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της οικείας Υγειονοµικής περιφέρειας για τους ιατρούς που υπη-
ρετούν στις αποκεντρωµένες µονάδες της.» 

Άρθρο 10 
Καταβολή πτητικού επιδόµατος σε ιατρικό προσωπικό που

εκτελεί αεροδιακοµιδές ασθενών

Στο τέλος της παρ. 5 του άρθρου 139 του ν. 4472/2017 (Α’74),
προστίθεται εδάφιο ως εξής:

«Στα ως άνω καταργούµενα επιδόµατα, αµοιβές και αποζηµιώ-
σεις, δεν περιλαµβάνεται, από 1.1.2017, η ειδική αποζηµίωση της
παρ. 4 του άρθρου 3 του ν. 2256/1994  (Α’ 196) που καταβάλλεται
στους ιατρούς που υπηρετούν στο Ε.Κ.Α.Β. ή σε υγειονοµικούς
σχηµατισµούς, οι οποίοι εκτελούν διατεταγµένη υπηρεσία µε ει-
δικά αεροπορικά µέσα για την παροχή Α’ Βοηθειών σε ασθενούντα
άτοµα.»

Άρθρο 11
Θέσεις ιατρικού προσωπικού 
Κέντρου Υγείας Καρπάθου

Στο τέλος της παρ. 2 του άρθρου 27 του ν. 4486/2017 (Α’115)
προστίθεται εδάφιο ως εξής:

«Οι θέσεις του ιατρικού προσωπικού του καταργούµενου Κέν-
τρου Υγείας Καρπάθου δεν συνυπολογίζονται στην καθοριζοµένη
µε τις διατάξεις του άρθρου 9 του π.δ. 87/1986 (Α’ 32) δύναµη
προσωπικού του Γενικού Νοσοκοµείου «ΓΕΝΙΚΟ ΝΟΣΟΚΟΜΕΙΟ
ΚΑΡΠΑΘΟΥ «ΑΓΙΟΣ ΙΩΑΝΝΗΣ Ο ΚΑΡΠΑΘΙΟΣ» Ν.Π.Δ.Δ.».»

Άρθρο 12
Καταργούµενες - Μεταβατικές διατάξεις

1. Από την έναρξη ισχύος του παρόντος καταργούνται:
α) οι περιπτώσεις α’, β’ και δ’ της παρ. Θ’ του άρθρου 4 του ν.

3754/2009 (Α’ 43) και
β) η  παρ. 2 του άρθρου 24 του ν. 4238/2014 (Α’ 38).
2. Οι διατάξεις των περιπτώσεων α’, β’ και δ’ της παρ. Θ’ του

άρθρου 4 του ν. 3754/2009 (Α’ 43) και η παρ. 2 του άρθρου 24 του
ν. 4238/2014 (Α’ 38) εξακολουθούν να ισχύουν για τις κρίσεις θέ-
σεων ιατρών κλάδου Ε.Σ.Υ., οι οποίες κατά την έναρξη ισχύος του
παρόντος δεν έχουν ολοκληρωθεί, καθώς και για τις κρίσεις θέ-
σεων, η προκήρυξη των οποίων έχει εγκριθεί πριν την έναρξη
ισχύος του παρόντος.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΑΛΛΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 13
Μεταφορά οργανικών θέσεων προσωπικού Ε.ΚΕ.ΔΙ.

Στο τέλος της παρ. 3 του άρθρου 70 του ν. 4486/2017 προστί-
θεται εδάφιο ως εξής: 

«Οργανικές  θέσεις  του προσωπικού µε σχέση εργασίας ιδιω-
τικού δικαίου αορίστου χρόνου που υπηρετεί στο Εθνικό Κέντρο
Έρευνας, Πρόληψης και Θεραπείας του Σακχαρώδη Διαβήτη και
των επιπλοκών του (Ε.ΚΕ.ΔΙ.), σε ειδικότητα που δεν προβλέπεται
στο άρθρο 38 του π.δ. 121/2017 «Οργανισµός του Υπουργείου
Υγείας» (Α’ 121) µεταφέρονται αυτοδίκαια κατά το χρόνο κατάρ-
γησης του Ε.ΚΕ.ΔΙ. στο Εθνικό Κέντρο Αιµοδοσίας (Ε.ΚΕ.Α.) και
στο «ΠΑΝΕΠΙΣΤΗΜΙΑΚΟ ΓΕΝΙΚΟ ΝΟΣΟΚΟΜΕΙΟ ΑΤΤΙΚΟΝ»
(Π.Γ.Ν. ΑΤΤΙΚΟΝ) και κατανέµονται ως εξής: µία (1) θέση ΠΕ βιο-
λόγου και µία (1) θέση ΤΕ τεχνολόγου ιατρικών εργαστηρίων στο
Ε.ΚΕ.Α. και µία (1) θέση ΠΕ βιολόγου και δύο (2) θέσεις ΤΕ τεχνο-
λόγων ιατρικών εργαστηρίων στο Π.Γ.Ν. ΑΤΤΙΚΟΝ.»

Άρθρο 14
Απαιτήσεις νοσοκοµείων κατά δικαιούχων 

του άρθρου 33 του ν. 4368/2016

Όλες οι απαιτήσεις νοσοκοµείων ή άλλων φορέων παροχής
υπηρεσιών υγείας του Υπουργείου Υγείας ή νοσοκοµείων και φο-

ρέων εποπτευόµενων από αυτό ή πανεπιστηµιακών νοσοκο-
µείων, εναντίον ανασφάλιστων προσώπων δικαιούχων του άρ-
θρου 33 του ν. 4368/2016 (Α’21) για δαπάνες ιατρονοσηλευτικής
περίθαλψης, συµπεριλαµβανόµενων και των εκάστοτε κλινικοερ-
γαστηριακών και λοιπών εξετάσεων, που έχουν πραγµατοποιηθεί
µέχρι την έναρξη ισχύος του ν. 4368/2016 και εκκρεµούν ενώπιον
των αρµόδιων δικαστηρίων, διαγράφονται και δεν αναζητούνται
από τους οφειλέτες. Οι εκκρεµείς δίκες, σε οποιοδήποτε στάδιο
της διαδικασίας και εάν βρίσκονται, καταργούνται. Επίσης, κα-
ταργείται και κάθε σχετική αξίωση, που απορρέει από  δικαστική
απόφαση  ή  διαταγή πληρωµής ή προσωρινή διαταγή. 

Ποσά τα οποία έχουν καταβληθεί έως τις 7.8.2017, ηµεροµηνία
έναρξης ισχύος των κατ’ αντιστοιχία του άρθρου 73 του ν.
4486/2017 (Α’115) διατάξεων περί βεβαιωµένων οφειλών ανα-
σφάλιστων προσώπων, δεν επιστρέφονται ούτε αναζητούνται. 

Άρθρο 15
Δαπάνες Κεντρικής Υπηρεσίας και εποπτευόµενων 

φορέων του Υπουργείου Υγείας

1. Δαπάνες της Κεντρικής Υπηρεσίας του Υπουργείου Υγείας,
που αφορούν τα έτη 2016 και 2017 και εκκρεµεί η πληρωµή τους,
λόγω της ετεροχρονισµένης έκδοσης της σχετικής ανάληψης δέ-
σµευσης ποσού, θεωρούνται νόµιµες και µπορούν να καταβάλ-
λονται σε βάρος των οικείων Κ.Α.Ε. του προϋπολογισµού του
Υπουργείου Υγείας, έτους 2017, κατά παρέκκλιση των διατάξεων
των άρθρων 66 και 68 του ν. 4270/2014 (Α’143) και του   π.δ.
80/2016 (Α’145), εφαρµοζοµένων κατά τα λοιπά των διατάξεων
του άρθρου 91 του ν. 4270/2014.

2. Δαπάνες της Κεντρικής Υπηρεσίας του Υπουργείου Υγείας
για παροχή τηλεπικοινωνιακών υπηρεσιών, που πραγµατοποι-
ήθηκαν κατά τα οικονοµικά έτη 2015, 2016 και 2017, θεωρούνται
σύννοµες και µπορούν να εκκαθαριστούν σε βάρος των πιστώ-
σεων του προϋπολογισµού του Υπουργείου Υγείας έτους 2017,
κατά παρέκκλιση των διατάξεων των άρθρων 66 και 68 του ν.
4270/2014 και του π.δ. 80/2016, εφαρµοζοµένων κατά τα λοιπά
των διατάξεων του άρθρου 91 του ν. 4270/2014.

3. Στην παρ. 3 του άρθρου 102 του ν. 4461/2017         (Α’ 38) η
ηµεροµηνία «31η Μαΐου 2017» αντικαθίσταται, από τότε που
ίσχυσε ο ως άνω νόµος, µε την ηµεροµηνία «31η Οκτωβρίου
2017».

Άρθρο 16
Μετακινήσεις προσωπικού δηµόσιων µονάδων υγείας 

Οι µετακινήσεις του πάσης φύσεως προσωπικού των Φορέων
Παροχής Υπηρεσιών Υγείας εντός της ίδιας Δ.Υ.ΠΕ. ή µεταξύ
διαφορετικών Δ.Υ.ΠΕ., που έγιναν µε αποφάσεις των Διοικητών
τους, οι οποίες έχουν λήξει ή λήγουν µέχρι την έναρξη ισχύος
του παρόντος, παρατείνονται αυτοδικαίως από τη λήξη τους
µέχρι τις 31.12.2017.

Άρθρο 17
Τροποποίηση του π.δ. 39/2009

1. Το άρθρο 31 του π.δ. 39/2009 (Α’ 55) αντικαθίσταται ως
εξής:

«1. Ιδιωτικό οδοντιατρείο ή πολυοδοντιατρείο είναι η δηλού-
µενη επαγγελµατική εγκατάσταση των οδοντιάτρων, σύµφωνα
µε τις κείµενες διατάξεις. Ο οδοντίατρος ασκεί τα καθήκοντά του
σε ιδιωτικό οδοντιατρείο ή πολυοδοντιατρείο και στη διεύθυνση
που έχει δηλώσει.

2. Σε περίπτωση που ο οδοντίατρος ασκεί τη δραστηριότητά
του σε περισσότερα από ένα ιδιωτικά οδοντιατρεία ή πολυοδον-
τιατρεία, που ανήκουν στην περιφέρεια περισσότερων συλλό-
γων, οφείλει να είναι εγγεγραµµένος στον οδοντιατρικό
σύλλογο, στην περιφέρεια του οποίου άσκησε κατά χρονική
σειρά πρώτα τα καθήκοντά του, και να δηλώνει στους λοιπούς
οδοντιατρικούς συλλόγους τη διεύθυνση της εγκατάστασής του
και κάθε αλλαγή αυτής.»

2. Το άρθρο 39 του π.δ. 39/2009 αντικαθίσταται ως εξής:

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΣΤ’ - 9 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2017 1929



«Ο οδοντίατρος παρέχει τις υπηρεσίες του µε αµοιβή, που κα-
θορίζεται ελεύθερα κατόπιν συµφωνίας. Σε περίπτωση έλλειψης
συµφωνίας, οφείλεται η αµοιβή που καθορίζεται από τις κείµενες
διατάξεις. Ο οδοντίατρος απαγορεύεται να διαφηµίζεται για δι-
ευκολύνσεις αµοιβής.»

Άρθρο 18
Ρυθµίσεις για τους φυσικοθεραπευτές

1. Το άρθρο 29 της υ.α. Υ7γ.Γ.Π./οικ.107359/2010      (Β’ 1396)
αντικαθίσταται ως εξής:

«Ο φυσικοθεραπευτής παρέχει τις υπηρεσίες του, µε αµοιβή
που καθορίζεται ελεύθερα κατόπιν συµφωνίας. Σε περίπτωση έλ-
λειψης συµφωνίας, οφείλεται η αµοιβή που καθορίζεται από τις
κείµενες διατάξεις. Ο φυσικοθεραπευτής απαγορεύεται να δια-
φηµίζεται για διευκολύνσεις αµοιβής.»

2. Το άρθρο 30 της υ.α. Υ7γ.Γ.Π./οικ.107359/2010 αντικαθίστα-
ται ως εξής:

«Κατ’ εξαίρεση και µε τρόπο που αποκλείει τη διαφήµιση ή τον
αθέµιτο ανταγωνισµό, ο φυσικοθεραπευτής µπορεί να παρέχει
τις υπηρεσίες του δωρεάν προς αποδεδειγµένα απόρους ή οι-
κονοµικά αδυνάτους ασθενείς.»

3. Καταργούνται τα άρθρα 16 και 32 και το πρώτο εδάφιο του
άρθρου 17 της υ.α. Υ7γ.Γ.Π./οικ.107359/2010.

Άρθρο 19

1. To πέµπτο και έκτο εδάφια της περίπτωσης α’ της παρ. 7
του άρθρου 52 του ν. 4430/2016 (Α’ 205) τροποποιούνται ως
έξης:

«Εξοφλούνται, κατόπιν συµψηφισµού που διενεργείται κατά
προτεραιότητα, ληξιπρόθεσµες υποχρεώσεις µε οφειλές claw-
back και rebate τρέχοντος ή παρελθόντων ετών ή επόµενων
ετών. Ο συµψηφισµός πραγµατοποιείται αυτοδίκαια από τις αρ-
µόδιες υπηρεσίες του Ε.Ο.Π.Υ.Υ., εφόσον ενηµερωθούν οι πά-
ροχοι για οφειλόµενα σε αυτούς ποσά και εφόσον δεν αρνηθούν
την υπαγωγή στη διαδικασία µέχρι τις 22.11.2017. Σε περίπτωση
αρνήσεως, η οποία δηλώνεται εγγράφως στη Διεύθυνση Οικο-
νοµικών Υπηρεσιών του Ε.Ο.Π.Υ.Υ., έως την ανωτέρω ηµεροµη-
νία, ακολουθείται η διαδικασία του άρθρου 100 παρ. 3 εδάφιο  α’
του ν. 4172/2013. Η καταβολή του κεφαλαίου της ληξιπρόθεσµης
οφειλής προς τους δικαιούχους, επιφέρει την απόσβεση της
οφειλής ως προς τα έξοδα, τους τόκους και το κεφάλαιο. Κατά
τα λοιπά ακολουθείται η διαδικασία της παρ. 3.»

2.α. Στο τέλος της παρ.5 του άρθρου 28 του                          ν.
4472/2017 (Α’ 74) προστίθεται εδάφιο ως εξής:

«Για την πρώτη εφαρµογή του παρόντος άρθρου, ήτοι για τον
πρώτο διορισµό του Συλλογικού Οργάνου της Ε.Κ.Α.Π.Υ., από τα
µέλη που ορίζονται από τους Υπουργούς, ο Πρόεδρος είναι πλή-
ρους και αποκλειστικής απασχόλησης, ο Αντιπρόεδρος δύναται
να είναι είτε πλήρους είτε µερικής απασχόλησης και τα λοιπά
µέλη καθίστανται απλά µέλη του οργάνου και αποζηµιώνονται
για τις συνεδριάσεις αυτού, σύµφωνα µε τα όσα ορίζονται στην
κοινή υπουργική απόφαση της παρ. 6 του παρόντος άρθρου.»

β. Το πρώτο εδάφιο της παρ. 3 του άρθρου 27 του             ν.
4472/2017 (Α’ 74) τροποποιείται ως εξής:

«3. Δεν υπάγονται στις διατάξεις του παρόντος άρθρου και του
άρθρου 26 οι προµήθειες των φορέων του άρθρου 23, που εν-
τάσσονται στα συγχρηµατοδοτούµενα επιχειρησιακά προγράµ-
µατα του Εθνικού Στρατηγικού Πλαισίου Αναφοράς (ΕΣΠΑ) και
χρηµατοδοτούνται από εθνικούς και κοινοτικούς πόρους, και όσα
συγχρηµατοδοτούνται από Ευρωπαϊκά Διαρθρωτικά και Επενδυ-
τικά Ταµεία (ΕΔΕΤ), τον «Ευρωπαϊκό Οικονοµικό Χώρο» ή αλλα
ειδικά συγχρηµατοδοτούµενα προγράµµατα (ΕΤΕΠ, CEB κ.λπ.),
καθώς και αυτές που εντάσσονται στο Πρόγραµµα Δηµοσίων
Επενδύσεων ή αυτές που χρηµατοδοτούνται από εγγεγραµµένες
πιστώσεις του Φ 210 ΚΑΕ 5117 και Εράνους. Οι ως άνω προµή-
θειες δεν απαιτείται να εντάσσονται στα Προγράµµατα Προµη-
θειών και Υπηρεσιών Φορέων Υγείας.»

Η ισχύς της παρούσας παραγράφου άρχεται από ενάρξεως
ισχύος του ν. 4472/2017 (Α’ 74).

3. Ο Διοικητής των Νοσοκοµείων της παρ. 10 του άρθρου 13
του ν. 2889/2001 (Α’ 37) ασκεί τις αρµοδιότητες των περιπτώ-
σεων 1, 11, 13, 14 και 25 της παρ. 8 του άρθρου 7 του ν.
3329/2005.

4.α. Η υποπερίπτωση 9 της περίπτωσης α’ της παρ. 3 του άρ-
θρου 16 του π.δ. 121/2017 (Α’ 148) αντικαθίσταται ως εξής: 

«Η έγκριση σκοπιµότητας για την προµήθεια υπηρεσιών των
Νοσοκοµείων.»

β. Στο άρθρο 9 του π.δ. 121/2017 (Α’ 148) προστίθεται παρ. 4
ως εξής: 

«4. Η έγκριση σκοπιµότητας για την εκτέλεση έργων, την εκ-
πόνηση µελετών και την προµήθεια πάσης φύσεως εξοπλισµού,
του Υπουργείου Υγείας και των εποπτευόµενων Φορέων του,
µετά από πρόταση για την επιχορήγησή τους από πιστώσεις του
τακτικού προϋπολογισµού, του Π.Δ.Ε. (Εθνικοί Πόροι - Συγχρη-
µατοδοτούµενα Προγράµµατα) ή από οποιαδήποτε άλλη πηγή
εσόδων, κατανέµεται ανάµεσα στα Τµήµατα.»

Άρθρο 20

1. Η παρ. 1 του άρθρου 3 του α.ν. 248/1967 (Α’ 243) αντικαθί-
σταται ως εξής:

«1.Α. Στην ασφάλιση του Ε.Δ.Ο.Ε.Α.Π. υπάγονται για επικου-
ρική ασφάλιση (παροχή µηνιαίας επικούρησης): α) άπαντα τα
µέλη των Ενώσεων του άρθρου 1 του παρόντος, β) όλοι οι µι-
σθωτοί σε επιχειρήσεις ή εκµεταλλεύσεις Μέσων Μαζικής Ενη-
µέρωσης και Ψυχαγωγίας που δραστηριοποιούνται στην
Ελλάδα, ανεξαρτήτως του τρόπου διανοµής, εκποµπής ή µετά-
δοσης, καθώς και οι µισθωτοί σε πρακτορεία ειδήσεων και γρα-
φεία τύπου. Από την ασφάλιση του προηγούµενου εδαφίου
εξαιρούνται όσοι υπάγονται στην επικουρική ασφάλιση των αλ-
ληλοβοηθητικών σωµατείων µε την επωνυµία «Επικουρικό Ταµείο
Αρωγής Συντακτών Θεσσαλίας - Στερεάς Ελλάδας - Εύβοιας»
(Ε.Τ.Α.Σ.) και «Ταµείο Επικουρικής Ασφάλισης Συντακτών Πελο-
ποννήσου - Ηπείρου - Νήσων» (Τ.Ε.Α.Σ.) και γ) οι ιδιοκτήτες, εταί-
ροι, µέτοχοι των επιχειρήσεων της περίπτωσης β’, ανάλογα µε
τη νοµική µορφή της επιχείρησης, και έως δύο (2) φυσικά πρό-
σωπα ανά µέσο, µε βάση το ποσοστό συµµετοχής στο κεφάλαιό
τους, κατόπιν αιτήσεώς τους.

Β. Στην ασφάλιση του Ε.Δ.Ο.Ε.Α.Π. υπάγονται για παροχή ια-
τροφαρµακευτικής- νοσοκοµειακής περίθαλψης τα πρόσωπα της
παραγράφου 1.Α και οι συνταξιούχοι του Οργανισµού.

Γ. Στην ασφάλιση του Ε.Δ.Ο.Ε.Α.Π. υπάγονται για εφάπαξ πα-
ροχή όσα από τα πρόσωπα της παραγράφου 1.Α ήταν ήδη ασφα-
λισµένα στον Ε.Δ.Ο.Ε.Α.Π. ή σε κλάδο πρόνοιας άλλου φορέα
υποχρεωτικής ασφάλισης.»

2. Η, δυνάµει των προηγούµενων διατάξεων µεταφορά, των
ασφαλιστικών σχέσεων από άλλο φορέα υποχρεωτικής ασφάλι-
σης στον Ε.Δ.Ο.Ε.Α.Π. συντελείται από την πρώτη ηµέρα του
µήνα που έπεται εκείνου κατά τον οποίο δηµοσιεύτηκε το παρόν.
Για τις ασφαλιστικές σχέσεις που µεταφέρονται στον
Ε.Δ.Ο.Ε.Α.Π. δυνάµει των διατάξεων των προηγούµενων παρα-
γράφων, εφαρµόζονται οι διατάξεις περί διαδοχικής ασφάλισης.

3. Οι παράγραφοι 3 και 5 του άρθρου 3 του α.ν. 248/ 1967 κα-
ταργούνται. 

Άρθρο 21

Μετά το άρθρο 3 του α.ν. 248/1967 προστίθεται άρθρο 3Α ως
εξής:

«Άρθρο 3Α
Ασφαλιστικές Εισφορές

1. Το ποσό της µηνιαίας εισφοράς επικουρικής ασφάλισης των
ασφαλισµένων του άρθρου 3 ορίζεται σε ποσοστό 3,5% για τον
ασφαλισµένο και 3,5% για τον εργοδότη επί των πάσης φύσεως
τακτικών µηνιαίων αποδοχών του εργαζοµένου.

2. Το ποσό της µηνιαίας εισφοράς ασφάλισης υγείας ασφαλι-
σµένων του άρθρου 3 ορίζεται σε ποσοστό 2,55% για τον ασφα-
λισµένο και 4,55% για τον εργοδότη επί των πάσης φύσεως
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τακτικών µηνιαίων αποδοχών του εργαζοµένου.
Το ποσό της µηνιαίας εισφοράς ασφάλισης υγείας των συντα-

ξιούχων του Οργανισµού ορίζεται σε ποσοστό 5% επί του ποσού
της καταβαλλόµενης από τον Ε.Δ.Ο.Ε.Α.Π. σύνταξης.

3. Το ποσό της µηνιαίας εισφοράς ασφάλισης πρόνοιας των
ασφαλισµένων της παραγράφου 1.Γ του άρθρου 3 ορίζεται σε
ποσοστό 1% επί των πάσης φύσεως τακτικών µηνιαίων αποδο-
χών του εργαζοµένου.»

Άρθρο 22

1. Μετά το άρθρο 3Α του α.ν. 248/1967 προστίθεται άρθρο 3Β
ως εξής:

«Άρθρο 3Β
Υπολογισµός εφάπαξ παροχής

1. Το ποσό της εφάπαξ παροχής που χορηγείται στους ασφα-
λισµένους της παραγράφου 1.Γ του άρθρου 3, υπολογίζεται µε
βάση το διανεµητικό σύστηµα προκαθορισµένων εισφορών µε
νοητή κεφαλαιοποίηση (NDC). Οι ασφαλιστικές εισφορές για
εφάπαξ παροχή που καταβάλλονται για κάθε ασφαλισµένο, τη-
ρούνται σε ατοµικές µερίδες. Με βάση την αρχή της ισοδυναµίας
το ποσό της εφάπαξ παροχής ισούται µε τη συσσωρευµένη αξία
των εισφορών κατά την ηµεροµηνία αποχώρησης.

Για τη συσσώρευση των εισφορών γίνεται χρήση πλασµατικού
ποσοστού επιστροφής, το οποίο ορίζεται ως η ετήσια ποσοστιαία
µεταβολή της βάσης υπολογισµού των εισφορών για το σύνολο
των ασφαλισµένων.

Σύµφωνα µε τα παραπάνω το ποσό της απονεµόµενης εφάπαξ
παροχής για το έτος t προκύπτει από τον τύπο:

όπου:
Conj : οι συνολικές ετήσιες εισφορές του έτους j, 
α: τα έτη συσσώρευσης εισφορών,
gk: η ετήσια µεταβολή της βάσης υπολογισµού των εισφορών

του έτους k και υπολογίζεται σύµφωνα µε τον τύπο: 

όπου: 
ΣWk η βάση υπολογισµού των εισφορών όλων των ασφαλισµέ-

νων του Ταµείου το έτος k.
2. Με απόφαση του Δ.Σ. του Ε.Δ.Ο.Ε.Α.Π. ρυθµίζεται κάθε ανα-

γκαίο θέµα που προκύπτει από την εφαρµογή του ανωτέρω
τύπου.»

2.  Οι διατάξεις της προηγούµενης παραγράφου ισχύουν από
την πρώτη ηµέρα του επόµενου µήνα από τη δηµοσίευση του πα-
ρόντος. Για το χρόνο ασφάλισης που έχει διανυθεί µέχρι την πα-
ραπάνω ηµεροµηνία, το ποσό της εφάπαξ παροχής για τα
πρόσωπα που υπάγονταν στον κλάδο εφάπαξ του Ε.Δ.Ο.Ε.Α.Π.
υπολογίζεται, σύµφωνα µε τις καταστατικές διατάξεις του
Ε.Δ.Ο.Ε.Α.Π., όπως ίσχυαν κατά το χρόνο δηµοσίευσης του πα-
ρόντος. Στις λοιπές περιπτώσεις εφαρµόζονται οι διατάξεις της
διαδοχικής ασφάλισης.

Άρθρο 23

1. Το άρθρο 5 του α.ν. 248/1967 αντικαθίσταται ως εξής:
«Άρθρο 5

1. Ο  Ε.Δ.Ο.Ε.Α.Π. διοικείται από ενδεκαµελές Διοικητικό Συµ-
βούλιο, το οποίο έχει τριετή θητεία και στο οποίο συµµετέχει
ένας εκπρόσωπος των εργοδοτών. Ο εκπρόσωπος των εργοδο-
τών µε τον αναπληρωτή του ορίζονται µε απόφαση του Υπουρ-
γού Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης και επιλέγονται µεταξύ προσώπων που προτείνουν
οι εργοδοτικές ενώσεις εντός πέντε (5) ηµερών από την ηµέρα
γνωστοποίησης σε αυτές του εκλογικού αποτελέσµατος του επό-
µενου εδαφίου. Κατά την επιλογή λαµβάνεται υπόψη ως κριτήριο
και το ύψος της εργοδοτικής εισφοράς της περίπτωσης β’ της
παραγράφου 1 του άρθρου 6, που έχει καταβληθεί από το σύ-
νολο των επιχειρήσεων που υπάγονται σε εκάστη εκ των ανω-
τέρω εργοδοτικών ενώσεων. Τα δέκα (10) υπόλοιπα µέλη

εκλέγονται µε άµεση και καθολική ψηφοφορία του συνόλου των
ασφαλισµένων και συνταξιούχων του Οργανισµού, σε εκλογές
που προκηρύσσονται και διενεργούνται από το Δ.Σ. του
Ε.Δ.Ο.Ε.Α.Π..

2. Από τα µέλη του Διοικητικού Συµβουλίου εκλέγεται Πρό-
εδρος, Αντιπρόεδρος, Γενικός Γραµµατέας και Ταµίας, µε τους
αναπληρωτές τους. Για την απαρτία του Δ.Σ. απαιτείται η παρου-
σία τουλάχιστον επτά (7) µελών, ανάµεσα στους οποίους και ο
Πρόεδρος. Το Δ.Σ. αποφασίζει εγκύρως µε την ψήφο τουλάχι-
στον έξι (6) εκ των παρισταµένων µελών.

3. Το ύψος των παροχών του Ε.Δ.Ο.Ε.Α.Π. καθορίζεται µε από-
φαση του Δ.Σ., ύστερα από την εκπόνηση ετήσιας αναλογιστικής
µελέτης. Με την απόφαση αυτή δύναται το Δ.Σ. να ανακαθορίζει
τις ήδη καταβαλλόµενες παροχές για λόγους ίσης µεταχείρισης.
Οποιαδήποτε υπέρβαση του ορίου δαπανών, όπως καθορίζεται
από την αναλογιστική µελέτη, απαιτεί οµόφωνη απόφαση του
Δ.Σ..»

2. Εντός έξι (6) µηνών από τη δηµοσίευση του παρόντος, το
Δ.Σ. του Ε.Δ.Ο.Ε.Α.Π. διενεργεί εκλογές για την ανάδειξη νέου
Διοικητικού Συµβουλίου κατά το άρθρο 5 του α.ν. 248/1967.
Εντός δεκαπέντε (15) ηµερών από τη δηµοσίευση του παρόντος,
ο Υπουργός Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης διορίζει στο υφιστάµενο Δ.Σ. του Ε.Δ.Ο.Ε.Α.Π. δυο
(2) νέα µέλη, ένα εκ των οποίων επιλέγεται µεταξύ των προσώ-
πων που προτείνει κάθε µία από τις ιδρυτικές ενώσεις του
Ε.Δ.Ο.Ε.Α.Π., όπως ορίζονται στον α.ν. 248/1967, και ένα (1) µε-
ταξύ των προσώπων που προτείνουν οι εργοδοτικές οργανώσεις,
κατόπιν πρόσκλησης του Υπουργού.

Άρθρο 24

1. Ο τίτλος του άρθρου 6 του α.ν. 248/1967 αντικαθίσταται ως
εξής: 

«Έσοδα του Ε.Δ.Ο.Ε.Α.Π.».

2. Η παρ. 1 του άρθρου 6 του α.ν. 248/1967 αντικαθίσταται ως
εξής:

«1.  Έσοδα του Ε.Δ.Ο.Ε.Α.Π. είναι:
α) Οι ασφαλιστικές εισφορές εργαζοµένου και εργοδότη που

προβλέπονται στο άρθρο 3Α.
β) Εργοδοτική εισφορά ποσοστού 2% επί του ετήσιου κύκλου

εργασιών κάθε επιχείρησης της παραγράφου 1.Α του άρθρου 3,
κατά το µέρος που προέρχεται από αµιγή δραστηριότητα επιχεί-
ρησης ή εκµετάλλευσης Μέσων Μαζικής Ενηµέρωσης και Ψυχα-
γωγίας, εκ της οποίας στα Ε.Τ.Α.Σ. και Τ.Ε.Α.Σ. αποδίδεται από
τον Ε.Δ.Ο.Ε.Α.Π. αναλογία αντίστοιχη του αριθµού των ασφαλι-
σµένων τους µε βάση µηνιαίες καταστάσεις µελών. Για την «Ελ-
ληνική Ραδιοφωνία Τηλεόραση Ανώνυµη Εταιρεία (Ε.Ρ.Τ. Α.Ε.)»,
η εργοδοτική εισφορά ανέρχεται σε ποσοστό 2% επί των ετήσιων
εσόδων από επιχειρηµατική δραστηριότητα, συµπεριλαµβανοµέ-
νου του ανταποδοτικού τέλους, αφού αφαιρεθεί το δηµοσιονο-
µικό πλεόνασµα και το µέρισµα που καταβάλλεται στο Ελληνικό
Δηµόσιο, όπως τα ποσά αυτά αποτυπώνονται στον οριστικό απο-
λογισµό χρήσης της Ε.Ρ.Τ. A.E..

γ) Οι τόκοι από την περιουσία του, καθώς και κάθε πρόσοδος
από τη διαχείρισή της.

δ) Κάθε άλλη πρόσοδος από εισφορές, δωρεές, κληροδοτή-
µατα.

ε) Τα αναλογούντα µέχρι τις 15.9.2016 έσοδα που προβλέπον-
ταν από τις καταργηθείσες µε το άρθρο 38 παρ. 9 του ν.
4387/2016 διατάξεις.

στ) Ειδική εισφορά ποσοστού 2% επί των αµοιβών των υπηρε-
σιών διαφήµισης ή προβολής ή εν γένει προώθησης πωλήσεων
προϊόντων ή διάθεσης υπηρεσιών που τελούνται αποκλειστικά ή
κατά κύριο λόγο µέσω διαδικτύου (internet), εφόσον ο λήπτης
των εν λόγω υπηρεσιών έχει κατοικία ή έδρα στην Ελλάδα και
ανεξαρτήτως του τόπου κατοικίας ή έδρας του παρόχου των
υπηρεσιών και η οποία δεν βαρύνει τα πρόσωπα που καταβάλ-
λουν αυτή, κατά την ως άνω περίπτωση β’.»

3. Η παρ. 2 του άρθρου 6 του α.ν. 248/1967 αντικαθίσταται ως
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εξής:
«2.α) Κάθε επιχείρηση της παραγράφου 1.Α του άρθρου 3

υποχρεούται να υποβάλει στον Ε.Δ.Ο.Ε.Α.Π. και να τηρεί Αναλυ-
τική Κατάσταση Εσόδων και Αναλυτική Κατάσταση Αποδοχών
για το προσωπικό που απασχολεί και υπάγεται στην ασφάλιση
του Ε.Δ.Ο.Ε.Α.Π..

β) Με Κανονισµό που εκδίδεται από το Διοικητικό Συµβούλιο
του Ε.Δ.Ο.Ε.Α.Π. και εγκρίνεται µε απόφαση του Υπουργού Ερ-
γασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, ορί-
ζονται ο τύπος, η µορφή, τα στοιχεία και το περιεχόµενο, ο
χρόνος και η προθεσµία υποβολής και επανυποβολής των Ανα-
λυτικών Καταστάσεων, τα υπόχρεα πρόσωπα και επιχειρήσεις, ο
τρόπος υπολογισµού της εισφοράς, η διαδικασία τήρησης των
υποχρεώσεων του εργοδότη και εργαζόµενου, η διαδικασία τρο-
ποποίησης γνωστοποίησης των µεταβολών, το χρονικό διάστηµα
έκδοσης και γνωστοποίησης, ο τρόπος αποστολής του Αποσπά-
σµατος Ατοµικού Λογαριασµού Ασφάλισης, το πρόσθετο τέλος
για τη µη υποβολή ή εκπρόθεσµη υποβολή των Καταστάσεων, η
ηµεροµηνία έναρξης εφαρµογής του, καθώς και κάθε άλλο ανα-
γκαίο ζήτηµα για την υλοποίηση του παρόντος.

γ) Η εργοδοτική εισφορά της περίπτωσης β’ της παραγράφου
1 προσδιορίζεται κατά µήνα επί του κύκλου εργασιών εκάστου
υπόχρεου, µε την επιφύλαξη του δεύτερου εδαφίου της περί-
πτωσης β’ της παρ. 1 του άρθρου 6 του α.ν. 248/1967 και αποδί-
δεται στον Ε.Δ.Ο.Ε.Α.Π. το αργότερο µέχρι το τέλος του
επόµενου µήνα µε τη διαδικασία που ορίζεται στον Κανονισµό
του παρόντος άρθρου. Μέχρι το τέλος του πρώτου εξαµήνου
κάθε έτους οι εργοδότες που είναι υπόχρεοι για την καταβολή
της εισφοράς, καταθέτουν στον Ε.Δ.Ο.Ε.Α.Π. εκκαθαριστική κα-
τάσταση και καταβάλλουν την επιπλέον διαφορά που προκύπτει.
Η τυχόν επιπλέον καταβληθείσα εισφορά συµψηφίζεται µε τις ει-
σφορές του επόµενου εξαµήνου.

δ) Οι εισφορές εργοδότη και εργαζοµένου του άρθρου 3Α κα-
ταβάλλονται στο τέλος του µήνα που έπεται της µισθολογικής
περιόδου απασχόλησης.

ε) Η ειδική εισφορά της περίπτωσης στ’ της παραγράφου 1
παρακρατείται από τον λήπτη των υπηρεσιών κατά τη µερική ή
ολική καταβολή της οικείας αµοιβής και αποδίδεται στον
Ε.Δ.Ο.Ε.Α.Π. το αργότερο µέχρι το τέλος του µήνα που έπεται
της ηµεροµηνίας εκδόσεως του οικείου παραστατικού. Με από-
φαση του Δ.Σ. του Ε.Δ.Ο.Ε.Α.Π. ρυθµίζεται κάθε σχετικό θέµα.»

4. Στο τέλος του άρθρου 6 του α.ν. 248/1967 προστίθεται πα-
ράγραφος 4 ως εξής:

«4.α) Οι απαιτήσεις του Ε.Δ.Ο.Ε.Α.Π. από εισφορές κάθε εί-
δους (εργοδοτών, εργαζοµένων, επί του κύκλου εργασιών), σε
περίπτωση ολικής ή µερικής καθυστέρησης της εξόφλησής
τους, συµπεριλαµβανοµένων και των επιβαρύνσεών τους από
πρόσθετα τέλη ή τόκους υπερηµερίας, εισπράττονται κατά τις
διατάξεις του Κώδικα Εισπράξεως Δηµοσίων Εσόδων (ν.δ.
356/1974, Α’  90). Τίτλο για τη βεβαίωση και είσπραξη των παρα-
πάνω απαιτήσεων αποτελεί η απόφαση του Διοικητικού Συµβου-
λίου του Ε.Δ.Ο.Ε.Α.Π., µε την οποία καθορίζεται το εισπρακτέο
ποσό από καθυστερούµενες εισφορές, πρόσθετα τέλη, τόκους
υπερηµερίας, το είδος της εισφοράς και η χρονική περίοδος
στην οποία αναφέρεται. Με απόφαση του Υπουργού Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, που εκδί-
δεται µετά από σύµφωνη γνώµη του Δ.Σ. του Ε.Δ.Ο.Ε.Α.Π., µπο-
ρεί να ανατίθεται στο Κ.Ε.Α.Ο. η είσπραξη των απαιτήσεων του
Ε.Δ.Ο.Ε.Α.Π.. Με την ίδια απόφαση καθορίζονται τα στοιχεία τα-
µειακής βεβαίωσης της οφειλής, η διαδικασία κοινοποίησης
στους οφειλέτες, η διαδικασία είσπραξης και ηλεκτρονικής δια-
χείρισης του Κ.Ε.Α.Ο. ή άλλου δηµόσιου ταµείου, τα κριτήρια και
στοιχεία των δεικτών απόδοσης, τα κριτήρια για το διαχωρισµό
άµεσα εισπράξιµων οφειλών και επισφαλών οφειλών, ο τρόπος
και η διαδικασία διασταύρωσης στοιχείων µε τη Γενική Γραµµα-
τεία Πληροφοριακών Συστηµάτων, ο τρόπος, ο χρόνος και η δια-
δικασία απόδοσης των εισπράξεων στον Ε.Δ.Ο.Ε.Α.Π., η τυχόν
αποζηµίωση του Κ.Ε.Α.Ο. για την ανάληψη της διαδικασίας εί-
σπραξης οφειλών και κάθε άλλο στοιχείο, που αφορά στη διαδι-
κασία είσπραξης και απόδοσης των οφειλόµενων εισφορών.

β) Ο υπολογισµός των πρόσθετων τελών των κάθε είδους λη-
ξιπρόθεσµων ασφαλιστικών εισφορών προς τον Ε.Δ.Ο.Ε.Α.Π. γί-
νεται σύµφωνα µε την περίπτωση 11 της υποπαραγράφου ΙΑ.2
της παρ. ΙΑ’ του άρθρου πρώτου του ν. 4152/2013 (Α’ 107).

γ) Σε περίπτωση µη υποβολής ή υποβολής εκπρόθεσµων ή
ανακριβών Αναλυτικών Καταστάσεων επιβάλλονται οι κυρώσεις
του άρθρου 7 του ν. 2972/2001, όπως ισχύει.

δ) Ο Ε.Δ.Ο.Ε.Α.Π. µπορεί να προβαίνει σε ουσιαστικό και επι-
τόπιο έλεγχο στην έδρα ή την επαγγελµατική εγκατάσταση των
υπόχρεων αναφορικά µε τα στοιχεία των Αναλυτικών Καταστά-
σεων προσώπων και επιχειρήσεων.»

5. Η εργοδοτική εισφορά ποσοστού 2% που προβλέπεται στο
στοιχείο β’ της παρ. 1 του άρθρου 6 του                α.ν. 248/1967,
υπολογίζεται από την πρώτη ηµέρα του µήνα που έπεται εκείνου
της δηµοσίευσης του παρόντος. Οι ασφαλιστικές εισφορές του
άρθρου 3Α του ίδιου νόµου υπολογίζονται αναδροµικά από
1.1.2017 για τα πρόσωπα που ήταν ασφαλισµένα στον
Ε.Δ.Ο.Ε.Α.Π. κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος και καταβάλ-
λονται σε δέκα (10) ισόποσες µηνιαίες δόσεις, η πρώτη εκ των
οποίων καταβάλλεται µέχρι τις 31.12.2017.

Άρθρο 25

1. Για τους ασφαλισµένους στα Ε.Τ.Α.Σ. και Τ.Ε.Α.Σ. καταβάλ-
λονται οι εξής εισφορές: Το ποσό της µηνιαίας εισφοράς επικου-
ρικής ασφάλισης ορίζεται σε ποσοστό 3,5% για τον ασφαλισµένο
και 3,5% για τον εργοδότη επί των πάσης φύσεως τακτικών µη-
νιαίων αποδοχών του εργαζοµένου. Το ποσό της µηνιαίας εισφο-
ράς ασφάλισης πρόνοιας ορίζεται σε ποσοστό 1% επί των πάσης
φύσεως τακτικών µηνιαίων αποδοχών του εργαζοµένου.

2. Οι διαδικασίες της παρ. 4 του άρθρου 6 του                   α.ν.
248/1967 ισχύουν και για τα Ε.Τ.Α.Σ. και Τ.Ε.Α.Σ. και µπορούν να
διεκπεραιώνονται για λογαριασµό τους από τον Ε.Δ.Ο.Ε.Α.Π.,
σύµφωνα µε τους όρους που συνοµολογούνται µεταξύ των ορ-
γάνων διοίκησής τους, στους οποίους συµπεριλαµβάνονται και
εκείνοι που αφορούν την απόδοση της εισπραττόµενης από τον
Ε.Δ.Ο.Ε.Α.Π. και αποδιδόµενης σε αυτά ποσοστιαίας αναλογίας
της εργοδοτικής εισφοράς του στοιχείου β’ της παρ. 1 του άρ-
θρου 6 του α.ν. 248/1967.

Άρθρο 26

Το Καταστατικό του Ε.Δ.Ο.Ε.Α.Π. τροποποιείται, προκειµένου
να ενσωµατωθούν οι µεταβολές που επέρχονται µε τον παρόντα
νόµο. Το Καταστατικό κωδικοποιείται µε απόφαση του Δ.Σ. του
Ε.Δ.Ο.Ε.Α.Π., η οποία εγκρίνεται από τον Υπουργό Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης. Κάθε τρο-
ποποίηση του Καταστατικού του Ε.Δ.Ο.Ε.Α.Π. εγκρίνεται µε από-
φαση του Υπουργού Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και
Κοινωνικής Αλληλεγγύης.

Άρθρο 27

Στο άρθρο 61 του ν. 4486/2017 (Α’ 115) προστίθεται παράγρα-
φος 3 ως εξής:

«3. Οι τακτικές εφηµερίες ιατρικού προσωπικού του έτους
2015 του Γ.Ν. Σερρών είναι νόµιµες και δύναται να πληρωθούν
από τα υπόλοιπα χρηµατοδότησης που διατέθηκαν στο Νοσοκο-
µείο από πιστώσεις του Κρατικού Προϋπολογισµού για την απο-
ζηµίωση εφηµεριών ιατρικού προσωπικού έτους 2017.»

Άρθρο 28
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του παρόντος αρχίζει από τη δηµοσίευσή του στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, εκτός εάν ορίζεται διαφορετικά
στις επιµέρους διατάξεις του.

Αθήνα,.................................2017

1932 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο
για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς την
ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το Σώµα πα-

ρέσχε τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 18.45’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα
Παρασκευή 10 Νοεµβρίου 2017 και ώρα 10.00’ µε αντικείµενο
εργασιών του Σώµατος: κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επι-
καίρων ερωτήσεων. 
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1. ΨΗΦΙΑΚΗΣ
ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ,

ΤΗΛΕΠΙΚΟΙΝΩΝΙΩΝ
ΚΑΙ ΕΝΗΜΕΡΩΣΗΣ

2. ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ,
ΔΙΑΦΑΝΕΙΑΣ

ΚΑΙ ΑΝΘΡΩΠΙΝΩΝ
ΔΙΚΑΙΩΜΑΤΩΝ

4. ΥΓΕΙΑΣ

6. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ
ΚΑΙ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

3. ΕΡΓΑΣΙΑΣ,
ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ
ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ

ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ
ΑΛΛΗΛΕΓΓΥΗΣ

5. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

7. ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΗΣ
ΑΝΑΣΥΓΚΡΟΤΗΣΗΣ

9. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

8. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩ-
ΤΗΣ

ΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΥΓΕΙΑΣ

10. Ο ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΕΡΓΑΣΙΑΣ,

ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ
ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ

ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ
ΑΛΛΗΛΕΓΓΥΗΣ

ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                                              ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


